
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 7191
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Καρδίτσας, το 5ο Δηµο-
τικό Σχολείο Ζωγράφου, τα Γυµνάσια Γαρδικίου, Μαργα-
ριτίου και Περδίκας Θεσπρωτίας, το Δηµοτικό Σχολείου Βα-
ρύπτερου Χανίων, το 7ο Γυµνάσιο Αθήνας, το Δηµοτικό Σχο-
λείο Κρεστένων Ηλείας, το Δηµοτικό Σχολείο Ροΐτικων
Αχαΐας, το 35ο και 52ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου, σπου-
δαστές πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων Αµερικής, µαθητές από
το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Τρικάλων, το Δηµοτικό Σχολείο Ανά-
ληψης Χερσονήσου Ηρακλείου Κρήτης, µαθητές φιλοξενού-
µενοι στο πλαίσιο του προγράµµατος «Erasmus» από το
Γυµνάσιο της  Άνοιξης, το 13ο Δηµοτικό Σχολείο Ιωαννίνων,
το 2ο Πειραµατικό Σχολείο του Πανεπιστηµίου Αιγαίου, το
Δηµοτικό Σχολείο Μανιάκων και το Δηµοτικό Σχολείο Κωστα-
ραζίου Καστοριάς, σελ. 7120, 7123,7125, 7134, 7138, 7139,
7143, 7148, 7150, 7157, 7161, 7164, 7167, 7175, 7180

3. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη: 
Συζήτηση και ψηφοφορία επί της προτάσεως του Πρωθυ-

πουργού για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση,
σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 141 του Κα-
νονισµού της Βουλής, σελ. 7105 - 7191

4. Ονοµαστική ψηφοφορία µε κλήση δι' εκφωνήσεως επί
της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης, σελ. 7181 - 7191

5. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 7181 - 7190

6. Ανακοινώνεται ότι κατόπιν του αποτελέσµατος της διε-
ξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας η Κυβέρνηση έτυχε της
ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής, σελ. 7191

7. Αναφορά στον Ειδικό Λογαριασµό των Πυρόπληκτων
στο Μάτι, σελ. 7110, 7111, 7112

8. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  7109, 7111, 7125, 7128,
7129, 7130, 7131, 7138, 7139, 7141, 7142, 7146, 7151, 7152,
7153, 7156, 7160, 7161, 7164, 7167, 7168, 7172, 7180

9. Επί προσωπικού θέµατος, σελ.  7130, 7131, 7139, 7168

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίων νόµων:
i. Oι Υπουργοί Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και

Ενηµέρωσης, Εσωτερικών, Εθνικής  Άµυνας, Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Εξωτερι-
κών, Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Υποδοµών και Με-
ταφορών, Μεταναστευτικής Πολιτικής, ο Αναπληρωτής
Υπουργός Οικονοµικών, καθώς και η Υφυπουργός Οικονοµι-
κών κατέθεσαν σήµερα 10-5-2019 σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της Συµφωνίας  Έδρας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφά-
λειας Δικτύων και Πληροφοριών (ENISA), «Ευρωπαϊκού
Οργανισµού Κυβερνοασφάλειας (ENISA)»», σελ. 7191

ii. Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Οικο-
νοµικών, Υποδοµών και Μεταφορών, καθώς και η Αναπληρώ-
τρια Υπουργός Εξωτερικών κατέθεσαν σήµερα 10-5-2019
σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδο-
νίας σχετικά µε την εγκατάσταση νέου συνοριακού σηµείου
διέλευσης ανάµεσα στις δύο χώρες, το οποίο θα συνδέει

τους Προµάχους, στην Ελληνική Δηµοκρατία και το Μάιντεν
(Majden) στη Δηµοκρατία της Βόρειας Μακεδονίας», σελ.
7191

iii. Oι Υπουργοί Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Οι-
κονοµικών, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Υποδοµών και Με-
ταφορών, καθώς και η Αναπληρώτρια Υπουργός Εξωτερικών
κατέθεσαν σήµερα 10-5-2019 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δη-
µοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την εγκατά-
σταση συνοριακού σηµείου διέλευσης στην περιοχή της
Λίµνης Πρέσπας και άλλες διατάξεις», σελ.  7191

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ.  7166 – 7167, 7170 - 7180

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 7180 -7191
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 7150 - 7164
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 7105 - 7125
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 7139 - 7150
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7125 - 7139
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7164 – 7166, 7167 - 7170

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7124, 7126, 7129, 7130
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 7138, 7139
ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ Ε. , σελ. 7143
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 7139, 7140, 7141
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 7169, 7170, 7175
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Μ. , σελ. 7146, 7148, 7151
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 7142
ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 7109
ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7160
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 7164, 7165
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7126, 7128
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 7151, 7152
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Π. , σελ. 7166, 7167
ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ Κ. του Αχ. , 

σελ. 7123
ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ Μ. , σελ. 7154, 7167
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 7152, 7153, 7169                                                    
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 7106
ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ  Έ. , σελ. 7157
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 7145
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 7134, 7138
ΚΥΡΙΤΣΗΣ Γ. , σελ. 7122
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 7161, 7163, 7164
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 7126, 7128, 7129, 7175
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 7131, 7158
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 7105
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 7172, 7173, 7174, 7175, 

7176, 7177
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 7167
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 7120, 7122
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 7155, 7156
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ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 7131, 7132
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 7128, 7129, 7130, 7138
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 7126
ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ Α. , σελ. 7106
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7114
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 7140, 7141, 7171, 7172
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 7176, 7177, 7178, 7179, 

7180
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 7107, 7109
ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ Α. , σελ. 7132, 7134
ΦΩΚΑΣ Α. , σελ. 7158, 7167
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 7148, 7150
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 7110

Β. Επί της αναφοράς στον Ειδικό Λογαριασµό των Πυ-
ρόπληκτων στο Μάτι:

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 7111, 7112
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7112
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 7110, 7111, 7112

Γ. Επί διαδικαστικού θέµατος:                                                                              
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 7180
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 7111, 7138, 7146, 7167, 

7172
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 7142
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 7142                                                                         
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 7151, 7152, 7153, 7160, 

7161
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 7141
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 7130, 7141, 7142, 7168, 

7169
ΚΟΥΡΑΚΗΣ Α. , σελ. 7109, 7111
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 7139, 7141, 7142, 7146
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 7125, 7128, 7129, 7130, 

7131
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 7125, 7128, 7129, 7130
ΜΑΝΤΑΣ Χ. , σελ. 7130, 7131, 7141, 7146, 

7151, 7156
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 7172
ΦΩΚΑΣ Α. , σελ. 7130
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 7164, 7167, 7169

Δ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 7130, 7131
ΚΟΤΖΙΑΣ Ν. , σελ. 7168
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 7130, 7131
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Ι. , σελ. 7139

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 7153
ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ Γ. , σελ. 7179
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 7130                                                                                
ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ Σ. , σελ. 7163
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 7129
ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ Θ. , σελ. 7164, 7176
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 7132
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 7148
ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ Θ. , σελ. 7177, 7178
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 7172, 7178
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 7165
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 7163
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 7148
ΣΤΑΜΑΤΗΣ Δ. , σελ. 7150, 7153
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 7163



Αθήνα, σήµερα στις 10 Μαΐου 2019, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΚΟΥ-
ΡΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση και ψηφοφορία επί της προτάσεως του Πρωθυπουρ-
γού για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 141 του Κανονισµού
της Βουλής. 

Τον λόγο έχει η Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Διαµάντω Μανωλάκου για επτά λεπτά. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ζητάτε ψήφο εµπιστοσύνης. Δεν
σας εµπιστευτήκαµε ποτέ και δικαιωνόµαστε, γιατί ψηφίσατε το
Μάαστριχτ και υπερασπίζεστε το ΝΑΤΟ του πολέµου και των
επεµβάσεων. 

Όµως, ξεπεράσατε χθες τα όρια του ξεπεσµού µε το να υπο-
γράψει ο κ. Τσίπρας την ηµέρα της αντιφασιστικής νίκης των
λαών τη διακήρυξη αντικοµµουνισµού του Ευρωπαϊκού Συµβου-
λίου. Ντροπή και πάλι ντροπή. Kαι µετά µιλάτε για διεκδικήσεις
των γερµανικών οφειλών! Δεν θα τις κάνετε ποτέ, το ξέρουµε.

Ακολουθείτε ίδια αντιλαϊκή πολιτική µε τους προηγούµενους,
µε διαφορετική φρασεολογία. Έχετε εγκαταστήσει όλοι µαζί τη
φτώχεια στην εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα µε τους εκα-
τοντάδες µνηµονιακούς νόµους. Κόσµος ψάχνει ακόµα στα
σκουπίδια και ας έχει κάνει άλµατα η επιστήµη και η τεχνολογία,
που µπορεί να ικανοποιήσει τις ανάγκες των ανθρώπων. Ναι, η
πείνα, η φτώχεια, η εξαθλίωση ζουν και βασιλεύουν στον εικοστό
πρώτο αιώνα, που ο άνθρωπος ξέρει για το φεγγάρι και µαθαίνει
και για τον Άρη. 

Αυτή είναι η καπιταλιστική βαρβαρότητα, που υπηρετείτε όλοι
σας και πλασάρετε σαν το µοναδικό σύστηµα, για να συγκαλύ-
ψετε ότι υπηρετείτε τους επιχειρηµατικούς οµίλους, τα κέρδη
και τα προνόµιά τους.

Και αυτά υπάρχουν σε κάθε τοµέα της καθηµερινής ζωής του
λαού. Οι πληµµύρες στη Μάνδρα και σε πολλούς άλλους νοµούς
της χώρας δείχνουν ότι λεφτά για αντιπληµµυρικά έργα δεν δια-
τίθενται, γιατί δεν αφήνουν κέρδος στους καπιταλιστές. Πνίγον-
ται άνθρωποι και χάνονται λαϊκές περιουσίες σε κάθε δυνατή
νεροποντή και η αγωνία δεν είναι µόνο για το µεροκάµατο και αν
φτάνει για την οικογένεια, αλλά πάει αγκαλιά και µε την αγωνία

της πληµµύρας σε όλες τις εργατογειτονιές, από την Παλαιά
Κοκκινιά και τα Καµίνια του Πειραιά µέχρι τη Μάνδρα Αττικής,
όπου θρηνήσαµε θύµατα.

Όµως και µε την τραγωδία στο Μάτι Αττικής τι συµπεράσµατα
βγάλατε; Διότι δεν είναι µοιραίο οι τραγωδίες για τον λαό και ας
προσπαθείτε να κρυφτείτε πίσω από κοκοροµαχίες, ανούσιες και
βαρετές για τον κόσµο. 

Για αποπροσανατολισµό, κρύβετε κάτω από το χαλί τις ουσια-
στικές ευθύνες της πολιτικής κυβερνήσεων, κράτους και τοπικής
διοίκησης, αφήνοντας απροστάτευτες τις λαϊκές οικογένειες. 

Αυτό επιβεβαιώνεται διαχρονικά, αφού και µε διαφορετικά
πρόσωπα ο λαός βιώνει τα ίδια αποτελέσµατα, από πληµµύρες
και πυρκαγιές κάθε χρόνο. Τα πρόσωπα αλλάζουν. Τα σχέδια και
τα πρωτόκολλα εµπλουτίζονται µετά από κάθε µεγάλη κατα-
στροφή, όµως το αποτέλεσµα είναι ίδιο, νεκροί από πυρκαγιές,
πληµµύρες, σεισµούς, µαζί µε µεγάλες καταστροφές λαϊκών πε-
ριουσιών.

Συνεπώς, δεν είναι µόνο η φοροληστεία µισθωτών, συνταξιού-
χων και αυτοαπασχολούµενων, οι πελώριοι έµµεσοι φόροι, που
αποτελούν µερίδα του λέοντος των κρατικών εσόδων. Ούτε τα
µέτρα που εξήγγειλε χθες η Κυβέρνηση θα ανακουφίσουν τον
λαό. Είναι το άλλοθι, για να συνεχίσει αυτή την αντιλαϊκή σκληρή
πολιτική στη συνείδηση του λαού. 

Η φτώχεια αφορά τα πάντα, µέχρι και την ανυπαρξία έργων
υποδοµής, που προστατεύουν τη ζωή του λαού. Γι’ αυτό παίρ-
νετε κάθε τόσο εύσηµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση για την προ-
ώθηση της πολιτικής, που τσακίζει εργατικά λαϊκά δικαιώµατα
και το επίπεδο ζωής. 

Το κράτος αποδεικνύεται λίγο, για να προλάβει µια κατα-
στροφή. Όµως, λειτουργεί ρολόι για υποδοµές που διατίθενται
στο ΝΑΤΟ, δηµιουργώντας κάθε τόσο και από µία βάση για τις
αµερικανικονατοϊκές εφορµήσεις και 4 δισεκατοµµύρια ευρώ,
λεφτά του λαού, για το ΝΑΤΟ. Ο κρατικός µηχανισµός ήταν ανύ-
παρκτος στο Μάτι, υπαρκτός, όµως, στους εργατικούς λαϊκούς
αγώνες. Είναι καλοκουρδισµένη µηχανή, όταν καλείται να βγάλει
απεργίες παράνοµες, όπως έγινε µε το συνδικάτο εργαζοµένων
στην «COSCO». 

Η γραφειοκρατία, το ανεπαρκές θεσµικό πλαίσιο και άλλα που
επικαλούνται κυβερνήσεις, περιφερειακές και δηµοτικές αρχές,
όταν ο λαός διεκδικεί έργα προστασίας της ζωής του, εξαφανί-
ζονται, όταν πρόκειται να γίνει κάποιο έργο, που εξυπηρετεί τους
µονοπωλιακούς οµίλους. 

Η µελέτη διευθέτησης του ρέµατος, που έπληξε τη Μάνδρα
καθυστερούσε δεκαπέντε χρόνια, αλλά η ανάπλαση του Φαλη-
ρικού Όρµου, της βιτρίνας για το τουριστικό κεφάλαιο στην Ατ-
τική, εγκρίθηκε, χρηµατοδοτήθηκε και ξεκίνησε στο άψε-σβήσε. 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Το κράτος είναι αποτελεσµατικότατο στην εξασφάλιση µατω-
µένων πλεονασµάτων, όµως αφήνει ρηµαδιό τις όποιες υποδο-
µές προστασίας απόµειναν στη χώρα. Και είναι το ίδιο κράτος,
που µοιράζει απλόχερα χρήµα στους επιχειρηµατικούς οµίλους.
Επίσης, κάνει και εξορθολογισµό αυτό το ίδιο αστικό κράτος, ξε-
δοντιάζοντας τη δασοπυρόσβεση, αφήνοντας γυµνό από προ-
σωπικό και µέσα το Πυροσβεστικό Σώµα.

Όµως, ξέρετε να µοιράζετε φοροαπαλλαγές και αναπτυξιακά
κίνητρα στους επιχειρηµατίες, όπως κάνατε πρόσφατα. Γι’ αυτό,
έργα αναγκαία και ζωτικά για λαϊκές συνοικίες, δεν είναι επιλέξιµα
χρηµατοδοτήσεων, αφού δεν είναι ανταποδοτικά για κατασκευα-
στικούς οµίλους, σε αντίθεση µε άλλα, που από την εκµετάλλευσή
τους κερδίζουν σε βάθος χρόνου, όπως είναι αυτοκινητόδροµοι
µε τα διόδια.

Οι πολιτικές ευθύνες των αστικών κοµµάτων, των παρατάξεών
τους στην τοπική και περιφερειακή διοίκηση δεν µπορούν, λοι-
πόν, να κρυφτούν. 

Οι τραγικές διαπιστώσεις, που κάνει ο λαός, µπορούν και πρέ-
πει να λειτουργήσουν ως ένα ακόµα ασφαλές κριτήριο µπροστά
στις επερχόµενες εκλογικές αναµετρήσεις και πρέπει να σταλεί
το µήνυµα ότι ο λαός δεν ανέχεται, οι ζωτικές του ανάγκες να
µπαίνουν στο ζύγι της κερδοφορίας του κεφαλαίου. Πρέπει να
έρθει στο προσκήνιο η ολόπλευρη προστασία του λαού και όχι
τα κέρδη των καπιταλιστών. 

Δηλαδή, κανένας συµβιβασµός µε τη χαµοζωή, τα µεροκάµατα
πείνας, την αβεβαιότητα και ανασφάλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ. Μανωλάκου και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο έχει η Βουλεύτρια του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Σταµπουλή από
το Νοµό Σερρών. 

Κυρία Σταµπουλή, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, παρ’ όλο

που η πλειονότητα των οµιλητών και οµιλητριών αναφέρθηκε στο
σύνολο του κυβερνητικού έργου, το οποίο εκ προοιµίου λέω ότι
αξίζει την επιδοκιµασία µας και άρα αυτή η Κυβέρνηση αξίζει την
ψήφο εµπιστοσύνης αυτής της Βουλής, εγώ θα αφιερώσω τον
χρόνο της οµιλίας µου στο πεδίο, στο αντικείµενο που στάθηκε
η αφορµή της σηµερινής συζήτησης: Στη µεταχείριση που επι-
φυλάσσει αυτήν την περίοδο στη θητεία της αυτή η Κυβέρνηση
στα άτοµα µε αναπηρία. 

Θεωρώ ότι απέκτησα µια σχετικά καλή γνώση του θέµατος,
προεδρεύοντας στην υποεπιτροπή για θέµατα ατόµων µε ανα-
πηρία της Ειδικής Μόνιµης Επιτροπής Ισότητας της Νεολαίας
και Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, κυρίως για το πώς βλέπουν τις
ρυθµίσεις, που αφορούν στα άτοµα µε αναπηρία οι ίδιοι οι εν-
διαφερόµενοι και ενδιαφερόµενες, που πάντα συµµετέχουν στις
συνεδριάσεις µας, εκπροσωπώντας τις οργανώσεις τους. Και
είναι γενική αίσθηση ότι, παρά τις ελλείψεις και τις καθυστερή-
σεις που διαπιστώνονται, παρά την προβολή διεκδικήσεων για
σωστότερες ρυθµίσεις, η συνολική αποτίµηση του έργου της πα-
ρούσας Κυβέρνησης είναι θετική. 

Να πω ότι µετά τους νόµους 2190/1994, 2643/1998, που επι-
καιροποιήθηκε το 2005, και τον ν. 4074/2012, που είναι η κύρωση
της Σύµβασης των Ηνωµένων Εθνών και του Προαιρετικού Πρω-
τοκόλλου για τα Δικαιώµατα των Ατόµων µε Αναπηρία, έχουµε
µια σειρά ρυθµίσεων, νοµοθετικών και άλλων -θα γίνω κουρα-
στική, αλλά νοµίζω ότι χρειάζεται- στους νόµους 4331/2015,
4389/2016, 4430/2016, 4440/2016 και 4443/2016, 4452/2017,
4488/2017, εµβληµατικό, χωρίς τον οποίο η Σύµβαση του ΟΗΕ
παρέµεινε ουσιαστικά ανεφάρµοστη, κατά την κρίση των ίδιων
των οργανώσεων των ατόµων µε αναπηρία. Επίσης, έχουµε τον
ν.4520/2018, 4538/2018 και 4554/2018, συν τις απαραίτητες
υπουργικές και κοινές υπουργικές αποφάσεις, που ναι, αφορούν
κυρίως µόρια και επιδόµατα, δηλαδή υποστήριξη της πολιτείας,
της κοινωνίας καλύτερα, οφειλόµενη υποστήριξη στους συµπο-
λίτες και συµπολίτισσές µας µε αναπηρία, ώστε να εξασφαλίσουν
κατά το δυνατόν αξιοπρεπή διαβίωση, κατ’ αρχήν και κοινωνική
ένταξη, τόσο µέσω της άρσης των αποκλεισµών και των διακρί-
σεων, όσο και µέσω της εργασίας. Δεν µου αρέσει ο όρος «ίσες
ευκαιρίες». Υπονοεί ότι, αν κάποιος στερείται κάτι, φταίει ο ίδιος,

που δεν άρπαξε την ευκαιρία. Ίσες δυνατότητες θα προτιµούσα
για ισότιµη συµµετοχή στην κοινωνία. 

Είναι χάρες όλα αυτά; Όχι ασφαλώς. Είναι οφειλόµενη υπο-
στήριξη, όπως είπα, αλλά και κατακτήσεις, που διεκδίκησε και
κέρδισε το αναπηρικό κίνηµα τις τελευταίες δεκαετίες. Το να εµ-
φανίζεται, λοιπόν, κάποιος συµπολίτης µας, ενήλικος και απόφοι-
τος τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, άρα έχοντας πλήρη επίγνωση
των λεγοµένων του, και να τα αποκαλεί όλα αυτά χάρες, που δεν
τις θέλει, είναι φυσικό να ξενίζει. Όταν αυτός ο συµπολίτης µας
είναι υποψήφιος για το Ευρωκοινοβούλιο του Κόµµατος της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, της οποίας η αντιπάθεια για την
κοινωνική αλληλεγγύη είναι διακηρυγµένη και η απέχθεια για τα
θετικά µέτρα υπέρ των κοινωνικών οµάδων, που τα χρειάζονται
πανθοµολογούµενοι µε την αντιπαράθεση του ιδεολογήµατος
των ίσων ευκαιριών, που όµως, για όσους υφίστανται τις συγκε-
κριµένες δυσµενείς συνθήκες, απλά αναπαράγουν τις ανισότη-
τες -διακηρυγµένο και το ιδεολόγηµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης για τις ανισότητες- τότε εγείρονται εύλογες ανη-
συχίες ότι ο εν λόγω υποψήφιος αυτές τις θέσεις θα υποστηρίξει
αν εκλεγεί στο Σώµα, για το οποίο προορίζεται. 

Και µιλάµε για ένα Σώµα, το Ευρωκοινοβούλιο, από το οποίο
ρυθµίζονται όλο και περισσότερα ζητήµατα της καθηµερινότητάς
µας. Όταν αυτός ο συµπολίτης µας έχει ήδη επωφεληθεί πλήρως
από τέτοιου είδους ρυθµίσεις και µάλιστα, µε ιδιαίτερες προσπά-
θειες της ηγεσίας του Υπουργείου Υγείας, υπάρχει και θέµα πο-
λιτικής ηθικής, που προκαλεί αντιδράσεις. Το πώς και από ποιους
θα εκφραστούν αυτές οι αντιδράσεις είναι θέµα επικοινωνιακής
διαχείρισης και όχι ύψους βέβαια, όπως ειπώθηκε. Και το τι θα
βαρύνει περισσότερο από τα δυο στις όποιες κρίσεις µας, η πο-
λιτική ηθική δηλαδή ή η επικοινωνιακή διαχείριση, είναι θέµα επι-
πέδου κοινωνικής συνείδησης του καθενός και της καθεµιάς από
εµάς. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την
κ.Σταµπουλή, Βουλεύτρια του ΣΥΡΙΖΑ του Νοµού Σερρών.

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας της Β’ Αθη-
νών κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος για επτά λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι και παντού στην Ελλάδα

το ξέρουν. Άλλωστε κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν το κρύ-
βετε. Η ψήφος εµπιστοσύνης που ζήτησε ο Αρχηγός σας, δεν
είναι τίποτα άλλο από µια συλλογική ασπίδα προστασίας που
όλοι σας, θέλοντας και µη, παρέχετε στη συµπεριφορά-όνειδος
του «αψύ Σφακιανού». Η συµπεριφορά αυτή έχει ήδη καταγραφεί
ως ένα από τα νοσηρά φαινόµενα της πολιτικής ζωής. Έχει µά-
λιστα κωδικοποιηθεί ως «Πολακισµός»! 

Ο «Πολλακισµός» είναι µια έννοια µε ιδιαίτερη τοξικότητα πολύ
ευρύτερη, πολύ βαθύτερη και πολύ πιο επικίνδυνη από τον ίδιο
τον φορέα της γιατί είναι η συµπυκνωµένη έκφραση της φιλοσο-
φίας του διχασµού που έχετε εγκαταστήσει στον πολιτικό βίο της
χώρας από την πρώτη στιγµή που διεκδικήσατε την εξουσία. Η
συνέπειά σας είναι πραγµατικά εντυπωσιακή. Από την εποχή της
ρητορείας του µίσους, των «προδοτών», των «γερµανοτσολιά-
δων», του ανατριαχιαστικού για κάθε δηµοκρατία «ή θα τους τε-
λειώσουµε ή θα µας τελειώσουν» και που χθες σ’ αυτό το Βήµα
έφτασε σε νέα σκοτεινά βάθη µε το απολύτως απαράδεκτο: «η
δηµοκρατία σας και η δηµοκρατία µας», έχετε διασφαλίσει δια-
χρονικότητα, αλληλουχία και διάρκεια διχαστικού λόγου. Είναι η
µαύρη γραµµή του διχασµού, που έχετε εγκαταστήσει, όπως σας
είπα, στην πολιτική ζωή της χώρας.

Διαµαρτυρήθηκε χθες ο κ. Πολάκης, γιατί ο Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, είπε: «Πολακισµός
ίσον φασισµός». Για να δούµε, όµως, ποια είναι τα συστατικά
στοιχεία του «Πολακισµού»; Πρώτον, η ρητορεία του µίσους,
δεύτερον , ο αυταρχισµός, τρίτον, η δαιµονοποίηση του άλλου
και τέταρτον, η πολιτική του «ή εµείς ή εκείνοι». Γνωστός πολι-
τειολόγος, ο Τζέισον Στάνλεϊ, δηµοσίευσε το 2018 ένα πολύ εν-
διαφέρον βιβλίο. Ο τίτλος είναι: «Πώς δουλεύει ο φασισµός»
(«Ηow fascism works»). Ο υπότιτλος του εξωφύλλου λέει: «Η πο-
λιτική του «εµείς και οι άλλοι»». Έτσι δουλεύει ο φασισµός: Με

7106 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τη συνεχή διάκριση, τη συνεχή διαχωριστική γραµµή τη διαρκή
σύγκρουση του «εµείς και εκείνοι». 

Εποµένως, να µην απορείτε όταν ταυτίζουµε την έννοια του
«Πολακισµού» µε τον φασισµό. Γιατί το συστατικό στοιχείο είναι
κοινό και είναι ακριβώς αυτό. Η ρητορεία του µίσους, ο διχα-
σµός. Και ξέρετε, ο διχασµός –για να πάµε και στα θέµατα της
ψήφου εµπιστοσύνης- είναι η αρρώστια, που διαβρώνει το ισχυ-
ρότερο στοιχείο εθνικής ισχύος που έχει κάθε κράτος, κάθε
λαός: Την εθνική του ενότητα. Ο διχασµός διαβρώνει την εθνική
ενότητα, την ενότητα του έθνους. Και γι’ αυτό καθιστά τη χώρα
πολύ ευάλωτη σε προκλήσεις, εσωτερικές και εξωτερικές, όπως
αυτές που αντιµετωπίζουµε τις τελευταίες ηµέρες, για να πε-
ράσω στα θέµατα του δικού µου τοµέα.

Η προκλητικότητα της Τουρκίας έχει πλέον κτυπήσει κόκκινο.
Αυξάνεται κάθε µέρα. Και οι προβλέψεις είναι ότι θα παραµείνει,
ότι θα διατηρηθεί. Δεν θα µειωθεί, αλλά µπορεί και να αυξηθεί. 

Κι αν φτάσαµε σε αυτό το σηµείο, οφείλεται και σε δικά σας
λάθη αυτών των ετών. Γιατί κάνατε λάθος ερµηνεία, και των γε-
γονότων και των εξελίξεων και των µηνυµάτων. Ερµηνεύσατε ως
απλή «νευρικότητα» τη σταθερότητα της προκλητικής τουρκικής
πολιτικής. Εκεί που υπήρχε συνέχεια και συνέπεια, εσείς βλέπετε
παροδικότητα, Έτσι, έχοντας κάνει λάθος ερµηνεία, κάνατε και
λάθος πολιτικές. Ένας ακατανόητος κατευνασµός και µια αµή-
χανη πολιτική εξωραϊσµού σύνθετων και δύσκολων καταστά-
σεων, προκλήσεων καιπαραβιάσεων.

Κι έχοντας υιοθετήσει αυτήν τη λογική του εξωραϊσµού, προ-
κειµένου να αντιµετωπίσετε δύσκολες καταστάσεις, καταφύγατε
σε επισκέψεις δηµοσίων σχέσεων, χωρίς ουσία, χωρίς περιεχό-
µενο, µόνο µε προχειρότητα. Είναι ακόµα στη µνήµη όλων µας
το Βατερλό της επίσκεψης Ερντογάν στην Αθήνα. Και αυτό το
αιτιολογεί η άλλη πλευρά, και συνεχίζει την ένταση, και συνεχίζει
την προκλητικότητα. Γι’ αυτό δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη να
διαχειριστείτε µία τέτοια δύσκολοη κατάσταση, Ούτε σας έχουµε
εµπιστοσύνη να διαχειριστείτε και τη σχέση µε την Αλβανία. Διότι
και εκεί θυµάµαι ακόµα, θυµόµαστε όλοιτον πρώην Υπουργό
Εξωτερικών να λέει «Πριν πάω διακοπές, θα τα έχω κλείσει τα
θέµατα µε την Αλβανία». Αλλά κι εκεί κάνατε λάθος, κι εκεί
υπήρξε ένας επιπόλαιος εξωραϊσµός της κατάστασης. Εκεί που
υπήρχε σχέδιο, εκεί που υπήρχε πρόκληση από την κυβέρνηση
των Τιράνων, εσείς βλέπατε ευκαιρίες για βελτίωση των σχέ-
σεων. Και διαψευστήκατε παταγωδώς Κι ήρθε η συµπεριφορά
των Τιράνων, που εκτίναξε την ένταση στις σχέσεις Ελλάδας-Αλ-
βανίας, σε σηµεία δύσκολα, και τίποτα δεν έχει γίνει ακόµα, απέ-
ναντι στην ελληνική εθνική µειονότητα, απέναντι στα συµφέροντά
µας, απέναντι στην περιβόητη ή µάλλον διαβόητη, που δεν βλέ-
πουµε να έρχεται, συµφωνία οριοθέτησης των θαλασσίων ζωνών
µε την Αλβανία. Κοιτάξτε, επειδή σύντοµα θα κριθεί εάν θα πρέπει
να ξεκινήσουν ενταξιακές διαπραγµατεύσεις ή όχι τα Τίρανα, σας
το λέµε από τώρα: Δεν υπάρχει έδαφος,δεν υπάρχουν προϋποθέ-
σεις να δώσετε σύµφωνη γνώµη. Μην τυχόν και το κάνετε, θα ‘ναι
ακόµα µια φορά η πολιτική της επιπολαιότητας, του εξωραϊσµού
και του ακατανόητου κατευνασµού.

Τέλος, οι Πρέσπες. Επιχαίρετε γι’ αυτήν τη συµφωνία. Μάλι-
στα. Τη θεωρείτε πάρα πολύ καλή. Ποιο είναι στην ουσία της το
αντικείµενο των Πρεσπών; Είναι ένα ταυτοτικό ζήτηµα, ταυτό-
τητα, δηλαδή πεποιθήσεις, αντιλήψεις ρυθµίζει αυτή η συµφωνία
στην ουσία της. Και για ένα ταυτοτικό ζήτηµα έχετε απέναντί σας
το 80% του ελληνικού λαού, δηλαδή για ένα ζήτηµα που αφορά
πεποιθήσεις το 80% των Ελλήνων είναι αρνητικό. Είναι επιτυχία
αυτό; Είναι µία συµφωνία µε βαριά τραυµατισµένη νοµιµοποίηση,
αδύναµη νοµιµοποίηση, που δεν θα την αγαπήσουν οι Έλληνες
ποτέ. Δεσµεύσατε τη χώρα µε µία συµφωνία που οι Έλληνες
ποτέ δεν θα µπορέσουν να αποδεχτούν. Κι αυτή είναι µία δύ-
σκολη πραγµατικότητα κι αυτή θα πρέπει να διαχειριστούµε. 

Ο απολογισµός σας, λοιπόν, και στα κρίσιµα ζητήµατα της
εξωτερικής πολιτικής είναι ένας απολογισµός, που δεν µας επι-
τρέπει ούτε καν να διανοηθούµε να σας δώσουµε ψήφο εµπιστο-
σύνης, δεν θα το κάνουµε και δεν θα το κάνουµε, διότι το κακό
αποτέλεσµα το κακό της εξωτερικής σας πολιτικής έχει τη ρίζα
στη φιλοσοφία του διχασµού που καλλιεργείτε χρόνια τώρα,
πλήττοντας έτσι την εθνική ενότητα. Αυτό όµως, θα τελειώσει

όµως στις 26 του µηνός, διότι το αποτέλεσµα των εκλογών θα
είναι τέτοιο που θα δώσει στη Νέα Δηµοκρατία και την ευθύνη
αλλά και την ιστορική ευκαιρία να αποκαταστήσει το µείζον, το
κύριο, το ζωτικό στοιχείο τις πορείας ενός έθνους, που είναι η
ενότητά του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γιώργο Κουµουτσάκο, Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Τον λόγο έχει ο κ. Νίκος Φίλης, Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ, για επτά
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν
άκουσα τον κ. Μητσοτάκη να αναγγέλλει την πρόταση µοµφής
εναντίον του Παύλου Πολάκη, ένιωσα τόση έκπληξη, που στην
αρχή δεν µπορούσα να το πιστέψω. Τι ανέλπιστο δώρο ήταν
αυτό για τον ΣΥΡΙΖΑ, να µετατρέψει ο αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ένα ζήτηµα αυστηρής, έστω, κριτικής προς έναν
Υπουργό, σε πρόταση µοµφής εναντίον του, κάτι που, κακά τα
ψέµατα, συσπειρώνει κάθε κυβερνητική πλειοψηφία, αφού προσ-
λαµβάνει χαρακτήρα πρότασης µοµφής προς το σύνολο της Κυ-
βέρνησης. Και µάλιστα, δεν πρόκειται για ένα ζήτηµα, που
άπτεται των αρµοδιοτήτων του, αλλά για την αντιπαράθεσή του
µε τον κ. Κυµπουρόπουλο στο Facebook, µε τρόπο που κάποιοι
κρίναµε άστοχο και άδικο, και για τον κ. Κυµπουρόπουλο αλλά
και για τον ίδιο τον κ. Πολάκη, αν αναλογιστούµε το πολύ σηµαν-
τικό έργο της Κυβέρνησης και του ΣΥΡΙΖΑ στην υγεία, ένα έργο
που φέρει τη σφραγίδα του Ανδρέα Ξανθού και του ίδιου του
Παύλου Πολάκη. 

Είναι ένα ζήτηµα που αναδείχτηκε από τη Νέα Δηµοκρατία,
κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου για την παιδεία, υπήρξαν το-
ποθετήσεις, και στη συνεδρίαση και δηµόσια, και ο καθένας µπο-
ρούσε να βγάλει τα συµπεράσµατά του. Μίλησε ο κ.
Μητσοτάκης, απάντησε ο Πρωθυπουργός, τοποθετηθήκαµε ορι-
σµένοι Βουλευτές, κι εγώ ανάµεσά τους, και η όλη υπόθεση θα
µπορούσε να κλείσει εκεί, γιατί το θέµα είχε πράγµατι λήξει
εκείνη την ηµέρα σε ό,τι αφορά την κοινοβουλευτική του διά-
σταση και την πολιτική του ουσία.

Άλλο όµως η κοινοβουλευτική και η πολιτική λογική και άλλο
τα κελεύσµατα ενός αδίστακτου, γιγάντιου µιντιακού συστήµα-
τος κι ενός αόρατου επιτελείου επικοινωνιολόγων, που είναι φα-
νερό ότι καθοδηγούν τον κ. Μητσοτάκη και τον έχουν πείσει ότι
µόνο µε µεθόδους Μάντισον ‘Αβενιου, για να θυµηθώ τη ρήση
του αείµνηστου Γεωργίου Μαύρου το 1974, θα καταφέρει να
γίνει Πρωθυπουργός. Άθλιες µέθοδοι, µε στόχο αυτό που απο-
καλείται «δολοφονία χαρακτήρα», που στο µεταξύ εκσυγχρονί-
στηκαν και έχουν φτάσει στο απόγειό τους από τους διάφορους
υπερσυντηρητικούς ηγέτες τύπου Τραµπ και Μπολσονάρο. Θυ-
µηθείτε την εκστρατεία µε το περίφηµο πιστοποιητικό γέννησης
του Οµπάµα, που είχαν καταφέρει να πείσουν ένα τεράστιο κοµ-
µάτι του αµερικανικού λαού ότι δήθεν, είχε γεννηθεί στην Αφρική
και ότι ως µουσουλµάνος, θα ηγείτο υπόγειας εκστρατείας για
τη µουσουλµανοποίηση των ΗΠΑ. 

Δυστυχώς, από τέτοιες αντιλήψεις, όσο παράλογες κι αν φαί-
νονται, εµφορείται πλέον η σύγχρονη υπερσυντηρητική Δεξιά.
Αυτές οι αντιλήψεις, µαζί µε την ξενοφοβία, τον ρατσισµό, την
τυφλή πίστη στην αγορά, τον άξεστο αντικοµµουνισµό, την πα-
ραληρηµατική θρησκοληψία, φτιάχνουν τις γέφυρες µε την
ακροδεξιά, φτιάχνουν την Ευρώπη, και στον κόσµο και στην Ευ-
ρώπη, υβρίδια µιας νέας ριζοσπαστικής Δεξιάς, ακραία νεοφιλε-
λεύθερης στην οικονοµία και αντιφιλελεύθερης στα κοινωνικά
ζητήµατα. Σε αυτόν τον αστερισµό, σε αυτές τις αντιλήψεις, που
σε ευρωπαϊκό πεδίο συµβολίζει ο κ. Βέµπερ, βουλιάζει όλο και
πιο βαθιά ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία.

Έτσι, κάποιες διατυπώσεις, άστοχες κατ’ εµέ, του κ. Πολάκη -
δεν έχω κανένα πρόβληµα να το επαναλάβω αυτό, άλλωστε το
έχουν επισηµάνει αυτό µια σειρά Βουλευτές και στελέχη µας-
αποφασίστηκε από κ. Μητσοτάκη και το επιτελείο του να αποτε-
λέσουν, µαζί µε την κοτερολογία και την τυµβωρυχία, το κεντρικό
πολιτικό αφήγηµα της Νέας Δηµοκρατίας. Μάτι, κότερο, Πολά-
κης, ιδού οι πολιτικές αιχµές -παρωδία και ο προγραµµατικός
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λόγος- τραγέλαφος, εν έτει 2019, µιας πάλαι ποτέ µεγάλης πα-
ράταξης, που θέλει να αποκαλείται, αλλά εδώ και καιρό έχει
πάψει να είναι, σύγχρονη, φιλελεύθερη, ευρωπαϊκή κεντροδεξιά. 

Έτσι, είκοσι µέρες πριν τις ευρωεκλογές, η Νέα Δηµοκρατία
και ο Αρχηγός της πήραν τη µεγάλη πολιτική ευθύνη να εµποδί-
σουν, πάση θυσία, τον διάλογο για την Ευρώπη, για τις εκλογές
για την αυτοδιοίκηση, για τις εκατόν είκοσι δόσεις, για τις φορο-
ελαφρύνσεις, για την ενίσχυση των συνταξιούχων, για τα µέτρα
για την ανάπτυξη και να θολώσουν την κρίση των πολιτών µε απί-
θανες κατασκευές, «fake news» και ψευδολογίες, βάζοντας στο
στόχαστρο αυτό, που πολύ τους πονά, το ηθικό πλεονέκτηµα της
Αριστεράς, λες και είναι δυνατόν, µια ή δύο αστοχίες πολιτικές
ή επικοινωνιακές, που πάντα θα συµβαίνουν σε όλα τα κόµµατα,
σε όλες τις κυβερνήσεις, να σβήσουν µέρες σαν και αυτές, µέρες
αντιφασιστικής νίκης των λαών, µέρες που ο «Κόκκινος Στρατός»
έµπαινε θριαµβευτικά στο Βερολίνο, κατατροπώνοντας το τέρας
του ναζισµού, µέρες που τιµούµε τον δικό µας Επιτάφιο και τους
νεκρούς µας τον Μάη του ’36 στη Θεσσαλονίκη. 

Είναι δυνατόν, λοιπόν, να σβήσουν το ηθικό πλεονέκτηµα της
παράταξης της Αριστεράς, µιας παράταξης ζώντων τε και τεθνε-
ώτων, µε ανεκτίµητη προσφορά στη δηµοκρατία και στην προ-
οπτική αυτού του τόπου; Πρόκειται για µια παράταξη, που όποιο
και αν ήταν το µέγεθός της µέσα στον αιώνα που πέρασε, ποτέ
δεν ήταν «µικρή» και έβρισκε πάντα τον τρόπο µέσα από µύριες
δυσκολίες και ανείπωτες θυσίες να ξεπερνά τα εµπόδια των αν-
τιπάλων, αλλά και τις δικές της κακοδαιµονίες, λάθη και στρε-
βλώσεις, κρατώντας ανοικτό τον δρόµο προς τη δηµοκρατία, την
πρόοδο, την κοινωνική χειραφέτηση, την υπέρβαση του καπιτα-
λισµού, τον σοσιαλισµό µε δηµοκρατία και ελευθερία. 

Μέσα σ’ αυτούς τους αγώνες, παλαιότερους και νεότερους,
σφυρηλατήθηκε το ηθικό πλεονέκτηµα της δικής µας Αριστεράς,
κύριοι της Αντιπολίτευσης. Και αυτό έχουµε αποφασίσει να δια-
φυλάξουµε, ως κόρη οφθαλµού, ειδικά τώρα που βρισκόµαστε
στην Κυβέρνηση και η κοινωνία µας κρίνει, όχι γι’ αυτό που ιστο-
ρικά αντιπροσωπεύουµε ή θεωρητικά επικαλούµαστε, αλλά γι’
αυτό που σήµερα είµαστε και σήµερα πράττουµε. 

Ο καλύτερος τρόπος της Αντιπολίτευσης, για να σβήσετε ή
έστω να µειώσετε το ηθικό πλεονέκτηµα, που εσείς οµολογείτε
ότι έχει ή, έστω, είχε η Αριστερά, είναι απλώς να επικαλείστε το
δικό σας ηθικό πλεονέκτηµα. Προσοχή, όχι στην ηθική σας, που
δεν την αµφισβητούµε, αλλά στη συνολική σας διαδροµή, που
σας επιτρέπει να επικαλείστε το δικό σας ηθικό πλεονέκτηµα
έναντι ηµών. 

Δεν το κάνετε, όµως. Δεν προβάλλετε θετικά τα στοιχεία
εκείνα, που συγκροτούν το δικό σας πλεονέκτηµα, αλλά αντί-
θετα, έχετε βαλθεί, µε κάθε τρόπο, να µειώσετε -γιατί να το εξα-
λείψετε δεν µπορείτε- το ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς.
Όµως, µε αυτόν τον τρόπο, αναγνωρίζετε σε τελική ανάλυση, την
ύπαρξή του. Στόχος σας είναι να αποδείξετε, όχι τα σηµεία που
υπερέχετε, αλλά τα σηµεία, που σας µοιάζουµε. Θέλετε να εν-
σταλάξετε στον λαό µας την αντίληψη ότι «και αυτοί είναι ίδιοι
µε εµάς», δηλαδή την αντιπολιτική, την αδιαφορία, την παραί-
τηση και µέσα απ’ αυτήν την εξίσωση όλων προς τα κάτω, να
σβήσετε τις πραγµατικές διαφορές, ιστορικές, ιδεολογικές και
πολιτικές. 

Δεν θα τα καταφέρετε, ειδικά όσο ο ΣΥΡΙΖΑ και τα στελέχη του
κρατούν διαρκές και ανοικτό µέτωπο στον κυβερνητισµό, στην
ιδιοτέλεια, στην οίηση και την αλαζονεία της εξουσίας, αλλά και
στην ύπουλη «κρυφή γοητεία της µπουρζουαζίας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα σ’ ένα µείζον
θέµα, που δυστυχώς, επισκίασε προχθές τη συζήτηση που κά-
νουµε. Με αυτά που ο κ. Μητσοτάκης επέτρεψε στον εαυτό του
να ξεστοµίσει εναντίον του πατέρα του Πρωθυπουργού, κατέ-
βασε πολλά σκαλιά κάτω το επίπεδο του πολιτικού διαλόγου.
Είναι πολλές και µεγάλες οι αντιδράσεις του κόσµου και όχι µόνο
του κόσµου της Αριστεράς γι’ αυτήν την απρέπεια, για να το πω,
όσο πιο ήπια γίνεται, για να πάρω µία σκυτάλη σοβαρότητας, που
για ακόµη µια φορά έδειξε σ’ αυτήν την Αίθουσα ότι κρατάει ο κ.
Δένδιας. Όµως, και η κ. Μπακογιάννη, µε τον τρόπο της, δεν επέ-
τρεψε στον εαυτό της να γίνει µέρος αυτού του κανιβαλικού σκη-
νικού, γιατί θυµάται πολύ καλά, σε τι επίπεδα εξαχρείωσης και

παρακµής έφτασε η πολιτική ζωή της χώρας, όταν η αντιπαρά-
θεση Ανδρέα Παπανδρέου και Κωνσταντίνου Μητσοτάκη ξεπέ-
ρασε κάθε όριο. 

Δένδιας και Μπακογιάννη, δεν ξέρω εάν το αντιληφθήκατε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ουσιαστικά απέσυραν χθες, όχι µόνο
την πρόταση µοµφής εναντίον του Παύλου Πολάκη, µιλώντας µά-
λιστα αµέσως µετά απ’ αυτόν, αλλά κράτησαν σαφείς αποστάσεις
απ’ όλη αυτήν τη µεθοδευµένη λασποµαχία, που κατευθύνεται στα
πιο ταπεινά ένστικτα του λαού. 

Μετά την ανάρτηση του κυρίου Πρωθυπουργού, αναφορικά
µε τον πατέρα του, που έβαλε τα πράγµατα στη θέση τους, ο κ.
Μητσοτάκης βρίσκεται εκεί, που νόµιζε ότι είχε στριµώξει τον κ.
Πολάκη. Στη θέση αυτού, που οφείλει ή να επανορθώσει και να
ζητήσει συγγνώµη, συνδεόµενος µε το αίσθηµα της µεγάλης
πλειοψηφίας του λαού µας ή να µείνει στη µνήµη µας ως ο
«τόσος ήταν», αποδοκιµαζόµενος από τη µεγάλη πλειοψηφία του
δηµοκρατικού κόσµου, ανεξαρτήτως παρατάξεων και εγκωµια-
ζόµενος µόνο από µία δράκα φανατικών και από µία σιχαµερή
φασιστική φυλλάδα, που µακελεύει και διασύρει ανθρώπους,
όπως κάποτε έκανε η «ΑΥΡΙΑΝΗ» εναντίον του αείµνηστου Κων-
σταντίνου Μητσοτάκη, παρουσιάζοντάς τον µε χαλκευµένα στοι-
χεία ως συνεργάτη των Ες-Ες. 

Είµαστε περήφανοι, όσοι και όσες προερχόµαστε από την Ανα-
νεωτική Αριστερά, γιατί, παρά τις διαφωνίες µας τότε µε τον αεί-
µνηστο Μητσοτάκη, αλλά και τον αείµνηστο Παπανδρέου ούτε
υιοθετήσαµε τις αθλιότητες, που κατά καιρούς εκτόξευαν σε
βάρος τους για την προσωπική τους ζωή ούτε υποκύψαµε ποτέ
στον πειρασµό για χτυπήµατα κάτω από τη µέση, ακόµη και τότε
που ο «αυριανισµός» είχε γίνει η κεντρική πολιτική έκφραση του
τότε ΠΑΣΟΚ και ανακάλυπτε στις µαρίνες της ξέφρενης φαντα-
σίας του αποβιώσαντος Γεώργιου Κουρή, τα κότερα του Φλω-
ράκη και του Κύρκου, των «Κυρκοφλωράκηδων», για να θυµηθώ
την έκφραση της εποχής.

Περιµένουµε, λοιπόν, κύριε Μητσοτάκη, αν και εσείς έχετε
βγάλει συµπεράσµατα από µελανές σελίδες της πρόσφατης
ιστορίας µας, την έκφραση της λύπης και της συγγνώµης για το
µεγάλο ατόπηµα, που διαπράξατε σε βάρος του Πρωθυπουργού,
του πατέρα του και της οικογένειάς του. Βρείτε τρόπο να επα-
νορθώσετε, κύριε Μητσοτάκη. Είστε βαριά εκτεθειµένος. Ο τρώ-
σας και ιάσεται. 

Θα απαλλαγείτε, συν τοις άλλοις, απ’ αυτήν την απεχθή «κιτρι-
νίλα», που σας έχει σκεπάσει. Αυτές τις ηµέρες, Νέα Δηµοκρατία
και Κυριάκος Μητσοτάκης πάσχουν από πολιτικό ίκτερο, που
όµως δεν θα επιτρέψουµε να µεταδοθεί στο σύνολο της πολιτι-
κής ζωής του τόπου. Δεν αξίζει σ’ αυτήν την Αίθουσα ο «κιτρινι-
σµός» που έχει προσβάλει την παράταξή σας, σκονίζοντας όµως,
όπως η γλοιώδης τοξική λάσπη, που φέρνει η βροχή, τα έδρανα
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Και επειδή εγώ δεν ξεχνώ, σας θυµίζω ότι χρωστάτε πολλές
συγγνώµες, κύριε Μητσοτάκη. Χρωστάτε να διορθώσετε ένα µε-
γάλο ατόπηµά σας, ότι ο Πρωθυπουργός πούλησε τη Μακεδονία
µε αντάλλαγµα τις συντάξεις. Χρωστάτε να καταδικάσετε την
απόπειρα εισβολής των ακροδεξιών και φασιστών τραµπούκων
στο Κοινοβούλιο. Πολλά τα χρωστούµενα, κύριε Μητσοτάκη.
Τώρα, που έρχονται οι εκατόν είκοσι δόσεις, κοιτάξτε να τα ρυθ-
µίσετε!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω καλυφθεί από τις τοποθε-
τήσεις των Υπουργών και των Βουλευτών µας, που ανέδειξαν για
ακόµη µία φορά και υπερασπίστηκαν το έργο της Κυβέρνησής
µας. Σε συνάρτηση µε τα µέτρα ανακούφισης, έχει γίνει φανερό
στον ελληνικό λαό ότι µετά τον Αύγουστο του 2018 γίνεται βήµα-
βήµα κατορθωτή η ανάκτηση όλο και πιο έντονων βαθµών ελευ-
θερίας στη χάραξη της πολιτικής µας. Η χώρα αποµακρύνεται
από τον πυρήνα της κρίσης, ανακτά την ανεξαρτησία της, κλείνει
πληγές και ατενίζει µε µεγαλύτερη αισιοδοξία και αυτοπεποίθηση
το µέλλον. 

Στην πορεία αυτή προς την εποχή, µετά τα µνηµόνια και την
κρίση ,έχει σηµασία, ενόψει ευρωεκλογών να κατανοήσει ο λαός
δύο πράγµατα: Ποιος θα είναι στην εξουσία στην Ελλάδα και πώς
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θα διαµορφωθεί ο ευρωπαϊκός συσχετισµός. Δύο πράγµατα που
έχουν την αυτονοµία τους, αλληλοεπιδρούν όµως το ένα στο
άλλο.

Πρώτο θέµα: Ποιος θα είναι στην εξουσία στην Ελλάδα; Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ που υποστηρίζει ότι τα µέτρα ανακούφισης και στήριξης
των αδύναµων και του κοινωνικού κράτους έχουν ταυτόχρονα
θετικό αναπτυξιακό και οικονοµικό αποτύπωµα ή η Νέα Δηµο-
κρατία, που παρ’ ότι αναγκάζεται να τα στηρίξει, τα υπονοµεύει
από σήµερα κιόλας, ονοµάζοντάς τα υποτιµητικά παροχές και
επιδόµατα, για να τα κόψει προφανώς αύριο, αν τυχόν γίνει κυ-
βέρνηση, ως αντιαναπτυξιακά; 

Δεύτερο θέµα: Ποιοι θα είναι οι συσχετισµοί στην Ευρώπη; Πι-
στεύει κανείς ότι µε Πρόεδρο τον Βέµπερ στην Κοµισιόν, τον
εκλεκτό του κ. Μητσοτάκη, ο οποίος ήδη χαρακτήρισε ανεύθυνες
παροχές τα µέτρα της Κυβέρνησης, που θα ψηφίσει και η ίδια η
Νέα Δηµοκρατία, θα είναι ανέφελη η υλοποίηση του πακέτου µέ-
τρων, που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός για το 2020 και µετά; Όχι,
βέβαια! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώνετε, πα-
ρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Και αν τα µέτρα αυτά αφορούν στην µε-
γάλη κοινωνική πλειοψηφία και ανταποκρίνονται στις ανάγκες
των πολλών, πρέπει αυτά τα µέτρα να γίνουν πράξη, όχι µόνο
όταν είναι στην εξουσία ο ΣΥΡΙΖΑ, που τα στηρίζει µε νύχια και
µε δόντια, όχι µόνο να διαµορφωθεί µία µεγάλη κοινωνική συµ-
µαχία υπεράσπισης αυτών των µέτρων, αλλά και στην Ευρώπη
να βγουν, όσο το δυνατόν πιο αποµονωµένοι, ο Βέµπερ και οι
συν αυτώ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας λένε κάποιοι: Ψηφίσατε
µνηµόνιο και είστε και εσείς κάθε λέξη των µνηµονίων. Αλήθεια;
Μνηµόνια είχαν γεµίσει αυτοί την Ελλάδα, αλλά η Ελλάδα δεν
είχε ούτε κοινωνικά ιατρεία ούτε φαρµακεία για τους ανασφάλι-
στους. Μνηµόνιο είχαν ο Ξανθός και ο Πολάκης και άνοιξαν τα
νοσοκοµεία στα εκατοµµύρια των ανασφάλιστων, έστησαν τις
ΤΟΜΥ, έδιωξαν τους εργολάβους, ηθικοποίησαν το σύστηµα,
προσέλαβαν γιατρούς και νοσηλευτές, εξυγίαναν τα νοσοκοµεία,
έσπασαν τα αποστήµατα στο ΚΕΕΛΠΝΟ και στο φάρµακο, φέρ-
νουν στο δηµόσιο το «Ερρίκος Ντυνάν» και τόσα άλλα. 

Μνηµόνιο είχε ο Μητσοτάκης και απέλυε. Μνηµόνιο είχαν και
ο Βούτσης και ο Σκουρλέτης και ο Βερναρδάκης και η Γεροβα-
σίλη και η Ξενογιαννακοπούλου και προσλαµβάνουν. Ακούσατε
τι είπε η κ. Ξενογιαννακοπούλου. Με το δικό µας «ένας φεύγει,
ένας έρχεται» θα προσλαµβάνονται κάθε χρόνο, κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, εννέα χιλιάδες έως δέκα χιλιάδες γιατροί, νοσο-
κόµες, δάσκαλοι, καθηγητές, πυροσβέστες. Με το «πέντε φεύ-
γουν, ένας έρχεται» του κ. Μητσοτάκη θα προσλαµβάνονταν
κάθε χρόνο µόνο λίγοι στρατιωτικοί και αστυνοµικοί και κανένας
άλλος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε, κύριε Φίλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ολοκληρώνω.
Μνηµόνιο είχαν οι προηγούµενοι Υπουργοί Παιδείας και άνοι-

γαν τα σχολεία µε τροµακτικές ελλείψεις ή µοιράζοντας φωτο-
τυπίες. Μνηµόνιο, δηλαδή καταναγκασµούς, είχαµε ο Μπαλτάς,
εγώ και ο Γαβρόγλου και αποκαταστήσαµε την κανονικότητα
στην εκπαίδευση. 

Μιας και συζητάµε για την αναπηρία, είπαν πολλά επ’ αυτού ο
κ. Πολάκης και η κ. Φωτίου, αλλά επιτρέψτε µου να δώσω στοι-
χεία για ένα θέµα, που ξέρετε ότι έχω ιδιαίτερη ευαισθησία, την
ειδική αγωγή στον χώρο του Υπουργείου Παιδείας. Να γνωρίζετε
ότι από το σύνολο των έξι χιλιάδων τριακοσίων οκτώ διορισµών
το 2014 επί Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ φτάσαµε το 2018 στο
εκπληκτικό δεκαπέντε χιλιάδες οκτακόσιους δύο διορισµούς των
εκπαιδευτικών, δηλαδή 150% αύξηση. Καταθέτω τον σχετικό πί-
νακα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει
για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται

στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Φίλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ζητώ συγ-
γνώµη, αλλά πολλοί από τους οµιλητές αναφέρθηκαν σε µένα
και κάνω αυτή τη µικρή κατάχρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, σύντοµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας σταµα-
τήσει, λοιπόν, το παραµύθι ότι όλοι ίδιοι είµαστε και ότι µε τον
ίδιο ζήλο εφαρµόσαµε τα µνηµόνια. Ούτε ίδιοι είµαστε ούτε σκο-
πεύουµε να γίνουµε και να αθροιστούµε όλοι σε ένα κεντρώο συ-
στηµικό πολιτικό χυλό, ξεχνώντας τις ρίζες και θολώνοντας τις
κοινωνικές αναφορές µας, αναβιώνοντας αποτυχηµένες συντα-
γές της δεκαετίας του ‘90 και έναν ανερµάτιστο πολυσυλλεκτι-
σµό αχταρµά, µε αυτοσκοπό τον κυβερνητισµό και τη διαχείριση
της εξουσίας.

Το ιστορικό, ιδεολογικό και πολιτικό πρόσηµο της Αριστεράς
αποδείχθηκε ακόµη και µέσα στον δύσκολο συµβιβασµό του Ιου-
νίου του ‘15 ανθεκτική και αποτελεσµατική ασπίδα προστασίας
της κοινωνίας και των πιο αδύναµων στρωµάτων. Τώρα που, τα
πιο δύσκολα πέρασαν, όλες οι προσπάθειες πρέπει να κατατεί-
νουν στην προώθηση ενός συγκροτηµένου και καλά σχεδιασµέ-
νου νέου αναπτυξιακού και παραγωγικού υποδείγµατος, που να
ανταποκρίνεται σε µείζονες προκλήσεις, όπως είναι η νέα φάση
παγκοσµιοποίησης, η 4η Βιοµηχανική Επανάσταση και οι µετα-
σχηµατισµοί στην εργασία, η κλιµατική αλλαγή και η απανθρα-
κοποίηση της οικονοµίας.

Με αυτά τα διακυβεύµατα κατά νου, ζητάµε από τον ελληνικό
λαό να ανανεώσει την εµπιστοσύνη του προς τον ΣΥΡΙΖΑ και τις
συνεργαζόµενες µε αυτόν δυνάµεις και πρόσωπα σε όλες τις
εκλογικές αναµετρήσεις, που επίκεινται. Δίνουµε ψήφο εµπιστο-
σύνης στην Κυβέρνηση, ψήφο στην ελπίδα και την προοπτική
αυτού του τόπου, ψήφο αντοχής, συνοχής και συσπείρωσης του
ΣΥΡΙΖΑ, του κόσµου της Αριστεράς, των δηµοκρατικών και προ-
οδευτικών δυνάµεων της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Φαντάζοµαι ότι και
η κ. Χριστοφιλοπούλου, που έχουν αναφερθεί πολλοί στο όνοµά
της, θα διεκδικήσει περισσότερο χρόνο.

Παρακαλώ, δεν θέλω να κόβω τον ειρµό του οµιλητή, αλλά θα
παρακαλούσα για έναν σεβασµό κατ’αρχάς στον χρόνο, για να
προλάβουµε να ολοκληρώσουµε νωρίς σήµερα τη διαδικασία,
έτσι ώστε η ψηφοφορία να γίνει σε µια εύλογη ώρα -να πω µια
σκέψη- ενδεχοµένως γύρω στις 20.00’ ή 20.30’, για να αναχωρή-
σουµε εµείς οι επαρχιώτες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Δέν-
δια, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παίρνω
τον λόγο για δύο λόγους. Κατ’ αρχάς, διότι έγινε ρητή αναφορά
στο όνοµά µου από τον προλαλήσαντα συνάδελφο, τον κ. Φίλη,
αλλά και γιατί νοµίζω ότι είναι σωστό και για τα Πρακτικά για δεύ-
τερη φορά να διαλύσω µια µεγάλη παρεξήγηση.

Η παρεξήγηση έγκειται στο εξής: Ο Πρόεδρος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, κατά ουδενός επετέθη. Ο
Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας επανειληµµένα, αλλά και
προχθές, δέχθηκε αντιθέτως βίαιη επίθεση, όπως -θα χρησιµο-
ποιήσω την ίδια έκφραση, την οποία και εγώ έχω χρησιµοποιήσει
προηγουµένως- και κατά ζώντων και κατά τεθνεώτων, κατά συ-
νολικά της οικογένειάς του. Νοµίζω ότι, ουδείς σε αυτήν την Αί-
θουσα θα εκπλαγεί, ανεξαρτήτως κοµµατικής ένταξης, εάν
θυµίσω ότι η σύζυγός του έχει γίνει επανειληµµένως -για να µην
πω διαρκώς, καθηµερινά- στόχος ανηλεούς επίθεσης από το σύ-
νολο των ελεγχόµενων από την Κυβέρνηση µέσων, αλλά και από
κάθε Βουλευτή και κάθε στέλεχος, που επιλέγει να ενοχοποιήσει
τον κ. Μητσοτάκη και την οικογένειά του.

Κύριε Πρόεδρε, εγώ εκλαµβάνω την τοποθέτηση του συναδέλ-
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φου ως µια έµµεση αναγνώριση και τολµώ να πω, να πάω ένα
βήµα παραπέρα, και ως µια αίτηση συγγνώµης προς τον Πρό-
εδρο της Νέας Δηµοκρατίας για όσα εις βάρος του αδίκως έχουν
λεχθεί. 

Θα επιθυµούσα κάποια στιγµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ η διατύπωση αυτή της συγγνώµης να επεκταθεί και
προς τα πίσω, σε όσα απαράδεκτα έχουν λεχθεί εις βάρος της
δικής µας παράταξης στην περίοδο 2010-2014, τα οποία δεν
είναι απλώς υβριστικά, αλλά είναι βαθύτατα συκοφαντικά και µια
προσπάθεια, όχι µόνο ακύρωσης της προσωπικότητας του κα-
θενός από µας, που βρισκόµασταν τότε στη Βουλή -αυτό έχει
ίσως περιορισµένη σηµασία- αλλά και συνολικά της ιστορίας της
παράταξής µας, για την οποία είµαστε απολύτως υπερήφανοι.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ, κύριε

Δένδια.
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ): Κύριε Πρόεδρε, ίσως

χρειαστώ την ανοχή σας. Απευθυνόµενη στον κύριο Πρόεδρο,
παραλίγο να πέσω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούγοντας τη συνέχεια αυτού
που είχαµε δει στην αρχή, στην έναρξη της Ολοµέλειας, δεν πρό-
κειται να ασχοληθώ ούτε µε την «κοτερολογία» ούτε µε τις λα-
σπολογίες ούτε µε την κοκοροµαχία. Νέα Δηµοκρατία και
ΣΥΡΙΖΑ, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία έχετε επιδοθεί αρκετά σε
αυτό.

Εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής, επιµένουµε σε αυτήν τη συζήτηση
να επικεντρωνόµαστε στην πολιτική κριτική, που καµµιά φορά, βε-
βαίως, µπορεί να είναι πολύ πικρή, γιατί οι αλήθειες πονάνε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χτες πάλι στο Κέντρο της Αθήνας
είδαµε τους γνωστούς-αγνώστους να καταστρέφουν περιουσίες
πολιτών, υπερασπιζόµενοι ποιον; Έναν τροµοκράτη-δολοφόνο, ως
δήθεν πολιτικό κρατούµενο. Αυτούς προστατεύετε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Σε αυτούς δείχνετε ανοχή, ως Κυ-
βέρνηση; Διότι ζητάει την εµπιστοσύνη της Βουλής ένας
Πρωθυπουργός και µια Κυβέρνηση, που έχουν διαλύσει κυριολε-
κτικά τα Σώµατα Ασφαλείας, έχουν καταργήσει ή υποβαθµίσει ση-
µαντικές υπηρεσίες -µία από αυτές είναι η «ΔΕΛΤΑ», που εµείς στο
ΠΑΣΟΚ επί Χρυσοχοΐδη φτιάξαµε- µε αποτέλεσµα, οι πολίτες να
αισθάνονται ανασφαλείς, στο έλεος της εγκληµατικότητας και να
αφήνει έρµαιο, πολλές φορές, τους κατά κύριο λόγο, αξιόµαχους
άντρες και γυναίκες της Ελληνικής Αστυνοµίας, οι οποίοι αδυνα-
τούν να επιτελέσουν, υπό αυτούς τους όρους, το καθήκον τους.

Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Ζητάει την εµπιστοσύνη της Βου-
λής ένας Πρωθυπουργός και µια Κυβέρνηση, που φτωχοποίησε
τη µεσαία τάξη -ήταν στόχος σας η µεσαία τάξη, τελικά- που
εξόντωσε νοικοκυριά και επιχειρήσεις και οδηγεί την οικονοµία,
δυστυχώς, σε αργό θάνατο, παρά την αναιµική ανάπτυξη, που
παραµένει αναιµική, µε θηριώδη υπερπλεονάσµατα στα οποία
και επιµένετε. Και ζητάτε την εµπιστοσύνη της Βουλής, εσείς,
που δεσµεύσατε τον δηµόσιο πλούτο για ενενήντα εννέα χρόνια
και δεν καταφέρατε να προσελκύσετε επενδύσεις. Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, µόνο το 2018 οι επενδύσεις έπεσαν κατά 12%.

Το µόνο που κάνατε, ήταν να βοηθήσετε και να καταφέρετε τη
χρεοκοπία σχεδόν τις µεγαλύτερης δηµόσιας επιχείρησης της
χώρας, της ΔΕΗ, και διαλύσατε το κοινωνικό κράτος.

Και προς την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τη Νέα Δηµοκρατία,
ας θυµίσω να µην οικειοποιούνται το ελάχιστο εγγυηµένο εισό-
δηµα, διότι και αυτό είναι έργο ΠΑΣΟΚ. Ξέρω ότι δεν θέλουν να
το πουν, όπως αντιγράφουν, έτσι και προσπαθούν να οικειοποι-
ηθούν. Οι αλήθειες, όµως, πρέπει να λέγονται, ακόµα και αν είναι
πικρές. Μάλιστα, µπήκε τώρα στην Αίθουσα και ο κ. Κεγκέρο-
γλου, που είχε τότε χειριστεί το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα.

Τώρα τι γίνεται; Άρον-άρον, πανικόβλητοι, φέρνετε ένα πακέτο
παροχών, για να αποφύγετε τα χειρότερα. Ας δούµε µόνο τι κά-
νατε στους συνταξιούχους και πέρα από τους διακόσιους χιλιά-
δες, που περιµένουν στο ακουστικό τους για τη σύνταξή τους:

Από το 2015 µέχρι σήµερα, κόψατε µια σύνταξη τον χρόνο επί
πέντε χρόνια σε κάθε συνταξιούχο.

Καταργήσετε το ΕΚΑΣ. Καµµία κυβέρνηση στα χρόνια της κρί-
σης δεν είχε δεχτεί να καταργηθεί το ΕΚΑΣ. Τέτοιοι διαπραγµα-

τευτές είστε! Αυτή είναι η δήθεν διαπραγµάτευση. Κόψατε, βε-
βαίως και τις συντάξεις χηρείας.

Επιπλέον, όµως, επιβαρύνατε 800 εκατοµµύρια ευρώ τον
χρόνο τους συνταξιούχους µε την αύξηση των εισφορών υγείας
στις επικουρικές και τις κύριες και ξέρει ο Υπουργός Υγείας, που
είναι εδώ, ότι δυστυχώς, τα χρήµατα αυτά δεν πήγαιναν στην
υγεία, αλλά πήγαιναν πίσω στο συνταξιοδοτικό, που αυτό είναι
και το διαχρονικό πρόβληµα. Εµείς θέλουµε να λέµε αλήθειες
από αυτό το Βήµα της Βουλής.

Επιπλέον, επιβαρύνατε τους συνταξιούχους µε 266 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για τα φάρµακα, τα οποία πληρώνουν αυξηµένα.

Τώρα τι κάνετε; Τους δίνετε 800 εκατοµµύρια ευρώ επιδόµατα.
Μοιράζετε 400 ευρώ περίπου σε κάθε χαµηλοσυνταξιούχο, ως
δώρο ευρωεκλογών. «Ψηφίστε µας» τους λέτε. Αυτό τους λέτε.
Νοµίζετε, όµως, ότι τρώνε κουτόχορτο; Εγώ νοµίζω ότι είστε γε-
λασµένοι.

Προφανώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ασχοληθώ
µε τον κ. Πολάκη και την «πολακιάδα».

Δεν θα το κάνω, πρώτον, γιατί το έχουν κάνει πάρα πολλοί συ-
νάδελφοι πριν από εµένα. Έχω υποστεί εξάλλου τους τραµπου-
κισµούς του στην Εξεταστική Επιτροπή για θέµατα Υγείας, η
ιδία. Και παρά την επιστολή, που έκανε τότε στον Πρόεδρο της
Βουλής ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας,
ουδέν εγένετο. Διότι ο ΣΥΡΙΖΑ, µε τον σεξισµό ασχολείται, µόνο
όταν αφορά γυναίκες ή άλλες ευαίσθητες οµάδες, που είναι µέλη
του ίδιου και όχι για άλλα µέλη είτε του Κοινοβουλίου είτε της
κοινωνίας είτε οποιουδήποτε άλλου. 

Δεύτερον, δεν θα ασχοληθώ, διότι Πολάκης ίσον Τσίπρας και
Τσίπρας ίσον Πολάκης στους «πολακισµούς». Και αυτό θα ψηφί-
σετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ΣΥΡΙΖΑ, Δεξιοί και γυρολόγοι,
όσοι το βράδυ θα στηρίξετε την Κυβέρνηση. Διότι ζητάει την εµ-
πιστοσύνη της Βουλής ένας Πρωθυπουργός, του οποίου το
πραγµατικό ατού είναι η δηµαγωγία και όχι η οικονοµία, όπως
θέλει να λέει, ένας Πρωθυπουργός, που ηγείται µιας Κυβέρνη-
σης ,της οποίας η αδιαφορία, ο πολιτικαντισµός, η ανικανότητα
είναι παροιµιώδης. Και αυτό, δυστυχώς, φαίνεται µε τον χειρό-
τερο τρόπο στο παράδειγµα της 23ης Ιουλίου. 

Από την πρώτη στιγµή, αντιµετωπίσατε ως επικοινωνιακό χά-
πενινγκ την πυρκαγιά. Και αυτό το καταδείξαµε µέσα από αυτό
το τραγικό χρονικό, το οποίο θα καταθέσω και πάλι στα Πρακτικά
της Βουλής για να το θυµόµαστε. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-
λου                        καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Το ντοκιµαντέρ του κ. Παπαχελά, που βγήκε στη δηµοσιότητα,
δυστυχώς, µας επιβεβαίωσε για τα τόσα που λέγαµε. Υπήρχαν
νεκροί και οργανώνατε τηλεοπτική σύσκεψη Υπουργών και Πρω-
θυπουργού. Με τι καρδιά; Και όχι µόνο είχατε τηλεοπτική σύ-
σκεψη, αλλά ανεβάζατε φωτογραφίες στο ίνσταγκραµ και «ίνστα
στόρις» την ώρα που υπήρχαν νεκροί. 

Το καταθέτω στα Πρακτικά και πάλι. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-

λου                        καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Κι ενώ το γνωρίζατε αυτό, αντιµετωπίσατε κυνικά του πυρό-
πληκτους. «Τι θα τα κάνεις τα 2000 ευρώ;» λέει ο κ. Τσίπρας σε
µία πυρόπληκτη. «Θα τα ξόδευες αν θα στα έδινα». Και καταγ-
γέλλατε εσείς οι ίδιοι ή οι εταίροι σας -ένα πακέτο ήσασταν τότε,
τώρα τους διαλύσατε για να πάρετε πλειοψηφία- τους πυρόπλη-
κτους, ότι αυτοί φταίνε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Θα χρειαστώ για λίγο την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
Δυστυχώς, έχουν ξεχαστεί, εφόσον έσβησαν τα φώτα της δη-

µοσιότητας, οι άνθρωποι αυτοί, που προσπαθούν να αποκατα-
στήσουν τα σπίτια τους, τις περιουσίες τους, το βιός τους, τη
ζωή στην περιοχή.

Σταµάτησε η αποκοµιδή του αµιάντου, µε όσους περιβαλλον-
τικούς κινδύνους κρύβει αυτό. Σταµάτησαν οι κατεδαφίσεις. 
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Κύριε Πρόεδρε, είστε εδώ. Μας είπατε ότι υπάρχουν 37.000.000
ευρώ. Προτείναµε κι εµείς και η Κυβέρνηση να δοθούν αυτά τα
χρήµατα. Γιατί δεν δίδονται; Γιατί δεν ξεκινάει το έργο; 

Οι περισσότεροι κάτοικοι ζητούν επισκευές αδειών. Ναι, υπάρ-
χει θεσµικό πρόβληµα. Καταθέσαµε τρεις προτάσεις στον διά-
λογο. Τις δώσαµε στον Υπουργό. Τις δώσαµε στον αρµόδιο από
τη Νέα Δηµοκρατία. Είπαµε «εµείς είµαστε στη διάθεσή σας». Εί-
µαστε στη διάθεσή σας ως Κίνηµα Αλλαγής να καθίσουµε κάτω
τώρα. Διότι υπάρχουν πάρα πολλοί πολίτες στο Μάτι, στον Νέο
Βουτζά, στην Κινέτα, στο Κόκκινο Λιµανάκι ,που µπορούν να επι-
σκευάσουν τα σπίτια τους, αρκεί να συνεννοηθούµε. Τρεις λύ-
σεις καταθέσαµε. Ήρθατε ποτέ στον διάλογο; Σας ένοιαξε εάν
στα αλήθεια αυτοί οι άνθρωποι θα αποκατασταθούν ποτέ; Και
αυτό µαζί µε την τεράστια ολιγωρία για το ειδικό χωρικό σχέδιο
που ακόµα είναι εις τας συριζικάς καλένδας, δείχνει ακριβώς το
µέγεθος της αδιαφορίας και της ανικανότητας. 

Ενώ η αντιπυρική περίοδος ξεκίνησε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η Κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα. Ούτε νέο σχεδιασµό
έχουµε ακόµη ούτε ενίσχυση προσωπικού ούτε διάθεση επιπλέον
πόρων. Ακόµη περιµένουµε να δούµε και πώς θα αξιοποιηθούν
δωρεές, όπως αυτή του «Ιδρύµατος Νιάρχου», αν αξιοποιηθούν
και δεν πάνε χαµένες και αυτές, όπως έγινε στο Υπουργείο
Υγείας. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Ζητάει την εµπιστοσύνη
της Βουλής ένας Πρωθυπουργός και µια Κυβέρνηση, που εξε-
λέγη κάνοντας σηµαία το ηθικό πλεονέκτηµα και κυβερνάει,
έχοντας διαλύσει το κόµµα του πρώην Ακροδεξιού εταίρου του
µε ολίγους ΑΝΕΛ και µια οµάδα καρεκλοκένταυρων γυρολόγων,
αναδύοντας οσµή σήψης, παρακµής και συναλλαγής. 

Κύριε Τσίπρα και κύριοι της Κυβέρνησης, οι πολίτες όµως
αυτής της χώρας έχουν συνειδητοποιήσει ότι κανείς και τίποτα
δεν µπορεί να µπει ανάµεσα σε εσάς και την καρέκλα.

Καταψηφίζει, λοιπόν, το Κίνηµα Αλλαγής την Κυβέρνηση και
τους σιαµαίους κυρίους Τσίπρα και Πολάκη, όπως και σύντοµα
θα κάνει και ο λαός στην κάλπη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε την

κ. Χριστοφιλοπούλου. 
Τον λόγο έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Νικόλαος

Βούτσης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ζήτησα τον

λόγο για ένα λεπτό, για να απαντήσω στην κ. Χριστοφιλοπούλου. 
Θα σας παρακαλούσα, επειδή είναι πάρα πολύ σοβαρά τα θέ-

µατα που θίξατε -µιλάω πάντοτε σε σχέση µε το Μάτι- να ζητή-
σετε άµεσα την επόµενη εβδοµάδα κοινοβουλευτικό έλεγχο και
θα σας δοθούν απαντήσεις στο σύνολο των ζητηµάτων, τα οποία
θέσατε. Διότι βρίσκεστε εν αδίκω στα περισσότερα από αυτά που
είπατε. Σας το λέω ευθύτατα. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Έχω κάνει δέκα ερωτή-
σεις και είναι όλες… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Σας λέω ευ-
θέως ότι µπορείτε να ζητήσετε αναλυτικό κοινοβουλευτικό
έλεγχο. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ίσως τώρα, µε την πα-
ρέµβασή σας, να έρθουν να απαντήσουν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δεδοµένου
ότι είµαι σε γνώση του θέµατος, λόγω του ειδικού λογαριασµού,
θα ήθελα να σας πω ότι σε όλα αυτά τα ζητήµατα και εκεί που
υπάρχουν καθυστερήσεις, δεν είναι καθυστερήσεις των αρχών.
Αυτές οι καθυστερήσεις έχουν σχέση µε συγκεκριµένα προβλή-
µατα ή µε συγκεκριµένες συµπεριφορές κάποιων κατοίκων, οι
οποίοι βρίσκονται µπροστά σε διλήµµατα για το σπίτι τους.
Μιλάω για τα «κόκκινα» σπίτια. Στα «κίτρινα» σπίτια προχωρούν
οι κατασκευές. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Σε ορισµένες περιοχές.
Στις εκτός σχεδίου δεν πηγαίνουν… 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Στις εκτός
σχεδίου…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Σας παρα-

καλώ, κύριε Καµµένο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Καµµένο, δεν
έχετε τον λόγο. 

Παρακαλώ να µη γράφονται στα Πρακτικά τα όσα λέει ο κ.
Καµµένος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Καµ-
µένο, δεν είµαστε σε πάνελ. Σας παρακαλώ πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Καµµένο, δεν
έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Μη µιλάτε γι’
αυτά τα πράγµατα, µε τόση προχειρότητα!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Καµµένο, δεν

έχετε τον λόγο, για να κάνετε αυτές τις παρεµβάσεις. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ο άνθρωπος

έχει έρθει από πάνελ κατευθείαν. 
Αντιλαµβάνεστε τι σας λέω; Είµαι Πρόεδρος…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Καµ-

µένο, αφήστε τα αυτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Καµµένο, δεν

έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Αθα-

νασίου, έχετε κάποιο πρόβληµα; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: …(δεν ακούστηκε) 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Επειδή εί-

πατε αν είναι εικόνα. Δεν ακούτε; 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: ...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καθίστε, κύριε Καµ-

µένο, δεν ακούγεστε. Δεν γράφεται τίποτα στα Πρακτικά. 
Κύριε Καµµένο, δεν είναι εικόνα αυτή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Μιλάω για

ένα σοβαρό ζήτηµα και δεν µε ακούτε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ:…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Αφήστε τα

αυτά. Ενόψει προεκλογικής περιόδου, αφήστε τα αυτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Καµµένο, κα-

θίστε κάτω. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ:…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Καµµένο, δεν

είναι εικόνα αυτή. Καθίστε κάτω, σας παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Το πράγµα

σοβαρεύει. Θα µε ακούσετε λοιπόν πολύ καλά, κύριε Καµµένο,
στο τι θα πω. Διότι είστε προπετής, όπως ήσασταν πάντοτε.
Είστε προπετής! Ακούστε πρώτα. Ή ακούστε πριν πάρετε τον
λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Εντάξει, η

τυµβωρυχία σε ζωντανή αναµετάδοση.  
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης):  Κύριε Καµµένο,

σας αφαιρώ τον λόγο. Σας παρακαλώ, κύριε Καµµένο. Καθίστε
κάτω! 

Δεν γράφεται τίποτα στα Πρακτικά από αυτά που λέει ο κ. Καµ-
µένος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Καµ-

µένο, µήπως πρέπει να ακούσετε προηγουµένως ως τι µιλάω;
Ούτε καν αυτό δεν αφήσατε. Γι’ αυτό σας λέω ότι είστε προπε-
τής, πρόχειρος και τυµβωρύχος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Εκτός από

όλα αυτά, είστε και άσχετος. Η κ. Χριστοφιλοπούλου…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Καµµένο, δεν

είναι εικόνα αυτή. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Ο άνθρωπος

δεν πήγε σε πάνελ σήµερα το πρωί και θέλει να έχει την ηµέρα
του. Αυτό είναι σαφές. Σας παρακαλώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Συνεχίστε, κύριε
Πρόεδρε. 
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Πρό-
εδρε, ζήτησα τον λόγο, διότι όπως γνωρίζει όλο το Σώµα -και
πρέπει να το γνωρίζει και ο κ. Καµµένος- είµαι Πρόεδρος της επι-
τροπής –εµείς βάλαµε τα 10 εκατοµµύρια στον λογαριασµό πυ-
ροπλήκτων, που έχουν µαζευτεί τα 38,5 εκατοµµύρια- για τη
διάθεση του ποσού και γνωρίζω επ’ ακριβώς και συµµετέχω στις
σχετικές συσκέψεις µε τον Υπουργό Οικονοµικών και τους άλ-
λους Υπουργούς. 

Όταν, λοιπόν, είπα στην κ. Χριστοφιλοπούλου, η οποία ευλό-
γως έθεσε µια σειρά ζητηµάτων να το συζητήσουµε επ’ ακριβώς,
γνωρίζω µέχρι κεραίας και το τι συµβαίνει και το πού υπάρχουν
καθυστερήσεις και για τον λόγο που υπάρχουν οι καθυστερή-
σεις. Ξέρω ακριβώς πόσα «κίτρινα» σπίτια είναι και ως µηχανικός.
«Κίτρινα» και «κόκκινα» είναι, ξέρετε, αυτά που έχουν πιστοποι-
ηθεί ως τέτοια από τις αρµόδιες αρχές του Υπουργείου και στις
τρεις περιοχές, δηλαδή στον Νέο Βουτζά, στο Μάτι και την Κι-
νέτα. 

Όσον αφορά τα «κίτρινα», προχωράνε όλες οι ανακατασκευές,
µε βάση το σχέδιο που υπήρχε. Ξέρω και τα ποσά που έχουν
δοθεί κατά τρίµηνο. Όσον αφορά τα «κόκκινα», ήδη εβδοµήντα
από αυτά τα έχουνε ρίξει. Έχουνε βγει και οι αµίαντοι και θα
βγούνε και στα υπόλοιπα, διότι πρώτα πρέπει να βγει ο αµίαντος
και ύστερα πρέπει να γίνει καθαίρεση. 

Εκεί υπάρχουν προβλήµατα. Έκανα έναν υπαινιγµό, που τον
αντελήφθη η κ. Χριστοφιλοπούλου, λόγω του ότι κάποια από
αυτά, δυστυχώς αρκετά, είναι όχι απλά αυθαίρετα -διότι έχει αν-
τιµετωπιστεί το θέµα της αυθαιρεσίας, ακούστε µε, κύριε Καµ-
µένο, διότι λέω για τα «κόκκινα» που το παρεξηγήσατε- αλλά
είναι σε δασικές περιοχές και στους δασικούς χάρτες, όπου
υπάρχουν επιπλέον διαδικασίες, που πρέπει να γίνουν, για να
απελευθερωθεί η δυνατότητα να χτίσουν οι άνθρωποι. Καταλά-
βατε; 

Δηλαδή, επί όλων αυτών των πολύ κρίσιµων ζητηµάτων, ανα-
γνωρίζουµε από κοινού πως είναι µία πολύ σοβαρή υπόθεση, που
στοίχειωσε και στοιχειώνει την ελληνική κοινωνία και θα πρέπει
να επιδείξουµε το µέγιστο ενδιαφέρον. Ήδη έχουµε αποδεσµεύ-
σει από τον κεντρικό λογαριασµό για τους πυρόπληκτους περί-
που το 20% για συγκεκριµένες δράσεις. Οι εγκαυµατίες έχουν
καλυφθεί όλοι και απολύτως. 

Σηµειώνετε, για να µάθετε µερικά πράγµατα πριν να παρεµ-
βαίνετε, κύριε Καµµένο. Οι εγκαυµατίες έχουν καλυφθεί πλήρως
µε επιπλέον ποσό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: …
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Καλά, δεν

έχετε ιδέα, γι’ αυτό σας λέω να µην µιλάτε επί παντός επιστητού,
αν είναι δυνατόν! Κρατηθείτε λιγάκι! 

Μετά από ειδικό πρόγραµµα του Υπουργείου Υγείας -διότι
αυτός ο λογαριασµός δίνει µετά από αιτήσεις που έρχονται από
τα Υπουργεία- µε υπογραφές των ίδιων των παθόντων και των
οικογενειών τους έχουν καλυφθεί απολύτως όλα τα επιπλέον
ποσά. 

Γι’ αυτό βρήκα την ευκαιρία απλώς να σας πω ότι πράγµατι
υπάρχει ένα έργο, κυρία Χριστοφιλοπούλου, για το οποίο την
άλλη εβδοµάδα κιόλας προκαλέστε εσείς ή και οι αρµόδιοι
Υπουργοί από µόνοι τους, ώστε να αναλυθεί σηµείο προς σηµείο
-διότι είναι πολλά αυτά τα σηµεία και για το ειδικό χωρικό που εί-
πατε- ενώπιον του ελληνικού λαού, για να ξέρουµε όλοι και τις
ευθύνες και τις συνέπειες, αλλά και τη µεγάλη προσπάθεια η
οποία γίνεται σε αυτόν τον τοµέα. 

Γι’ αυτό παρενέβην και δι’ αυτής της ιδιότητας παρενέβην. Γι’
αυτό αντέδρασα έτσι προς τον κ. Καµµένο που δεν αντελήφθη
ότι µιλάω απολύτως αρµοδίως. Και αυτά τα περί ΣΥΡΙΖΑ και το
τι είναι ο Πρόεδρος της Βουλής κ.λπ., ας τα λέει και αυτός και
άλλοι αλλού, αλλά όχι µέσα στη Βουλή διότι δεν στέκονται. Είναι
χωρίς αιτιάσεις και χωρίς βάση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,

κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρία Χριστοφιλο-

πούλου, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, απλώς

θέλω να διευκρινίσω κάποια πράγµατα, γιατί πραγµατικά εκτιµώ
την παρέµβαση του Προέδρου. Είναι προς τη θετική κατεύθυνση.

Θέλω να πω δύο πράγµατα. Πρώτον, οι ερωτήσεις µας είναι
δεκάδες, πολλές αναπάντητες και αυτές που απαντώνται κατα-
δεικνύουν, όπως στην περίπτωση του ειδικού χωρικού σχεδίου,
ότι δεν προχωράει. 

Για το συγκεκριµένο, όµως, κύριε Πρόεδρε, αναφέροµαι όχι
σε αυθαίρετα, αλλά σε νοµιµοποιηµένα, είτε µε τον νόµο του
2014 είτε µε τον νόµο του 2017, σε τακτοποιηθέντα ακίνητα, στα
οποία για παράδειγµα ο ιδιοκτήτης βάλει δύο κουφώµατα, τρεις
πόρτες, µπορεί να µπει µέσα. Έχουµε πολλές τέτοιες περιπτώ-
σεις. 

Επειδή κι εκεί υπάρχει το Δασαρχείο και τα γνωστά προβλή-
µατα και υπάρχουν πολλοί νοµικοί στην Αίθουσα -εκεί αναφέρ-
θηκα, κύριε Πρόεδρε-, έχουµε δώσει τόσο στον κ. Φάµελλο και
στον κ. Βορίδη και στη δηµοσιότητα και στους πυρόπληκτους
τρεις εναλλακτικές, δύσκολες θεσµικές λύσεις. Λέµε ότι πρέπει
να καθίσουµε κάτω και να συνεννοηθούµε για να λυθεί αυτό το
πρόβληµα, να µπουν οι άνθρωποι στα σπίτια τους. Αυτό το
έχουµε πει πολλές φορές. Και παρακαλώ πολύ, πείτε κάτι στους
Υπουργούς να έρχονται να µας απαντάνε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ωραία. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Η συνεν-

νόηση πρέπει να γίνει και είναι αυτονόητο.
Σας επαναλαµβάνω, όµως, ότι για τα σπίτια τα οποία είναι χα-

ρακτηρισµένα «κίτρινα» -διότι γι’ αυτά µιλάτε εσείς- δηλαδή που
µπορεί να ανακατασκευαστούν, όχι αυτά τα οποία γκρεµίζονται
εξ ολοκλήρου, προχωράνε για να γίνουν όλα. Θα γίνουν εξόδοις
του δηµοσίου και των λογαριασµών, όπως είχαµε δεσµευθεί.
Όσον αφορά τα «κίτρινα» σπίτια, ήδη προχωράνε µε ταχύτατους
ρυθµούς. Δεν υπάρχει εκεί πέρα πρόβληµα σε σχέση µε το νο-
µικό πλαίσιο. 

Δηλαδή, ανεξαρτήτως του αν έχουνε ή όχι τακτοποιηθεί -σε
σχέση µε το αυθαίρετο που θέσατε-, τους δίνουν όλες τις εγκρί-
σεις και προχωράνε για να µπορούν οι άνθρωποι και να µείνουν
µέσα και να βγάλουν το καλοκαίρι. Είναι δύο διαφορετικές κατη-
γορίες σπιτιών και είναι και για την Κινέτα και για τον Βουτζά.
Δεν είναι µόνο για το Μάτι. Επαναλαµβάνω, όµως, σωστά θέτετε
ότι πρέπει να υπάρξει η µέγιστη συνεννόηση για όλα τα µέτρα
για να προχωρήσουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστώ κι εγώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο,

σας παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Τρα-

γάκη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο

διότι λόγω της ακολουθούµενης διαδικασίας, δεν είναι δυνατόν
να λάβουµε τον λόγο όλοι οι Βουλευτές που µπορούµε για να µι-
λήσουµε για την πρόταση εµπιστοσύνης που έχει ζητήσει η Κυ-
βέρνηση. Γι’ αυτόν τον λόγο, έχω την πρόθεση να καταθέσω για
τα Πρακτικά την οµιλία µου.

Δράττοµαι, όµως, από την ευκαιρία αυτών που διηµείφθησαν
προηγουµένως να πω κάτι. Κατ’ αρχάς, θα ξεκινήσω από το γε-
γονός, για να λάβουν γνώση όλοι γιατί έχει ξεχαστεί αυτό, ότι η
Βουλή έδωσε 10 εκατοµµύρια ευρώ. Ήταν η πρώτη ή η δεύτερη
νοµίζω προσφορά η οποία έγινε γνωστή. Υπάρχουν, όµως, πολλά
προβλήµατα, κύριε Πρόεδρε και νοµίζω ότι τα προβλήµατα αυτά
µπορούν να λυθούν µόνο µε συνεννόηση, αλλά και µε τη συµµε-
τοχή των αρµοδίων Υπουργών.

Και στα δύο θέµατα που αναφέρθηκε η κ. Ξενογιαννακοπού-
λου έχει απόλυτο δίκιο. Συγγνώµη, η κ. Χριστοφιλοπούλου
ήθελα να πω.  

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Καµµία σχέση. Υπάρχει
µία διαφορά, κύριε Πρόεδρε. Εγώ δεν είµαι γυρολόγος! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεν είπε κανείς κάτι τέτοιο. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Το λέω γιατί µε είπατε

Ξενογιαννακοπούλου. 

7112 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εντάξει, το είπα εν τη ρύµη του λόγου.
Το θέµα είναι ότι πρέπει να γίνει µία συνεννόηση κι αυτό πρέ-

πει να γίνει µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης. Θα πρέπει η Κυ-
βέρνηση πια να πείσει τους Υπουργούς να κάνουµε µία
συνεννόηση µε όλα τα κόµµατα, ώστε να δηµιουργηθούν εκείνες
οι προϋποθέσεις που τα µέτρα τα οποία θα ληφθούν να γίνουν
άµεσα, διότι έχουν καθυστερήσει πάρα πολύ.

Πράγµατι, όλοι έχουµε γίνει δεκτές ανθρώπων οι οποίοι έχουν
νοµιµοποιηµένα αυθαίρετα και τα οποία νοµιµοποιηµένα αυθαί-

ρετα έχουν πληρώσει και τους φόρους -µάλιστα, σήµερα λήγει
και η προθεσµία υποβολής, η τελευταία παράταση που έχει δοθεί
για τα αυθαίρετα- και να µπορέσουν µε αυτές τις προϋποθέσεις
να δηµιουργήσουν εκείνα τα σπίτια τους που µπορούν να γίνουν
κατοικήσιµα. 

Στο σηµείο αυτό καταθέτω την οµιλία µου. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τραγάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά την οµιλία του, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και επτά εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Καρδίτσας.

Επίσης, τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο
εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργα-
νώνει το Ίδρυµα της Βουλής, δεκαπέντε µαθητές και µαθήτριες
και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο
Ζωγράφου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας κ. Ανδρέας Ξανθός για δε-
καπέντε λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, παρακολουθούµε αυτές τις µέρες µία έντονη συζήτηση.
Κατά την άποψή µου,  υπάρχει ένα πολιτικό ερώτηµα το οποίο
οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε και να  απαντήσουµε.

Αφού, λοιπόν, έχουµε να κάνουµε µε τη χειρότερη κυβέρνηση
της µεταπολίτευσης, αφού έχουµε να κάνουµε µε µία Κυβέρνηση
η οποία διέλυσε και κατέστρεψε τη χώρα, αφού έχουµε να κά-
νουµε µε έναν Πρωθυπουργό και µε ένα Υπουργικό Συµβούλιο
οι οποίοι είναι ψεύτες, είναι ανίκανοι, είναι αήθεις, υπάρχει ένα
ερώτηµα: Αυτή η Κυβέρνηση, η οποία δεν στηρίζεται σε ένα µα-
ζικό κόµµα, δεν έχει επιρροή στην αυτοδιοίκηση, δεν έχει επιρ-
ροή στα συνδικάτα, δεν έχει επιρροή στα επιµελητήρια και στους
επαγγελµατικούς φορείς, δεν έχει επιρροή στους επιστηµονι-
κούς συλλόγους, δεν έχει επιρροή στα µίντια, δεν έχει επιρροή
στο κατεστηµένο της χώρας, δεν έχει επιρροή στο βαθύ κράτος,
στον σκληρό κρατικό µηχανισµό, δεν έχει επιρροή στους θε-
σµούς και στη δικαιοσύνη, δεν έχει επιρροή στο κατεστηµένο τη
Ευρώπης, πώς είναι τέσσερα χρόνια όρθια, διαχειρίστηκε ένα
επιπλέον µνηµόνιο, ολοκλήρωσε τις υποχρεώσεις της απέναντι
στους δανειστές, έβγαλε τη χώρα από την κρίση και την επιτρο-
πεία και διαχειρίστηκε µία δύσκολη συγκυρία σε συνθήκες πρω-
τοφανούς κοινωνικής ηρεµίας και πολιτικής σταθερότητας;

Μπορεί να µας απαντήσει κανείς πώς τα κατάφερε αυτή η Κυ-
βέρνηση; Η απάντηση, κατά την άποψή µου, είναι σχετικά απλή. 

Πρώτον, έχουµε µια δοµικά αναξιόπιστη και ανυπόληπτη Αντι-
πολίτευση, η οποία έχει ταυτιστεί στη συνείδηση των πολιτών µε
τη χρεοκοπία της χώρας, µε ένα φαύλο σύστηµα διακυβέρνη-
σης.

Δεύτερον, κατάλαβε ο κόσµος ότι διαχειριστήκαµε υπό πολύ
δύσκολες συνθήκες την πιο δύσκολη στιγµή της κοινωνίας. Την
ώρα που οι πολίτες ήταν κουρασµένοι και επιβαρυµένοι επί πέντε
χρόνια σκληρών περικοπών και ακραίας λιτότητας, κάναµε µια
προσπάθεια να διαχειριστούµε αυτήν την κατάσταση µε κλίµα
εντιµότητας, δικαιότερης κατανοµής των βαρών και άλλου δη-
µόσιου ήθους.

Και, τρίτον, αγαπητοί συνάδελφοι -και νοµίζω ότι αυτό είναι και
το πιο σηµαντικό- επειδή ο κόσµος ναι µεν µπορεί να έχει δυσα-
νασχετήσει από τα µέτρα τα οποία πήραµε και αναγκαστήκαµε
να πάρουµε, µπορεί να υπάρχει δυσφορία για πλευρές της κυ-
βερνητικής πολιτικής, µπορεί να κάναµε λάθη, αλλά ξέρει πάρα
πολύ καλά ότι δεν είµαστε όλοι το ίδιο, κυρίως επειδή δεν κάναµε
το θεµελιώδες λάθος να ταυτιστούµε οργανικά µε ένα σύστηµα
εξουσίας που το χαρακτήριζε η φαυλότητα, οι πελατειακές σχέ-
σεις, η ευνοιοκρατία, η ρουσφετοκρατία, η συναλλαγή µε τα συµ-
φέροντα.

Αυτός είναι ο θεµελιώδης λόγος µαζί µε όλα τα προηγούµενα
που, κατά την άποψή µου, αυτή η Κυβέρνηση εξακολουθεί, παρά
τις δυσκολίες, να παρέχει ασφάλεια και αξιοπιστία και στο εξω-
τερικό της χώρας, αλλά και στις παραγωγικές δυνάµεις της
χώρας, οι οποίες µετά την έξοδο από την κρίση και την επιτρο-
πεία, προσδοκούν σε µια νέα περίοδο κανονικότητας, ανάπτυξης
και ευηµερίας.

Έχουµε, λοιπόν, κατά την άποψή µου, ένα αξιοπρεπέστατο πο-

λιτικό αφήγηµα και γι’ αυτό δεν έχουµε ούτε την ανάγκη ούτε
επιλέγουµε εµείς ένα κλίµα τεχνητής όξυνσης, πόλωσης, λασπο-
µαχίας, τοξικότητας στην πολιτική αντιπαράθεση, όπως καταφα-
νέστατα γίνεται από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας.

Νοµίζω ότι οφείλουµε να προσπαθήσουµε στο επόµενο διά-
στηµα -και στη συζήτηση στη Βουλή να το κάνουµε- να επικεν-
τρωθούµε στα κρίσιµα ζητήµατα που αφορούν την κοινωνία, που
αφορούν τους πολλούς, την εργασία, το εισόδηµα, τη φοροδο-
τική ικανότητα, τη λειτουργία του κοινωνικού κράτους, τη λει-
τουργία της δηµόσιας διοίκησης, την αποκατάσταση αδικιών, την
ανακούφιση ανθρώπων που επλήγησαν µε ιδιαίτερη σφοδρότητα
στην κρίση, την ποιότητα της δηµοκρατίας.

Η διαιρετική τοµή, αγαπητοί συνάδελφοι, και το πολιτικό δί-
ληµµα προφανώς δεν είναι ανάµεσα στους τίµιους και στους
ανέντιµους, δεν είναι ανάµεσα στους ειλικρινείς και στους ψεύ-
τες, δεν είναι ανάµεσα στους ανθρώπους µε ήθος και ευγένεια
και στους αήθεις και χυδαίους. Το σκληρό πολιτικό δίληµµα είναι
µε ποιο πολιτικό σχέδιο θα πάµε µετά την έξοδο από την κρίση
και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη. Αυτό είναι το σκληρό πολιτικό
δίληµµα και εδώ οφείλουµε να συγκρουστούµε µε βάση εναλλα-
κτικά σχέδια και µε βάση συγκεκριµένες ιεραρχήσεις, προτεραι-
ότητες και δεσµεύσεις.

Νοµίζω ότι η διαφορά ανάµεσα σε αυτά τα πολιτικά σχέδια
προκύπτει σε όλα τα επίπεδα. Επιτρέψτε µου να κάνω µια πολύ
πιο συγκεκριµένη αναφορά στο πεδίο της υγείας.

Εµείς, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, ισχυριζόµαστε το εξής:
ότι στο ίδιο µνηµονιακό πλαίσιο, στο ίδιο περιβάλλον λιτότητας,
στο ίδιο περιβάλλον επιτροπείας δηµοσιονοµικής και στενότητας
πόρων, αυτή η Κυβέρνηση, επειδή ακριβώς είχε ως πυρηνικό
στοιχείο της τη µέριµνα για το κοινωνικό κράτος, την προστασία
των αδύναµων και τελικά την ισότητα στα θεµελιώδη κοινωνικά
δικαιώµατα, όπως είναι η υγεία, υλοποίησε ένα διαφορετικό πο-
λιτικό σχέδιο, ένα πολιτικό σχέδιο που έλεγε καθολική κάλυψη
και εγγυηµένη πρόσβαση των πολιτών, συµπεριλαµβανοµένων
των ανασφάλιστων, στο δηµόσιο σύστηµα υγείας και στην ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη.

Κάποια στιγµή φτάσατε να πείτε, προσβάλλοντας τη νοηµο-
σύνη πάνω από δύο εκατοµµυρίων ακόµη ανασφάλιστων ανθρώ-
πων, ότι αυτό το είχατε αντιµετωπίσει εσείς. Ευτυχώς χθες δεν
άκουσα κανέναν να το λέει ούτε καν τον τοµεάρχη υγείας της
Νέας Δηµοκρατίας, που συνήθως προσπαθεί να αποδοµήσει την
πολιτική της Κυβέρνησης.

Αυτό, λοιπόν, ήταν ένα τεράστιο βήµα. Και µπορείτε να πάτε
να ρωτήσετε τους επτακόσιους χιλιάδες ανασφάλιστους ανθρώ-
πους µε µοναδικό και ξεχωριστό ΑΜΚΑ, που στο πρώτο τετρά-
µηνο του 2019 συνταγογράφησαν και πήραν φάρµακα αξίας 93
εκατοµµυρίων ευρώ, το ένα τρίτο από αυτούς µε µηδενική συµ-
µετοχή λόγω πολύ χαµηλών εισοδηµατικών κριτηρίων, και πήραν
παραπεµπτικό για εργαστηριακές εξετάσεις αξίας 32 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, οι οποίες διενεργήθηκαν στις δηµόσιες δοµές. Και
φυσικά χειρουργήθηκαν, νοσηλεύθηκαν και κάποιοι από αυτούς,
επειδή είχαν ένα σοβαρό νόσηµα, δέχθηκαν µια ακριβή θεραπεία
χωρίς να τους χρεώνονται νοσήλια, τα οποία µάλιστα βεβαιώνον-
ταν στο παρελθόν στην εφορία.

Αυτό είναι τεράστια αλλαγή, είναι τοµή στην υγειονοµική και
στην πολιτική ζωή της χώρας. Είναι τοµή στην πολιτική υγείας.
Για πρώτη φορά στην πράξη η υγεία είναι δικαίωµα, που η πολι-
τεία το διασφαλίζει σε όλους, ανεξάρτητα από εργασία, ασφά-
λιση, εισόδηµα, καταγωγή, θρησκεία ή οτιδήποτε άλλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πρώτον, λοιπόν, πρόσβαση ανασφάλιστων, δεύτερον, ενδυνά-

µωση και επιβίωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας.
Θα αναφερθώ σε ένα δεύτερο διακριτό στοιχείο του πολιτικού

σχεδίου. Μέχρι το 2014 έχουµε µια σωρευτική και κάθε χρόνο
επιδεινούµενη µείωση των δηµοσίων δαπανών και διαρροή αν-
θρώπινου δυναµικού από το σύστηµα, παρεµβάσεις ακρωτηρια-
στικές στη λειτουργία του ΕΣΥ και των δηµόσιων δοµών,
καταργήσεις νοσοκοµείων, συγχωνεύσεις τµηµάτων, εργασιακή
επισφάλεια, διαθεσιµότητα προσωπικού, εξώθηση σε αποµά-
κρυνση από το σύστηµα δυόµισι χιλιάδων ειδικευµένων γιατρών
από την πρωτοβάθµια φροντίδα.
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Αυτό το σχέδιο τελειώνει το 2015, το σχέδιο δηλαδή της συ-
νειδητής  εγκατάλειψης και συρρίκνωσης της δηµόσιας περίθαλ-
ψης. Και από τότε οικοδοµείται µια πολιτική σταδιακής ενίσχυσης
των προϋπολογισµών των νοσοκοµείων και από το 2016 και µετά
ειδικά θετικού ισοζυγίου προσλήψεων προς αποχωρήσεις. 

Αυτά είναι αδιαµφισβήτητα και το ξέρουν σήµερα οι άνθρωποι
στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, το οποίο εξακολουθεί φυσικά να
έχει προβλήµατα. Επ’ ουδενί δεν εξωραΐζουµε την πραγµατικό-
τητα. Υπάρχει δυσκολία συνεχιζόµενη και για τους ανθρώπους
που δουλεύουν, αλλά και για τους πολίτες που συχνά ταλαιπω-
ρούνται και επιβαρύνονται οικονοµικά, αλλά η γενική εικόνα είναι
ότι το σύστηµα υγείας είναι σε πορεία αισθητής ανάκαµψης και
βελτίωσης.

Αυτό, επίσης, είναι µια τεράστια συµβολή στην κοινωνική συ-
νοχή και στην αξιοπρέπεια της χώρας.

Και το τρίτο πεδίο είναι ότι αποφασίσαµε πως δεν µπορεί να
είναι η κανονικότητα στο σύστηµα υγείας τα γνωστά διαχρονικά
και από όλους αναγνωρισµένα προβλήµατα προκλητής ζήτησης,
σπατάλης, διαφθοράς, συναλλαγής µε συµφέροντα και εκµετάλ-
λευσης του αρρώστου. Είναι το πεδίο της ηθικοποίησης του συ-
στήµατος υγείας. 

Και εκεί νοµίζω ότι επίσης αναγνωρίζεται ότι έχουν πολύ σηµαν-
τικά βήµατα όχι µόνο διερεύνησης µε θεσµικό τρόπο από τη δι-
καιοσύνη, από τη Βουλή, από τα αρµόδια ελεγκτικά όργανα των
υποθέσεων διαφθοράς, του πάρτι και των σκανδάλων, αλλά κυ-
ρίως θεσµικής θωράκισης του συστήµατος, αλλάζοντας και βά-
ζοντας ένα σύστηµα διαφανές στην τιµολόγηση των φαρµάκων,
καταργώντας µηχανισµούς υπουργικής παρέµβασης στη διαµόρ-
φωση των τιµών, όπως η Επιτροπή Τιµών του Υπουργείου, βάζον-
τας για πρώτη φορά µηχανισµούς αξιολόγησης και διαπραγ-
µάτευσης και ορθολογικής συνταγογράφησης των φαρµάκων
µέσα από τον µηχανισµό HTA, την Επιτροπή Διαπραγµάτευσης,
τα θεραπευτικά πρωτόκολλα, τα µητρώα των ασθενών. 

Έγιναν τεράστιες αλλαγές θεσµικού χαρακτήρα και εξυγίαν-
σης µέσα από τη µετατροπή µιας κοινά επίσης αναγνωρισµένης
εστίας ανοµίας και φαυλότητας, όπως ήταν το ΚΕΕΛΠΝΟ -που
παρά τον εξαιρετικό του ρόλο στην προστασία της δηµόσιας
υγείας, είχε φαύλες διοικήσεις- και τη µετεξέλιξή της σε ένα σύγ-
χρονο δηµόσιο οργανισµό προστασίας της δηµόσιας υγείας, τον
ΕΟΔΥ.

Έγιναν πολύ σηµαντικές θεσµικές αλλαγές, αντίβαρα ακριβώς
στο καθεστώς ασυδοσίας και φαυλότητας και φυσικά, έγιναν κρί-
σιµες παρεµβάσεις –άλλο µέρος του πολιτικού σχεδίου- µεταρ-
ρυθµιστικού χαρακτήρα, προοδευτικές µεταρρυθµίσεις, που δεν
είχαν αποτολµηθεί ποτέ στη χώρα. Και µιλώ πρωτίστως για την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και για τον θεσµό του οικογενει-
ακού γιατρού, ο οποίος αναπτύσσεται σιγά-σιγά µε δυσκολίες
και προβλήµατα.

Όµως για πρώτη φορά η χώρα παίρνει µια ευρωπαϊκή τροχιά.
Κάνουµε αυτό το οποίο έχουν κάνει όλα τα σοβαρά και τα ανα-
πτυγµένα συστήµατα υγείας σε όλες τις χώρες της Ευρώπης. 

Και µας είπε χθες ο κ. Οικονόµου ότι είναι φιάσκο οι ΤΟΜΥ.
Καταφέραµε µέσα σε συνθήκες κρίσης να φτιάξουµε εκατόν εί-
κοσι πέντε νέες δηµόσιες δοµές, τεράστιο άλµα διοικητικό, επι-
χειρησιακό, οικονοµικό και πολιτικό µέσα σε συνθήκες κρίσης.
Εκατόν είκοσι πέντε νέες δηµόσιες δοµές, που έχουν επιπλέον
στελέχωση, προσέφεραν στο σύστηµα υγείας χίλιους εκατό για-
τρούς και άλλους επαγγελµατίες υγείας. Αυτές οι δοµές έχουν
πραγµατοποιήσει πάνω από ένα εκατοµµύριο δωρεάν επισκέψεις
πολιτών που µέχρι τώρα τις πλήρωναν από την τσέπη τους. Και
λέτε ότι αυτό είναι φιάσκο, επειδή δεν πιάσαµε τον στόχο. Ο στό-
χος ήταν να έχουµε διακόσιες σαράντα. 

Και µετά από έναν, ενάµιση χρόνο καταφέρουµε να πιάσουµε
µόνο το 50%, εκεί όπου υπήρχαν ερείπια, εκεί όπου έκλειναν δη-
µόσιες δοµές, εκεί όπου έµπαινε το προσωπικό τους σε διαθε-
σιµότητα, εκεί όπου διαλυόταν το σύµπαν. Πάνω, λοιπόν, στα
ερείπια εδώ υπάρχει προοπτική ανάπτυξης και µάλιστα µε την
τεχνικοεπιστηµονική υποστήριξη του Παγκόσµιου Οργανισµού
Υγείας σε ένα νέο µοντέλο το οποίο κερδίζει την εµπιστοσύνη
των πολιτών. 

Πάτε στις ΤΟΜΥ, σε µία από τις ΤΟΜΥ της χώρας να µιλήσετε

µε το προσωπικό, να µιλήσετε µε τους πολίτες, να δείτε το άλλο
επίπεδο. Μια νέα σχέση οικοδοµείται ανάµεσα στον πολίτη και
στο σύστηµα υγείας, µε φιλική εξυπηρέτηση, µε αφιέρωση χρό-
νου, µε καταγραφή του ιστορικού, µε ολιστική φροντίδα, µε κα-
θοδήγηση και συµβουλευτική για τους εµβολιασµούς, µε
παρεµβάσεις στην κοινότητα, µε δράσεις αγωγής και πρόληψης.
Είναι πρωτοφανή πράγµατα αυτά για το σύστηµα υγείας της
χώρας µας, το οποίο ήταν επικεντρωµένο µόνο στην περίθαλψη
και µόνο στο νοσοκοµείο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Για να µην πω για την ψυχική υγεία, ένα πεδίο µεγάλης ανισό-

τητας και κοινωνικής ευαλωτότητας, γιατί σας έπιασε ο πόνος
αυτές τις µέρες όλους για τους αδύναµους. Έγινε µεγάλη προ-
οδευτική µεταρρύθµιση, διοικητική αποκέντρωση του συστήµα-
τος, περιφερειακές επιτροπές προστασίας των δικαιωµάτων των
ψυχικά ασθενών. 

Αυτές τις µέρες είναι σε διαβούλευση νόµος για την ακούσια
νοσηλεία και την εισαγγελική εντολή. Γίνεται σοβαρή ενδυνά-
µωση των ψυχιατρικών τµηµάτων και κλινικών, δίνεται έµφαση
στην πρωτοβάθµια φροντίδα και την κοινοτική ψυχιατρική. Τρεις
νέες ψυχιατρικές κλινικές ιδρύονται σε επαρχιακά νοσοκοµεία.
Γίνεται προσπάθεια τοµεοποίησης, ξεβάλτωµα της ψυχιατρικής
µεταρρύθµισης που την είχατε οδηγήσει µέσα στην κρίση και
στις περικοπές και στη λιτότητα. 

Παρεµβάσεις για τους εξαρτηµένους: Άλλο πεδίο δραµατικής
περιθωριοποίησης, κοινωνικού αποκλεισµού και αναξιοπρέπειας. 

Όσον αφορά τους χώρους προστασίας της δηµόσιας υγείας
και της προσωπικής υγείας, τους χώρους εποπτευόµενης χρή-
σης, έχουµε βγάλει σε διαβούλευση την κοινή υπουργική από-
φαση που ρυθµίζει τις λεπτοµέρειες και στο αµέσως επόµενο
διάστηµα θα έχουµε τους πρώτους σε λειτουργία, µαζί µε µια
συνολική δέσµη παρεµβάσεων που θέλουν να µειώσουν τη
βλάβη, να βγάλουν ανθρώπους από την πιάτσα και την εξα-
θλίωση, να τους φέρουν σε επαφή µε τις δοµές του συστήµατος
υγείας, να τους δώσουν µια προοπτική σταδιακής απεξάρτησης
και οµαλής κοινωνικής επανένταξης και µάλιστα θεσµοθετώντας
κοινωνικούς συνεταιρισµούς ένταξης, πρωτοποριακή µορφή κοι-
νωνικής οικονοµίας ειδικά για τους εξαρτηµένους, κατά το πολύ
καλό µοντέλο των ΚΥΣΠΕ, των συνεταιριστικών µορφών που πε-
ριλαµβάνουν και ψυχικά ασθενείς και που σήµερα στην Ελλάδα
είναι σε µία περίοδο επίσης ανάκαµψης και ευηµερίας, µετά από
τη σηµαντική χρηµατοδοτική ενίσχυση -πάνω από 4 εκατοµµύρια
ευρώ- που δέχτηκαν τα δύο, τρία τελευταία χρόνια. 

Αδιανόητα πράγµατα για την πολιτική η οποία ασκήθηκε τα
προηγούµενα χρόνια. Είναι άλλο πολιτικό σχέδιο, γιατί υπάρχει
µια θεµελιώδης και αξιακή διαφορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να µιλήσω για λίγο ακόµη. 
Η διαφορά είναι η ιδέα της ισότητας -αυτό είναι το µείζον- της

αντιµετώπισης και της εξάλειψης των ανισοτήτων, ειδικά στον
τοµέα της υγείας και άρα και της κοινωνικής αναδιανοµής. Αυτή
είναι η θεµελιώδης ιδεολογική, κοσµοθεωρητική, προγραµµατική
και πολιτική µας διαφορά. 

Εσείς θέλετε ανταγωνισµό, ελευθερία της αγοράς, συρρί-
κνωση του δηµόσιου συστήµατος υγείας. Μην είστε κολληµένοι
τώρα µε τις δηµόσιες δοµές! Δηµόσιο δεν είναι µόνο το κρατικό.
Ας το αφήσουµε. Έχουµε έναν υπεραναπτυγµένο ιδιωτικό τοµέα
στην Ελλάδα, πρέπει να τον αξιοποιήσουµε, να αγοράζουµε υπη-
ρεσίες από τον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό είναι το εναλλακτικό σας
πολιτικό σχέδιο. Δεν είναι κρυφή γοητεία, είναι ωµός νεοφιλε-
λευθερισµός και οδηγεί στη δραµατική υποχώρηση της ποιότη-
τας της φροντίδας προς τους αδύναµους, οξύνει τις ανισότητες,
µεταφέρει οικονοµικά βάρη στις τσέπες των ανθρώπων. 

Αυτή η προσπάθεια, αγαπητοί συνάδελφοι, στο Υπουργείο
Υγείας µαζί µε πάρα πολλά άλλα πράγµατα, τα οποία προφανώς
δεν µπορώ να παρουσιάσω, έγινε µε συλλογικό τρόπο, µε τη φι-
λότιµη προσπάθεια και αφοσίωση όλης της πολιτικής ηγεσίας,
µε τη διακριτή συµβολή του Παύλου Πολάκη, µε τον οποίο προ-
φανώς µπορεί να έχουµε διαφορές όσον αφορά την ψυχοδοµή
και τη δηµόσια παρουσία και εικόνα, αλλά είµαστε απολύτως
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ταυτισµένοι στο πολιτικό σχέδιο, τη στήριξη της δηµόσιας περί-
θαλψης και της ισότητας των ανθρώπων στον τοµέα της υγείας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώνετε σιγά

σιγά, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ολοκληρώνω, κύριε

Πρόεδρε.
Νοµίζω, λοιπόν, ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει δύο πολύ κρίσιµα

προβλήµατα τα οποία πλήττουν την αξιοπιστία της και εκτιµώ ότι
θα επηρεάσουν σοβαρά και τις πολιτικές αναµετρήσεις του επό-
µενου διαστήµατος.

Το ένα είναι ότι επένδυσε στην καταστροφολογία. Αυτό δεν
της βγήκε και την καθιστά δοµικά αναξιόπιστη. Επένδυσε στη
γραµµή της καταψήφισης µιας κυβέρνησης και όχι της υπερψή-
φισης ενός εναλλακτικού και διακριτού πολιτικού σχεδίου. Αυτό
το αξιολογεί πάρα πολύ ο κόσµος, που έχει κουραστεί από τα
µεγάλα λόγια και θέλει δεσµεύσεις, σχέδιο, συγκεκριµένες πα-
ρεµβάσεις και πράξεις.

Το δεύτερο κατά την άποψή µου σοβαρό πολιτικό θέµα που
έχει η Νέα Δηµοκρατία, είναι ότι το υβρίδιο ακροδεξιάς και ολί-
γον εθνικιστικής ρητορικής και ταυτόχρονα ακραίου νεοφιλελευ-
θερισµού είναι ένα υβρίδιο, το οποίο δεν είναι πειστικό, χάνει και
προς τα ακροδεξιά, γιατί υιοθετώντας την ακροδεξιά ατζέντα
στρέφεις κόσµο προς τα ακροδεξιά, αλλά χάνει και προς το κέν-
τρο, χάνει προς τον χώρο υποτίθεται της αγοράς και της επιχει-
ρηµατικότητας, γιατί αυτός ο χώρος θέλει σοβαρότητα, θέλει
σταθερότητα, θέλει βιώσιµη προοπτική. Είναι ένα σχέδιο που
ακριβώς δεν καθιστά τη Νέα Δηµοκρατία επιλέξιµη πολιτικά στο
επόµενο διάστηµα. 

Εµείς -και κλείνω µε αυτό- τώρα που έχουµε, κατά την άποψή
µας, όπως είπα πριν, ένα αξιοπρεπές πολιτικό αφήγηµα και απο-
λύτως προσηλωµένοι στις δεσµεύσεις που δώσαµε στην κοινω-
νία και στον λαό τον Σεπτέµβρη του 2015, τώρα που έχουµε
δώσει δείγµατα γραφής, σοβαρότητας, διαχειριστικής ικανότη-
τας και αξιοπιστίας, τώρα που η κοινωνία αισθάνεται πιο ασφα-
λής, τώρα που οι αδύναµοι αισθάνονται πιο προστατευµένοι,
τώρα που η µεσαία τάξη βλέπει πολύ ορατή την προοπτική µιας
βιώσιµης επανεκκίνησης της οικονοµίας, ενίσχυσης της απασχό-
λησης, ενίσχυσης του εισοδήµατος, τώρα, λοιπόν, που τα πράγ-
µατα έχουν φτάσει στο κρίσιµο σηµείο, απευθυνόµαστε, ζητούµε
την ψήφο εµπιστοσύνης των πολιτών και ζητούµε µε ψηλά το κε-
φάλι την ψήφο επιδοκιµασίας και εµπιστοσύνης των ανθρώπων.
Και νοµίζω θα την έχουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό Υγείας κ. Ξανθό.
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής Β’ Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιος

Κυρίτσης για επτά λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΥΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες ήταν η επέτειος της αντι-

φασιστικής νίκης, το τέλος του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου στην Ευ-
ρώπη, µε την κατάληψη του Βερολίνου από τους Σοβιετικούς,
την αυτοκτονία του Χίτλερ και την άνευ όρων συνθηκολόγηση
της Γερµανίας.

Αξίζει τιµή και δόξα στη γενιά των πατεράδων και των παππού-
δων µας, που τους πυροβολούσαν τους ναζί, δεν τους ψήφιζαν.

Η αναφορά µου, όµως, έχει έναν άλλο στόχο πέρα από τον
επετειακό.

Η νίκη κατά του φασισµού στον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, η ορµή
και τα κατορθώµατα του Κόκκινου Στρατού, η αίγλη της Σοβιετι-
κής Ένωσης, αλλά και τα ποτάµια αίµατος της εργατικής τάξης
των χωρών της Δύσης στα πεδία των µαχών, επέδρασαν κατα-
λυτικά για το κεντρικό επίτευγµα της µεταπολεµικής Ευρώπης,
το κράτος πρόνοιας που αναδείχθηκε µέσα από τις στάχτες του
Β’ Παγκοσµίου Πολέµου.

Το πιο εµβληµατικό παράδειγµα αυτής της προοδευτικής
πληµµυρίδας στη µεταπολεµική Ευρώπη, το NHS, το βρετανικό
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, δηµιουργήθηκε το 1948. Δηµιουργήθηκε
υπό την πίεση δύο γενεών Βρετανών εργατών, που είχαν σκοτω-
θεί κατά εκατοντάδες χιλιάδες στα χαρακώµατα της Φλάνδρας,
όταν δεν σακατεύονταν στα εργοστάσια και στα ορυχεία. Το ίδιο

και σε όλη την Ευρώπη, στη ρώσικη στέπα, στα βουνά της Ηπεί-
ρου, στα λασποχώραφα της Μακεδονίας, στα βουνά της Γιουγ-
κοσλαβίας. 

Αυτό το κοινωνικό κράτος, που αποτέλεσε πανευρωπαϊκή κα-
τάκτηση κινδυνεύει σήµερα, εβδοµήντα χρόνια µετά την νίκη
κατά του φασισµού. Η απειλή για το κοινωνικό κράτος έρχεται
ταυτόχρονα µε την αναβίωση του φασισµού. Συµπτωµατικά ή όχι
-ανησυχητικά πάντως- ήταν πάλι µια παγκόσµια κρίση στον µε-
σοπόλεµο που οδήγησε στην ανάπτυξη του φασισµού και στην
υποχώρηση της φιλελεύθερης δηµοκρατίας. Σήµερα έχουµε επί-
θεση και στο κοινωνικό κράτος και στη δηµοκρατία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί µόνιµη επωδό στις το-
ποθετήσεις και τις δηλώσεις στελεχών της Νέας Δηµοκρατίας, του
Πρόεδρου της, Βουλευτών, διαµορφωτών της κοινής γνώµης, η
συστηµατική απαξίωση του κοινωνικού κράτους. Αυτό γίνεται µε
δύο αλληλοτροφοδοτούµενους στόχους: την υποχρηµατοδότηση
και τη λεηλασία του, την εµπορευµατοποίηση πτυχών που διατη-
ρούνται στη δηµόσια αρµοδιότητα.

Θυµόµαστε τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη στην επιτροπή για τα
σκάνδαλα στον χώρο της υγείας, ότι αντιµετωπίζει την υγεία
ακριβώς µε τους ίδιους όρους που αντιµετωπίζει ένα σουπερ-
µάρκετ -έτσι είπε, επί λέξει-, όχι, δηλαδή, ως κοινωνικό αγαθό,
αλλά ως εµπόρευµα.

Θυµόµαστε τον ίδιο τον κ. Μητσοτάκη να λέει ότι τα δηµόσια
νοσοκοµεία δεν είναι δα και αναγκαστικό να έχουν τη δυνατότητα
να κάνουν διαγνωστικές εξετάσεις. Μία αντίληψη πλήρους υπο-
βάθµισης και σαλαµοποίησης των δηµόσιων νοσοκοµείων και της
δηµόσιας υγείας.

Η Νέα Δηµοκρατία έδωσε δείγµα γραφής για την υγεία όταν
ήταν κυβέρνηση. Έδωσε όµως δείγµα γραφής και για την παι-
δεία. Θα αναφέρω το παράδειγµα που κατά τη γνώµη µου ενσω-
µατώνει την αντίληψη εµπορευµατοποίησης της παιδείας µε τον
πιο χυδαίο τρόπο. Και αυτό δεν είναι άλλο από την αποµάκρυνση
δυόµισι χιλιάδων εκπαιδευτικών και την κατάργηση δεκάδων
επαγγελµατικών ειδικοτήτων που παρέχονταν δωρεάν από τα δη-
µόσια ΕΠΑΛ. Την ίδια ώρα οι Υπουργοί και τα στελέχη της Νέας
Δηµοκρατίας έκοβαν κορδέλες εγκαινίων σε ιδιωτικά εκπαιδευ-
τήρια µε τους ίδιους ακριβώς τοµείς που καταργούνταν από τη
δηµόσια εκπαίδευση. Η δωρεάν παιδεία µετατρεπόταν σε ιδιω-
τική µε απλές διοικητικές πράξεις, την απόλυση των καθηγητών
και την κατάργηση των τµηµάτων.

Αυτά είναι τα µέσα µε τα οποία όταν ήταν Κυβέρνηση η Νέα
Δηµοκρατία έλεγε ότι επιχειρεί τη δηµοσιονοµική προσαρµογή.
Στην πραγµατικότητα ενίσχυε ιδιωτικά συµφέροντα και µάλιστα
εις βάρος των πιο φτωχών λαϊκών στρωµάτων στις τεχνικές και
επαγγελµατικές κατευθύνσεις, µιλώντας για την παιδεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να τσακίσει το κοινωνικό
κράτος η Νέα Δηµοκρατία χρησιµοποιεί µία επιχειρηµατολογία
πολύ γνωστή: Τα επιδόµατα, οι κοινωνικές µεταβιβάσεις κάνουν
τους ανθρώπους τεµπέληδες, µας εξηγεί ο κ. Κικίλιας. Είναι
χάρες και ελεηµοσύνες. Αυτές οι δύο λέξεις, «χάρη» και «ελεη-
µοσύνη», είναι µια κόκκινη γραµµή την οποία βρίσκει κανείς να
διασχίζει την επιχειρηµατολογία της Νέας Δηµοκρατίας, από τον
κ. Μητσοτάκη και τον κ. Γεωργιάδη µέχρι τις ατυχείς αναρτήσεις
του κ. Κυµπουρόπουλου. 

Και αν σας θυµίζει κάτι αυτή η επιχειρηµατολογία, αυτό που
σας θυµίζει είναι τον κ. Βέµπερ. Σας θυµίζει την επιχειρηµατολο-
γία µε την οποία η ευρωπαϊκή Δεξιά εξηγούσε τη χρησιµότητα
των µνηµονίων, µέσω των οποίων η «άριστη» Δυτική Ευρώπη δι-
καιούνταν να λεηλατεί τον «τεµπέλικο» Νότο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα αυτά είναι θέµατα των ερ-
χόµενων ευρωεκλογών. Η Νέα Δηµοκρατία δεν θέλει αυτήν τη
συζήτηση. Δεν θέλει καµµία συζήτηση που να µην είναι επιπό-
λαιη, να µην είναι fake, να µην είναι αντιπερισπασµός. Είναι τόσο
αντικοινωνικό το πρόγραµµά της, που το κρύβει και καταφεύγει
σε ατάκες του είδους «ναι, αλλά ο Πολάκης καπνίζει», «ναι, αλλά
ο Πολάκης µιλάει στον ενικό».

Είναι κατανοητή αυτή η στάση της. Για ποιο πράγµα να αντι-
παρατεθεί η Νέα Δηµοκρατία; Μιλάει για µεσαία τάξη. Θα µας
πει, λοιπόν, για το υψηλό δεκαεννέα ετών στη µεταποίηση που
έχουµε φέτος; Θα µας πει για τη νέα πτώση της ανεργίας; Μια
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που µιλάµε για µεσαία τάξη, θα µας πει για την αύξηση της κα-
ταναλωτικής εµπιστοσύνης κατά 21%; Για την αύξηση στην
αγορά των ΙΧ κατά 40%; Θα µιλήσουµε για νοικοκύρεµα; Είχε
ποτέ στην ιστορία του το ελληνικό κράτος στα ταµεία του περισ-
σότερα χρήµατα; Ήταν ποτέ περισσότερο θωρακισµένο έναντι
πιθανών διεθνών αναταράξεων; Για τίποτα από όλα αυτά δεν
θέλει να µπει σε κουβέντα η Νέα Δηµοκρατία.

Προσωπικά πάντως µου κάνει εντύπωση ο κ. Μητσοτάκης που
είναι υποτίθεται από 20% έως 40% µπροστά στις δηµοσκοπήσεις
και είναι έτοιµος για την πρωθυπουργία, ενώ ο Τσίπρας είναι κου-
ρασµένος και απαξιωµένος. Πώς γίνεται να µην τολµάει ο κ. Μη-
τσοτάκης να τον αντιµετωπίσει κατά πρόσωπο σε ένα
προεκλογικό ντιµπέιτ;

Σοβαρά τώρα, εµπνέει εµπιστοσύνη που δεν τολµάει να µιλή-
σει εκτός χειρόγραφου, που δεν τολµάει  ένα ντιµπέιτ, ότι µπορεί
να κυβερνήσει; Μπορεί να εκπροσωπήσει τη χώρα; Μπορεί να
διαπραγµατευτεί µε τον Ερντογάν, µε τη Μέρκελ, να πάει στο
εξωτερικό; Τι θα τους λέει; Αστειάκια των τρολ της Νέας Δηµο-
κρατίας και ιστορίες από το makeleio.gr; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µάλλον δεν θα µας δοθεί η ευ-
καιρία να µάθουµε τις πρωθυπουργικές επιδόσεις του κ. Μητσο-
τάκη. Η Κυβέρνηση θα πάρει ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή,
θα πάρει ψήφο εµπιστοσύνης από τον λαό και θα προστατεύσει
τη χώρα από την αντιδραστική παλινόρθωση η οποία προωθείται. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γιώργο Κυρίτση, Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα µία µαθήτριες και µαθητές, καθώς και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από τα Γυµνάσια Γαρδικίου,
Μαργαριτίου και Πέρδικας Θεσπρωτίας, τα οποία φιλοξενούνται
στην Αθήνα στο πλαίσιο εκπαιδευτικού προγράµµατος που ορ-
γανώνει το Ίδρυµα της Βουλής. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.  
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τον κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή του Αχιλλέα,
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριοι Υπουργοί, κύριοι Βουλευτές, ακούγοντας µερικούς από
τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης σε αυτήν την Αίθουσα ανα-
ρωτιέµαι πραγµατικά αν έχουµε καταλάβει για ποιον λόγο η Νέα
Δηµοκρατία κατέθεσε πρόταση µοµφής τη Δευτέρα εναντίον του
κ. Πολάκη. 

Πρώτον, διότι αυτό κατά την άποψή µας ανταποκρίνεται πλή-
ρως στο κοινό περί δικαίου αίσθηµα, αλλά και στην απογοήτευση
ή, αν θέλετε, την οργή της κοινωνίας. Η χυδαία επίθεση ενός
Υπουργού και µάλιστα Αναπληρωτή Υπουργού στον τοµέα της
υγείας, προκάλεσε τους πάντες, ανεξαρτήτως κοµµατικών ή ιδε-
ολογικών πεποιθήσεων. 

Δυστυχώς, αντί ο Πρωθυπουργός της χώρας να καταδικάσει
αυτήν την συµπεριφορά, όπως θα περίµενε κάθε νοήµων άνθρω-
πος, σπεύδει να καλύψει τον Υπουργό του, σπεύδει να δικαιολο-
γήσει µια πράξη, η οποία, αν θέλετε, προσβάλει τη δηµοκρατική
τάξη. 

Η απόφαση δε να µετατρέψει την πρόταση µοµφής σε πρό-
ταση εµπιστοσύνης, έχει να κάνει µε ένα πολύ απλό πράγµα: µε
τον φόβο της Κυβέρνησης πως Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ µπορεί
να µην ακολουθήσουν την κυβερνητική γραµµή αν η ψηφοφορία
αφορούσε τελικά µόνο στο πρόσωπο του κ. Πολάκη, ο οποίος
επιτέθηκε µε άθλιο τρόπο σε έναν υποψήφιο Ευρωβουλευτή µε
βαριά αναπηρία. Επιτέθηκε µε χυδαίο τρόπο σε έναν συνάν-
θρωπό του, σε έναν συνάδελφό του γιατρό, που ως αριστούχος
της Ιατρικής Αθηνών, πληροί όλα τα τυπικά προσόντα για την
πρόσληψή του στο δηµόσιο. 

Αντί, λοιπόν, να απολογείστε για αυτήν τη συµπεριφορά, που

προσβάλει τους πάντες και πολύ περισσότερο προσβάλει τους
ανθρώπους που έχουν βαριά αναπηρία και τις οικογένειές του
που ζουν µε αυτό το δράµα, προσπαθείτε να βγείτε και από
πάνω. Και έρχεται εδώ ο Πρωθυπουργός της χώρας και λέει ότι
ο κ. Μητσοτάκης περιφέρει τον κ. Κυµπουρόπουλο σαν γλάστρα.
Αυτό το είπε ο κ. Τσίπρας για να προσβάλει τον κ. Μητσοτάκη;
Τον κ. Κυµπουρόπουλο και τους ανθρώπους που έχουν βαριά
αναπηρία προσβάλει. 

Χαίροµαι, διότι αρκετοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, µεταξύ των
οποίων και ο κ. Φίλης και ο κ. Μπαλάφας και η Ευρωβουλευτής
κ. Κούνεβα, άλλοι µε  πιο ήπιο και άλλοι µε πιο σκληρό τρόπο,
καταδίκασαν αυτήν την απαράδεκτη επίθεση και αυτό πραγµα-
τικά τους τιµά. 

Η υπόθεση, λοιπόν, αυτή θα µπορούσε να είχε λήξει, εάν ο
Υπουργός και η Κυβέρνηση αναγνώριζαν το λάθος, αναγνώριζαν
το ατόπηµά τους και ζητούσαν συγνώµη στον κ. Κυµπουρό-
πουλο. Θέλει, όµως, βλέπετε ανδρεία στην πολιτική, θέλει θάρ-
ρος, θέλει στοιχειώδη αξιοπρέπεια για έναν πολιτικό να
παραδέχεται ότι κάνει λάθος, γιατί όλοι κάνουµε λάθη. Και θα
περίµενα από ένα κόµµα σαν το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ που εµφανί-
ζεται ως αριστερό, που υποτίθεται ότι προστατεύετε τους αδυ-
νάµους, που υποτίθεται ότι είστε δίπλα στους ανθρώπους µε
ειδικές ανάγκες, να κάνει το προφανές: να επαναφέρετε τον κ.
Πολάκη στην τάξη και να παραδεχθείτε το ατόπηµά σας. 

Βέβαια, ο ΣΥΡΙΖΑ όλα αυτά τα χρόνια έχει επενδύσει σε τρεις
πολύ συγκεκριµένες διακρίσεις, για να διαφοροποιηθεί τάχα από
το υπόλοιπο πολιτικό σύστηµα. Ας τις πάρουµε και ας τις δούµε
µία-µία.

Πρώτον, επενδύσατε ως Αντιπολίτευση στη διάκριση µεταξύ
µνηµονίου και αντιµνηµονίου. Μετά τους πειραµατισµούς του
πρώτου εξαµήνου του 2015, µετά την περήφανη διαπραγµά-
τευση και τις αυταπάτες σας προσαρµοστήκατε στην πραγµατι-
κότητα, ξεχάσατε τον βολονταρισµό της Αριστεράς, για να
παραµείνετε στην εξουσία. Κάνατε διεθνώς γνωστή τη λέξη «κω-
λοτούµπα» και φτάσαµε στο ιλατραγικό σηµείο να βλέπουµε τον
κ. Τσίπρα να µιλάει στους «Financial Times» και να παραδίδει µα-
θήµατα στους Βρετανούς για το πώς δεν πρέπει να φύγουν από
την Ευρωπαϊκή Ένωση . 

Δεύτερον, επενδύσατε στη διάκριση παλιό µε νέο, αλλά στα
έδρανα του Υπουργικού σας Συµβουλίου, στα έδρανα του Εθνι-
κού Κοινοβουλίου βλέπουµε στελέχη που προέρχονται από το
καταδικαστέο και παλιό πολιτικό σύστηµα και η συναλλαγή που
έχετε κάνει µαζί τους –θα µου επιτρέψετε να πω- αγγίζει τα όρια
του πολιτικού τυχοδιωκτισµού. 

Και τρίτον, επενδύσατε στη διάκριση ηθικού και διεφθαρµέ-
νου. Το ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς τελικά καταρρέει πα-
νηγυρικά, αφού πλέον δεν µπορείτε να πείσετε κανέναν πως στον
δικό σας πολιτικό χώρο δεν υπάρχουν τεράστια ζητήµατα ηθικής
τάξης. Από την επιλογή σας να συµπεριλάβετε στο ευρωψηφο-
δέλτιο του κόµµατός σας πρόσωπα που µόνο για διαφανή πορεία
δεν φηµίζονται και µας γυρνάνε πίσω δεκαετίες, στις εποχές των
εθνικών προµηθευτών µέχρι τις τελευταίες αποκαλύψεις που
όλοι είδαµε, σας κατατάσσει πλέον στη λεγόµενη αριστερά του
χαβιαριού. 

Είστε η διάψευση της Αριστεράς, αφού είστε µόνο κατ’ επί-
φαση αριστεροί και προοδευτικοί. Αυτό αποδεικνύεται και µε την
πολιτική σας, αυτό αποδεικνύεται και µε το ύφος σας, αυτό απο-
δεικνύεται µε την αισθητική σας. Εφαρµόζετε δήθεν προοδευτι-
κές πολιτικές, αλλά εφαρµόζετε πολιτικές και πρακτικές που
κανονικά η Αριστερά αντιµάχεται. 

Είστε, λοιπόν, η Αριστερά που υπονοµεύει την Αριστερά και
προσβάλλετε µε την πολιτική σας όλους τους συµπολίτες σας
που ως γνήσιοι αριστεροί, ως γνήσιοι δηµοκράτες –και αναφέ-
ροµαι στον Κύρκο, αναφέροµαι στον Ηλιού, αναφέροµαι στον
Παπαδηµούλη-  υπήρξαν ιδεολογικοί µας αντίπαλοι, αλλά άνθρω-
ποι που ήταν αξιοπρεπείς και έδωσαν αγώνες, ειδικά µετά το
1974 και για τη δηµοκρατία και για τον χώρο της Αριστεράς. 

Ο µόνος, λοιπόν, αυθεντικός εκπρόσωπος της Αριστεράς στο
Κοινοβούλιο σήµερα είναι το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.
Αυτοί τουλάχιστον κάνουν πράξη αυτά που λένε. 

Είστε, λοιπόν, οι δήθεν αριστεροί που θεσµοθετείτε κατάρ-
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γηση επιδοµάτων, κατάργηση συντάξεων, που δώσατε στους δα-
νειστές αυτά που οι προηγούµενες κυβερνήσεις, που εσείς απο-
καλούσατε γερµανοτσολιάδες, δεν διανοήθηκαν να δώσουν. Και
αναφέροµαι στο υπερταµείο. 

Ακόµα, όµως, και στον τοµέα που εγώ εποπτεύω, τον τοµέα
των µεταφορών και των υποδοµών -θα µπορούσα εδώ να µιλάω
άλλα δέκα λεπτά για αυτά που έχετε κάνει- θα αναφερθώ σε ένα
και µόνο χαρακτηριστικό παράδειγµα, για να µην «τρώω» τον
χρόνο σας. Φέρατε στη Βουλή το 2016 έναν νόµο, τον 4412, που
µιλάει για τον πιο προβληµατικό τοµέα, τις δηµόσιες συµβάσεις.
Τι έχετε κάνει; Τον έχετε τροποποιήσει τριακόσιες εξήντα φορές.
Αυτό δεν νοµίζω ότι έχει γίνει σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Και όχι απλά τον τροποποιήσατε, φέρατε ογδόντα τρο-
ποποιήσεις την προηγούµενη εβδοµάδα. Με αυτόν τον τρόπο ενι-
σχύετε τρεις µήνες, δύο µήνες πριν τις εκλογές, πάνω σε
προεκλογική περίοδο, τις απευθείας αναθέσεις. 

Αυτή είναι η περήφανη αριστερά; Για αυτή τη διαφάνεια κό-
πτεστε, αντί να απολογείστε για τις απαράδεκτες συµβάσεις που
κάνατε και στο «Θριάσιο» και στο «Ελευθέριος Βενιζέλος»,  τις
οποίες δεν τις φέραµε εµείς στη δηµοσιότητα; Η ίδια η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή έρχεται και σας τραβάει το αυτί. Αντί να απολο-
γείστε εδώ, έρχεστε και µας κουνάτε το δάχτυλο περί ηθικής και
Αριστεράς.

Νοµίζω, κυρίες και κύριοι, ότι πλέον όλοι αποκαλύπτονται και,
ευτυχώς ή δυστυχώς, δεν έχουµε όλοι κοντή µνήµη. Οι εκλογές
έρχονται και τελικά κριτής όλων µας θα είναι ο ελληνικός λαός.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κωνσταντίνο Καραµανλή του Αχιλλέα, Βουλευτή της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Τον λόγο έχει η Αναπληρώτρια Υπουργός Εξωτερικών κ. Σία
Αναγνωστοπούλου για δεκαπέντε λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Χθες γιορτάσαµε την ηµέρα της Ευρώπης και το τέλος του φα-
σισµού. Δεν ήταν µόνο το τέλος του φασισµού. Ήταν και το
τέλος σε ό,τι οδήγησε στον φασισµό, την πείνα, τον πόλεµο,
αυτόν που οδήγησε στην προσφυγιά και στην καταρράκωση εκα-
τοµµυρίων ανθρώπων. Οι λαοί τότε αποφάσισαν ένα πράγµα, ότι
δηλαδή για να µην υπάρξει ξανά πόλεµος, πρέπει να υπάρξει ισό-
τητα των λαών µεταξύ τους, ισότητα µέσα στα ίδια τα κράτη. Ένα
άλλο ρεύµα, βέβαια, είπε ότι πρέπει να γίνει µία Ευρώπη η οποία
θα ελέγχει το µέλλον αυτής της περιοχής.

Αυτά τα δύο νήµατα που το καθένα ξεκινούσε από µακριά προ-
πολεµικά, συγκρούονταν και συγκρούονται µέχρι σήµερα, µε δια-
φορετικούς τρόπους αλλά η ουσία είναι µία: ισότητα των λαών
µεταξύ τους, µη ισότητα και ανταγωνισµός και έλεγχος από κά-
ποιες ισχυρές δυνάµεις.

Αναρωτιέστε συνέχεια, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι
της Αξιωµατικής –και όχι µόνο- Αντιπολίτευσης, πώς κατάφερε
ο ΣΥΡΙΖΑ σ’ αυτήν την Ευρώπη να βγάλει ένα άλλο πρόσωπο,
πώς κατάφερε να έχει µία δικιά του πολιτική ή να τον αποδεχθεί
η Καγκελάριος Μέρκελ, κ.λπ.. Ως εξηγήσεις βρίσκετε είτε ότι
πουλήσαµε τη Μακεδονία και γι’ αυτό µας έδωσε τις συντάξεις,
είτε γιατί κάναµε αυτό, είτε γιατί κάναµε στροφή, είτε οτιδήποτε
άλλο.

Θα σας εξηγήσω, όµως, µε πολύ απλά λόγια τι ακριβώς έχει
γίνει. Το πρώτο εξάµηνο της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ έγινε
ένα σηµαντικό πράγµα. Για πρώτη φορά µετά από τα χρόνια της
κρίσης –και µετά από πολλά χρόνια, θα έλεγα- µία πολιτική δύ-
ναµη στην Ευρώπη υποχρέωσε κάποια κράτη να δουν αυτήν την
κοινωνία, να δουν κι αυτόν τον λαό και όλους τους άλλους λαούς
της Ευρώπης, να δουν ότι αυτό που είχαν επιβάλει ως τη µόνη
λύση και ότι δεν υπάρχει εναλλακτική, µπορεί να υπάρχει κι ένας
άλλος δρόµος. Είδαν ότι οι Έλληνες δεν είναι οι τεµπέληδες του
νότου. Προσπαθήσαµε να φύγουν από αυτά τα στερεότυπα και
να δουν ότι υπάρχει µία κοινωνία που υποφέρει από τις δικές
τους νεοφιλελεύθερες πολιτικές και διεκδικεί αυτά που δικαιούν-
ται όλες οι κοινωνίες. 

Αυτό ήταν η πρώτη ρωγµή. Και ήταν µία σηµαντική ρωγµή, την

οποία δεν θέλετε να δείτε. Και είναι σηµαντική ρωγµή γιατί για
πρώτη φορά δεν παίχτηκαν µόνο στις Βρυξέλλες, στα κλειστά
δωµάτια και στα κλειστά σαλόνια οι πολιτικές, αλλά παίχτηκαν
και στους δρόµους και στις γειτονιές και µε τους άλλους λαούς
της Ευρώπης.

Ο κ. Βέµπερ, προχθές, στα µέτρα που ανακοίνωσε ο Πρωθυ-
πουργός απάντησε αµέσως και άµεσα µε µία φράση που είναι
χαρακτηριστική αυτής της πολιτικής οµάδας και εσωτερικά σε
κάθε κράτος και συνολικά στην Ευρώπη. Είπε ότι δεν θα πληρώ-
νουν οι άλλοι λαοί τους Έλληνες –προσέξτε τις διατυπώσεις- και
ότι εµείς δεν θα είµαστε υπέρ της ευρωπαϊκής ασφάλισης για
την ανεργία. Τι είπε µε άλλα λόγια; Είπε αυτό που λέει ο πιο σκλη-
ρός νεοφιλελευθερισµός στην Ευρώπη, δηλαδή ανταγωνισµός
των λαών µεταξύ τους –αν είστε ανταγωνιστικοί, έχει καλώς, αν
δεν είστε ανταγωνιστικοί, να πάτε να πνιγείτε- και, δεύτερον και
κυριότερον, «Δεν θέλουµε τίποτα που να εξασφαλίζει ισότητα
όλων των ευρωπαϊκών λαών µεταξύ τους». «Ανταγωνισµός», δη-
λαδή, η λέξη.

Η πρώτη µάχη, λοιπόν, που δόθηκε στην Ευρώπη ήταν ανά-
µεσα στην ισότητα και στον ανταγωνισµό και αυτή η µάχη δεν
έληξε µε την καλύτερη δυνατή επιτυχία για µας. Έγινε, όµως,
κάτι πολύ σηµαντικό κι εγώ και από αυτό το Βήµα και από παντού
θα το διεκδικώ πάντα. Κάποιες σοσιαλιστικές δυνάµεις ήταν υπο-
χρεωµένες να ξαναγυρίσουν να δουν την κοινωνία, τις κοινωνίες
τους. Κάποιες σοσιαλιστικές δυνάµεις ήταν υποχρεωµένες να
συνοµιλήσουµε ξανά µε την ιστορία και τις ρίζες τους και άρχι-
σαν να αλλάζουν, να παίρνουν στροφή. Εκεί που είχαν ταυτιστεί
και είχαν προδώσει τις κοινωνίες και την ίδια τους την ιστορία,
υποχρεώθηκαν να κάνουν αυτές τη στροφή και όχι εµείς. Και
ήταν πάρα πολύ σηµαντικό και φαίνεται τώρα. Αρχίζει να φαίνε-
ται τώρα πόσο σηµαντικό ήταν. 

Κάποιες δυνάµεις, ακόµα και από τα δεξιά, όταν είδαν το
φάσµα που φασισµού να ανεβαίνει µ’ αυτόν τον τρόπο, υποχρε-
ώθηκαν να κάνουν ένα βήµα πίσω, γιατί η πολιτική αυτό είναι. Δεν
είναι κλειστά σαλόνια και ποιους έχουµε φίλους να µας χτυπάνε
στην πλάτη και να κανονίζουµε οι φίλοι µεταξύ µας. Είναι τι γίνε-
ται στο πεδίο της κοινωνίας και πού συγκρούονται ιδεολογικά και
πολιτικά οι δυνάµεις. Αυτό υποχρεώσαµε στην Ευρώπη να γίνει:
ισότητα, λοιπόν, των λαών.

Το δεύτερο είναι η δηµοκρατία ανάµεσα στους λαούς. Ό,τι
λόγο έχουν οι Έλληνες έχουν και οι Πορτογάλοι, έχουν και οι
Ισπανοί, έχουν και οι Γάλλοι, έχουν όλοι οι άλλοι. Κι αυτό επίσης
ήταν δύσκολο, γιατί κανένας δεν είχε αντιδράσει. Μάλιστα, όχι
απλώς δεν είχε αντιδράσει, αλλά δεν είχε πει ότι αυτά τα µνηµό-
νια πάνω απ’ όλα υπονοµεύουν την ίδια τη δηµοκρατία της Ευ-
ρώπης µε τον τρόπο που γίνεται η έµπνευσή τους, η σύλληψή
τους και µε τον τρόπο που εφαρµόζονται. 

Εµείς έχουµε ένα πράγµα που δεν έχετε εσείς. Στην Ευρώπη
δεν βλέπουµε µόνο τη Γαλλία του λαµπερού Παρισιού. Στην Ευ-
ρώπη βλέπουµε τη Γαλλία των προαστίων της, των µη προνοµι-
ούχων γειτονιών της. Βλέπουµε το Παρίσι της Κοµµούνας και του
Μάη του 1968. Στο Βέλγιο δεν βλέπουµε µόνο τις Βρυξέλλες των
τεχνοκρατών. Βλέπουµε το Βέλγιο των ανθρακωρύχων, το µεγα-
λύτερο µέρος των οποίων προέρχονται από την ελληνική κοινό-
τητα του Βελγίου. Στη Γερµανία το ίδιο και σ’ όλες τις χώρες το
ίδιο. Με αυτούς συνοµιλούµε και µε αυτούς θέλουµε να φέρουµε
σε επαφή τη δική µας κοινωνία, µε αυτούς τους λαούς γιατί
έχουν τα ίδια πάθη, τις ίδιες διεκδικήσεις και τα ίδια προβλήµατα.
Δεν θέλουµε να βάζουµε σε ανταγωνισµούς τους λαούς µεταξύ
τους.

Άρα λοιπόν, το να στηρίζει κάποιος τον κ. Βέµπερ είναι ανοιχτή
οµολογία για το τι ευρωπαϊκή πολιτική θέλουµε. Αυτές οι ευρω-
παϊκές εκλογές είναι η πιο κρίσιµες που γνώρισε η µεταπολεµική
Ευρώπη, γιατί όχι µόνο φασισµός παίζεται, αλλά και όλα αυτά
που έχουν οδηγήσει στον φασισµό.

Θα ήθελα να πω για αυτήν την Ευρώπη, στην οποία ανήκει κι
αυτή η κοινωνία. Ανήκω σε ένα κοµµάτι της Αριστεράς που πάντα
ήταν µε την Ευρώπη. Πάντα ήταν υπέρ της Ευρώπης, γιατί θεώ-
ρησε ότι είναι το γήπεδο της ιστορίας στο οποίο µπορούµε να
παίξουµε και να συναντηθούµε µε τους λαούς. Θα µπορούσα να
πω πάρα πολλά, αλλά θέλω να συγκρατήσουµε αυτά τα δύο ση-
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µεία, την ισότητα και τη δηµοκρατία. Και η µάχη είναι ανηλεής.
Η µάχη δεν τελειώνει ποτέ σε µία στιγµή. Στην ιστορία κρατάνε
δεκαετίες αυτές οι µάχες. 

Το προοδευτικό δηµοκρατικό και αριστερό µέτωπο που δηµι-
ουργείται και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη είναι ζωτικής σηµα-
σίας για την επιβίωση, την αξιοπρεπή επιβίωση των λαών και της
ελληνικής κοινωνίας και του ελληνικού λαού, αλλά και όλων των
λαών της Ευρώπης. Μην ψάχνετε, λοιπόν, να βρείτε σε συναλ-
λαγές, σε κλειστά δωµάτια το τι έγινε. Ψάξτε να δείτε τι κινητο-
ποίησε και τις ίδιες τις κοινωνίες της Ευρώπης και τις πολιτικές
δυνάµεις, κυρίως τους σοσιαλιστές.

Θέλω να φτάσω λίγο σε αυτά τα θλιβερά που ειπώθηκαν αυτές
τις µέρες. Είµαι υπέρ της σκληρής πολιτικής αντιπαράθεσης,
γιατί η δηµοκρατία αυτό είναι, ακόµα και µε προσωπικές αναφο-
ρές.

Παρά το γεγονός ότι ως χαρακτήρας και ως πρόσωπο, ως ψυ-
χοσύνθεση δεν είµαι της προσωπικής αντιπαράθεσης, αλλά είµαι
της ιδεολογικής και πολιτικής, παρ’ όλα αυτά όµως το δέχοµαι
στον πολιτικό διάλογο, γιατί ο κ. Μητσοτάκης προχθές αποκά-
λυψε αυτό. Άκουσα διάφορους από εµάς να λένε ότι τους δηµι-
ούργησε έκπληξη. Εµένα τίποτα δεν µου δηµιουργεί έκπληξη
από τη στιγµή που ο κ. Σαµαράς τον Γενάρη του 2015 δεν παρέ-
δωσε όπως θα έπρεπε να κάνει, όπως απαιτούν οι θεσµοί, το θε-
σµικό µας πλαίσιο, την εξουσία.

Όµως, ο κ. Μητσοτάκης προχθές ξεπέρασε κάτι. Το είπε και ο
κ. Φίλης. Εντάξει οι ζωντανοί µεταξύ τους να φαγωθούν. Έχουν
και το περιθώριο της άµυνας. Το να κραδαίνει κανείς τους νε-
κρούς µέσα σε αυτή την Αίθουσα, αυτό είναι κάτι που δείχνει
πόσο το λούστρο του πολιτισµού, πόσο το λούστρο της ευπρέ-
πειας είναι πάρα πολύ επιρρεπές να φύγει, όταν κάποιος αισθά-
νεται ότι τα συµφέροντά του απειλούνται. Και αυτό είδαµε
προχθές εδώ, στη Βουλή και ελπίζω να µην επαναληφθεί.

Ο καθένας χρησιµοποιεί τα όπλα του. Εµείς σε αυτή τη µάχη
χρησιµοποιήσαµε πολιτικά και ιδεολογικά όπλα. Ακόµα και όταν
το ύφος του Πολάκη, του ενός, του άλλου τάραζε κάποιους, πο-
λιτικά και ιδεολογικά ήταν τα όπλα, δεν ήταν προσωπικής κατε-
δάφισης. Έχει πολύ µεγάλη σηµασία αυτό.

Ναι, κύριε Λοβέρδο. Μην κουνάτε το κεφάλι σας, γιατί εγώ
ήµουν µέσα σε αυτή τη Βουλή, όταν µια πρώην Βουλευτής µας
καταφέρθηκε σε Βουλευτές των κοµµάτων σας µε αναξιοπρεπή
τρόπο. Ήµουν η πρώτη που σηκώθηκα και τη σταµάτησα.

Να ξεχωρίσουµε, λοιπόν, την πολιτική αντιπαράθεση από το
φέρνω τους νεκρούς όπως µου υπαγορεύουν για να µπορέσω
να τα βγάλω πέρα.

Είχατε υπολογίσει ότι η Συνθήκη των Πρεσπών θα βουλιάξει
τον ΣΥΡΙΖΑ και την Κυβέρνηση. Δεν έγινε έτσι και δεν έγινε για
έναν απλό λόγο -θα τα πει, βέβαια, ο κ. Κοτζιάς, ο οποίος τα ξέρει
καλύτερα από εµένα- διότι όλα έγιναν στο φως του ήλιου, κατά-
λαβε ο ελληνικός λαός ότι καµµία Μακεδονία δεν πουλήθηκε, τί-
ποτα δεν πουλήθηκε. Απλώς φύγαµε από µια µεγάλη αδράνεια
που στοίχιζε σε αυτή τη χώρα, για να έρθω στον κ. Κουµουτσάκο
που άρχισε να µας λέει τα διάφορα για την Τουρκία. Δεν µας λέει
τι θα έκανε, αλλά µας είπε τα διάφορα για την Τουρκία.

Η ερµηνεία µας και η πολιτική µας θέση και για την Τουρκία
και για την περιοχή είναι απολύτως σωστή. Δεν µπορείς να έχεις
µια τεράστια αναταραχή στη γειτονιά σου και εσύ να αφήνεις
άλυτα προβλήµατα παντού και να έχεις ως πολιτική αυτό που
είχες και στην Ευρώπη: Κλειστά σαλόνια, µε τον κουµπάρο και
τον φίλο να λύσω τα προβλήµατα. Δεν γίνεται έτσι. Πρέπει να κι-
νητοποιούνται οι λαοί, όταν λύνονται τα προβλήµατα, ειδικά της
εξωτερικής πολιτικής. Και µε τις Πρέσπες έγινε αυτό και δεν είναι
ταυτοτικό πρόβληµα, αλλά εκεί είναι απλά µαθήµατα διεθνούς
δικαίου, που δεν θέλω να δώσω από αυτό το Βήµα της Βουλής.

Το τι απέδειξε ότι η πολιτική µας και η ερµηνεία της ήταν
σωστή ήταν η απόφαση που πάρθηκε χθες από τους Ευρωπαί-
ους ηγέτες στο Σίµπιου της Ρουµανίας και από τον Κύπριο Ανα-
στασιάδη και από τον Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα, αλλά και από
όλους τους ηγέτες για τις προκλητικές κινήσεις της Τουρκίας
στην περιοχή της Κύπρου και της Ανατολικής Μεσογείου.

Τα µαθήµατα, λοιπόν, περί εξωτερικής πολιτικής και «δεν σας
έχουµε εµπιστοσύνη για την εθνική πολιτική» µετά από τόσα χρό-

νια αδράνειας πρέπει να σταµατήσουν.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)
Θέλω να τελειώσω, λέγοντας ένα πράγµα. Επειδή στις 26

Μαΐου παίζονται οι πιο κρίσιµες ευρωπαϊκές εκλογές, θέλουµε
να έχουµε έναν Βέµπερ και τις δυνάµεις που εκπροσωπούν ως
ευρωπαϊκοί λαοί; Αυτό είναι το µεγάλο ερώτηµα για µένα. Θέ-
λουµε τον ανταγωνισµό ανάµεσα στους λαούς; Θέλουµε τα στε-
ρεότυπα και αυτό τον χυδαίο πόλεµο που γίνεται ανάµεσα στους
λαούς µέσω κάποιων εφηµερίδων και πολιτικών δυνάµεων, µε
χαρακτηριστικά του τύπου «οι τεµπέληδες, οι έτσι, οι αλλιώς» ή
θέλουµε αυτούς τους λαούς να βρεθούν επιτέλους αλληλέγγυοι,
να έχουµε ευρωπαϊκό σύστηµα ασφάλισης κατά της ανεργίας,
ευρωπαϊκό κατώτατο µισθό, µηχανισµούς δηλαδή και θεσµούς
οι οποίοι θα φέρουν τους λαούς για να διεκδικούν µαζί; Αυτό παί-
ζεται και αυτή τη µάχη εµείς θα δώσουµε. Δεν θα δώσουµε καµ-
µία άλλη µάχη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί
από το Δηµοτικό Σχολείο Βαρύπετρου Χανίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε Λο-

βέρδο;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια ερώτηση θέλω να

κάνω προς την προλαλήσασα Υπουργό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην πάµε τώρα σε

αυτή τη διαδικασία!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλω να πω κάτι το οποίο ξέρετε και

εσείς. Ήσασταν εδώ µπροστά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι θέµα προ-

σωπικό, αλλά τέλος πάντων. Εντάξει, έχετε τον λόγο για ένα
λεπτό, αλλά να είστε σύντοµος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
Χθες το βράδυ, κυρία Υπουργέ -επειδή µιλήσατε ως Υπουργός

Εξωτερικών όχι ως Βουλευτής και επειδή ο κ. Κατρούγκαλος δεν
βλέπω να είναι ανάµεσα στους οµιλητές, ο άνθρωπος θα έχει
υποχρεώσεις- κατά τις 23.30’, εδώ ο Βουλευτής του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος, ο κ. Γκιόκας, αναφερόµενος στη Σύνοδο Κο-
ρυφής στη Ρουµανία, όπου και εσείς αναφερθήκατε, µας
διάβασε ένα ψήφισµα επ’ ευκαιρία της µέρας για τον αγώνα κατά
του φασισµού και της λήξης του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, όπου
υπογράψατε µαζί µε τον Όρµπαν την πτώση του Σιδηρού Παρα-
πετάσµατος. Όπως είπε ο Βουλευτής, αλλά και ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, δεν θυµάται
καµµία κυβέρνηση -ούτε εγώ το θυµάµαι- µε Πρωθυπουργό κεν-
τροδεξιό ή κεντροαριστερό της χώρας, να έχει υπογράψει ψή-
φισµα µε τέτοια φρασεολογία.

Εάν αυτή είναι η καινούργια σας θέση -γιατί το υπέγραψε ο
Πρωθυπουργός µαζί µε τον Όρµπαν αυτό το κείµενο- τότε θέλω
παρακαλώ πάρα πολύ να µου δώσετε µια εξήγηση γιατί ταλαι-
πωρηθήκαµε πριν από δυο χρόνια µε τη στάση της Κυβέρνησης
απέναντι στις γιορτές κατά του φασισµού και του κοµµουνισµού
ως ανελεύθερων καθεστώτων. Τι έχετε πάθει; Έχετε αλλάξει θέ-
σεις;

Εν πάση περιπτώσει, είστε Υπουργός των Εξωτερικών και
έχετε την υποχρέωση, αφού αναφέρεστε και στη Σύνοδο Κορυ-
φής, να µας πείτε πού βάλατε την υπογραφή σας, ανεξαρτήτως
ποια είναι η δική µου προσέγγιση ή άλλων συναδέλφων εδώ,
στην Αίθουσα. Εσάς ελέγχουµε, εσάς µετράµε και εσείς θέλουµε
να είστε καθαροί, εννοώ πολιτικά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
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Θέλετε να απαντήσετε, κυρία Αναγνωστοπούλου;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Εξωτερικών): Θέλω να απαντήσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Νοµίζω ότι δυο

λεπτά σας αρκούν να συµπτύξετε τη σκέψη σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Εξωτερικών): Ναι, για µισό λεπτό θα απαντήσω στον
κ. Λοβέρδο.

Δεν υπήρξε κανένα ψήφισµα που να υπογράψουν οι Αρχηγοί
των κρατών - µελών της Ευρώπης. Υπήρξε ένα σχέδιο το οποίο
διαβάστηκε ή δεν διαβάστηκε -αυτό θα το µάθω και θα σας πω-
αλλά ψήφισµα που να υπογράφτηκε από τους Αρχηγούς των
κρατών - µελών δεν υπήρξε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Έτσι εµφανίστηκε και κατατέθηκε στα
Πρακτικά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Δεν ξέρω πώς εµφανίστηκε. Θα το δω.
Όµως, απόφαση - ψήφισµα που να υπογράφτηκε από τους Αρ-
χηγούς των κρατών - µελών δεν υπήρξε. Η θέση µας δε σε αυτό
το θέµα είναι πάρα πολύ γνωστή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Επειδή είχατε πει άλλα πράγµατα πέ-
ρυσι.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Όχι, λέµε τα ίδια, κύριε Λοβέρδο. Τα
ίδια ακριβώς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Σεβα-
στάκη, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει σκιαγραφηθεί και προσδιο-

ριστεί από πολλούς οµιλητές το κεντρικό επίδικο αυτής της τριή-
µερης διαδικασίας, που είναι η ιδιότυπη αποπολιτικοποίηση της
συζήτησης, η µετακίνηση από την πολιτική επιχειρηµατολογία,
από την κριτική προς ειληµµένες πολιτικές αποφάσεις της Κυ-
βέρνησης, από το επίπεδο δηλαδή της κριτικής της µετακίνησης
στη στοχοποίηση προσώπων.

Είναι προφανές ότι υπάρχουν µια σειρά από θετικά µέτρα όχι
τόσο ή µόνο µε τους όρους της λαϊκής ωφέλειας όσο µε τους
όρους της ανάκτησης της πολιτικής αυτοβουλίας.

Παραδείγµατος χάριν, η σε σηµαντικό βαθµό συµβολική απε-
ξάρτηση από την εργαλειοθήκη του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου είναι µια πράξη, είναι µια πολιτική χειρονοµία συλλογικά
κατακτηµένη που θα έπρεπε να την υπερασπιστούµε ως πολιτικό
σύστηµα. Είναι ένα βήµα.

Η Κυβέρνηση ασκεί κάποιες πολιτικές, προτείνει κάποιες
ιδέες, παίρνει ορισµένες αποφάσεις στις οποίες εγώ θα ήθελα
να υπάρχουν οι αντιαποφάσεις ή αντιιδέες. Αντί αυτού, έχουµε
µία αλληλουχία -θα µου επιτρέψετε να πω- στοχοποιηµένων προ-
σώπων. Αντικαθίστανται, δεν είναι ένας. Κάθε φορά αναδύεται
ένα πρόσωπο το οποίο στοχοποιείται και δεν είναι µόνο για να
αγκιστρώσουµε τα ιδεολογικά χαρακτηριστικά, την ιδεολογική
καταγωγή, την πολιτική καταγωγή του προσώπου, το οποίο το
εκµηδενίζουµε, και να τα βυθίσουµε και τα δύο µαζί. Είναι νοµίζω
κάτι πολύ οριστικότερο και βαθύτερο. Θεωρώ ότι αυτή η διασύν-
δεση προσώπου, το οποίο απαξιώνεται, και πολιτικής καταγωγής
του, αυτή η διασύνδεση δηµιουργεί έναν πολιτικό αυτοµατισµό,
δηµιουργεί στο πολιτικό σύστηµα έναν απολιτικό αυτοµατισµό,
δηλαδή αυτόµατα και παβλοφικά το πρόσωπο να συνδέεται µε
το κακό, το πρόσωπο να συνδέεται µε ένα σύστηµα ιδεών, µε µία
κυβέρνηση, µε µια πολιτική επικράτεια και αυτόµατα αυτό να
συνδέεται µε το κακό. Νοµίζω ότι αυτή η αλληλουχία είναι µια
επικοινωνιακή επιλογή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -κυρίως
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- που αφήνει έναν ερειπιώνα. Η
άποψη µου είναι ότι είναι τυφλή επιλογή µιας παροδικής τρίπλας,
µιας παροδικής νίκης στις εντυπώσεις, αλλά που αφήνει έναν πο-
λιτικό ερειπιώνα που θα τον βρούµε µπροστά µας.

Είναι σίγουρο ότι τον κριτικό πολίτη, τον πολίτη της οξυδέρ-
κειας, της µνήµης, που σκέφτεται, που συνδυάζει, τον αποδυνα-
µώνει µία τέτοια επιλογή. Αυτή η εξατοµικευµένη επιθετικότητα
τον αποδυναµώνει. Αυτός ο πολίτης ανεξαρτήτως του που ανή-
κει, σε ποιο κοµµάτι της πολιτικής χωροταξίας ανήκει, είναι
µέρος της πολιτικής ενδοχώρας της Αριστεράς, όχι γιατί έχει τα

τυπικά ιδεολογικά γνωρίσµατα της Αριστεράς, αλλά γιατί αποτε-
λεί την προϋπόθεση της. Μην ξεχνάµε ότι η Αριστερά κατέκτησε
ποιοτικά χαρακτηριστικά πολύ σηµαντικά την περίοδο του βα-
θέως εκδηµοκρατισµού της ελληνικής κοινωνίας που ήταν η µε-
ταδικτατορία.

(Θόρυβος)
Παρακαλώ πολύ το Προεδρείο αν µπορεί να είναι λιγότερο θο-

ρυβώδες.
Όλο το πολιτικό σύστηµα έκανε βήµατα ωρίµανσης της δηµο-

κρατίας. Σε αυτά τα βήµατα και σε αυτό το περιβάλλον η Αρι-
στερά µπόρεσε να βαθύνει το λόγο της, µπόρεσε να ανατρέξει
στην ιστορία της, να αναστοχαστεί, να διορθώσει, να κάνει φυ-
σικά και λάθη. Εντούτοις, η ωρίµανση και εµβάθυνση κερδήθη-
καν σε αυτή τη δηµοκρατική επικράτεια. Αυτοτραυµατίζεται
σήµερα -όχι σήµερα µόνο µε τη στενή ηµερολογιακή σηµασία,
αυτή την περίοδο τραυµατίζεται- νοµιµοποιείται ο αντικοινοβου-
λευτισµός. Είναι τυφλή επιλογή. Νοµιµοποιείται η κατάλυση της
αντιπροσωπευτικής δηµοκρατίας, µε τα προβλήµατα που έχει και
µε την κρίση που περνάει σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Αυτά είναι τυ-
φλές επιλογές. Μπορεί η πολιτική γραµµατική και το πολιτικό
συντακτικό των προεκλογών να το νοµιµοποιούν, εγώ δεν το
θέλω, δεν µου πάει. Και νοµίζω ότι µε πάρα πολλούς ανθρώπους
που µιλάω εδώ, µε πάρα πολλούς συναδέλφους όλων των κοµ-
µάτων, είµαστε σύµφωνοι. Είναι λάθος στρατηγική επιλογή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ήθελα να προχωρήσω µε το άγχος της αυστηρότητας του
Προεδρείου, αλλά θα είµαι συνεπής ότι αν η Αριστερά ή η Κυ-
βέρνηση ή ο εχέφρων δηµοκρατικός πολίτης προσχωρήσει σε
αυτήν τη λογική, τη λογική της προσωπικής αποδόµησης, της
αποδυνάµωσης του προσώπου, της ηθικής απαξίωσης του προ-
σώπου, φοβάµαι δεν προσχωρεί µόνο ή δεν δεσµεύεται µόνο
από την ένδεια των επιχειρηµάτων, νοµίζω ότι προσχωρεί σε µία
επιλογή, η οποία αποτελεί τον ορισµό της κρίσης στην Ευρω-
παϊκή Ένωση και θα το δούµε στα αποτελέσµατα των ευρωεκλο-
γών.

Δεν έρχονται οι ακροδεξιοί, δεν επεκτείνεται η ακροδεξιά, δι-
ευρύνεται η άτυπη, η ασυνείδητη ακροδεξιά, διευρύνεται στο µι-
κροαστικό κοινό, στον µέσο πολίτη. Κι αυτή την άτυπη και
δύσκολα αντιµετωπίσιµη ακροδεξιά, µε αυτές τις αστόχαστες
επιλογές, νοµίζω ότι την νοµιµοποιούµε. Έχω την αίσθηση ότι
µπορούµε να διαφοροποιήσουµε τη γλώσσα µας, µας συµφέρει
η πολιτική αντιµαχία, µας συµφέρει το πολιτικό επιχείρηµα. Και
νοµίζω ότι µε αυτό δυναµώνουµε όλοι συλλογικά, χωρίς να αφή-
σουµε τον πολίτη να δραπετεύσει στο πουθενά, όπως τον
ωθούµε αστόχαστα σήµερα, τουλάχιστον µερικές, πολιτικές δυ-
νάµεις και τουλάχιστον µία αντιπολιτευτική, ένας αντιπολιτευτι-
κός δογµατισµός.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Τουρισµού ο κ. Θεοχαρόπουλος.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη σηµερινή συζήτηση το πρώτο
που θα έπρεπε να µας απασχολεί είναι το αν η Κυβέρνηση σχε-
διάζει πολιτικές µε στόχο την έξοδο από την κρίση, την ανάπτυξη
και την κοινωνική συνοχή.

Αυτή τη στιγµή το ζητούµενο για τη χώρα µας είναι η ανάδειξη
µιας σύγχρονης προοδευτικής ατζέντας µε σταθερό ευρωπαϊκό
προσανατολισµό. Στόχος είναι η παραγωγική ανασυγκρότηση
της χώρας και η περαιτέρω ανάπτυξη τοµέων και κλάδων, που η
χώρα έχει συγκριτικά πλεονεκτήµατα. Και σε αυτόν τον στόχο ο
τουρισµός έχει καταλυτικό ρόλο, που αποδεικνύεται από την αύ-
ξηση του εισερχόµενου τουρισµού πάνω από 35% την τελευταία
τετραετία. Αρκεί µόνο να επισηµάνω ότι είχαµε τριάντα τρία εκα-
τοµµύρια διεθνείς αφίξεις στη χώρα µας, µαζί µε την κρουαζιέρα,
σε απόλυτα νούµερα εννέα εκατοµµύρια πάνω από πριν τέσσερα
χρόνια. Αποδεικνύεται από την ενίσχυση των παγκόσµιων µερι-
δίων µας. Τα τουριστικά έσοδα αγγίζουν τα 18,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Ο ελληνικός τουρισµός, λοιπόν, αναπτύσσεται µε 7% αυτή
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τη στιγµή, 3,5 φορές υψηλότερα από το ρυθµό ανάπτυξης της
ελληνικής οικονοµίας και του ευρωπαϊκού ρυθµού ανάπτυξης. Η
συνολική συµβολή του τουρισµού στην οικονοµία ανέρχεται στα
37,5 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Επιπλέον, κινητοποιούνται οι τουριστικές επενδύσεις. Στόχος
µας είναι να στηριχθεί η µικροµεσαία τουριστική επιχειρηµατικό-
τητα µεταξύ άλλων µε το ΕΣΠΑ και τα χρηµατοδοτικά εργαλεία.
Είναι επίσης, στρατηγική προτεραιότητα η ανάπτυξη της ελληνι-
κής κρουαζιέρας και η καθιέρωση της Ελλάδας σε κεντρική δύ-
ναµη στον θαλάσσιο τουρισµό στην ανατολική Μεσόγειο. Σε
δύσκολες συνθήκες για τη χώρα ο ελληνικός τουρισµός είναι ο
πρώτος τοµέας που ανακάµπτει. Είναι ένα ηχηρό µήνυµα ότι η
χώρα µας µπορεί να τα καταφέρει.

Σήµερα, βάζουµε τον πήχη ακόµα πιο ψηλά και µάλιστα, σε µία
κρίσιµη περίοδο για τη χώρα µπροστά είναι τουριστική σεζόν.
Στόχος µας, για το επόµενο χρονικό διάστηµα, είναι να έχουµε
ακόµα καλύτερα αποτελέσµατα από τις προηγούµενες χρονιές,
να διασφαλίσουµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την επόµενη
µέρα, αλλά και για πολλά χρόνια, του ελληνικού τουρισµού, µε
στόχο την επανεκκίνηση της οικονοµίας µε όρους βιώσιµης ανά-
πτυξης και µε τις απαραίτητες συνέργειες, µε σχεδιασµό της
τουριστικής προβολής στη βάση πορισµάτων ερευνών αγοράς
και σχεδίων µάρκετινγκ, µε αξιοποίηση των ευκαιριών που δηµι-
ουργούνται µέσα από τον αναπτυξιακό σχεδιασµό για τον του-
ρισµό, µε προτεραιότητα τη στήριξη των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων και των επαγγελµατιών, που αποτελούσαν πάντοτε
την ψυχή του ελληνικού τουρισµού, µε ανάπτυξη όλων των ειδών
του θεµατικού τουρισµού και των εναλλακτικών µορφών σε συν-
δυασµό µε την προσπάθεια για τουριστική περίοδο όλο τον
χρόνο, µε τις απαραίτητες συνέργειες µε περιφέρειες, δήµους
και επιµελητήρια, µε στόχευση την ενσωµάτωση στο τουριστικό
προϊόν των πολιτιστικών στοιχείων της κάθε περιοχής, µε προ-
ώθηση του αγροτουρισµού και τις διασυνδέσεις της πρωτογε-
νούς παραγωγής µε τον τουρισµό, µε άµεση σύνδεση του
τουρισµού µε τις ανάγκες του περιβάλλοντος. Αποτελεί έναν από
τους βασικούς πυλώνες της οικονοµίας και βασικούς πυλώνες
για την κοινωνική συνοχή.

Τα θετικά µέτρα που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός τις προ-
ηγούµενες ηµέρες θα αυξήσουν ακόµα περισσότερο, τη δυνα-
µική του τουρισµού και αναφέροµαι: Στη µείωση του συντελεστή
στα τρόφιµα και στην εστίαση από 24 σε 13% και βέβαια στην
εστίαση σε 11% από το 2020. Αλλά και στη µείωση του ΦΠΑ στη
διαµονή από το 13% στο 11% από το 2020. 

Και βέβαια, η µείωση του ΦΠΑ στην ενέργεια από το 13% στο
6%. Άµεσα µέτρα µείωσης των φόρων σε κρίσιµους τοµείς και
για τον τουριστικό κλάδο. Πρόκειται άλλωστε για αιτήµατα όλων
των φορέων του τουρισµού, τα οποία γίνονται πράξη. Βεβαίως,
όµως, ο τουρισµός θα διευκολυνθεί και από τα υπόλοιπα θετικά
µέτρα που ανακοινώθηκαν και βελτιώνουν την αγοραστική δύ-
ναµη. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο τουρισµός αποτελεί εθνικό
αφήγηµα. Απαιτεί ενότητα και εθνική συνεννόηση, µακριά από
τοξικό, πολωτικό κλίµα που δηλητηριάζει την πολιτική ζωή του
τόπου. Μπορεί να προσφέρει οξυγόνο στην ελληνική οικονοµία,
να συµπαρασύρει και να ενισχύσει άλλους κλάδους της οικονο-
µίας, να συνδεθεί µε τις επενδύσεις, να δηµιουργήσει νέες θέ-
σεις εργασίας, να συµβάλει στη µείωση της ανεργίας, να
συνεισφέρει στις τοπικές οικονοµίες. Σε αυτή τη δυναµική εστιά-
ζουµε. Αυτή θέλουµε να αναπτύξουµε ακόµη περισσότερο.

Επειδή αναφέρθηκα στα µέτρα, λίγα λόγια: 
Πρώτα-πρώτα, άκουσα τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολί-

τευσης να µιλάει για τα πρωτογενή πλεονάσµατα. Πράγµατι, στα-
θερά και δική µου θέση είναι ότι τα πρωτογενή πλεονάσµατα
πρέπει να µειωθούν. Το 3,5% είναι υψηλό. Το έχει πει και η Κυ-
βέρνηση. Αλλά στα µέτρα που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός,
ανακοίνωσε και ένα σχέδιο, µε το οποίο ουσιαστικά θα µπορούµε
να επιτυγχάνουµε 2,5% πρωτογενές πλεόνασµα και το 1% να
είναι ως ασφάλεια. 

Μάλλον δεν το είδε, µάλλον το ξέχασε ο κ. Μητσοτάκης αυτό,
στο οποίο αναφέρθηκε ο κ. Τσίπρας στην οµιλία του. Αναφέρ-
θηκε στην προοδευτική πολιτική, ξεχνώντας µάλιστα ο κ. Μητσο-

τάκης µε ποιους βρίσκεται στο κόµµα του και ποιοι έχουν πάρει
το πάνω χέρι. Και βεβαίως, αναφέρθηκε και στο αφορολόγητο.
Εδώ πραγµατικά έχω µια απορία: Να προχωρούµε µε µονοµερείς
ενέργειες ή να προχωρούµε µε διαπραγµάτευση, έτσι ώστε να
επιτυγχάνουµε τους στόχους στη χώρα µας; Γιατί, αν προχω-
ρούµε µε διαπραγµάτευση αποτελεσµατική, τότε αυτά που ανα-
κοινώθηκαν τις προηγούµενες ηµέρες αποτελούν στοιχεία µιας
νέας οικονοµικής πολιτικής που και τους φόρους µειώνουν, αλλά
και δίνουν ανάσα. Συνεπώς, ναι, βεβαίως και χρειάζεται να µην
εφαρµοστεί η µείωση στο αφορολόγητο, αλλά αυτό θα πρέπει
να γίνει µε την κατάλληλη διαπραγµάτευση την ώρα που πρέπει
να γίνει.

Και επειδή ακούω διάφορες φωνές, τα µέτρα είναι µόνιµου χα-
ρακτήρα. Δεν είναι προσωρινού χαρακτήρα. Είναι είτε για το
2019 είτε για το 2020 και αφορούν και αναπτυξιακούς στόχους
µέσω και της µείωσης της φορολογίας, αλλά και άµεσους στό-
χους, όπως είναι το ποσό που θα δοθεί ως δέκατη τρίτη σύνταξη
στους ανθρώπους και οι οποίοι το χρειάζονται. Γιατί δεν έχω κα-
ταλάβει και εδώ την κριτική, η οποία γίνεται. Και βέβαια, για το
2020 η κατάργηση της εισφοράς αλληλεγγύης, η αύξηση στο
150% του συντελεστή της απόσβεσης των επενδύσεων, η επιδό-
τηση των ασφαλιστικών εισφορών για τους νέους, οι φορολογι-
κές µειώσεις για τους κατοίκους των νησιών, η µείωση του
κόστους για το πετρέλαιο θέρµανσης, για τους συνεταιρισµούς,
σταθερή επιδίωξη όσων ασχολούνται στον αγροτικό κλάδο, η
µείωση των φόρων και η ενίσχυση όσων ασχολούνται µε συλλο-
γικές δράσεις παραγωγής και πολλά άλλα.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, τώρα, µετά από την αναφορά µου
στον τουρισµό και στην ελληνική οικονοµία -διότι όλες αυτές τις
µέρες βλέπουµε µια προπαγάνδα και έναν κιτρινισµό που δυστυ-
χώς αναπτύσσεται, και βεβαίως και από χείλη πολιτικών και κυ-
ρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης- να σας πω τα εξής: Τη
Δευτέρα το απόγευµα κατατέθηκε µια πρόταση µοµφής. Ο κ.
Μητσοτάκης µάλιστα στην οµιλία του είπε: «Δεν είναι εδώ ο νέος
Υπουργός Τουρισµού». Και αναφέρθηκε προσωπικά µε συγκε-
κριµένους χαρακτηρισµούς στη σύµπλευση των αριστερών προ-
οδευτικών δυνάµεων, την οποία έχουµε αποφασίσει σε όλα τα
επίπεδα. Του απάντησα δηµοσίως. Αλλά και στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο σήµερα θα του απαντήσω, διότι αναφέρθηκε σε εµένα λέ-
γοντας ότι έχω αλλάξει τρία κόµµατα. 

Εγώ είµαι σε ένα κόµµα, κύριε Μητσοτάκη. Είµαι στη Δηµο-
κρατική Αριστερά. Και συνεργάστηκα µε το ΠΑΣΟΚ και µε το Κί-
νηµα Αλλαγής. Και όταν το ΠΑΣΟΚ και το Κίνηµα Αλλαγής
αποφάσισε να πάρει οριστικά τον δρόµο προς τα δεξιά και όχι
προς τα αριστερά, όχι προς τον Σάντσεθ, αλλά προς τη στρατη-
γική σύµπλευση στα δεξιά, συνεργαζόµαστε µε τη Ριζοσπαστική
Αριστερά. Να σας πω κάτι; Και η συνεργασία αυτών των χώρων
είναι η θέση µας, αν απεµπλέκονται από τις δεξιές πολιτικές όλου
αυτού του χώρου, του όµορου χώρου: σοσιαλδηµοκρατία, ανα-
νεωτική αριστερά, ριζοσπαστική αριστερά.

Όταν αναφέρθηκε, όµως, σε τρία κόµµατα, προς στιγµήν θε-
ώρησα ότι αναφέρεται στον Αντιπρόεδρο της κυβέρνησής του
και στο κόµµα, στο οποίο συµµετείχε, τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συ-
ναγερµό, ότι αναφέρεται στον πρώην Πρωθυπουργό µε την Πο-
λιτική Άνοιξη, ότι αναφέρεται στη Ντόρα Μπακογιάννη µε τη
Δηµοκρατική Συµµαχία. Αλλά όχι. Αναφερόταν σε εµάς. Βέβαια,
την επόµενη µέρα τα πράγµατα έγιναν ακόµη χειρότερα για τον
Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Διότι την επόµενη µέρα
έκανε την έκτη του µεταγραφή αυτή την περίοδο στη Βουλή µε
τον κ. Ψαριανό, ο οποίος έχει αλλάξει πέντε κόµµατα όλη αυτή
την περίοδο: από τον ΣΥΡΙΖΑ στη ΔΗΜΑΡ, στο Ποτάµι, µαζί µε
το ΚΙΝΑΛ και τώρα στη Νέα Δηµοκρατία. Από τον ΣΥΡΙΖΑ στη
Νέα Δηµοκρατία. Όχι στους όµορους χώρους, στους οποίους
συµπλέουµε µε µια προοδευτική συµµαχία αυτή τη στιγµή για να
ηττηθεί η δεξιά, να ηττηθεί η ακροδεξιά, να ηττηθεί ο νεοφιλε-
λευθερισµός σε όλη τη χώρα. 

Και βεβαίως αναφέρθηκε ο κ. Μητσοτάκης σε χρονοµίσθωση
Βουλευτών. Τελικά να µας πει τι θέλει. Η κ. Κουντουρά όταν δεν
παραιτείται, γιατί δεν παραιτείται; Η κ. Κουντουρά όταν παραι-
τείται, γιατί παραιτείται; Ο ΣΥΡΙΖΑ όταν κάνει συγκυβέρνηση µε
τους ΑΝΕΛ, γιατί µε τους ΑΝΕΛ; Αυτό λέγαµε όλοι µας. Αλλά
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όταν κάνει ο Συνασπισµός της Ριζοσπαστικής Αριστεράς µε τη
Δηµοκρατική Αριστερά στον χώρο της Αριστεράς, γιατί στον
χώρο της Αριστεράς; Να µας πει τι θέλει, επιτέλους! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εσείς γιατί µας παιδεύατε τέσσερα
χρόνια;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Θα έχετε τον χρόνο να απαντήσετε. 

Στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µιλάνε για σχοινί. Την ώρα που
αναφέροµαι στη Νέα Δηµοκρατία, αντιδρά το Κίνηµα Αλλαγής!
Και επειδή αναφέρθηκε στη χρονοµίσθωση ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, να πω ότι έχει υπογραφεί συµβόλαιο µα-
κροχρόνιο µε τη διαπλοκή. Και µάλιστα, έχει γίνει και επινοικίαση
στη συνέχεια του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας στον Άδωνι
Γεωργιάδη. Αυτό είναι στην πραγµατικότητα αυτό που συµβαίνει
όλη αυτή την περίοδο. 

Σε µια οποιαδήποτε χώρα, που δεν έχει χαθεί η κοινή λογική,
η συµπόρευση δύο κοµµάτων της αριστεράς, του Συνασπισµού
της Ριζοσπαστικής Αριστεράς και της Δηµοκρατικής Αριστεράς,
όχι µόνο δεν θα έπρεπε να αποτελεί έκπληξη, αλλά αναµενόµενη
εξέλιξη. Πόσο δε µάλλον που στο νέο πολιτικό περιβάλλον η δια-
χωριστική γραµµή αριστεράς - δεξιάς είναι ακόµη πιο ξεκάθαρη.
Καθορίζει τις πολιτικές συγκλίσεις εδώ που βρισκόµαστε σή-
µερα. Με τον ΣΥΡΙΖΑ έχουµε ψηφίσει από κοινού εδώ µέσα στη
Βουλή προοδευτικές λύσεις σε όλα τα κορυφαία ζητήµατα πολι-
τικής. Ψηφίσαµε από κοινού την απλή αναλογική, όταν Νέα Δη-
µοκρατία και Δηµοκρατική Συµπαράταξη εκείνη τη στιγµή δεν
την ψήφιζαν. Ψηφίσαµε τα νοµοσχέδια που αφορούσαν τα αν-
θρώπινα δικαιώµατα, τη µη περικοπή συντάξεων, το κοινωνικό
µέρισµα, τη διεύρυνση κοινωνικών δικαιωµάτων, την αναθεώ-
ρηση του άρθρου 3 για τη θρησκευτική ουδετερότητα προς τον
απαραίτητο, βέβαια, διαχωρισµό των σχέσεων Εκκλησίας - Κρά-
τους. Και βέβαια, τη Συµφωνία των Πρεσπών, την ώρα που άλλες
πολιτικές δυνάµεις που αυτοπροσδιορίζονται ως προοδευτικές
φλερτάρουν συστηµατικά µε νεοσυντηρητικές και εσωστρεφείς
αντιλήψεις. 

Και άκουσα και εδώ, στον δηµόσιο διάλογο, διάφορα περί συ-
ναλλαγών, λέει. Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τη δική µας θέση
προσωπικά και στη Δηµοκρατική Αριστερά δεν την έχουµε αλλά-
ξει ποτέ για το µακεδονικό. Είναι σταθερή. Το ξέρουν όλοι στην
ελληνική κοινωνία επί τόσα χρόνια. Γι’ αυτό µας κάνουν κριτική,
για τη θέση µας υπέρ της επίλυσης του µακεδονικού στο πλαίσιο
αυτής της λύσης. Αυτά τα επιχειρήµατα θα έπρεπε να τα πείτε
σε όσους Βουλευτές έχουν αλλάξει τη θέση τους αυτή τη στιγµή
κι έχουν προσχωρήσει στη Νέα Δηµοκρατία, ενώ βέβαια είχαν
µια διαφορετική θέση όλα αυτά τα χρόνια. 

Σε κάθε χώρα πάντως το στοίχηµα το ποιες, πώς και µε ποια
συµµαχία δυνάµεις θα εκφράσουν την πλειοψηφία του προοδευ-
τικού χώρου είναι ανοιχτό. Στη χώρα µας η απάντηση µε τις τε-
λευταίες εξελίξεις, το άνοιγµα του Αλέξη Τσίπρα στην
Προοδευτική Συµµαχία και η οριστική σύµπλευση του Κινήµατος
Αλλαγής µε τη Νέα Δηµοκρατία, έχει δοθεί. Η πλειοψηφία των
προοδευτικών πολιτών θα απαντήσει στις επόµενες εκλογές µε
το σχήµα ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Από την πλευρά µας, επιλέξαµε να µείνουµε σταθεροί στο
δρόµο της ανασυγκρότησης της προοδευτικής παράταξης. Δυ-
στυχώς, το Κίνηµα Αλλαγής όχι µόνο αρνείται να συµβάλει σε
αυτή την κρίσιµη για τη χώρα µας στιγµή αλλά και για όλη την
ευρώπη, αλλά µε µία βαθιά ανιστόρητη θέση θέτει τη στρατηγική
ήττα της Αριστεράς ως προτεραιότητα, δηλαδή τη στρατηγική
νίκη της Δεξιάς, ουσιαστικά εµµέσως, ως στόχο. Εξελίχθηκε σε
ένα περίκλειστο κόµµα µακριά από τους προσανατολισµούς
ακόµα και της ίδιας της ευρωπαϊκής Σοσιαλδηµοκρατίας. Έχει
επιλέξει οριστικά τη στρατηγική συµπόρευση µε τη Δεξιά, τη Νέα
Δηµοκρατία, και το γεγονός αυτό, όπως σας είπα ήδη, αποδει-
κνύεται από όλα τα κορυφαία ζητήµατα πολιτικής. Η Νέα Δηµο-
κρατία δυστυχώς για τη χώρα διολισθαίνει σε όλο και πιο
σκληρές δεξιές απόψεις, τόσο στα εθνικά θέµατα όσο και σε θέ-
µατα οικονοµίας, λειτουργίας του κράτους και ανθρωπίνων δι-
καιωµάτων. 

Η απάντηση των αριστερών προοδευτικών δυνάµεων οφείλει
να είναι άµεση και αποτελεσµατική, µε µια ισχυρή προοδευτική

συµµαχία απέναντι στον νεοφιλελευθερισµό και την ακροδεξιά,
απέναντι στις συντηρητικές δυνάµεις, µε προώθηση πολιτικών
ενίσχυσης της κοινωνικής δικαιοσύνης, των εργασιακών δικαιω-
µάτων, ανασυγκρότηση του κοινωνικού κράτους. Στο πλαίσιο
αυτό, η συµπόρευση των προοδευτικών και αριστερών δυνάµεων
του τόπου είναι γεγονός. Σηµατοδοτεί την αποφασιστικότητα
όλων µας να προωθηθεί από δω και στο εξής η προοδευτική συµ-
µαχία σε όλα τα επίπεδα, και στο πεδίο της εφαρµοσµένης πολι-
τικής, και κυρίως την προσήλωση όλων µας σε µία προοδευτική
συµµαχία των δυνάµεων της Αριστεράς, της Σοσιαλδηµοκρατίας
που απεγκλωβίζεται από συντηρητικές πολιτικές, της πολιτικής
οικολογίας. 

Τα όσα έχουν διαδραµατιστεί το τελευταίο χρονικό διάστηµα
στη χώρα µας µε την έξαρση ενός νέου εθνολαϊκισµού έφεραν
στο προσκήνιο µε τον πιο έντονο τρόπο τις διαχωριστικές γραµ-
µές µεταξύ προόδου και συντήρησης. Ταυτοχρόνως, η αποχώ-
ρηση των ΑΝΕΛ και του Πάνου Καµµένου από την Κυβέρνηση
άνοιξε το δρόµο για µία κυβέρνηση της Αριστεράς, χωρίς αλλοι-
ώσεις φυσιογνωµίας σε βασικά θέµατα όπως τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα και τα ζητήµατα της εξωτερικής πολιτικής. Τα
παραπάνω βέβαια, µαζί µε την κοινή µας βούληση για την προ-
ώθηση µιας ενωτικής διαδικασίας προοδευτικής συµπαράταξης,
για να ηττηθεί η συντηρητική Δεξιά και η Ακροδεξιά έθεσαν τις
βάσεις µιας ευρύτερης συµπόρευσης σήµερα προοδευτικών δυ-
νάµεων. Γιατί, για να βγει η χώρα από την κρίση, χρειάζονται
πολλά να γίνουν ακόµα και κυρίως να προωθηθεί µία πραγµατικά
προοδευτική ατζέντα σε όλους τους τοµείς της πολιτικής. 

Γι’ αυτό αναλαµβάνουµε ευθύνες στα δύσκολα. Γιατί πάντοτε
η Αριστερά ήταν για τα δύσκολα, δεν ήταν για τα εύκολα. Γι’ αυτό
αφήσαµε στην άκρη υπαρκτές διαφορές µας για το παρελθόν
και για πολιτικές που ασκήθηκαν. Αυτό που µας ενώνει είναι το
παρόν και τον µέλλον για την ανάγκη ανάδειξης µιας προοδευτι-
κής ταυτότητας µε ισχυρό κοινωνικό πρόσηµο. Κι είναι πολύ πε-
ρισσότερα αυτά που µας ενώνουν από διαφορές που είχαµε στο
παρελθόν. Μια σύγχρονη αριστερή πρόταση διακυβέρνησης σε
Ελλάδα και Ευρώπη είναι αναγκαία σήµερα.

Παρακολουθώ επίσης -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- ότι αυτή η
προσπάθεια κίτρινων, πολλές φορές, µέσων µαζί δυστυχώς µε
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, για «δολοφονία χαρακτήρων»,
που έχει συντελεστεί τις τελευταίες ηµέρες για συγκεκριµένα
πρόσωπα. Προσπάθησα µετεκλογικά να καταλάβω τι συµβαίνει,
όταν είδα όµως εδώ τον αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
να κάνει αυτή την επίθεση πλέον και στον πατέρα του Πρωθυ-
πουργού, που δεν ζει, κατάλαβα ότι πλέον δεν έχει νόηµα. Η επι-
στήµη σηκώνει τα χέρια ψηλά! Δεν είναι αυτή πολιτική
αντιπαράθεση. Θα σας έλεγα γι’ αυτό που έγινε προς εµένα
αυτήν τη βδοµάδα ή προς άλλα στελέχη της Κυβέρνησης, αλλά
όταν φτάνει στο σηµείο να γίνεται προς νεκρούς νοµίζω ότι παίρ-
νει µία άλλη διάσταση.

Τελειώνοντας, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, έχουν διαµορφωθεί εν-
τελώς νέες πολιτικές συνθήκες εντός του 2019. Έχουν διαµορ-
φωθεί οριστικά δύο ισχυροί πόλοι, ο προοδευτικός και ο
συντηρητικός, και χρέος όλων µας, των προοδευτικών πολιτών,
των προοδευτικών πολιτικών είναι να κάνουµε το παν για να µην
έρθει η Δεξιά, να µην έρθει η σκληρή Δεξιά µε συντηρητικές θέ-
σεις στη διακυβέρνηση της χώρας. Και αυτό δεν θα το επιτρέ-
ψουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον
λόγο στον επόµενο οµιλητή εκ του καταλόγου ζήτησε τον λόγο
ο κ. Παφίλης, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον
λόγο επί προσωπικού µετά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν θα στερήσω
τον λόγο από κανέναν. Να βάλουµε µία σειρά όµως, γιατί είχε
ζητήσει τον λόγο ο κ. Παφίλης πριν από λίγο.

Κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Επειδή η κ. Αναγνωστοπούλου, που

παρεµπιπτόντως είναι και Αναπληρώτρια Υπουργός Εξωτερικών
και µάλιστα υπεύθυνη για την ευρωπαϊκή πολιτική, µας είπε ότι
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δεν υπάρχει διακήρυξη Σιµπίου, αλλά σχέδιο, θα καταθέσω στα
Πρακτικά, αφού το διαβάσω κιόλας, το σχετικό έγγραφο, από το
site. 

«Ευρωπαϊκό Συµβούλιο, Συµβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης».
Υπογραφή Preben Aamann, εκπρόσωπος τύπου του Προέδρου
του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου. Πρόκειται για οµόφωνη απόφαση
την ηµέρα της αντιφασιστικής νίκης των λαών, µε τα πενήντα
εκατοµµύρια νεκρούς, εκ των οποίων τα είκοσι σοβιετικοί. Τι ψή-
φισε η Κυβέρνηση; Ψήφισε η Κυβέρνηση ότι «τριάντα χρόνια
πριν -στις 9 Μάη δηλαδή- εκατοµµύρια άνθρωποι πολέµησαν για
την ελευθερία και για την ενότητα και γκρέµισαν το Σιδηρούν Πα-
ραπέτασµα». Υπογραφή µαζί µε Σαλβίνι, Όρµπαν και Κουρτς.
Οµόφωνο ψήφισµα.

Το καταθέτω παρακαλώ στα Πρακτικά για να ενηµερώσετε την
κ. Αναγνωστοπούλου και την Κυβέρνηση και τον κ. Τσίπρα,
µήπως µας το αµφισβητήσει κιόλας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Παφίλης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κι ύστερα λέµε -είπε ο κύριος Θεοχαρόπουλος- ότι η Νέα Δη-
µοκρατία διολισθαίνει σε πιο δεξιές θέσεις. Πράγµατι, αλλά και
σε ό,τι αφορά την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό ο λαός λέει
ότι η λογική του κατήφορου είναι ο πάτος. Εδώ δεν υπάρχει
πάτος πια. Τι άλλο θα ψηφίσετε; Και µας µιλάτε για ευρύτερη
συµπόρευση προοδευτικών δυνάµεων. Να τη η συµπόρευση σε
ευρωπαϊκό επίπεδο, µε τον Σαλβίνι, τον Όρµπαν, τον Κουρτς και
άλλους φασίστες. Μας µιλάτε για δύο πόλους, οι οποίοι είναι
ένας πόλος και λέγεται υπεράσπιση του βάρβαρου καπιταλιστι-
κού συστήµατος, λέγεται συµφωνία µε τις πιο αντιδραστικές και
φασιστικές δυνάµεις σε τέτοια κατάπτυστα κείµενα, την ηµέρα
που τι κάνετε; Δεν ντρέπεστε; Ασέβεια απέναντι στα εκατοµµύρια
νεκρούς. Αυτό έγινε στις 9 Μάη. Δικαιώνετε τους φασίστες δη-
λαδή, αυτό που κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση τόσα χρόνια. Μεγάλη
ντροπή και θα το πληρώσετε από τον κόσµο σας πολύ ακριβά.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,
εσείς θέλετε να τοποθετηθείτε για το ίδιο θέµα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, για άλλο θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ε, τότε να δώσουµε

τον λόγο στην κυρία Υπουργό.
Καλώς, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Εξωτερικών): Σέβοµαι πάρα πολύ και συµµερίζοµαι
τις ευαισθησίες έτσι όπως τις εξέφρασε ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Θέλω όµως
να κάνω δύο διευκρινίσεις. Δεν πρόκειται για ψήφισµα, δεν πρό-
κειται καν για απόφαση που είπα εγώ, είναι κοινή διακήρυξη και
η διακήρυξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση απαιτεί οµοφωνία. 

Το πρόβληµα το δικό µας και η µεγάλη µας διαφορά µε εσάς
-και την καταθέτουµε εδώ- είναι ότι σε αυτή την Ευρωπαϊκή
Ένωση αυτό που προσπαθούµε συνέχεια είναι να αλλάξουνε οι
δυνάµεις µέσα στα κράτη µέλη, το πρώτο.

Το δεύτερο: Όταν απαιτείται οµοφωνία και υπάρχουν κράτη -
µέλη της πρώην Ανατολικής Ευρώπης που δυστυχώς -δυστυχώς,
εγώ το οµολογώ εδώ- αντιµετωπίζουν το παρελθόν τους µε τον
τρόπο αυτό, δεν αλλάζει ούτε µε ένα διακηρυκτικό ότι εµείς απέ-
χουµε -και θα πω γιατί δεν απείχαµε- ούτε µε οτιδήποτε άλλο.

Τρίτο σηµείο που θέλω να θίξω σε αυτό. Σε οτιδήποτε έχουν
κάνει πρώην κοµµουνιστικές χώρες, το οποίο είναι εναντίον του
Σιδηρούν Παραπετάσµατος, του κοµµουνισµού κι αυτά και µε
αυτή τη φρασεολογία, δεν έχουµε πάρει µέρος ως χώρα. Και για
τον κ. Λοβέρδο που µε εγκάλεσε πριν -γιατί το είχα ξεχάσει και
ευτυχώς µου το υπενθύµισαν- να θυµίσω το 2017 που αναφω-
νούσε εδώ µέσα τον κ. Κατρούγκαλο «πολιτικό µαλάκιο» γιατί δεν
συµµετείχαµε στην Εσθονία; Γιατί είχαµε πει για ποιους λόγους
δεν συµµετέχουµε και δεν έχουµε συµµετάσχει ποτέ; Εχθές στο
Σιµπίου, στη Ρουµανία, είχαµε ένα κρίσιµο θέµα και να γιατί επι-
µένουµε να λαµβάνονται οµόφωνα οι αποφάσεις. Γιατί αν δε λαµ-

βάνονται οµόφωνα και είναι κατά πλειοψηφία χώρες όπως η δικιά
µας δεν θα µπορέσει να περάσει ποτέ τίποτα.

Είχαµε, λοιπόν, ένα µείζον θέµα. Θέλαµε όλες οι χώρες να πά-
ρουν απόφαση για την προστασία της Κύπρου κατά της τουρκικής
προκλητικότητας. Αυτή η οµόφωνη απόφαση ήταν διακήρυξη -
ούτε καν απόφαση και ψήφισµα- και ήταν πολύ σηµαντική, κύριε
Λοβέρδο. Αφήστε τα αυτά, µας εγκαλούσατε πριν από δύο χρόνια
εδώ πέρα. Μας φωνάζατε πολιτικά µαλάκια. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν θυµάστε καλά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Εξωτερικών): Θυµάµαι πάρα πολύ καλά. Να το «γκουγ-
κλάρετε» να το δείτε. 

Εγώ, λοιπόν, καταλαβαίνω πάρα πολύ καλά την ευαισθησία.
Στην επιτροπή που συζητήθηκε αυτό το θέµα το θέσαµε. Οι πρώην
ανατολικοί λαοί, δυστυχώς θα πω εγώ, έχουν αυτήν την αντιµετώ-
πιση του παρελθόντος τους. Οι διακηρύξεις, όµως, λαµβάνονται
οµόφωνα. Αυτό είναι το θέµα. Ούτε ψήφισµα, ούτε απόφαση, ούτε
τίποτα τέτοιο ελήφθη. Δυστυχώς!

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Διακήρυξη είναι…
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Εξωτερικών): Διακήρυξη είναι. Δεν είναι ούτε ψήφισµα
ούτε απόφαση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κυρία Ανα-
γνωστοπούλου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: …όχι οι λαοί (δεν ακού-
στηκε) 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Καλά, εσείς το καταλαβαίνω, το σέβοµαι,
είναι θέση σας, να περιµένουµε να αλλάξει όλος ο κόσµος ώσπου
να έρθει ο παράδεισος. Εµείς τη µάχη τη δίνουµε εκεί. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κυρία Ανα-

γνωστοπούλου, ολοκληρώσατε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Εξωτερικών): Το γιατί οι πρώην ανατολικές χώρες είναι
στη δεξιά και στην ακροδεξιά…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Υπογράφοντας διακή-
ρυξη µε τον Κούρτς, έτσι θα την αλλάξετε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Αυτή είναι η Ευρώπη, κύριε Καραθανα-
σόπουλε. Αυτήν την Ευρώπη θέλουµε να αλλάξουµε. Εσείς δεν
θέλετε να την αλλάξετε, θέλετε να είστε απ’ έξω. Δικαίωµά σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έτσι θα την αλλάξετε; 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΚΚΕ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, δεν γίνεται
διάλογος τώρα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Δικαίωµά σας, κύριε Καραθανασόπουλε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
Εντάξει, φωνάξτε όλοι, θα κατορθώσετε να ακουστείτε περισ-

σότερο από εµένα. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο
για δέκα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παφίλη, έχετε
τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η διακήρυξη πολιτικά είναι πιο ισχυρή
από απόφαση και αφήστε αυτά τα κόλπα τώρα. Συνδικαλισµό ξέ-
ρουµε καλά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Εγώ δεν ξέρω συνδικαλισµό, κύριε Πα-
φίλη. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βάλατε υπογραφή µαζί µε τους φα-
σίστες την ηµέρα της αντιφασιστικής νίκης, ναι ή όχι; 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε Παφίλη, να σας ρωτήσω κάτι; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βάλατε ή δεν βάλατε; Είναι οµόφωνο
ή δεν είναι; 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Να σας ρωτήσω κάτι;
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Είναι οµόφωνο ή δεν είναι; Λέει για
παραπέτασµα ή δεν λέει; Τι λέει, κυρία Αναγνωστοπούλου; 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε Παφίλη, οι πρώην ανατολικοί
λαοί…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ποιοι λαοί, κυρία Αναγνωστοπούλου;
Το 40% των Λετονών δεν ψηφίζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, δεν ακούγεστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε Παφίλη, οι πρώην ανατολικές
χώρες ψηφίζουν Δεξιά και Ακροδεξιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, δεν ακούγεστε. Να ολοκληρώσει ο κ. Παφίλης και αν θέ-
λετε τον λόγο, θα σας τον δώσω αµέσως µετά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Χέρι-χέρι µε αυτούς πάτε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πώς θα αλλάξει αυτό;
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια

Υπουργός Εξωτερικών): Πάντα οι διακηρύξεις είναι οµόφωνες.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Να σας πω. Όσο µιλάτε, τόσο εκτίθε-

στε περισσότερο. Το καταλάβατε; Ξέρετε τι µας είπατε; Ότι πή-
γατε µε τους φασίστες. Κι άλλες φορές έγινε απόπειρα, µην
ανοίξω το στόµα µου. Το ξέρω πολύ καλά και µπήκε βέτο και από
δικό σας Υπουργό. Τώρα, όµως, λέω, δεν υπάρχει πάθος…

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών): Εγώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αναγνωστό-
πουλου, δεν ακούγεστε. Εάν θέλετε τον λόγο, θα σας τον δώσω
αµέσως µετά. 

Κύριε Λοβέρδο, είχατε ζητήσει τον λόγο για άλλο θέµα;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν πρόκειται να επανέλθω σ’ αυτό. Το έθεσα, γιατί χθες το

βράδυ ήµουν στην Αίθουσα και παραξενεύτηκα. Οι δικές µου
απόψεις είναι γνωστές, αλλά η διγλωσσία ήταν το θέµα που υπο-
γράµµισα. 

Θυµίζω στην κυρία Αναπληρώτρια Υπουργό ότι είχα ψέξει τον
κ. Κατρούγκαλο, όχι γι’ αυτό που λέτε, αλλά για την πολιτική του
διαδροµή, για το γεγονός ότι υπήρξε σύµβουλος Υπουργών του
ΠΑΣΟΚ λίγα χρόνια πριν περάσει στον ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτό τον είχα
χαρακτηρίσει έτσι, όχι για τα επί της ουσίας, που τότε είχαµε συ-
ζητήσει.

Κύριε Πρόεδρε, εγώ ζήτησα τον λόγο για ένα προσωπικό.
Άκουσα τον κ. Θεοχαρόπουλο να αγορεύει. Θα µπορούσα να του
πω ότι κρείττον του λαλείν, το σιγάν. Όµως, δεν είναι δικό µου
θέµα να συµβουλεύω κανέναν και καµµία για το τι διαδροµή θα
ακολουθήσει. Εάν, ας πούµε, µιλούσαµε κάποια στιγµή έξω από
την Αίθουσα, θα του έλεγα, ρε Θανάση, γιατί µας παίδευες τέσ-
σερα χρόνια; Γιατί µας το έκανες αυτό; Ωστόσο, µιλώντας, πα-
ρεκτράπη. Παρεκτράπη, όχι µόνο ως προς το περιεχόµενο της
κριτικής του απέναντι στο κόµµα το οποίο τον ανέδειξε και τον
έφερε στη Βουλή, αλλά παρεκτράπη και σε ό,τι αφορά µια δική
µου, τελείως ανθρώπινη αντίδραση, προσπαθώντας µε πονηρό
τρόπο, µε ανόητο τρόπο, θα έλεγα εγώ, να µε συνδέσει µε άλλο
πολιτικό κόµµα. 

Ακούστε. Εδώ, ο καθένας µε αυτά που λέει κρίνεται και όταν
µιλά, µπορεί και να κρίνει. Το θράσος είναι κάτι που φαίνεται
χωρίς λόγια. Το θράσος είναι κάτι που προκύπτει από το γεγονός
ότι δεν προλάβατε να διοριστείτε και ήρθατε εδώ να µας πείτε
πώς θα γίνει ο τουρισµός, πώς θα γίνει η ανάπτυξη και πόσο
ωραία τα κάνετε. Καλύτερα να αφήνατε κάποιον άλλον να τα πει
αυτά. Το θράσος σας είναι αυτό που στηλιτεύω και η έλλειψη
αγωγής. Γιατί η στοιχειώδης πολιτική αγωγή συνεπάγεται και
υποχρεώνει τουλάχιστον, ρε παιδί µου, άσε να περάσουν και
λίγες µέρες να ξεχαστεί αυτό που έκανες. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πε-
ριµένουν Βουλευτές να µιλήσουν και Υπουργοί. Σας παρακαλώ
πολύ! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δώστε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Του
έκανε επίθεση και δεν θα τον αφήσετε να απαντήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θερµή παράκληση,
όµως, κύριε Θεοχαρόπουλε, να είστε σύντοµος.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Πραγµατικά, µάλλον κρίνετε εξ ιδίων τα αλλότρια. Δεν εξηγείται
αλλιώς. 

Κύριε Λοβέρδο, εµείς στον δικό µας χώρο δεν λειτουργούµε
µε αυτόν τον τρόπο τον οποίον περιγράψατε και, βέβαια, θέλω
να ελπίζω ότι και η πλειοψηφία του δικού σας χώρου δεν λειτουρ-
γεί µε αυτόν τον τρόπο τον οποίον περιγράψατε. 

Κύριε Λοβέρδο, εσείς κάνατε κόµµα απέναντι στο ΠΑΣΟΚ κά-
ποια χρονική στιγµή. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν κατέβηκα ποτέ σε εκλογές…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Και στη συνέχεια, το αφήσατε στην άκρη, για να γίνετε Υπουργός
της Κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου. Επιστρέψατε, για να γίνετε
Υπουργός της Κυβέρνησης Σαµαρά - Βενιζέλου! Για να ξέρουµε
ποιος έχει θράσος εδώ µέσα! Θράσος έχετε, γιατί, κύριε Λο-
βέρδο, τα δικά σας «παπαγαλάκια» λένε δεξιά και αριστερά ότι
συµµετείχα για έναν χρόνο, το 2012-2013, ως ειδικός γραµµα-
τέας στο κράτος -όχι στην Κυβέρνηση, αλλά στο κράτος- µε την
Κυβέρνηση βεβαίως της Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ,
στη συγκυβέρνηση τότε. Ξεχνάτε να πείτε, όµως, ότι παραιτή-
θηκα το 2013, άφησα την υπουργική καρέκλα, γιατί διαφώνησα
µε όλες τις πολιτικές της Κυβέρνησης και την ακριβώς επόµενη
ηµέρα, µετά το «µαύρο» της ΕΡΤ, η Φώφη Γεννηµατά και εσείς,
γίνατε Υπουργοί της Κυβέρνησης του Αντώνη Σαµαρά! 

Συνεπώς, καταλαβαίνω και καταλαβαινόµαστε, αλλά καλύτερα
να κοιτιέστε στον καθρέπτη, πριν αναπτύξετε αυτά τα επιχειρή-
µατα. Να κοιτάτε, βεβαίως, και στο δικό σας το κόµµα. Θα µπο-
ρούσα να πω πολλά περισσότερα, αλλά δεν χρειάζεται. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μαντά, έχετε

τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για ένα λεπτό και

εσείς.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλήσουν οι

Βουλευτές; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Φωκά, εσείς

γιατί φωνάζετε;
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Θα πάµε συνεχόµενα έτσι επί προσωπι-

κού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο, έχει

ζητήσει τον λόγο και ο κ. Μαντάς για µια παρέµβαση. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να σας πω κάτι;

Εάν το συνεχίσουµε έτσι, εσείς οι ίδιοι που στηλιτεύετε τη διαδι-
κασία και το πώς κύλησε η ροή της συζήτησης έως σήµερα από
την πρώτη µέρα συζήτησης της ψήφου εµπιστοσύνης, κάνετε το
ίδιο πράγµα. Ας πέσουν οι τόνοι. Δεν χρειάζονται οι προσωπικές
αντιπαραθέσεις. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θα είχα τελειώσει, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Γενικά το λέω, δεν

το λέω σε εσάς µόνο. 
Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
Μετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Μαντάς και µετά θα πάµε σε Βου-

λευτή.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Απαράµιλλο θράσος προκύπτει και

από τη δευτερολογία του κ. Θεοχαρόπουλου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα συνεχίζετε,

πυροδοτείτε το κλίµα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ένα πράγµα του λέω. Εγώ είµαι άν-

θρωπος των συγκρούσεων. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Αυτά είναι προσωπικά, κύριε Πρόεδρε;
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εγώ ποτέ µου δεν κατέβηκα σε εκλο-

γές µε άλλο κόµµα. Κατεβήκατε µέσα σε τρία χρόνια µε τρία δια-
φορετικά κόµµατα!
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Λοβέρδο,
αυτά είναι γνωστά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τον Δεκέµβριο - Ιανουάριο του 2015,
τον Σεπτέµβριο του 2015 και τώρα ετοιµάζεστε τρίτη φορά. Είστε
η επιτοµή του ανθρώπου που θεσιθηρεί. 

Κύριε Θεοχαρόπουλε, σας επαναλαµβάνω αυτό που θα σας
έλεγα σε άλλο επίπεδο και µε άλλον τρόπο. Γιατί τέσσερα χρόνια
µας παιδεύατε, αφού αποκαλύψατε σήµερα ότι το οργανώνατε
από την αρχή µε τη στάση σας στις ψηφοφορίες;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Μαντά, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουρισµού):

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να απαντήσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τις όποιες κοµµατι-

κές διαφορές είχατε στο παρελθόν, συναινέσεις, αντιθέσεις, θα
τις λύσετε εδώ πέρα και µάλιστα σε προσωπικό επίπεδο; Σας πα-
ρακαλώ πολύ! Έλεος! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ο κ. Λοβέρδος απάντησε επί τρεις
φορές. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Κύριε Πρόεδρε, δεν θα σας καθυστερήσω. Δώστε µου, σας πα-
ρακαλώ, είκοσι δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Θεο-
χαρόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Πραγµατικά, βλέπω µε αιφνιδιασµό τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης να χαρακτηρίζει έτσι τη
συνεργασία των προοδευτικών κοµµάτων. Ενώ έλεγε όλα τα
άλλα τέσσερα χρόνια «Τι πολύτιµοι εταίροι είναι», µόλις κάποιος
εταίρος συνεργάζεται µε τον όµορο χώρο, την Αριστερά, γίνεται
στρατηγικός αντίπαλος.

Και βέβαια όταν µιλάµε για θεσιθήρες, κύριε Λοβέρδο, κοιτα-
χτείτε στον καθρέφτη της παράταξή σας, κοιταχτείτε στην Κοι-
νοβουλευτική σας Οµάδα που υπάρχουν άνθρωποι που έχουν
αλλάξει κόµµατα, που έχετε κάνει µεταγραφές. Εγώ δεν τους χα-
ρακτηρίζω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Τουρισµού):
Κύριε Λοβέρδο, σε κάθε περίπτωση το γαρ πολύ της θλίψεως
γεννά παραφροσύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Μαντά, έχετε
τον λόγο κι εσείς για ένα λεπτό. Σας παρακαλώ, να είστε σύντο-
µος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν θα αναφερθώ σε αυτό το θέµα, κύριε
Πρόεδρε. Ένα δευτερόλεπτο θέλω να πω ένα πολιτικό σχόλιο
για την παρέµβαση του ΚΚΕ.

Έχω την πεποίθηση ότι όπως και η κυρία Αναπληρώτρια
Υπουργός έδωσε ορισµένες εξηγήσεις προσπαθώντας να εξη-
γήσει πώς ακριβώς λειτουργήσαµε και στη συγκεκριµένη περί-
πτωση, και αυτά θα διευκρινιστούν περαιτέρω. Είµαι απολύτως
βέβαιος. Όµως, να ταυτίζονται και από την πλευρά του ΚΚΕ και
να φωνάζουν ότι είµαστε ίδιοι µε τον Σαλβίνι και τον Όρµπαν,
αυτό το θεωρώ προσβολή στην ιστορία του αριστερού κινήµα-
τος, όπως προσβολή ήταν και η στάση σας στο µακεδονικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Παππάς από τη Χρυσή Αυγή για επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστούµε ιδιαιτέρως τους εκπροσώ-

πους του τόξου, τους τοξοβόλους της Αριστεράς και της Δεξιάς
και κυρίως εδώ την Αριστερά µε την εµφύλια διαµάχη, που επι-
τείνουν την άποψη του ελληνικού λαού, ο οποίος αηδιασµένος
παρακολούθησε τους δύο πολιτικούς Αρχηγούς, Τσίπρα και Μη-
τσοτάκη, στη µάταιη προσπάθειά τους να κερδίσουν τις εντυπώ-
σεις.

Και κάνω την υποθετική ερώτηση: Αν η φρασεολογία αυτή, αν
αυτή η αντιπαράθεση, που αποτελεί και καθρέφτη της πολιτικής
πραγµατικότητας εν γένει όλης της Μεταπολίτευσης, θα έλεγα,
γινόταν από οµιλητή της Χρυσής Αυγής, τι θα γινόταν; Θα είχε
κινητοποιηθεί η Επιτροπή Δεοντολογίας. Θα λέγατε εδώ όλοι
«φασιστική επίθεση». Θα είχε ενεργοποιηθεί ο µηχανισµός επι-

βολής προστίµων και ίσως ο Προεδρεύων της συνεδρίασης -όχι
εσείς, κύριε Πρόεδρε, θα καταλάβετε ποιον εννοώ- να φώναζε
γραφικά «Φρουρά! Φρουρά!», για να παρέµβει η φρουρά.

Και τα δύο µεγάλα κόµµατα -µεγάλα µέχρι στιγµής- ποντάρουν
στην κοντή µνήµη του λαού, ποντάρουν στα πιο χαµηλά ένστικτα
του ανθρώπου και στο θυµικό. Και γι’ αυτόν επιπλέον τον λόγο
χαρακτηρίζω και τους δύο ως φτηνούς λαϊκιστές, υποκριτές και
φαρισαίους. Τσίπρας και Μητσοτάκης δεν διαφέρουν σε τίποτα
από αυτούς που σταύρωσαν τον Χριστό. Είναι αυτοί που σταυ-
ρώνουν την Ελλάδα. Είναι ίδιοι και απαράλλακτοι, πολιτικά σια-
µαίοι. Δεν µπορεί να ζήσει ο ένας χωρίς τον άλλον. Μαζί ψήφισαν
χέρι-χέρι το τρίτο και πλέον καταστροφικό µνηµόνιο του Αυγού-
στου το 2015.

Δεν είναι αυτοί που από κοινού, ουσιαστικά, ψήφισαν την πα-
ραχώρηση του ονόµατος της Μακεδονίας µας στα Σκόπια; Δεν
είναι η Νέα Δηµοκρατία που είχε συναινέσει τόσο διά του Αρχη-
γού της, της αδελφής του και στελεχών της ότι η –εντός εισα-
γωγικών- «εθνική» πολιτική είναι η σύνθετη ονοµασία µε
γεωγραφικό προσδιορισµό έναντι όλων; Τι άλλο από αυτό είναι
το «Βόρειος Μακεδονία»; Δεν είναι ο κ. Μητσοτάκης αυτός ο
οποίος είπε σε συνέντευξή του στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονί-
κης ότι το όνοµα δεν τον ενδιαφέρει και ούτως ή άλλως θα ξε-
χαστεί; Δεν είναι αυτοί που µαζί ψήφισαν την ανέγερση Τεµένους
στην Αθήνα και αλλού και οδηγούν µε τον τρόπο αυτόν τη χώρα
µας στην ισλαµοποίηση; Ο κ. Μητσοτάκης δεν αυτός ο ίδιος που
µαζί µε συναδέλφους του νεοδηµοκράτες ψήφισε το σύµφωνο
συµβίωσης των οµοφυλοφίλων; Αυτοί είναι, αυτοί που από κοι-
νού δέχονται όλους αυτούς τους αλλόφυλους, τους αλλοεθνείς
και τους αλλόθρησκους επήλυδες και εισβολείς.

Και ακούµε τον κ. Μητσοτάκη να λέει υποκριτικά «Να πάρουµε
τις γειτονιές µας πίσω από την εγκληµατικότητα». Ωραία. Το λέµε
εδώ και τόσα χρόνια εµείς της Χρυσής Αυγής, το φωνάζουµε και
οι πολιτικά γελοίοι αντίπαλοί µας µας υβρίζουν και µας λένε ρα-
τσιστές.

Ποια εγκληµατικότητα, κυρίες και κύριοι; Την εγκληµατικότητα
που παράγουν οι ευπαθείς παράνοµοι προστατευόµενοί σας και
τη βιώνει καθηµερινά ο Έλληνας πολίτης σε πόλεις και χωριά.
Την εγκληµατικότητα που εκπορεύεται από τους λαθροεισβο-
λείς. Και δεν τα λέω εγώ. Είναι επίσηµα στατιστικά στοιχεία της
ΕΛΑΣ.

Λέει να πάρουµε τις γειτονιές µας πίσω ο κ. Μητσοτάκης,
αυτός που καλοδέχεται και βγάζει selfie φωτογραφίες µε τους
παράτυπους µετανάστες µέσα στην Αίθουσα αυτή, αυτός ο
οποίος ψήφισε ανοιχτά σύνορα και εναντιώθηκε και πολεµά τον
πατριώτη Όρµπαν.

Θυµηθείτε µε, ουδεµία αντίρρηση θα προέλθει από τη Νέα Δη-
µοκρατία, όπως δεν έχει ήδη προέλθει, αντίρρηση για τις χιλιάδες
ελληνοποιήσεις που έγιναν, αλλά και θα γίνουν περισσότερες προ
των εκλογών. Να είστε σίγουροι. Η ψευδοπατριωτική Νέα Δηµο-
κρατία των πολιτικών τζιτζιφιόγκων αντί να τους στείλει από εκεί
που ήρθαν, όπως λέει η Χρυσή Αυγή, αυτό που θα προσπαθήσει
να κάνει είναι αντί να λένε «Τέλουµε το Τσίπρα. Καλό το ΣΥΡΙΖΑ»
να τους µάθει να λένε «Καλό το Κυριάκο, τέλουµε Νου Ντου».

Ποιος είναι ο Κυριάκος Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία;
Δεν είναι αυτοί που συνδιαλέγονται µε τους Τούρκους και έχουν
ψηφίσει µαζί τη µείωση της στρατιωτικής θητείας σε καιρούς
τόσο δύσκολους για την εθνική µας κυριαρχία και τα εθνικά µας
θέµατα; Αυτοί οι δύο µαζί δεν είναι που διακαώς επιθυµούν την
ένταξή της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Αυτοί είναι που
όταν ο Τούρκος αλωνίζει στο Αιγαίο και στην Κύπρο, εφαρµόζουν
την πολιτική του κατευνασµού και της δουλικότητας, µέσω των
περίφηµων µέτρων οικοδόµησης εµπιστοσύνης.

Χθες µόλις, όταν ο Γιάννης Λαγός από τη Χρυσή Αυγή είπε στο
λόγο του «Έξω η Τουρκία από την Ευρώπη», παρενέβη ο γνω-
στός δικολάβος και πολιτικός οθωµανολάγνος -να το πω έτσι- εκ
µέρους της Νέας Δηµοκρατίας και είπε πως η –εντός εισαγωγι-
κών- «εθνική» γραµµή για Ελλάδα και Κύπρο αποτελεί η ένταξη
της Τουρκίας στην Ευρώπη. Αυτοί είναι οι πατριώτες της Νέας
Δηµοκρατίας που κατηγορούν τη Χρυσή Αυγή και στα εθνικά θέ-
µατα δεν διαφέρουν σε τίποτα από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρίες και κύριοι, η σηµερινή συζήτηση γίνεται µε πρωτοβου-
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λία της Κυβέρνησης στα πλαίσια ενίσχυσής της από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Πραγµατικά, η πρόκληση αυτής της συζήτησης έγινε
µε αφορµή τις αναρτήσεις στο διαδίκτυο µεταξύ του υποψήφιου
Ευρωβουλευτή, ξέρετε, αυτόν ο οποίος ήταν και Βουλευτής µε
τους Οικολόγους το 2014, δηλαδή αυτούς που υποστήριζαν τη
–εντός εισαγωγικών- «µακεδονική µειονότητα» και το δικαίωµα
των Σκοπίων να ονοµάζονται «Μακεδονία» και του γραφικού
Υπουργού της Κυβέρνησης, του κ. Πολάκη, ναι, αυτός ο οποίος
ήταν στη Νικαράγουα που πήγε να µαζεύει καφέ, που προσέ-
φερε δηλαδή εργασία έναντι εκπαίδευσης και η γνωστή φωτο-
γραφία του µε το καλάσνικοφ. Η συζήτηση, λοιπόν, µετετράπη
σε συζήτηση ψήφου εµπιστοσύνης από τον Τσίπρα και καταλή-
ξαµε ουσιαστικά η Νέα Δηµοκρατία να στηρίζει τον ΣΥΡΙΖΑ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας και για µένα, όπως δείξατε και
στους υπόλοιπους, παρακαλώ.

Όλο αυτό έρχεται σε µια χρονική στιγµή που θα έχουµε τη
Δευτέρα και την Τρίτη την ψήφιση του νοµοσχεδίου µε τις εκατόν
είκοσι δόσεις. Άδραξε την ευκαιρία ο κ. Τσίπρας, την πάσα κυ-
ριολεκτικά που του έδωσε ο Μητσοτάκης και µετέτρεψε την πρό-
ταση µοµφής στον Πολάκη σε ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση.

Και επαναλαµβάνω, αν όλα αυτά δεν είναι, ουσιαστικά, µια στή-
ριξη της Νέας Δηµοκρατίας προς τον ΣΥΡΙΖΑ, τότε τι είναι;

Ο λαός, πλέον, καταλαβαίνει, όπως είπε και ο Αρχηγός µας
στον λόγο του -και θα σας τα πει και σήµερα το απόγευµα- πως
ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ βλάπτουν και οι τρεις το
ίδιο την Ελλάδα. Δεν βλάπτουν µόνο οικονοµικά και εθνικά την
πατρίδα. Πλήττουν, κυρίως, τον κοινωνικό ιστό, πλήττουν και δια-
λύουν τον κώδικα αξιών της ελληνικής κοινωνίας. Διότι εδώ εγεί-
ρονται θέµατα πλέον ηθικής τάξεως.

Ισχύει, υπάρχει -και τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε- ο
Κανονισµός Δεοντολογίας των Βουλευτών του ελληνικού Κοινο-
βουλίου. Στο άρθρο 4 λέει ότι ο Βουλευτής δεν µπορεί να δέχεται
δώρα αξίας άνω των 200 ευρώ.

Η Χρυσή Αυγή για τον Βουλευτή Ηρακλείου του ΣΥΡΙΖΑ, τον
κ. Τσίπρα, κατέθεσε στην Επιτροπή Δεοντολογίας αίτηµα, ώστε
να έρθει ο κ. Τσίπρας να δώσει εξηγήσεις στην επιτροπή, διότι
του παραχωρήθηκε η θαλαµηγός. Δεν φιλοξενήθηκε. Το είπε και
η εύθυµη χήρα η κ. Παναγοπούλου. Του παραχωρήθηκε η θαλα-
µηγός. 

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και η Χρυσή Αυγή τόλµησε, ασχέτως του αποτελέσµατος, και
έκανε το αίτηµα. Η Νέα Δηµοκρατία τι έκανε; Ασχολείται µε τον
γραφικό Πολάκη. 

Eκατό δόσεις λέτε εσείς. Εκατόν είκοσι ηµέρες µετράει ο ελ-
ληνικός λαός µέχρι να σας στείλει από εκεί που ήρθατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Παππά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχω τη βεβαιότητα ότι η Χρυσή Αυγή θα
ενισχυθεί αυτήν την περίοδο, αυτές τις εκλογές παρ’ όλη τη φί-
µωση, παρ’ όλο τον αποκλεισµό. Είµαστε παγιωµένα η τρίτη πο-
λιτική δύναµη της χώρας. Είµαστε, όµως, πρώτη πολιτική δύναµη
στις καρδιές των Ελλήνων. Έπεται συνέχεια. Είµαστε εδώ πιο δυ-
νατοί από ποτέ και αποφασισµένοι να πάρουµε πίσω αυτό που
µας ανήκει: την πατρίδα µας πίσω.

Καλώ, όσοι ζωντανοί να διαλέξετε τον δρόµο της αντίστασης,
τον δύσκολο δρόµο που έχει διαλέξει η Χρυσή Αυγή. Όσοι πι-
στεύετε ότι η Μακεδονία είναι µόνο µία και η Μακεδονία είναι
µόνο ελληνική, όσοι πιστεύετε σε θεό και πατρίδα, να πορευτείτε
µαζί µας. Η Ελλάδα θα νικήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Επικρατείας κ. Φλαµπουράρης. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Κυρίες και κύριοι, πιστεύω ότι το κλίµα, που έχει διαµορφωθεί
δεν είναι κατάλληλο για να µπορέσουµε πραγµατικά να συζητή-

σουµε επί της ουσίας. Παρ’ όλα αυτά, εγώ θα επιδιώξω να επα-
ναφέρω ένα κλίµα που θα επιθυµούσα να υπήρχε στο ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Δεν θέλω να σας κρύψω ότι µετά την ανακοίνωση των µέτρων
από τη µεριά του Πρωθυπουργού και του Οικονοµικού Επιτε-
λείου που αναφέρονταν σε θέµατα τα οποία έχουν σχέση µε τη
βελτίωση της µεγάλης πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, που
πλήγηκε όλα αυτά τα χρόνια από την κρίση, που είχε σχέση µε
την πορεία της χώρας προς την κανονικότητα, που είχε σχέση
τελικά µε την ανάκαµψη της οικονοµίας, πίστευα -αποδείχθηκε
λάθος- ότι ο κύριος Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης θα
αλλάξει την οµιλία του, την πρωτοµιλία του και θα την εντάξει
µέσα στο καινούργιο πλαίσιο που διαµορφώνεται για να µπορέ-
σουµε, πραγµατικά, µέσα από έναν διάλογο να ανταλλάξουµε
απόψεις, να συγκρουστούµε, ακόµα και δυνατά, για θέµατα ου-
σίας.

Δυστυχώς, πέσαµε πάλι -όχι µε ευθύνη δική µας- σε έναν διά-
λογο- µονόλογο, ο όποιος κυριαρχείται αυτή την περίοδο από τα
µέσα µαζικής επικοινωνίας. Κυριαρχείται τόσο που εγώ τουλάχι-
στον θεωρώ ότι µέσα από αυτές τις τεχνικές δεν µου δίνεται η
δυνατότητα να ξανασκεφτώ και να µπορώ να κάνω δεύτερη και
τρίτη σκέψη, την οποία θα πρέπει να αποτυπώσω. Έτσι όπως
τρέχουν τα πράγµατα όµως, νοµίζω ότι αυτό δεν κάνει µόνο κακό
στην πολιτική, αλλά κάνει κακό και στην τέχνη, στον πολιτισµό,
στη συνολική λειτουργία της κοινωνίας. 

Παρ’ όλα αυτά, ακούγοντας και την οµιλία του Πρωθυπουργού
πάλι αναθάρρησα και λέω «µε αυτά που είπε θα µπούµε σε µία ου-
σιαστική συζήτηση». Διότι ο Πρωθυπουργός αναφέρθηκε αναλυ-
τικά σε προτάσεις και µέτρα που αφορούν την κοινωνία. Έκανε
µία αναφορά και µία αναδροµή στην οκταετή πορεία και ταυτό-
χρονα στα τεσσεράµισι χρόνια και στην έξοδο από την κρίση και
τα µνηµόνια, που πετύχαµε εµείς µέσα από µία σταθερή δηµοσιο-
νοµική επιλογή, ούτως ώστε να µπορέσουµε πραγµατικά κάποια
πράγµατα να τα περάσουµε στην ελληνική κοινωνικοοικονοµική
ζωή και να αρχίσει να ανασαίνει ένας κόσµος ο οποίος υπέφερε
όλα αυτά τα χρόνια. Με καλάµι; Με καλάµι. Να ανασαίνει όµως. 

Νοµίζω ότι πετύχαµε αρκετά αυτά τα τέσσερα χρόνια. Θα ανα-
φερθώ σε κάποια, όχι για να επαναλάβω αυτά που λέγονται,
αλλά για να επισηµάνω πραγµατικά ότι είχατε τη δυνατότητα και
την ευκαιρία να κάνετε µία συζήτηση, έναν διάλογο σε αυτά τα
κρίσιµα θέµατα ή σε όποια θέµατα εσείς επιλέγατε να συζητή-
σετε.

Το κρίσιµο θέµα που το έχουν πει και οι υπόλοιποι Υπουργοί
προηγουµένως, όπως είναι ο Υπουργός Υγείας, είναι το ότι ένα
µεγάλο µέρος των ανασφάλιστων πολιτών είχε πρόσβαση στο
σύστηµα υγείας, δηλαδή στην υγεία, την περίθαλψη και τη φαρ-
µακευτική αγωγή. Είναι µεγάλη υπόθεση για µια κρίσιµη πραγ-
µατικά οµάδα ανθρώπων, οι οποίοι λόγω της κρίσης είχαν χάσει
τα δικαιώµατά τους, σε σχέση µε την ασφάλιση.

Στα θέµατα της ελευθερίας του συνδικαλιστικού κινήµατος
κάναµε παρέµβαση. Και να τα ακούν αυτά και οι συνάδελφοί του
ΚΚΕ, γιατί οι βασικές αρχές των συλλογικών διαπραγµατεύσεων
επανήλθαν µε δική µας…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Μα, είναι δυνατόν! Καταργήσατε τη
διαπραγµάτευση. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Οι βασικές αρχές επανήλθαν.

Προχωρήσαµε στην κατάργηση του υποκατώτατου µισθού,
τον ισοτιµήσαµε µε τον κατώτερο. Κάναµε και αύξηση και φτά-
σαµε στα 650 ευρώ. Δεν φτάσαµε στα 751 ευρώ. Είναι στους
στόχους µας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Θα υπάρχει διαπραγµάτευση…(δεν
ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-
κόπτετε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):
Εντάξει, µπορεί να διακόπτει, αλλά να ακούει κιόλας. 

Φτάσαµε στα 650 ευρώ. Ο στόχος µας είναι τα 751 ευρώ. Προ-
χωρήσαµε στη διευκόλυνση και τη µείωση των ασφαλιστικών ει-
σφορών σε ελεύθερους επαγγελµατίες, νέους επιστήµονες
κ.λπ., που είχαν θιγεί µε το σύστηµα στην αρχή. Νοµίζω ότι πε-
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ράσαµε σε µία ουσιαστική διευκόλυνση. 
Το µεγάλο θέµα που όλοι έχετε αναγνωρίσει, ανεξάρτητα αν

το συνοµολογείτε, είναι ότι δεν προχωρήσαµε και πετύχαµε την
µη περικοπή των συντάξεων.

Αν θυµάστε, στις 31 Δεκεµβρίου θα τελείωνε η προστασία της
πρώτης κατοικίας που αναφερόταν στον νόµο Κατσέλη. Και
όµως, πετύχαµε τη συνέχισή του µε µία ποιοτική διαφορά: Ενώ
στον νόµο Κατσέλη έµπαιναν τα στεγαστικά δάνεια και δεν έµ-
παιναν τα επιχειρηµατικά, τα εµπορικά, των ελεύθερων επαγγελ-
µατιών, στον νόµο που εµείς περάσαµε, καταφέραµε µέσα από
διαπραγµατεύσεις σκληρές να µπουν και αυτοί µέσα. 

Άρα, ένας ελεύθερος επαγγελµατίας, ένας επιχειρηµατίας που
έπαιρνε ένα δάνειο για να κάνει µία επιχείρηση και έβαζε την
πρώτη του κατοικία για εγγύηση, αν δεν µπορούσε να πληρώσει,
την έχανε και δεν είχε κανένα µέσο να µπορέσει να τη γλιτώσει.
Νοµίζω ότι αυτό το πετύχαµε. 

Είναι κι άλλα µέτρα που αναγγέλθηκαν τελευταία για το 2019,
τα οποία θα νοµοθετηθούν αµέσως και πολύ γρήγορα, όπως
είναι η µείωση του ΦΠΑ σε 13% και άλλες διευκολύνσεις, αλλά
κυρίως είναι αυτό που λέµε η δέκατη τρίτη σύνταξη, η οποία,
όπως γνωρίζετε οι περισσότεροι, µοιραζόταν σε δύο φάσεις. Η
µισή δινόταν το Πάσχα, η άλλη µισή δινόταν το καλοκαίρι και η
δέκατη τέταρτη σύνταξη δινόταν τα Χριστούγεννα, δηλαδή την
Πρωτοχρονιά. 

Εµείς προχωρήσαµε, λοιπόν, για να είναι σαφές σε όλους, στη
µισή ουσιαστικά δέκατη τρίτη σύνταξη, κλιµακωτά, και αυτό είναι
µία µεγάλη επιτυχία. Ένα µεγάλο µέρος, αυτοί που έχουν σύν-
ταξη από 0 µέχρι 500 ευρώ, θα την πάρει ολόκληρη. Ένας που
παίρνει δηλαδή 400 ευρώ σύνταξη θα την πάρει ολόκληρη. Ένας
που παίρνει 1.000 ευρώ σύνταξη δεν θα την πάρει ολόκληρη, θα
πάρει το 75%. Είναι και αυτό µία θετική εξέλιξη σε σχέση µε αυτό
που υπήρχε πριν. 

Γιατί, όπως γνωρίζετε συνάδελφοι, όλα αυτά τα θέµατα έχουν
σχέση, όπως καταλαβαίνετε, µε τη δηµοσιονοµική δυνατότητα
που υπάρχει, για να µπορούµε αυτά τα οποία έχουν αφαιρεθεί
όλα αυτά τα προηγούµενα χρόνια και κυρίως όχι από µας, αλλά
από τα πέντε πρώτα χρόνια του µνηµονίου, εµείς σιγά-σιγά να
τα επαναφέρουµε. 

Με βάση και αυτά τα µέτρα που αναγγέλθηκαν, µε τα οποία
ξεκίνησε η συζήτηση πριν τρεις µέρες, σκέφτηκα ότι θα προχω-
ρήσουµε σε έναν ουσιαστικό διάλογο, για να αντιπαρατεθούµε
πάνω σε αυτά τα συγκεκριµένα προβλήµατα. Δυστυχώς, όµως,
η προχθεσινή οµιλία του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης στη Βουλή αποδείχθηκε σοκαριστική και αποκαλυπτική. Δεν
αναφέρθηκε καθόλου σε αυτό το περιεχόµενο που του δόθηκε
η δυνατότητα να αντιπαρατεθούµε µε έναν ουσιαστικό διάλογο,
αλλά µπήκε σε λογικές αυτού του τρίπτυχου, το οποίο εγώ δεν
γνωρίζω αν του το επέβαλαν τα συγκροτήµατα του Τύπου ή το
επέλεξε γιατί τον διευκόλυναν τα συγκροτήµατα του Τύπου. Δεν
ξέρω ποιο από τα δύο είναι. Εξάλλου, δεν µας ενδιαφέρει, είναι
δικό σας θέµα να το ψάξετε.  

Εσείς δεν κάνατε αυτή τη συζήτηση, κάνατε τη συζήτηση
αυτού του τύπου που σας είπα. Εγώ, όµως, σκέφτοµαι ότι είµαι
υποχρεωµένος να αναφέρω κάποιες επιλογές που έχει κάνει ο
Αρχηγός σας και διάφορα στελέχη του κόµµατός σας, οι οποίες
αποκαλύπτουν σε µεγάλο βαθµό -αν κάνω λάθος, να µε διορθώ-
σετε- την ακραία νεοφιλελεύθερη πρόταση, την οποία δεν πα-
ρουσιάζετε και γι’ αυτό δεν γίνεται και ο διάλογος, η οποία
πραγµατικά θα πάει πολύ πίσω την προσπάθεια που έχει κατα-
βληθεί µέχρι σήµερα στο κοινωνικοοικονοµικό και πολιτικό επί-
πεδο.

Κάποια από αυτά τα γνωρίζετε όλοι. Είναι η περαιτέρω διεύ-
ρυνση της φορολογικής βάσης, είναι το ασφαλιστικό σύστηµα
τύπου Πινοσέτ, είναι η ιδιωτικοποίηση του συστήµατος επικου-
ρικής ασφάλισης, είναι η άποψη ότι η παροχή της δέκατης τρίτης
σύνταξη είναι λαϊκισµός. Ένα κρίσιµο θέµα είναι η επαναφορά –
και δεν ξέρω πώς θα λύσετε θέµατα κοινωνικής πολιτικής, όπως
νοσοκοµεία, όπως παιδεία, όπως κοινωνική ασφάλιση- στις πέντε
απολύσεις για µία πρόσληψη, που κατά τη γνώµη µου είναι κα-
θοριστικής σηµασίας για την πορεία.

Παρ’ όλα αυτά, ενηµερώνουµε κυρίως τον ελληνικό λαό, ο

οποίος πιστεύω θυµάται ότι αυτά τα µέτρα είναι αυτά που τον
έκαναν να υποφέρει όλα αυτά τα προηγούµενα χρόνια. Υπόσχε-
στε ότι θα τα επαναφέρετε. Μία ένδειξη ή απόδειξη γι’ αυτό είναι
η επιµονή σας και µε τέτοια επιθετικότητα ότι εµείς δεν έχουµε
πρόταση για τον Πρόεδρο της Κοµισιόν, ενώ εσείς έχετε τον Βέµ-
περ. Μεγάλη επιτυχία! 

Άρα, µπορεί να πει κανείς ότι εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, χαρα-
κτηρίζεται από έναν ιδιόµορφο τυχοδιωκτισµό, πίσω από τον
όποιον επιχειρεί να κρύψει αυτή τη νεοφιλελεύθερη και ακραία
συντηρητική πολιτική. Γι’ αυτόν το λόγο, γιατί νοµίζει ότι διευκο-
λύνεται σε αυτό, µπαίνει στην περιοχή της ηθικής, ανεπίτρεπτα
βέβαια, υποκριτικά, άκοµψα και χωρίς να νοµιµοποιείται. Καλό
παράδειγµα είναι τα ΑΜΕΑ. Δεν θέλω να µπω σε αυτά τα θέµατα,
ο Υπουργός Επικρατείας, ο Χριστόφορος Βερναρδάκης, ήταν
αναλυτικός για τα θέµατα των ΑΜΕΑ και για τις προτάσεις και
αυτά που εµείς έχουµε πετύχει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Θέλω, όµως, να υπενθυµίσω την υποκριτική στάση -για πολ-
λούς, όχι για όλους- στη Νέα Δηµοκρατία ότι ο διαφορετικός δεν
είναι άνθρωπος, είναι ιδιότητα. Δεν έχει προσωπικότητα, δεν έχει
άποψη, δεν έχει άλλες πτυχές. Εάν η διαφορετικότητά µας µας
είναι ανεκτή, την κάνουµε λάβαρο κοινωνικής ευαισθησίας. Αλ-
λιώς, την απαξιώνουµε, αν δεν την καταδικάζουµε.

Εδώ θέλω να συνεννοηθούµε, κυρίες και κύριοι. Για µας, η δια-
φορετικότητα δεν είναι ουδέτερη. Είναι άνθρωπος και ο ευάλω-
τος και ο ΑΜΕΑ και ο πρόσφυγας και ο µετανάστης και ο
οµοφυλόφιλος και για όλους αυτούς εµείς αγωνιζόµαστε να ζουν
ισότιµα και χωρίς διακρίσεις.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ορισµένοι Βουλευ-
τές σας έδειχναν αµήχανα έως και ενοχληµένα από την τροπή,
που είχε πάρει δύο µέρες τώρα η συζήτηση στη Βουλή µε την
ψήφο εµπιστοσύνης. Ήταν µια συζήτηση όχι µόνο εκτός προ-
γραµµατικής αντιπαράθεσης, αλλά µπορεί να πει κανείς ότι από
κάποια επιφανή στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας, όπως από τον
Πρόεδρό της και από τους δύο Αντιπρόεδρους, ήταν έντονη και
µπορεί να πει κανείς και υβριστική. 

Αυτό πρέπει να αναζητήσετε, αυτήν την αλλαγή πρέπει να επι-
διώξετε εσείς οι ίδιοι για να µπορέσει πραγµατικά να µιλήσει κα-
νείς για έναν διάλογο, ο οποίος µπορεί να είναι αποδοτικός, έναν
διάλογο ο οποίος µπορεί να είναι τέτοιος, ούτως ώστε να ανεβά-
σει το επίπεδο το κοινοβουλευτικό, να απορρίψουµε τελικά τους
λαϊκισµούς, στους οποίους είσαστε πάρα πολύ έτοιµοι να µπείτε
και να έχει και µια ουσιαστική συµβολή το Κοινοβούλιο σε αυτό
που λέµε αντανάκλαση στα κοινωνικά προβλήµατα και στη λύση
τους.

Τελειώνω, γιατί πέρασε η ώρα. Δεν θέλω να παραλείψω να
αναφερθώ στην κακοήθη και ψευδή αναφορά στο πρόσωπό µου
από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης την πρώτη
µέρα στην κεντρική του οµιλία, όταν αναφέρθηκε ότι συναλλάσ-
σοµαι µε διάφορους επιχειρηµατίες. Έριξε µε ένα πέταµα µια
λάσπη, την οποία θα τον καλέσω, όταν είναι εδώ, να την εξηγή-
σει.

Γι’ αυτό λέω, κύριε Μητσοτάκη, ότι είστε γνήσιος εκφραστής
της κακής παράδοσης του χώρου σας, γιατί στη σύγχρονη ελ-
ληνική ιστορία η Δεξιά παράταξη τις περισσότερες φορές δεν
απαντούσε στις δυσκολίες µε εντιµότητα.

Γιατί, κύριε Μητσοτάκη, είστε άριστος στην υποκρισία και στην
εµπάθεια, γιατί είστε υπέρµαχος του τέρατος που καταγγέλλετε,
αυτού που τρέφεται µε λάσπη, ψέµατα, διγλωσσία, βαθιά υποτί-
µηση για οτιδήποτε λαϊκό και µεγάλη εµπάθεια για τους λαούς,
για τους πολλούς.

Το ίδιο κάνατε χτες αναφερόµενος σε µένα. Ναι, εγώ έχω συ-
ναντήσεις ανοιχτές, φανερές, µε όλους που το ζητούν, µε στόχο
να λύνω τα προβλήµατα. 

Αυτό έκανα µε την υπόθεση Μαρινόπουλου-Σκλαβενίτη για να
σωθούν δεκατρείς χιλιάδες θέσεις εργασίας. Αυτό έκανα µε τα
Ναυπηγεία της Σύρου και έχουµε διακόσιους εργαζόµενους πα-
ραπάνω και έχει ανασάνει η Σύρος µε τα Ναυπηγεία της Σύρου,
που τα είχατε κλείσει και τα είχατε καταστρέψει. Το ίδιο γίνεται
µε τα «Ναυπηγεία της Ελευσίνας», τα οποία πρέπει να επαναλει-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚ’ - 10 ΜΑΪΟΥ 2019 7133



τουργήσουν. Το ίδιο γίνεται µε πολλές τέτοιες βιοµηχανίες, που
η πολιτική σας τόσα χρόνια τις είχε απαξιώσει, τις είχε κλείσει
και είχε τους εργαζόµενους να σέρνονται έξω από τις επιχειρή-
σεις και να διεκδικούν ένα µεροκάµατο.

Θα µπορούσε πολλά να πει κανείς για τον νόµο πρώτης κατοι-
κίας, στον οποίον αναφέρθηκα, για τις προσφυγικές πολυκατοι-
κίες στη Λεωφόρο Αλεξάνδρας, για την ολοκλήρωση της
κατασκευής του γηπέδου της ΑΕΚ χωρίς λεφτά δικά µας, µε δικά
τους - εγώ διευκόλυνα να βγει πιο γρήγορα η άδεια, εκτός αν
δεν θέλετε, να το πείτε-, για την καθηµερινότητα του πολίτη όπου
στον έκτο όροφο στη Βασιλίσσης Σοφίας 15, είκοσι δηµόσιοι
υπάλληλοι αποσπασµένοι καθηµερινά ασχολούνται µε τα προ-
βλήµατα των πολιτών, που πηγαίνουν εκεί και προσπαθούν σε
συνεργασία µε τους αρµόδιους φορείς να τα λύσουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, συντοµεύετε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΦΛΑΜΠΟΥΡΑΡΗΣ (Υπουργός Επικρατείας):

Έχουµε δεκαοκτώµισι χιλιάδες τέτοιες υποθέσεις και δεν λύ-
νουµε το ένα. Δηλαδή, λύνουµε προβλήµατα, τα οποία είναι προ-
βλήµατα οµάδων. Δεν κάνουµε, δηλαδή, ρουσφετολογικές
λειτουργίες, αλλά λύνουµε θέµατα που απασχολούν οµάδες.

Θα µπορούσε πολλά να πει κανείς. Τελειώνοντας, θέλω να πω
ότι αν η χώρα αυτή, η δική µας χώρα, θέλει να προχωρήσει, ο
ΣΥΡΙΖΑ µε την Προοδευτική Συµµαχία είναι µονόδροµος. Βάλτε
το καλά στο µυαλό σας. Έτσι θα ηρεµήσετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Ρήγας και Επανάσταση», που διοργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το 7ο Γυµνάσιο τη Αθήνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Καλώ στο Βήµα τον Γενικό Γραµµατέα του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, τον συνάδελφο κ. Δηµήτρη Κουτσούµπα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ  (Γενικός Γραµµατέας της
Κεντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άλλη µια παράσταση, κακο-
παιγµένη είναι η αλήθεια, διαδραµατίστηκε αυτές τις µέρες στη
Βουλή. Οι ρόλοι είναι µοιρασµένοι, το σενάριο γνωστό, οι θεατές
βαριούνται. Σε αυτήν την παράσταση λείπουν τα πραγµατικά
λαϊκά βάσανα, τα προβλήµατα της νεολαίας, των γυναικών, των
εργαζοµένων. Λείπει η µεγάλη εικόνα, η καθηµερινότητα. 

Τώρα που έρχεται το καλοκαίρι, τόσες και τόσες οικογένειες
µετρούν και µετρούν ξανά τι τους βγαίνει και τι δεν τους βγαίνει,
αν θα στείλουν το παιδί να σπουδάσει, αν µε το καλό περάσει
στο πανεπιστήµιο, σε κάποια σχολή, αν θα πάνε κάπου λίγες
µέρες διακοπές ή αν δεν θα πάνε, γιατί τα εισιτήρια για τα νησιά
µας είναι πάρα πολύ ακριβά, για τα στεριανά υπάρχουν πολύ
ακριβά διόδια και πάει λέγοντας. 

Και πού να βρεις και κότερο για τα νησιά; Βλέπετε οι αναξιο-
παθούντες εφοπλιστές, σε αυτούς που αλλεπάλληλα χαρίζετε
εκατοµµύρια ευρώ, αυτοί που αν θέλουν, δηλαδή εθελοντικά,
µπορούν να δώσουν και κάτι στο κράτος, έχουν ανεβάσει το κό-
στος των διακοπών, που έλεγα πριν, στον θεό.

Αυτό το έργο, λοιπόν, πρέπει να κατέβει µια ώρα αρχύτερα και
στη θέση των σηµερινών άθλιων πρωταγωνιστών να ανέβει ο
λαός µας και το σενάριο να είναι οι ανάγκες του.

Σε αυτήν την υπόθεση το κόµµα µας θα δώσει όλες του τις δυ-
νάµεις, όχι βεβαίως, όπως καταλαβαίνετε, γιατί µερικοί µε κοι-
τάτε και µε απορία, για µια εναλλαγή ίδιων αστικών αντιλαϊκών
κυβερνήσεων. 

Και, φυσικά, αναφέροµαι στις επικείµενες ευρωεκλογές, στις
δηµοτικές και περιφερειακές εκλογές, αλλά και στις βουλευτικές,
που είναι µια ευκαιρία ακόµη για τον λαό µας να στείλει το δικό
του µήνυµα, το µήνυµα ότι δεν έχετε καµµία εξουσιοδότηση να
ασκείτε µια πολιτική που καταστρέφει και το παρόν και το µέλ-

λον, το µήνυµα ότι δεν υπάρχει πλέον καµµία εµπιστοσύνη σε αν-
τιλαϊκές κυβερνήσεις είτε µε κορµό τον ΣΥΡΙΖΑ είτε µε κορµό τη
Νέα Δηµοκρατία.

Και µια και µιλάµε για αυτή την τεχνητή πόλωση που επιχει-
ρείτε να δηµιουργήσετε και οι δυο σας, να σας θυµίσουµε ότι η
πόλωση προϋποθέτει ότι και οι δυο σας είστε δύο µέρη του ίδιου
ταξικού –ή τοξικού, αν προτιµάτε- κέντρου, δηλαδή µιας καθαρά
ταξικής πολιτικής, που είτε σε κρίση είτε σε κάποια ανάκαµψη
βασική της προϋπόθεση είναι τα βάρη να ρίχνονται στους πολ-
λούς, στα λαϊκά στρώµατα, τα κέρδη στους λίγους, στα µεγάλα
οικονοµικά συµφέροντα.

Αυτός είναι ο καπιταλισµός, κυρίες και κύριοι. Και ο καπιταλι-
σµός και όλοι οι διεθνείς οργανισµοί που δουλεύουν για αυτόν
έχουν δώσει αρκετά χρόνια τώρα ψήφο εµπιστοσύνης στον κ.
Τσίπρα και την Κυβέρνησή του. Άλλωστε, ο ελληνικός λαός ξέρει
πολύ καλά πλέον και σας αναγνωρίζει αυτή τη βρώµικη δουλειά
που αναλάβατε για λογαριασµό του µεγάλου κεφαλαίου, για λο-
γαριασµό τελευταία του Τραµπ, της Μέρκελ, των άλλων δυνα-
στών του λαού µας, για αυτή τουλάχιστον τη φάση. 

Σε αυτή, λοιπόν, την κακοπαιγµένη παράσταση µε το αντιλαϊκό
σενάριο, ο τσακωµός γίνεται για το ποιου το κόµµα θα είναι
πρώτο στη µαρκίζα. Πάντως, οφείλουµε να οµολογήσουµε ότι σε
αυτή την παράσταση συνυπάρχει και η κωµωδία και το δράµα,
γιατί γελούν και οι πέτρες -για αυτό µιλάµε για κωµωδία- µε την
προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ να πείσει ότι µάχεται για τα συµφέροντα
των πολλών ενάντια στις ελίτ. Από την άλλη, συµµεριζόµαστε την
αµηχανία της Νέας Δηµοκρατίας να πείσει της ελίτ ότι αυτή αξί-
ζει της προσοχής τους περισσότερο από ό,τι µέχρι τώρα, αφού
ο ΣΥΡΙΖΑ απολαµβάνει τη στήριξη µεγάλων επιχειρηµατικών οµί-
λων, του ΝΑΤΟ, των κυρίαρχων κύκλων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Και το ερώτηµα είναι απλό: Αυτή η αντιπαράθεση αφορά τον
ελληνικό λαό; Αφορά τον λαό ποιος θα δουλεύει για το κεφάλαιο,
για τους µεγάλους επιχειρηµατίες ενάντια στα συµφέροντα του
λαού, ποιος θα απολαµβάνει τη στήριξη αυτών που και µέσα
στην κρίση είδαν τα κέρδη τους να µεγαλώνουν, ενώ τα εισοδή-
µατα των λαϊκών στρωµάτων, των εργαζοµένων, των συνταξιού-
χων έπεσαν στα τάρταρα;

Το δίληµµα για τον λαό δεν είναι σε ποιου επιχειρηµατία τα κό-
τερα πίνουν τις σαµπάνιες τους διάφοροι, τα στελέχη των αστι-
κών κοµµάτων, του ΣΥΡΙΖΑ, της Νέας Δηµοκρατίας, ή και του
ΚΙΝΑΛ. Στο ίδιο κότερο είστε όλοι σας. Όταν ψηφίζατε -ΣΥΡΙΖΑ
και Νέα Δηµοκρατία µαζί- την εθελοντική και µάλιστα µειωµένη
φορολογία για τους εφοπλιστές, είναι επόµενο οι άνθρωποι να
νιώθουν τέτοια υποχρέωση και να ενεργούν αναλόγως στις ανάγ-
κες σας για ανάπαυση. Μαζί ψηφίσατε όλες τις φοροαπαλλαγές
για το µεγάλο κεφάλαιο, τις επιδοτήσεις στις µπίζνες των µονο-
πωλίων. Στο ίδιο κότερο ήσασταν, όταν ψηφίζατε µαζί το τρίτο
µνηµόνιο, όταν ο ένας ψήφιζε και ο άλλος εφάρµοζε τους µνη-
µονιακούς νόµους, όπως έγινε για τον κατώτατο µισθό. Στο ίδιο
κότερο είστε, όταν µε χαρά επιτίθεστε στο δικαίωµα της απερ-
γίας στους τόπους δουλειάς. 

Τέτοια προθυµία, για την οποία, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και ο Αντι-
πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας σάς έδωσε θερµά συγχαρητή-
ρια. 

Είστε, λοιπόν, οι σκαφάτοι του κεφαλαίου και για αυτό δεν
µπορείτε να κρύψετε ότι συµπλέετε στα βασικά, στα κύρια, στα
επικίνδυνα σενάρια που φτιάχνετε για το µέλλον του λαού µας,
των παιδιών του. Δυστυχώς για εσάς, ένα σηµαντικό κοµµάτι του
κόσµου σάς έχει πάρει χαµπάρι. Κοµπάρσος στην παράστασή
σας δεν θέλει να παραµείνει. Πρωταγωνιστής στη ζωή του θέλει
να γίνει. Θα κάνει την πραγµατική διαφορά. 

Με το ΚΚΕ ακόµα πιο δυνατό µπορεί να δοθεί αυτή η αποφα-
σιστική, η µόνη ελπιδοφόρα και αγωνιστική απάντηση σε αυτή
τη σαπίλα που αποπνέουν όλοι οι διαχειριστές του διεφθαρµένου
συστήµατός σας.

Κυρίες και κύριοι, αυτή η σαπίλα που αποπνέει το σύστηµά
σας δεν είναι µόνο βρωµερή, είναι και επικίνδυνη για τον λαό. Οι
τελευταίες εξελίξεις µε την παραβίαση της κυπριακής ΑΟΖ από
το τουρκικό γεωτρύπανο, µε τις απειλές της τουρκικής κυβέρνη-
σης για την Κύπρο και το Αιγαίο, µε την όξυνση της εγκληµατικής
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επιθετικότητας του Ισραήλ ενάντια στην Παλαιστίνη, τους βοµ-
βαρδισµούς του στη Γάζα αποδεικνύουν πόσο επικίνδυνη είναι η
κατάσταση στην Ανατολική Μεσόγειο.

Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ συνεχίζει να ρίχνει στάχτη στα µάτια
του λαού µας, πανηγυρίζοντας για διάφορες δηλώσεις αξιωµα-
τούχων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που γίνονται φτερό στον
άνεµο, πριν ακόµη προλάβει να στεγνώσει το µελάνι µε τις
οποίες έχουν τυπωθεί.

Άλλωστε, την ίδια στιγµή η Ευρωπαϊκή Ένωση αντιµετωπίζει
την Τουρκία ως στρατηγικό εταίρο της για λογαριασµό, φυσικά,
των ευρωπαϊκών µονοπωλίων. Ο Γενικός Γραµµατέας του ΝΑΤΟ,
επίσης, επισκέπτεται την Τουρκία για να δυναµώσουν οι σχέσεις
της µε το ΝΑΤΟ και οι Ηνωµένες Πολιτείες διατείνονται πως µε
κάθε τρόπο θα κρατήσουν την Τουρκία στη συµµαχία.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και η Αντιπολίτευση της Νέας Δη-
µοκρατίας, του ΚΙΝΑΛ προσπαθούν να εφησυχάσουν τον λαό
πως θα βγει κερδισµένος αν µείνει πιστός στις συµµαχίες που
έχει επιλέξει η άρχουσα τάξη µε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής, το ΝΑΤΟ, την Ευρωπαϊκή Ένωση, πως δήθεν αυτές οι αγέ-
λες των σφαγέων και οι τριµερείς συµµαχίες ειδικότερα στην
περιοχή θα βάλουν φρένο στην τουρκική επιθετικότητα, πως µε
το όραµα που µοιράζονται από κοινού για την γεωπολιτική ανα-
βάθµιση της χώρας και την ανάδειξή της σε ενεργειακό κόµβο
θα εξασφαλιστεί η ασφάλεια του λαού µας, της χώρας µας.

Οι πανηγυρισµοί των αστικών κοµµάτων γύρω από την εκµε-
τάλλευση των υδρογονανθράκων κρύβουν από τους λαούς τη
µεγάλη εικόνα της έντασης, της όξυνσης των ανταγωνισµών και
των αστικών τάξεων για τα ενεργειακά αποθέµατα, αλλά και ανά-
µεσα στα διάφορα ενεργειακά µεγαθήρια που συγκρούονται. Και
βεβαίως, όλοι αυτοί οι ανταγωνισµοί εκδηλώνονται µε επεµβά-
σεις, µε πολέµους, µε µήλο της έριδας πάντα την ενέργεια.

Δεν χρειάζεται να πάµε πολύ πίσω στον χρόνο. Ας δούµε το
παράδειγµα της Ουκρανίας, που ήταν και είναι ενεργειακός κόµ-
βος. Εκεί η εµπλοκή των ΗΠΑ, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένωσης, επί
θητείας µάλιστα του σηµερινού Αµερικανού πρέσβη στην Ελ-
λάδα -αυτού του φίλου σας που µπαινοβγαίνει στα Υπουργεία
πιο συχνά, από ό,τι φαίνεται, από ό,τι µπαινόβγαινε ο Πετσίτης ή
οι άλλοι και τον επισκέπτεστε και εσείς στα φανερά και στα
κρυφά κάθε τόσο- σήµανε ένα πραξικόπηµα εκεί, εγκαθίδρυσε
µια κυβέρνηση µε ακροδεξιούς, φασίστες, µε εκατοντάδες νε-
κρούς και το φυτίλι για µια πιο γενικευµένη σύγκρουση, το οποίο
ακόµα σιγοκαίει εκεί. 

Στη Συρία, που ήταν και είναι και αυτή ενεργειακός κόµβος, η
ιµπεριαλιστική επέµβαση Αµερικάνων, ΝΑΤΟ, Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, η σύγκρουση συµφερόντων µε άλλα ιµπεριαλιστικά κέντρα
δεν άφησαν πέτρα πάνω στην πέτρα, µε δεκάδες χιλιάδες θύ-
µατα, εκατοµµύρια ξεριζωµένους, ενώ παρήγαγε ακόµα περισ-
σότερη καύσιµη ύλη για όξυνση των αντιθέσεων στην περιοχή. 

Στη Λιβύη τα ίδια, στη Βενεζουέλα, που ήταν και είναι από τους
µεγαλύτερους πετρελαιοπαραγωγούς, η ενεργότερη εµπλοκή
των Αµερικάνων και της Ευρωπαϊκής Ένωσης σηµατοδοτεί µια
ακόµη απόπειρα πραξικοπήµατος σε συνδυασµό µε ανοιχτές
απειλές για στρατιωτική επέµβαση.

Να, λοιπόν, γιατί επιµένουµε τόσο πολύ να αναδεικνύουµε
τους κινδύνους που κρύβει για τον λαό µας η κοινή γραµµή όλων
αυτών των κοµµάτων για τη µετατροπή της χώρας σε ενεργειακό
κόµβο και σε ένα απέραντο αµερικανονατοϊκό στρατόπεδο.

Να γιατί επιµένουµε ότι ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση δεν µπο-
ρούν να εγγυηθούν ειρήνη, ασφάλεια των λαών, την εδαφική ακε-
ραιότητα της Ελλάδας και της Κύπρου. Και αυτό φαίνεται στο εξής
παράδειγµα, ότι το 40% του εδάφους της Κύπρου παραµένει υπό
κατοχή από τη σύµµαχη στο ΝΑΤΟ Τουρκία που αµφισβητεί µε
όλο και µεγαλύτερη ένταση τα κυριαρχικά δικαιώµατα της Κύπρου
και της Ελλάδας, προβάλλοντας ακόµα και εδαφικές διεκδικήσεις.

Αυτό το ανατολίτικο παζάρι που γίνεται στην περιοχή µας γί-
νεται στις πλάτες των λαών της περιοχής, γιατί ακόµα και αν
υπάρξουν κερδισµένοι από την εµπλοκή της χώρας στα ιµπερια-
λιστικά σχέδια, αυτοί δεν θα είναι σε καµµία περίπτωση οι λαοί
της Ελλάδας, της Κύπρου, ο λαός της Τουρκίας, αλλά θα είναι
µόνο οι µονοπωλιακοί όµιλοι. Οι λαοί θα είναι πάντα µεταξύ των
χαµένων.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, είναι έκθετη, γιατί διαρκώς εφη-
συχάζει τον λαό, εµπλέκει βαθύτερα τη χώρα στους ιµπεριαλι-
στικούς ανταγωνισµούς για ξένα προς τον λαό συµφέροντα και
παρουσιάζει µάλιστα την επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών,
που µαγειρεύτηκε για τις νατοϊκές ανάγκες, και ως συνταγή για
το Αιγαίο και την Κύπρο.

Η λύση και η διέξοδος, όµως, για τον λαό µας και για τους άλ-
λους λαούς της περιοχής επίσης, βρίσκεται σε σύγκρουση µε
αυτές τις αστικές τάξεις, µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε το ΝΑΤΟ,
µε τις κυβερνήσεις τους και πάντως σίγουρα δεν βρίσκεται ούτε
σε δεξιώσεις, ούτε σε χαµογελάκια µε τον «διαβολικά καλό»
Τραµπ, όπως τον χαρακτηρίσατε, ούτε στους σφιχταγκαλισµούς
που συνηθίζετε, µε τους σφαγείς των Παλαιστινίων που µάλιστα
τώρα ετοιµάζονται να υποδεχθούν µε «ορχηστρικούς» βοµβαρ-
δισµούς τη «Eurovision».

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αφού γονατίσατε για τέσ-
σερα χρόνια τον λαό µας, αφού φέρατε και τρίτο µνηµόνιο, αφού
διατηρήσατε όλους τους εφαρµοστικούς αντιλαϊκούς µνηµονια-
κούς νόµους, αφού δεσµεύσατε έως το 2060 τη χώρα µας µε µα-
τωµένα υπερπλεονάσµατα µεγαλύτερα και από αυτά που σας
ζητούσαν οι δανειστές, τώρα καταφεύγετε προεκλογικά, για ευ-
νόητους λόγους, στη γνωστή τακτική «σου κλέβω δέκα, σου επι-
στρέφω ένα» και πάει λέγοντας. 

Άλλοθι ψάχνετε για να συνεχίσετε την ίδια αντιλαϊκή πολιτική
και αυτό επιβεβαιώνεται και από την οµιλία του κυρίου Πρωθυ-
πουργού που ορθά – κοφτά τόνισε ότι ο στόχος των µατωµένων
πλεονασµάτων δεν πρόκειται να παραβιαστεί. Αυτά τα µατωµένα
πλεονάσµατα, που ήρθαν για να µείνουν όµως, σηµαίνουν νέες
περικοπές στην υγεία, στα φάρµακα, στην κοινωνική ασφάλιση,
ακόµα µεγαλύτερο κόψιµο σε δαπάνες για την παιδεία. Σηµαί-
νουν, όµως, ζεστό χρήµα για µεγάλους επιχειρηµατικούς οµί-
λους. 

Διαπράττετε, όµως, και κάτι άλλο που δείχνει ότι είστε µέχρι
τα µπούνια δεσµευµένοι στην εξυπηρέτηση της καπιταλιστικής
κερδοφορίας και µόνον, των δήθεν αντοχών της οικονοµίας, που
το µόνο που δεν αντέχει είναι ο λαός και το εισόδηµά του. 

Λέτε, λοιπόν, χωρίς να ντρέπεστε, ότι ο λαός µας πρέπει να
θεωρήσει ξεγραµµένα όσα έχασε µέσα στην κρίση όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Άρα και αυτά που δίνετε είναι υπό αίρεση τε-
λικά, αφού το λέτε έτσι, γιατί η ανάκαµψη της ελληνικής
οικονοµίας, όπως λέτε, συνδέεται άµεσα µε το γενικότερο διε-
θνές οικονοµικό περιβάλλον. Την ώρα που εσείς υπόσχεστε αυ-
ξηµένους ρυθµούς ανάπτυξης, οδεύουµε διεθνώς προς µια νέα
καπιταλιστική κρίση, µέσα στην οποία µια οικονοµία τόσο ανοιχτή
όσο η ελληνική, ατµοµηχανή της οποίας είναι ο τουρισµός και οι
διεθνείς µεταφορές, έχει την προοπτική µόνο να γονατίσει, µε τα
σύννεφα νέας κρίσης, που αχνοφαίνονται ήδη, µε τους ανταγω-
νισµούς, τους οικονοµικούς – εµπορικούς πολέµους, που οπωσ-
δήποτε επιδρούν στην όποια ανάκαµψη στην Ελλάδα. 

Επιπλέον, συνεχίζετε –είστε µάστορες σε αυτό, σας το ανα-
γνωρίζουµε- να βαφτίζετε το κρέας ψάρι, όπως η τρόικα έγινε
θεσµός, κουαρτέτο κ.λπ. παλαιότερα, όπως τώρα το µόνιµο επί-
δοµα, που το βαφτίσατε δέκατη τρίτη σύνταξη.

Αλήθεια, αυτήν ήταν η δέκατη τρίτη σύνταξη που έπαιρναν οι
συνταξιούχοι; Θέλετε να µιλήσουµε και µε αριθµούς; Το κονδύλι
που δίνετε γι’ αυτό το επίδοµα είναι 800 εκατοµµύρια ευρώ συ-
νολικά και αντιστοιχεί στο 39% του ποσού που καταβάλλεται
κάθε µήνα από τον ΕΦΚΑ για τις κύριες συντάξεις. 

Οι συνταξιούχοι µε τους αγώνες τους δεν απαίτησαν ένα κου-
τσουρεµένο επίδοµα, που και αυτό θα δίνεται µε µεγάλες διαφο-
ρές, χωρίζοντας, κατηγοριοποιώντας ανθρώπους, που δούλεψαν
µια ζωή ολάκερη και οι κόποι τους χάθηκαν, κλάπηκαν, ληστεύ-
τηκαν από τις κυβερνήσεις µέχρι σήµερα, πριν της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ, σήµερα του ΣΥΡΙΖΑ. Και σε αυτό το
ζήτηµα, όµως, συνεχίζετε στη γνωστή και ξεδιάντροπη λογική
των ρετιρέ, των ισογείων και των υπογείων. Και αυτό δανεισµένο
από το ΠΑΣΟΚ -τόση κατηφόρα!-, το παλιό ΠΑΣΟΚ, το βαθύ, το
βρώµικο!

Πηγαίνετε, λοιπόν, στους ανθρώπους που ζουν όχι µόνο
αυτοί, αλλά και τα παιδιά τους και τα εγγόνια τους πολλές φορές
µε µία σύνταξη του αστρονοµικού ποσού των 900 ευρώ µεικτά ή
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και 1.050 ευρώ µεικτά και πείτε τους ότι είναι και ευνοούµενοι
από πάνω και γι’ αυτό θα πάρουν µόνο 30%. Θα σας πάρουν µε
τις πέτρες και δίκιο θα ‘χουν. 

Έρχεται τώρα προεκλογικά η Κυβέρνηση και επιδιώκει να µε-
ταµφιεστεί σε σωτήρα των αυτοαπασχολουµένων όχι φυσικά
γιατί την έπιασε ο πόνος, αλλά για να περιορίσει τις αντιδράσεις
που γέννησε η ίδια η πολιτική της σε συνέχεια των προηγούµε-
νων κυβερνήσεων. Το αυτονόητο κούρεµα των χρεών στα ασφα-
λιστικά ταµεία στην ουσία δεν χαρίζεται στους επαγγελµατίες,
αλλά αντίθετα ανταλλάσσεται εκβιαστικά µε τη δραστική µείωση
των συντάξεών τους, στην οποία οδηγεί ο επανυπολογισµός των
ασφαλιστικών εισφορών βάσει του νόµου Κατρούγκαλου.

Και σαν να µην έφτανε αυτό, αποδεικνύεται ότι στην πραγµα-
τικότητα τα µέτρα αυτά έχουν εισπρακτικό χαρακτήρα, αφού
στην ουσία η Κυβέρνηση σπρώχνει αυτούς, που η ίδια βούλιαξε
στα χρέη, στο γκισέ, µε τις κατασχέσεις και τους πλειστηρια-
σµούς, ακόµα και για χρέη 500 ευρώ, να περιµένουν στη γωνία. 

Την ίδια ώρα µάλιστα διατηρείτε άθικτο όλο το αντιλαϊκό οπλο-
στάσιο, τη φορολόγηση από το πρώτο ευρώ, τον ΕΝΦΙΑ, το
τέλος επιτηδεύµατος, τα δηµοτικά τέλη πάσης φύσης που επι-
βάλλονται στη λογική της ανταποδοτικότητας, τις ασφαλιστικές
εισφορές στο 20% του εισοδήµατος κ.ά. Περιµένετε, αλήθεια,
να σας πουν και «ευχαριστώ» οι αυτοαπασχολούµενοι επαγγελ-
µατίες;

Για άλλη µία φορά προκαλείτε, κύριοι της Κυβέρνησης του
ΣΥΡΙΖΑ. Και προκαλείτε ακόµα περισσότερο γιατί συνεχίζετε να
αγνοείτε επιδεικτικά τα στοιχειώδη άµεσα µέτρα ανακούφισης,
που διεκδικούν οι φορείς των αυτοαπασχολουµένων. Τέτοια
µέτρα, για παράδειγµα, είναι η άµεση επαναφορά του αφορολό-
γητου ορίου για τους αυτοαπασχολούµενους στα 12.000 ευρώ,
η κατάργηση χαρατσιών, η άµεση κατάργηση τόκων, προστίµων,
προσαυξήσεων για τα χρέη στην εφορία και στον ΕΦΚΑ, η κα-
τάργηση των κατασχέσεων για χρέη ατοµικής ασφάλισης, η κα-
τάργηση του νόµου Κατρούγκαλου και των συντάξεων πείνας
που αυτός εισάγει και αρκετά άλλα.

Είναι σίγουρο ότι χωρίς την υλοποίηση αυτών των βασικών µέ-
τρων οι όποιες ρυθµίσεις σύντοµα θα αποδειχτούν πάλι δώρον
άδωρον, όπως και οι άλλες δήθεν σωτήριες λύσεις που έφερναν
κατά καιρούς και οι προκάτοχοί σας. Παρ’ ότι το ΚΚΕ έχει φέρει
τις διεκδικήσεις αυτές των αυτοαπασχολουµένων στη Βουλή,
εσείς τις απορρίψατε. Όχι, βέβαια ότι µας κάνει και καµµία εντύ-
πωση πλέον. Βλέπετε, οι αυτοαπασχολούµενοι δεν είναι σαν
τους φίλους σας τους µεγάλους οµίλους, τους εφοπλιστές, που
σπεύδετε να τους κάνετε και όλα τα χατίρια προτού καν σας το
ζητήσουν. Μην προκαλείτε λοιπόν, όταν λέτε ότι η οικονοµία είναι
το ατού σας. Εκτός, βέβαια, εάν εννοείτε την οικονοµία των
λίγων. Και προφανώς αυτό εννοείτε, γιατί κατά τα άλλα το κρα-
τικό χρέος που φορτώνεται στις λαϊκές πλάτες και τη µείωση του
οποίου είχε κάνει σηµαία της η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, έχει σταθερά
ανοδική πορεία, από 311,73 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2015 εκτο-
ξεύτηκε το 2018 στα 334,57 δισεκατοµµύρια ευρώ κ.λπ.. Ο
φόρος εισοδήµατος φυσικών προσώπων -µισθωτοί, συνταξιούχοι
και άλλοι- από 7,81 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2015 εκτινάχθηκε
το 2018 στα 8,64 δισεκατοµµύρια ευρώ, µε διόγκωση ύψους 830
εκατοµµυρίων. Οι έµµεσοι φόροι -ΦΠΑ και άλλα χαράτσια στη
λαϊκή κατανάλωση- αυξήθηκαν από 23,77 δισεκατοµµύρια ευρώ
το 2015 σε 27,97 δισεκατοµµύρια το 2018, δηλαδή κατά 4,2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Το σύνολο των δαπανών της Γενικής Κυ-
βέρνησης -εδώ συµπεριλαµβάνονται βεβαίως τα ασφαλιστικά
ταµεία,  οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης κ.ά.- για το 2018
συρρικνώθηκε σε 86 περίπου δισεκατοµµύρια ευρώ από 94 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ περίπου το 2015.

Η δηµοσιονοµική προσαρµογή από την πλευρά της διάλυσης
των κρατικών κονδυλίων έφτασε στο αστρονοµικό ύψος των 8,46
δισεκατοµµυρίων και σε ποσοστό του 9%. Επιπλέον, οι κρατικές
δαπάνες σε ποσοστό το ΑΕΠ βρίσκονται σε διαρκή πορεία κα-
τρακύλας. Συγκεκριµένα, από 53,47% του ΑΕΠ το 2015 διολίσθη-
σαν στο 48,91% το 2016, στο 47,34% το 2017 και στο 46,74% το
2018, παρά την ανάκαµψη. Μεταξύ των δεκάδων τέτοιων, επίσης,
και άλλων παρεµβάσεων σας ξεχωρίζουν οι µειώσεις στις συν-
τάξεις, µε βάση τον νόµο Κατρούγκαλου. 

Το ΕΚΑΣ των χαµηλοσυνταξιούχων από 920 εκατοµµύρια το
2015 συρρικνώθηκε στα 98 εκατοµµύρια το 2018, εν όψει βέβαια
και της οριστικής κατάργησής του, µε αντίστοιχες «εξοικονοµή-
σεις» –εντός εισαγωγικών φυσικά- σε ετήσια βάση για τους κρα-
τικούς προϋπολογισµούς. 

Το επίδοµα θέρµανσης για το πετρέλαιο λαϊκών νοικοκυριών
από 186 εκατοµµύρια το 2015 καρατοµήθηκε στα 57 εκατοµµύ-
ρια το 2018. Δηλαδή, οι εξοικονοµήσεις σας φτάνουν να αποδί-
δουν στο κρατικό ταµείο ποσά ύψους 129 εκατοµµυρίων τον
χρόνο. 

Οι κρατικές επιχορηγήσεις στα νοσοκοµεία, επίσης, αποτε-
λούν βασικό πυλώνα της υπερπαραγωγής πλεονασµάτων. Συγ-
κεκριµένα, από 1,6 δισεκατοµµύρια το 2015, συµπιέστηκαν το
2018 στο 1 δισεκατοµµύριο, δηλαδή κατά 600 εκατοµµύρια, σε
ποσοστό κατά 37,5%. 

Όλα τα παραπάνω τα λέµε γιατί ακριβώς είναι η πηγή των πλε-
ονασµάτων, των µατωµένων πλεονασµάτων σας. Και έχετε και
το θράσος να µιλάτε για τους πολλούς, που επί των ηµερών σας
υποφέρουν. Πανηγυρίζετε και για την µείωση της ανεργίας. Αλή-
θεια; Δεν βλέπετε την εκτίναξη της µερικής απασχόλησης, αφού
µε βάση τα επίσηµα στοιχεία, το 55% των νέων θέσεων είναι µε
τέτοιες εργασιακές σχέσεις, ενώ συνεχίζεται η µετανάστευση
νέων ανθρώπων στο εξωτερικό. Αυτό είναι το µέλλον που ετοι-
µάζετε για τους νέους µας, να µοιράζεται µια δουλειά σε δύο και
τρεις ανθρώπους.

Πανηγυρίζετε, επίσης, και για την αύξηση των µισθών. Κι όµως
τα δικά στοιχεία δείχνουν συµπίεση του µέσου µισθού επί των
ηµερών σας. Πανηγυρίζετε για τα µέτρα ασφάλειας στους χώ-
ρους δουλειάς. Κι, όµως, τα εργατικά ατυχήµατα από περίπου
πεντέµισι χιλιάδες το 2014 έφτασαν τα επτά χιλιάδες τριακόσια
το 2017, µε βάση τα στοιχεία του Σώµατος Επιθεώρησης Εργα-
σίας. 

Οι πολλοί, λοιπόν, στενάζουν και στόχος σας είναι να συνεχί-
σουν να στενάζουν. Τελεία και παύλα σε αυτό. Και η διευκόλυνση
των εκατόν είκοσι δόσεων, στόχο έχει να αναγκαστούν να πάνε
οι πολλοί που δεν έχουν να πληρώσουν στον γκισέ της εφορίας
και να τους στραγγίξει και το τελευταίο ευρώ. Τέτοια προοδευ-
τικότητα!

Και µην αρχίσετε -όπως τα διάφορα παπαγαλάκια που βάζετε
να λένε- να µιλάτε για στρατηγικούς κακοπληρωτές. Πείτε το αυτό
στα τέσσερα εκατοµµύρια ανθρώπους, που έχουν ληξιπρόθεσµα
χρέη. Πείτε το αυτό στους σχεδόν δύο εκατοµµύρια συνανθρώ-
πους µας που κινδυνεύουν να βρεθούν εκτός αναγκαστικών µέ-
τρων είσπραξης. Πείτε το αυτό στις οκτακόσιες ογδόντα χιλιάδες
ανθρώπους που βιώσαν αναγκαστικά µέτρα είσπραξης, όπως η
κατάσχεση τραπεζικών λογαριασµών και άλλα. 

Την ίδια στιγµή, σας έπιασε ο πόνος για τους πολλούς. Οι µε-
γαλοοφειλέτες έχουν αφήσει φέσια δεκάδων δισεκατοµµυρίων,
τα οποία και θεωρούνται οριστικά ξεγραµµένα από τη Κυβέρ-
νηση και τον φοροεισπρακτικό µηχανισµό. Την ίδια ώρα, µε πρό-
σφατες νοµοθετικές κυβερνητικές παρεµβάσεις µειώθηκε η
φορολογία στα διανεµόµενα κέρδη των µετόχων, ενώ η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ συνέχισε το απαράδεκτο καθεστώς ρύθµισης της
εθελοντικής εισφοράς των εφοπλιστών, µειώνοντάς το µάλιστα
στα 40 εκατοµµύρια ευρώ. 

Βέβαια, θα µας πείτε ότι εσείς διαφέρετε, γιατί είστε του προ-
οδευτικού µετώπου. Ότι δεν είστε του φιλελευθερισµού και των
ελίτ, ότι δεν είστε του δεξιού Βέµπερ. Να σας πούµε τίνος είστε,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Είστε του  Τραµπ τα καλύτερα συνεταιράκια.
Του Τραµπ που στηρίζεται στην Κου Κλουξ Κλαν. Του Τραµπ που
στήνει τείχη και δολοφονεί µετανάστες. Είστε του δολοφονικού
κράτους του Ισραήλ τα καλύτερα φιλαράκια, που δολοφονεί εγ-
κύους και µικρά παιδιά. 

Τώρα, από χθες γίνατε και τα καλύτερα συνεταιράκια του
Όρµπαν και του Σαλβίνι, επειδή δήθεν είστε ρεαλιστές και δεν
περιµένετε τον παράδεισο και τα παλεύετε όλα µέσα στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, ενώ εµείς δεν τα παλεύουµε στην Ευρώπη, τα
παλεύουµε αλλού. Και τα λέει αυτά, η ίδια η Υπουργός σας που
είπε -το θυµάστε πολύ καλά, διαβάστε τα Πρακτικά εάν δεν το
θυµάστε- ότι το ΕΑΜ σήµερα θα στήριζε το ΝΑΤΟ και τους Αµε-
ρικάνους, µε αφορµή την ψήφιση της Συµφωνίας Τσίπρα-Ζάεφ
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για τις Πρέσπες. Θα µου πείτε «η τρέλα δεν πάει στα βουνά»,
γιατί τι άλλο να πει κανένας όταν η λογική έχει απογειωθεί από
το µυαλό των κυβερνώντων;

Λέτε ότι είστε η Προοδευτική Συµµαχία. Από τέτοιες, όµως,
έχουµε χορτάσει και έχει χορτάσει και ο ελληνικός λαός. Το
δήθεν προοδευτικό µέτωπό σας περιλαµβάνει πρόσωπα που τα
προηγούµενα χρόνια διακρίθηκαν ως κορυφαίοι Υπουργοί και
παράγοντες και κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ, µε πλούσιο αντιλαϊκό έργο. Απαρτίζεται, επίσης, από
γνωστούς αντικοµµουνιστές δηµοσιογράφους, µέχρι συντάκτες
των τροµονόµων, ενώ και κάποιοι άλλοι ήταν στελέχη του δικού
σας κόµµατος, του Συνασπισµού πριν, του ΣΥΡΙΖΑ µετά, που
αφού περιπλανήθηκαν από  ΠΑΣΟΚ στο Ποτάµι, στη ΔΗΜΑΡ και
αλλού –που να τα θυµάται τώρα κανείς, δεν τα θυµάµαι όλα
αυτήν την ώρα- κατέληξαν πάλι στον ΣΥΡΙΖΑ του αµοραλισµού,
του τυχοδιωκτισµού, της µνηµονιακής πολιτικής. Τόσο προοδευ-
τικοί είστε, που και µε ευθύνη σας καθυστερεί και η δίκη της να-
ζιστικής εγκληµατικής Χρυσής Αυγής. Κυκλοφορούν ελεύθεροι
οι δολοφόνοι του Παύλου Φύσσα και άλλων συνανθρώπων µας.

Φτάσατε µάλιστα στο σηµείο η Αποκεντρωµένη Διοίκηση Αττι-
κής που είναι ΣΥΡΙΖΑ –στην Κυβέρνηση ανήκει- να αναιρέσει
απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου της Αθήνας για µη παρα-
χώρηση χώρου στους φασίστες εγκληµατίες της Χρυσής Αυγής,
όπως ήταν η απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου της Αθήνας.
Θα έπρεπε να ντρέπεστε. 

Ας περάσουµε, όµως και σε ένα άλλο µέτωπο, που το θεωρείτε
και εµβληµατικό για την Κυβέρνησή σας. Ο Υπουργός Παιδείας
µπορεί να µην είναι αδιάβαστος, όπως διαµαρτυρήθηκε τις προ-
άλλες, προτού ξεστοµίσει εκείνον τον λασπολογικό οχετό του,
για να πάρει την απάντηση που του έπρεπε από το ΚΚΕ και ιδιαί-
τερα από τον κοινοβουλευτικό µας εκπρόσωπο, όπως αποδείχ-
θηκε, όµως, η Κυβέρνηση στον προηγούµενο γύρο «θετικών»
µέτρων, έστειλε αδιάβαστους χιλιάδες αναπληρωτές εκπαιδευ-
τικούς, που τους πετά εκτός σχολείου, στο όνοµα µάλιστα των
προσλήψεων που εξήγγειλε. 

Είναι αποκαλυπτική για το τι κρύβεται πίσω από το δήθεν κοι-
νωνικό προσωπείο που πασχίζει να φορέσει αυτή η Κυβέρνηση,
η πραγµατικά κατάπτυστη ρύθµιση, που πέρασε στο πολυνοµο-
σχέδιο - σκούπα για την εκπαίδευση. Πέρασε Μεγαλοβδοµαδιά-
τικα για να είναι κλειστά τα σχολεία και οι σχολές -και όχι βέβαια,
επειδή είστε άθεοι το κάνατε αυτό- Η ρύθµιση προβλέπει, εκτός
των άλλων, τη στέγαση νηπιαγωγείων σε προκάτ κτίσµατα –κτί-
σµατα της κακιάς ώρας, αλλά τέλος πάντων- για έξι χρόνια σε
αυλές δηµοτικών, γυµνασίων και λυκείων. 

Αλήθεια, κύριοι της Κυβέρνησης, που δεν έχετε σταµατήσει
να διαστρεβλώνετε την πραγµατικότητα για την προσχολική
αγωγή ειδικότερα, που αντί να απαντάτε σε τεκµηριωµένα επι-
χειρήµατα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, επιλέγετε να
αερολογείτε συνεχώς επί του θέµατος για την προσχολική
αγωγή, έτσι τη σκέφτεστε την προσχολική αγωγή, µε τα νήπια
να στοιβάζονται σε ακατάλληλα πρόχειρα κτίσµατα, χωρίς κα-
τάλληλους αύλειους χώρους, µαζί µε παιδιά, πέντε, δέκα και δε-
κατρία χρόνια µεγαλύτερά τους; 

Έχετε κάνει πολλά στον χώρο της εκπαίδευσης, αυτό σας το
αναγνωρίζουµε. Και µάλιστα µπορείτε να είστε περήφανοι, γιατί
πράγµατι κάνατε αυτό, που είχε υποσχεθεί ο κ. Γαβρόγλου την
ηµέρα που παρέλαβε το Υπουργείο από τον κ. Φίλη. Είπε τότε
ότι θα λάβει υπ’ όψιν του τις οδηγίες του ΟΟΣΑ και των θεσµών.
Και αυτές τις οδηγίες τις υπηρετήσατε κατά γράµµα, όπως απο-
δεικνύεται άλλωστε από τα πεπραγµένα σας, που ακριβαίνουν
το αγαθό της µόρφωσης και φτωχαίνουν, διαστρεβλώνουν το πε-
ριεχόµενό της.

Η ουσία της εκπαιδευτικής πολιτικής της Κυβέρνησής σας,
όπως επιβεβαιώνεται και από κάθε σχετικό νοµοθέτηµα όλη αυτή
την τετραετία, είναι η εξής: Όσο φτωχότερη είναι η λαϊκή οικο-
γένεια, τόσο συντοµότερη θα είναι τελικά η διαδροµή του παι-
διού της στην εκπαίδευση και η εργασία του θα εξαρτάται από
το πόσα χρήµατα µπορεί να δαπανήσει η οικογένεια, ο πατέρας,
η µάνα σε φροντιστήρια, σε µεταπτυχιακά, σε σεµινάρια, σε πι-
στοποιήσεις.

Πιάνοντας το νήµα από εκεί που σταµάτησαν οι προηγούµενοι,

η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ επισφράγισε τη µετατροπή του λυκείου σε
αρένα ανταγωνισµού και έβαλε σε όλες τις πτυχές της λειτουρ-
γίας των πανεπιστηµίων τη βούλα της αγοράς. Είναι πρωτοφανής
ο περιορισµός της γενικής παιδείας κατά ένα σχολικό έτος µε
την υπογραφή ΣΥΡΙΖΑ, αφού ουσιαστικά η γενική παιδεία στα-
µατά στη Β’ λυκείου µε τη λογική «πονάει χέρι, κόβει χέρι». Η Γ’
λυκείου έτσι φροντιστηριοποιείται -στο έπακρο αυτή τη φορά-
και επιτείνεται και ο εξετασιοκεντρικός χαρακτήρας του λυκείου,
που αποτελεί και το βασικό πρόβληµα του λυκείου. Γι’ αυτό,
εξάλλου, οι ιδιοκτήτες των φροντιστηρίων κάνουν πάρτι και το
εκφράζουν αυτό ακόµα και από τις σελίδες της εφηµερίδας σας,
της «ΑΥΓΗΣ».

Με τις συγχωνεύσεις ΑΕΙ - ΤΕΙ η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ υλοποιεί
τις επιταγές της διαδικασίας της Μπολόνια, για τις επιτυχίες της
οποίας ο Υπουργός σας είναι υπερήφανος, όπως δήλωσε πέρυσι
από το Παρίσι. Τα αποτελέσµατα, βέβαια, είναι χειροπιαστά.
Έχετε προσπαθήσει να λύσετε µέχρι κεραίας το ζήτηµα της σύν-
δεσης των ιδρυµάτων µε την κερδοφορία του κεφαλαίου, δε-
σµεύοντας στο άρµα των συµφερόντων του τις σπουδές και τις
προοπτικές των φοιτητών. Ουσιαστικά, ο ΣΥΡΙΖΑ λέει στους
νέους και τις νέες να βάλουν τα πτυχία τους σε κορνίζα, να πα-
ραιτηθούν από την απαίτηση να δουλεύουν στο αντικείµενο που
σπούδασαν, επιτείνοντας την αποσύνδεση του πτυχίου από το
επάγγελµα.

Κυρίες και κύριοι, τρεις µέρες στη Βουλή ακούσαµε πολλά και
για τον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας του κ. Τσίπρα και την πραγ-
µατικά απαράδεκτη επίθεση στον υποψήφιο της Νέας Δηµοκρα-
τίας, άτοµο µε ειδικές ανάγκες, αλλά δεν ακούσαµε τίποτα για
την πολιτική τους, που έχει οδηγήσει τα άτοµα µε ειδικές ανάγ-
κες στην αποµόνωση, την ανεργία, την φτώχεια.

Μαζί ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία ψήφισαν το τρίτο µνηµόνιο,
όπου υπάρχει η ρητή δέσµευση κάθε χρόνο να πετσοκόβονται
περίπου 900 εκατοµµύρια ευρώ από τα κονδύλια για την πρό-
νοια. Με δική τους ευθύνη χιλιάδες άτοµα µε ειδικές ανάγκες
ζουν µε την αγωνία αν θα περισώσουν το πενιχρό επίδοµα και τη
σύνταξη αναπηρίας από το σφαγείο των κέντρων πιστοποίησης
αναπηρίας, για το ότι η ανεργία στους βαριά ανάπηρους, αλλά
ικανούς προς εργασία ξεπερνά το 95%, για το ότι στα ειδικά σχο-
λεία -όσα λειτουργούν- φοιτούν περίπου δέκα χιλιάδες µαθητές,
µειωµένοι κατά 50% σε σχέση µε πριν δέκα χρόνια, όταν µε βάση
τα διεθνή στάνταρτς, πάνω από 10% του συνολικού µαθητικού
πληθυσµού έχει ανάγκη ειδικής αγωγής, δηλαδή πρόκειται για
πάνω από διακόσιες χιλιάδες µαθητές.

Κυρίες και κύριοι, µε αφορµή τη σηµερινή συζήτηση καλούµε
τον ελληνικό λαό να καταψηφίσει αυτή την Κυβέρνηση, να της
δώσει ένα δυνατό µάθηµα άµεσα στις ευρωεκλογές και στις δη-
µοτικές και περιφερειακές εκλογές στις 26 του Μάη. Ιδιαίτερα
καλούµε όλους τους αριστερούς, τους δηµοκράτες, τους προ-
οδευτικούς ανθρώπους της πατρίδας µας να καταδικάσουν µια
Κυβέρνηση και έναν Πρωθυπουργό που χθες, ανήµερα της µε-
γάλης επετείου της αντιφασιστικής νίκης των λαών, για την οποία
έδωσαν τη ζωή τους εκατοµµύρια αγωνιστές σε όλον τον κόσµο,
πήγε στη Ρουµανία και έβαλε την υπογραφή του µαζί µε ακρο-
δεξιούς, ρατσιστές, φασίστες, µαζί µε τον Όρµπαν, τον Κουρτς,
τον Σαλβίνι και το υπόλοιπο κακό συναπάντηµα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, έβαλε υπογραφή σε ένα κατάπτυστο κείµενο - διακή-
ρυξη, µνηµείο αντικοµουνισµού και παραχάραξης της ιστορίας,
που ανοίγει τον δρόµο και για διώξεις ενάντια σε όσους και όσες
υπερασπίστηκαν, υπερασπίζονται τον σοσιαλισµό που γνωρί-
σαµε, αντιπάλεψαν και αντιπαλεύουν τον ιµπεριαλισµό και τον
φασισµό, αλλά και διώχθηκαν από διάφορα µισαλλόδοξα καθε-
στώτα µε ανάλογα δήθεν επιχειρήµατα στο παρελθόν σαν αυτά
που περιέχονται στη χθεσινή διακήρυξη αντιστροφής της ιστο-
ρικής πραγµατικότητας.

Κυρίες και κύριοι, για όλους τους παραπάνω λόγους και άλ-
λους ακόµα, που δεν έχω και τον χρόνο πλέον να τους εξηγήσω,
αλλά που επεσήµαναν αναλυτικά όλοι οι Βουλευτές του κόµµα-
τός µας αυτές τις τρεις µέρες, λέµε ένα µεγάλο «όχι» στην Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και στη συνολική πολιτική και στρατηγική
που ακολουθεί. Δεν δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρ-
νηση του κ. Τσίπρα. Καµµιά ανοχή σε οποιαδήποτε αθλιότητα
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βρωµίζει αξίες και ιδανικά, τα όνειρα των συνανθρώπων µας.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ.
Παρακαλώ, µη φύγετε ακόµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του

ΚΚΕ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Κρεστένων
Ηλείας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ελπίζουµε ότι κατά τις
20.00’ µε 20.30’ µπορούµε να πάµε σε ονοµαστική ψηφοφορία.
Η ψηφοφορία θα γίνει δι’ εκφωνήσεως. Θα είναι δηµόσια.

Ζητώ, λοιπόν, την άδεια του Σώµατος, ως προς το εξής. Αν δεν
υπάρχει κάποια αντίρρηση -που δεν νοµίζω ότι υπάρχει- για δι-
ευκόλυνση, επειδή µέχρι χθες κινούµασταν στο ότι η ψηφοφορία
θα γινόταν µετά τις 23.00’ ή κάπου εκεί, εν πάση περιπτώσει και
επειδή υπάρχουν κεντρικές εκδηλώσεις όπου ο Γενικός Γραµµα-
τέας του ΚΚΕ και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος θα παρευρί-
σκονται, θα παρακαλούσα, λοιπόν, να µας επιτρέψετε να δώσουν
την ψήφο τους -έγινε φανερό είτε έτσι είτε αλλιώς και από την
οµιλία του κυρίου Γενικού Γραµµατέα- και να καταµετρηθεί στη
σηµερινή ψηφοφορία. Οι υπόλοιποι Βουλευτές του ΚΚΕ θα είναι
παρόντες.

Νοµίζω ότι ένα τέτοιο θέµα τίθεται, επίσης, διότι υπάρχει η κεν-
τρική οµιλία σήµερα και εκδήλωση του κ. Καµµένου. Θα µας το
πει και ο ίδιος στις 17.00’ στην οµιλία του. Να έχουµε αυτή την
ανοχή, επειδή ακριβώς έγινε η αλλαγή και ήρθαµε τρεις-τέσσερις
ώρες πιο µπροστά µε την οικονοµία της συζήτησης.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εφόσον, λοιπόν, υπάρχει

συµφωνία, παρακαλώ πολύ, να κρατήσουµε το τυπικό προς τις
υπηρεσίες.

Κύριε Κουτσούµπα, έχετε την επιλογή «ΝΑΙ», «ΟΧΙ», «ΠΑΡΩΝ».
Τι ψηφίζετε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ψηφίζω «ΟΧΙ».

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εσείς, κύριε Παφίλη;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ψηφίζω «ΟΧΙ».
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, να σηµειωθεί.
Θα παρακαλούσα πριν να µιλήσετε, κύριε Πρόεδρε, κύριε Βε-

νιζέλο, να προηγηθεί ο κ. Αυγενάκης για επτά λεπτά, διότι έχει
κάποιο πρόβληµα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Να διευκολυνόµαστε µε-

ταξύ µας.
Ορίστε, κύριε Αυγενάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας κατά του

κ. Πολάκη δεν αφορά στα πεπραγµένα του στο Υπουργείο
Υγείας. Για αυτά έχουµε πολλά να πούµε, αλλά δεν είναι της πα-
ρούσης. Η πρόταση δυσπιστίας αφορά στο ήθος και το ύφος της
εξουσίας που αποπνέει, αφορά στη συµπεριφορά του.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Φοβάστε, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριε Υπουργέ, κύριοι συνά-
δελφοι, αυτή τη συζήτηση και στην απεγνωσµένη προσπάθεια να
την αποφύγετε, στην απέλπιδα προσπάθειά σας να ξεφύγετε
από τη συζήτηση για το δήθεν ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστε-
ράς, µετατρέπετε αυτή τη συζήτηση σε ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση.

Επί της ουσίας, δηλαδή, ο κ. Τσίπρας παρέχει στήριξη στον κ.
Πολάκη και την αήθη συµπεριφορά του. Στην πραγµατικότητα,
δηλαδή, ταυτίζεστε απόλυτα µε αυτές τις συµπεριφορές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού αναφερθώ στα άνανδρα
κατορθώµατα του κ. Πολάκη, ας δούµε ποια είναι η κατάσταση
στη χώρα σήµερα. Δυστυχώς, οι συνέπειες της διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ προδήλως είναι ορατές σε όλες τις κοινωνικές
οµάδες, σε όλους τους τοµείς δράσης της σηµερινής Κυβέρνη-
σης.

Φόροι και εισφορές έχουν κατακλύσει την καθηµερινότητα
επαγγελµατιών και µισθωτών. Οι συνταξιούχοι ζουν στην αβεβαι-
ότητα, ενώ θα έπρεπε να απολαµβάνουν µετά από κόπους πολ-
λών ετών τη σύνταξή τους. Η ασφάλεια των πολιτών που θα
έπρεπε να αποτελεί αυτονόητη αρχή, δυστυχώς πλέον αποτελεί
αίτηµα ολόκληρης της κοινωνίας. Αυτονόητη έχει γίνει η αταξία,
η ανοµία και η ανασφάλεια. Το είδαµε να συµβαίνει και χθες αργά
το απόγευµα σε έναν από τους κεντρικότερους τους δρόµους
της Αθήνας, στη Βουκουρεστίου.

Η παιδεία βιώνει µια πρωτοφανή οπισθοδρόµηση στη βάση πε-
λατειακών προσεγγίσεων, ενώ θα έπρεπε να αποτελεί έναν
µοχλό κοινωνικής προόδου και οικονοµικής ευηµερίας. Η υγεία
ασθενεί, ενώ η χώρα µας κάθε µέρα που περνά αποµακρύνεται
από τον κεντρικό στόχο της πρόσβασης όλων των πολιτών σε
υψηλού επιπέδου δηµόσιες υπηρεσίες υγείας.

Το κράτος ακολουθεί ασθµαίνοντας τις εξελίξεις. Έχουµε ένα
πολυδαίδαλο σύστηµα δηµόσιας διοίκησης που βάζει φρένο
στην οικονοµική ανάπτυξη και την κοινωνική ευηµερία, αντί να
υποστηρίζει τον πολίτη, να βελτιώνει την καθηµερινότητά του και,
φυσικά, να λογοδοτεί σ’ αυτόν.

Στα εθνικά θέµατα, η χώρα δείχνει αδύναµη να υπερασπιστεί
τα δίκαιά της και µετά από την εθνική ήττα των Πρεσπών ελπί-
ζουµε και ευχόµαστε να σταµατήσετε τις χαλαρές προσεγγίσεις,
γιατί δεν σας κρύβω ότι µας φοβίζουν οι επαίσχυντες δηλώσεις
κυβερνητικών στελεχών απέναντι στην αυξανόµενη τουρκική
προκλητικότητα, όπως αυτές του κ. Τσιρώνη, για παράδειγµα,
για το Καστελόριζο ότι τάχα δεν βρίσκεται στο Αιγαίο και του κ.
Κατρούγκαλου που αναγνωρίζει οικονοµικά δικαιώµατα στους
Τούρκους στην ανατολική Μεσόγειο.

Όµως, όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ορατά.
Τα ζούµε και τα βιώνουµε όλοι µας στην οικογένειά µας, στην κα-
θηµερινότητά µας, στους οικείους µας. Εκείνο, όµως, που είναι
λιγότερο ορατό και που η Κυβέρνηση προσπαθεί να καταστήσει
κανονικό –όµως, δεν είναι- είναι η ηθική απαξίωση, η ηθική υπο-
κρισία της Αριστεράς, διότι στον κώδικα της Αριστεράς η απύθ-
µενη υποκρισία επιτρέπει αντιφατικές συµπεριφορές για την
κοινή λογική, αλλά απολύτως φυσιολογικές για την Αριστερά του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Στον ΣΥΡΙΖΑ µπορείτε να επιτίθεστε στον καπιταλισµό, αλλά
να απολαµβάνετε τα αγαθά του. Στον ΣΥΡΙΖΑ µπορείτε να τάσ-
σεστε υπέρ της δηµόσιας παιδείας και κατά των ιδιωτικών πανε-
πιστηµίων, αλλά να στέλνετε τα παιδιά σας σε ιδιωτικά σχολεία
και να έχετε φοιτήσει αρκετοί από τα µέλη της Κυβέρνησης σε
ιδιωτικά πανεπιστήµια του εξωτερικού. Στον ΣΥΡΙΖΑ µπορείτε να
µιλάτε για τον φασισµό και τη Χρυσή Αυγή, αλλά να συµπορεύε-
στε µε τους ακροδεξιούς ΑΝΕΛ και όταν η Χρυσή Αυγή βάζει
πλάτη, να ξεχνάτε και τη δίκη. Στον ΣΥΡΙΖΑ ασκείτε κριτική ότι η
δήθεν Νέα Δηµοκρατία είναι το παλαιό πολιτικό σύστηµα, όταν
έχετε στα ψηφοδέλτιά σας δεκάδες απολιθώµατα του παλιού πο-
λιτικού συστήµατος και της διαπλοκής. Στον ΣΥΡΙΖΑ µπορείτε να
µιλάτε για κοινωνική δικαιοσύνη και ίσες ευκαιρίες, αλλά –ελπίζω
όχι όλοι- σφυρίζετε αδιάφορα, όταν ο κ. Πολάκης επιτίθεται στον
Στέλιο Κυµπουρόπουλο.

Είναι εµφανές, κυρίες και κύριοι, ότι όλα ενώνονται µε µία ευ-
θεία γραµµή Τσίπρα - Πολάκη. Γι’ αυτό και δεν τολµάτε να συζη-
τήσετε στη Βουλή την πρόταση δυσπιστίας της Νέας
Δηµοκρατίας κατά του συγκεκριµένου Υπουργού. Γι’ αυτό και εκ-
βιάζετε τους Βουλευτές σας µε την κοµµατική πειθαρχία. 

Έτσι, όµως, γίνεστε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και λοιποί
πρόθυµοι, όλοι «Πολάκηδες», γιατί «Τσίπρας ίσον Πολάκης», δη-
λαδή είναι ένα και το αυτό. Γι’ αυτό επιλέγεται ο κ. Τσίπρας να
ταυτίζεται απόλυτα µαζί του. 

Αφού κατέρρευσε το ψευτοδίληµµα για το παλιό και το νέο,
αφού κατέρρευσε το αφήγηµα της λασπολογίας περί διαπλοκής,
αφού κατέρρευσε το επιχείρηµα της ακροδεξιάς τάχα της Νέας
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Δηµοκρατίας, αναζητάτε ένα νέο αφήγηµα. Και βρήκατε τον Πο-
λάκη. Ο κ. Τσίπρας επέλεξε συνειδητά µέσα σε ελάχιστα δευτε-
ρόλεπτα από όλα όσα γίνονται στη Βουλή, λίγο πριν το Πάσχα
να έρθει και να απλώσει δίχτυ προστασίας στον κ. Πολάκη.
Όµως, ξεκαθαρίζουµε. Εµείς, η παράταξή µας, είµαστε µε τους
πολλούς και όχι µε τους «Πολάκηδες».

Κυρίες και κύριοι, οι πολίτες γνωρίζουν πολύ καλά ότι πέρα
από τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε ως κοινωνία, είναι
ανάγκη να µιλήσουµε για ένα νέο αξιακό πλαίσιο. Έχουµε ανάγκη
έναν νέο αξιακό κώδικα, ο οποίος περιλαµβάνει καλύτερη δηµο-
κρατία, ουσιαστική ελευθερία, αποτελεσµατική αλλά και απρό-
σκοπτη λειτουργία των θεσµών, έναν αξιακό κώδικα που
εξασφαλίζει αξιοπρέπεια και σεβασµό στον συνάνθρωπο. 

Αυτόν τον αξιακό κώδικα πρεσβεύει η Νέα Δηµοκρατία και ο
Κυριάκος Μητσοτάκης, γιατί ισχυροί, αξιόπιστοι, σταθεροί και
δηµοκρατικοί θεσµοί δεν έχουν µόνο πολιτική σηµασία, πέρα από
θεµέλιο του κράτους και χαρακτηριστικό της ποιότητας της δη-
µοκρατίας, αλλά αποτελούν παράγοντα κοινωνικής συνοχής και
ευηµερίας. Ένα κράτος στο οποίο µικραίνουν οι θεσµοί του, σύν-
τοµα θα διαπιστώσει ότι µε µικρούς θεσµούς δεν είναι δυνατόν
να περιµένει να γίνουν µεγάλα πράγµατα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Κυρίες και κύριοι, ένα κράτος των «Πολάκηδων» δεν µπορεί
και δεν πρέπει να πετύχει. Ένα κράτος από θιασώτες του Μα-
δούρο, από αµετανόητους κρατιστές που καταστρατηγούν τους
θεσµούς, που εµπαίζουν τους πολίτες, από οπαδούς της παρακ-
µής, από ανθρώπους που το µόνο τους µέληµα είναι η νοµή της
εξουσίας, δεν µπορεί, αλλά και δεν πρέπει να πετύχει. Κι αυτό
το γνωρίζουν όλοι, ακόµα και άνθρωποι που ανήκουν ιδεολογικά
στην Αριστερά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Σας καλούµε να καταδικάσετε την παρακµή της δηµόσιας

ζωής, την παρακµή Τσίπρα - Πολάκη και όσων τους στηρίζουν
και να συµπορευτείτε µε µια πραγµατική προοδευτική διακυβέρ-
νηση. Η χώρα έχει ανάγκη από µια άλλη κατεύθυνση και πραγ-
µατική ελπίδα. Βρισκόµαστε στην τελική ευθεία, πριν τις
Ευρωεκλογές και τις αυτοδιοικητικές εκλογές. Καλούµε στις κάλ-
πες όλους τους πολίτες, καλούµε και τους ιδεολόγους αριστε-
ρούς να καταδικάσουν την παρακµή Τσίπρα - Πολάκη.

Κλείνοντας, θέλω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, να
σας απευθύνω δηµόσια µία ερώτηση. Θα κάνατε ανάλογη επί-
θεση µε αυτή που έκανε ο κ. Πολάκης στον κ. Κυµπουρόπουλο;
Σας καλώ εδώ, στο Κοινοβούλιο, να πάρετε θέση και να πείτε
««Ναι, θα έκανα ανάλογη επίθεση. Δεν καταδικάζω τη συµπερι-
φορά Πολάκη και ψηφίζω «ναι», δηλαδή υπερασπίζοµαι και επι-
βραβεύω τη συµπεριφορά του ή να πείτε «όχι, δεν θα έκανα
ανάλογη επίθεση. Δεν µε εκφράζει ο Πολάκης. Καταδικάζω τη
συµπεριφορά του και ψηφίζω «όχι»». Πάρτε θέση τώρα. 

Κύριες και κύριοι, τέρµα η ασυλία για τους δήθεν αριστερούς.
Ο Πρωθυπουργός θα κρίνεται για το έργο του, τις πράξεις και
τις παραλείψεις του ως Πρωθυπουργός της χώρας. Δεν υπάρχει
ιδεολογικό άλλοθι ούτε ηθικό πλεονέκτηµα της Αριστεράς. Όλοι
κρινόµαστε επί ίσοις όροις και δεν µπορεί να επικαλείται το άλ-
λοθι, ενώ την ίδια στιγµή θεωρεί ότι έχει το δικαίωµα να λασπο-
λογεί και να συκοφαντεί οικογένειες ή και πρώην
πρωθυπουργούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
κύριε Αυγενάκη.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Δυο γραµµές ακόµα, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν θέλω να αναφερθώ στα περί σχέσεων Παύλου Τσίπρα, πα-
τέρα του σηµερινού Πρωθυπουργού, µε τη Χούντα. Σταµατώ
εδώ. Καταθέτω µονάχα στα Πρακτικά τη µαρτυρία του πρώην
Υφυπουργού και στελέχους του ΠΑΣΟΚ κ. Φοίβου Ιωαννίδη, προ-
κειµένου να είναι στη διάθεσή σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ελευθέριος Αυγενάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-

σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Ροΐτικων Αχαΐας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σε τι συνίσταται
το προσωπικό;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Αναφέρθηκε στην οµιλία του κ. Αυγε-
νάκη το όνοµά µου µε συκοφαντικό τρόπο και πρέπει να απαν-
τήσω επ’ αυτού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Τσι-
ρώνη, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Δυστυχώς, συνεχίζεται ο πόλεµος της
λάσπης, της συκοφαντίας και των fake news. Είναι παγκοίνως
γνωστό ότι τα όρια των θαλασσών από το Διεθνές Δίκαιο δεν δη-
µιουργούν κανένα απολύτως νοµικό δικαίωµα σε καµµιά χώρα.

Άρα, το Καστελόριζο το ελληνικότατο έχει ακριβώς τα ίδια δι-
καιώµατα µε όλα τα Δωδεκάνησα ισότιµα, ενιαία υφαλοκρηπίδα,
ενιαία Αποκλειστική Οικονοµική Ζώνη και, εποµένως, όσα ανέ-
φερε ο κ. Αυγενάκης για το πρόσωπό µου είναι συκοφαντικά. Επι-
τέλους, να συζητήσουµε για πολιτικές και όχι µε ψεύδη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ο
Πρόεδρος κ. Βενιζέλος έχει τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφεί-
λουµε να τοποθετήσουµε την συζήτηση, όχι µόνο την κοινοβου-
λευτική συζήτηση, αλλά την γενικότερη δηµόσια συζήτηση που
διεξάγεται στη χώρα µας, εντός θέµατος. Το θέµα είναι η πραγ-
µατική κατάσταση του τόπου, οι κίνδυνοι οι οποίοι είναι πάρα
πολλοί, τα εµπόδια, οι δυνατότητες και επιτέλους οι προοπτικές.
Πρέπει να ξεκινήσουµε από την κατάσταση της ίδιας της κοινω-
νίας, από τους φόβους της, την βαθιά κούραση της, τις µεγάλες
αντιστάσεις της και την δυσπιστία της. Η κοινωνία είναι δυστυ-
χώς απογοητευµένη και ανέτοιµη να αποδεχθεί την ανάγκη για
ένα εθνικό σχέδιο ανασυγκρότησης βασισµένο σε συστηµατικές
µεταρρυθµίσεις που αποκαθιστούν και την ανταγωνιστικότητα
και την κοινωνική δικαιοσύνη. 

Η εικόνα της χώρας είναι δυστυχώς η εικόνα ενός συνολικού
εκτροχιασµού. Ποτέ άλλοτε ο εθνικός εκτροχιασµός δεν ήταν
τόσο καθολικός και τόσο εµφανής. Αυτή η συζήτηση περί κοινο-
βουλευτικής εµπιστοσύνης ανεξαρτήτως του συνταγµατικού ζη-
τήµατος αν µπορεί µία πρόταση δυσπιστίας κατά Υπουργού να
τραπεί σε πρόταση εµπιστοσύνης της ίδιας της Κυβέρνησης δεν
τελειώνει σήµερα το απόγευµα, σήµερα το βράδυ, µε µία πειθαρ-
χηµένη κοµµατικά και συµβολική ψηφοφορία στη Βουλή. Συνε-
χίζεται γιατί µόλις σε δέκα πέντε ηµέρες ο ελληνικός λαός θα
εκφράσει ο ίδιος, απευθείας, αυθεντικά την δυσπιστία του προς
την Κυβέρνηση. Η κρίση νοµιµοποίησης θα οξυνθεί µε µεγάλες
οικονοµικές, θεσµικές και ηθικές επιπτώσεις. Η ηθική κρίση, όχι
η ηθικολογική, είναι το ακραίο σηµείο της πολιτικής και κοινωνι-
κής κρίσης.

Τα τελευταία τρία χρόνια χάθηκε δυστυχώς κάθε µέτρο προ-
σωπικού και πολιτικού ήθους, κυριαρχεί η διπλή γλώσσα, το
ψέµα, το θράσος, η βαναυσότητα, η αλαζονεία. Κυριαρχεί η δι-
χαστική λογική, που είναι η λογική του εθνικολαϊκισµού, όπως
την εκφράζει η Κυβέρνηση µε την τεχνητή της πλειοψηφία που
απαρτίζεται, όχι µόνο από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και
από Βουλευτές που ανήκουν ιδεολογικά και αξιακά στον χώρο
της Ακροδεξιάς, αλλά και από Βουλευτές που ανήκουν στον
χώρο του πιο προκλητικού πολιτικού τυχοδιωκτισµού. Αυτή η δι-
χαστική λογική αποκτά από ένα σηµείο και µετά ανθρωπολογικά
χαρακτηριστικά. Παίζει µε τη βία που αναβλύζει από τους πό-
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ρους της κοινωνίας ως εκτόνωση; Ως επίδειξη θα έλεγα, όχι
ελευθερίας, αλλά µιας αχαλίνωτης ελευθεριότητας που εκφράζει
η Κυβέρνηση στο υψηλότερο επίπεδο. Αυτή εκφράζεται µε αυτό
που λέγεται στην κοινή γλώσσα µαγκιά, απρέπεια, που θέλει να
κρύψει τον πολιτικό φόβο και κατά βάθος τον συντηρητισµό της
ριζοσπαστικής Αριστεράς που αντισταθµίζεται µε εκδηλώσεις
δήθεν ανυπακοής µέσα σε ένα εικονικό αντάρτικο. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ που συµφωνεί σε όλα µε τους ξένους συνοµιλητές,
που είναι -όπως έχω πει πολλές φορές- το delivery boy σε όλα
τα θέµατα, ο αγαπηµένος όλων των ξένων παραγόντων και των
υψηλότερων στρωµάτων της ελληνικής οικονοµικής ισχύος και
ολιγαρχίας, ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, αντιλαµβάνεται τη χώρα ως ένα
µεγάλο αρµατολίκι το οποίο θέλει να ελέγξει.

Η προκλητική θεωρία του περί δήθεν ηθικού πλεονεκτήµατος,
ηθικού πλεονεκτήµατος της Αριστεράς, είναι µία βαθιά ολοκλη-
ρωτική θεωρία. Γιατί όταν λένε «ηθικό πλεονέκτηµα», εννοούν
ιστορικό πλεονέκτηµα. Εννοούν ένα δήθεν πλεονέκτηµα που
απορρέει από την αποκλειστική γνώση των νόµων της ιστορίας.

Αυτή η ολιστική αντίληψη που τους τρέφει και που είναι ο πυ-
ρήνας της σκέψης τους οδηγεί σε µία ολοκληρωτική αντίληψη.
Αυτό είναι δυστυχώς το κατάλοιπο που αφήνει ο ΣΥΡΙΖΑ από
αυτό που λέγεται «πρώτη φορά Αριστερά». Πρόκειται για µία Κυ-
βέρνηση σε αποδροµή που κρύβεται πίσω από τη θεωρία ότι
υποστηρίζει τους πολλούς, ενώ βρίσκεται στην υπηρεσία των
πολύ λίγων. Είναι η Κυβέρνηση των εξυπηρετήσεων των νοµοθε-
τικών και βέβαια µιας κοινωνικής αναδιανοµής, της αναδιανοµής
του υπερπλεονάσµατος, µέσω αντιµέτρων και παροχών που
έχουν όµως, ένα πολύ ακριβό τίµηµα, το τίµηµα της οικονοµικής,
της αναπτυξιακής καθήλωση της χώρας.

Κτυπούν το νεοφιλελευθερισµό, που δεν ξέρω εάν τον εκφρά-
ζει κανέναν στην Ελλάδα, ούτε καν στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Ποιος υποστηρίζει την νεοφιλελεύθερη αντίληψη στη χώρα µας
ή στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο; Θα είχε πολύ ενδιαφέρον να το συ-
ζητήσουµε αυτό. Και εφαρµόζουν τι; Μία κεϊνσιανική αντίληψη,
µία αντίληψη αριστερή, προοδευτική; Όχι. Εφαρµόζουν έναν
πρωτόγονο, αντίστροφο µονεταρισµό. Αποµυζούν συστηµατικά
και εν ψυχρώ ξέροντας πολύ καλά τι κάνουν, όλη την ρευστότητα
της οικονοµίας την οποία καθηλώνουν στην αναιµική ανάπτυξη,
στην στασιµοχρεοκοπία, µία πολιτική βασισµένη στην υπερφο-
ρολόγηση, την υπερεπιβάρυνση µε ασφαλιστικές εισφορές, την
πολιτική των υπερπλεονασµάτων, που ο κ. Τσακαλώτος πέρυσι,
τον Ιούλιο του 2018, µου είχε πει εδώ στη Βουλή ό,τι µην στενα-
χωριέστε είναι θεωρητικά τα υπέρ πλεονάσµατα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ποτέ
δεν το είπα αυτό.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Τα διατυπώνουµε ως notional, ως
νοούµενα, αλλά δεν θα πετύχουµε ταµειακό υπερπλεόνασµα. Θα
έχουµε λάβει εκ των προτέρων τα αντίµετρα που µας επιτρέπει
αυτό το θεωρητικό υπερπλεόνασµα να λάβουµε. Έχω τα Πρα-
κτικά της συζήτησης µας εδώ. Τα έχω εδώ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Να το
καταθέσεις.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Λοιπόν, βεβαίως, θα τα καταθέσω.
Δεν τα έχω φέρει έτσι, per l’ amore del arte…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Τα ψέ-
µατα έχουν πολλά ποδάρια.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Θα τα καταθέσω για να έχετε συ-
νείδηση του τι έχετε πει στη Βουλή, πώς έχετε παραπλάνηση
εαυτούς και αλλήλους.

Και έρχεστε τώρα και λέτε: Ιδού το προεκλογικό πακέτο πα-
ροχών της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και συνεταίρων. Δεν αναφέροµαι
καθόλου στο πακέτο παροχών της περιόδου 2020 - 2022, γιατί η
περίοδος αφορά µία επόµενη Βουλή και µία επόµενη Κυβέρνηση.
Αλλά, έχει σηµασία το τι λέτε για την περίοδο 2020 - 2022. Λέτε:
Προκαταβάλλουµε και δεσµεύουµε 5,5 δισεκατοµµύρια που αν-
τιστοιχούν στο 1% κάθε χρόνο, από το 3,5% πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος που έχουµε δεσµευτεί να πετύχουµε το 2020, το 2021
και το 2022 και προκαταβάλλοντας αυτό το 1% σε δεσµευµένο
λογαριασµό. Και σε µία εκδήλωση καλοπιστίας, λέω ότι αυτά τα
5,5 δισεκατοµµύρια είναι προϊόν ταµειακό, είναι προκαταβολικά
εισπραγµένο πλεόνασµα, δεν είναι µεταφορά από τη ρευστότητα

που είναι άλλο πράγµα, είναι προκαταβολικά εισπραχθέν πλεό-
νασµα. Το µεταφέρω στα χέρια των εταίρων, δηλαδή, πληρώνω
εκ προοιµίου ένα σηµαντικό µέρος της εξυπηρέτησης του χρέ-
ους για τα επόµενα χρόνια, ένα σηµαντικό µέρος των τόκων.

Αυτό ξέρετε τι σηµαίνει; Σηµαίνει, πρώτον, ότι αποδέχεται πα-
νηγυρικά, βάζοντας και µπροστάντζα ο ΣΥΡΙΖΑ το 3,5% ως στόχο
πρωτογενούς πλεονάσµατος µέχρι το 2022. Υπονοµεύει τη δυ-
νατότητα του ελληνικού λαού να εκλέξει µία Βουλή και να ανα-
δείξει µία κυβέρνηση που διεκδικεί, όπως λέει και το ΚΙΝΑΛ,
δηµοσιονοµικό χώρο, διεκδικεί µικρότερο στόχο πρωτογενούς
πλεονάσµατος µέχρι το 2022 σε συνεννόηση µε τους εταίρους. 

Εδώ έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και στηρίζει την επιχειρηµατολογία των
πιο ακραίων κύκλων των εταίρων, ώστε να µην µειωθεί ο στόχος
για πρωτογενές πλεόνασµα 3,5% µέχρι το 2022. Καθηλώνουν τη
χώρα δηµοσιονοµικά στη δηµοσιονοµική ασφυξία, εις βάρος της
ανάπτυξης, εις βάρος της µεσαίας τάξης, εις βάρος της απασχό-
λησης και εις βάρος του συνταξιούχου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Τι να το κάνει το εαρινό επίδοµα ο συνταξιούχος, εάν το παιδί
του δεν έχει δουλειά ή εάν ο εγγονός δουλεύει σε µία δουλειά
µερικής απασχόλησης µε συνολικές αποδοχές 300 ευρώ τον
µήνα, όπως δείχνουν τα στοιχεία της Ελληνικής Στατιστικής Υπη-
ρεσίας και του Υπουργείου Εργασίας;

Το δεύτερο που κάνει η Κυβέρνηση, µε αυτήν τη δήθεν εντυ-
πωσιακή κίνηση αιχµαλωσίας της χώρας, είναι ότι αποδέχεται ότι
ο στόχος του 3,5% πρωτογενούς πλεονάσµατος µέχρι το 2022
και περίπου 2,2% τον χρόνο µέχρι την αποπληρωµή του χρέους,
δηλαδή µέχρι το 2060, ισχύει ανεξαρτήτως του ρυθµού ανάπτυ-
ξης, ανεξαρτήτως του πραγµατικού ρυθµού ανάπτυξης, που θα
επιτευχθεί, γιατί έχει γίνει εκ προοιµίου αποδεκτός και έχει προ-
καταβληθεί.

Δείτε τι γίνεται, τι επιπτώσεις έχουν το προεκλογικό άγχος και
η παντελής έλλειψη εθνικής και θεσµικής ευθύνης του κ. Τσίπρα,
όταν κάνει αυτού του είδους τις κινήσεις και κάνει αυτές τις
δήθεν εξαγγελίες, δείτε τι βλάβη προκαλεί στη χώρα µακροχρο-
νίως και πώς παρεµποδίζει τον ελληνικό λαό να βελτιώσει τη
θέση του µέσα από τις νέες πολιτικές του επιλογές.

Ας πάµε, όµως, στις παροχές των τελευταίων ετών του 2019.
Είναι, λέει, παροχές που φέρνουν τον ΦΠΑ στην εστίαση εκεί που
το είχαµε εµείς το 2014. Πολύ µεγάλη επιτυχία!

Μείωση του ΦΠΑ στην ενέργεια, για να αντισταθµιστούν οι αυ-
ξήσεις και κυρίως η κατάργηση του µπόνους του καλόπιστου
πληρωτή των οφειλών προς την ενέργεια. Δηλαδή, γίνεται για να
διευκολυνθεί η χρηµατοοικονοµική επιβίωση της ΔΕΗ για κάποι-
ους µήνες και όχι υπέρ των καταναλωτών και των πολιτών.

Και το επίδοµα των συνταξιούχων; Ξέρετε τι συγκαλύπτει αυτή
η εµβαλωµατική κίνηση, η ευχάριστη, που την έχουν ανάγκη όλοι
οι άνθρωποι και θα έπρεπε να δοθεί πλήρως; Όµως, να δοθεί
πλήρως. Δεν πρέπει να δοθούν πλήρως τα επιδικασµένα ποσά
µε βάση τη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας και του
Ελεγκτικού Συνεδρίου; Τι πρόγνωση έχει η Κυβέρνηση για το
2019 και για την περίοδο 2020 - 2022 για τα αναδροµικά µε βάση
τις αποφάσεις για µισθούς, συντάξεις και δώρα; Τι γίνεται µε τον
διακανονισµό και την καταβολή των συντάξεων των νέων συντα-
ξιούχων, που περιµένουν και περιµένουν και περιµένουν; Τι γίνε-
ται µε την ανισότητα που έχει εγκατασταθεί µε τον νόµο
Κατρούγκαλου µεταξύ παλιών και νέων συνταξιούχων; Τι γίνεται
µε τις ληξιπρόθεσµες οφειλές του δηµοσίου και τι γίνεται µε την
εκτέλεση του προγράµµατος δηµοσίων επενδύσεων;

Αυτά που οδηγούν στην καθήλωση και την αιχµαλωσία της οι-
κονοµίας δεν αποτελούν αντικείµενο συζήτησης, γιατί η Κυβέρ-
νηση δεν ενδιαφέρεται για το µέλλον του τόπου, ενδιαφέρεται
να παραµείνει λίγο ακόµη στην εξουσία. Δεν αναφέροµαι στο επί-
πεδο των θεσµών, στον ευτελισµό και τον εκβιασµό της δικαιο-
σύνης, στην καταρράκωση των κοινοβουλευτικών διαδικασιών,
δεν αναφέροµαι στην εξωτερική πολιτική, όχι στα εύκολα θέµατα
σε σχέση µε τη Συµφωνία των Πρεσπών, αλλά στα δύσκολα και
πραγµατικά ζητήµατα ασφάλειας, που συνδέονται µε το Κυ-
πριακό και τις ελληνοτουρκικές σχέσεις, µε την κατάσταση στο
Αιγαίο και την Ανατολική Μεσόγειο. Και, βέβαια, πάµε προς τις
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ευρωεκλογές, σε µία µεγάλη συζήτηση για τους ευρωπαϊκούς
συσχετισµούς και το µέλλον της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης, µε
την Ελλάδα απούσα, µε την Ελλάδα να µην µπορεί να µετάσχει
ουσιαστικά σ’ αυτήν τη συζήτηση που διεξάγεται ερήµην της. 

Πρέπει η χώρα να οδηγηθεί το ταχύτερο σε µία πολιτική κά-
θαρση. Το τελευταίο εξάµηνο αυτής της Κυβέρνησης που δια-
νύουµε και που ελπίζω να µην φτάσει να είναι ένα πλήρες εξάµηνο,
είναι και θα είναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εξίσου ζηµιογόνο
και βλαπτικό, µακροπροθέσµως ζηµιογόνο και βλαπτικό, µε το
πρώτο εξάµηνο του 2015. Αυτό πρέπει να είναι συνείδηση στην Αί-
θουσα της Βουλής των Ελλήνων και κυρίως να είναι στη συνεί-
δηση του ελληνικού λαού καταγεγραµµένο πλήρως.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ τον κ. Βενιζέλο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο κ.

Βενιζέλος είπε ότι κάποτε εγώ είπα ότι τα πλεονάσµατα είναι θε-
ωρητικά. Δεν το έχω πει ή τουλάχιστον δεν το θυµάµαι, γιατί δεν
το πιστεύω. Εάν το έχω πει, θα τον κεράσω ένα ουίσκι ή το ποτό
της επιθυµίας σας, κύριε Βενιζέλο. Εάν δεν το έχω πει, το ουίσκι
είναι το δικό µου το ποτό. 

Γιατί δεν το πιστεύω ότι είναι θεωρητικό; Ποια είναι η διαφορά
πριν από το µνηµόνιο και µετά από το µνηµόνιο; Πριν από το µνη-
µόνιο, τον δηµοσιονοµικό χώρο έπρεπε και µας πίεζαν οι θεσµοί
να µην τον δώσουµε µέχρι το τέλος του χρόνου. Τι κάνουµε τώρα
µε το πακέτο που θα συζητηθεί τη Δευτέρα και την Τρίτη; Συζη-
τάµε τα µέτρα στη µέση της χρονιάς. Μόνιµα µέτρα, αντιθέτως
µε αυτό που είπατε. Ποτέ δεν ήταν θεωρητικά τα µνηµόνια, αλλά
δέχοµαι ότι µπορεί να έκανα ένα λεκτικό λάθος. Αυτή είναι η δια-
φορά. 

Σήµερα συζητάµε και λέµε, επειδή έχουµε αξιοπιστία, ότι µπο-
ρούµε αυτά να ξοδευτούν και να µην χρειαστεί να εξαντλήσουµε
τον χρόνο και να φτάσουµε στον Νοέµβριο ή στον Δεκέµβριο.
Αυτή είναι η διαφορά.

Όσο για τη στρατηγική για το 2020 και µετά, νοµίζω ότι δεν
την καταλάβατε καλά. Ο ειδικός λογαριασµός είναι εγγύηση.
Μπορούν τα κράτη-µέλη να τα πάρουν µπροστά, µπορούν να τα
πάρουν κάθε χρόνο, µπορούν να τα πάρουν στο τέλος του τρίτου
έτους, αλλά στην ουσία αυτό που λέµε είναι ότι όταν θα έχουµε
ανάπτυξη, αυτά τα µέτρα που έχουµε ανακοινώσει και θα τα συ-
ζητήσουµε τη Δευτέρα και την Τρίτη µας βοηθούν να υπάρχει
ανάπτυξη, για να είµαστε σε καλύτερη θέση, για να µπορούµε να
είµαστε συνεπείς µε τις υποχρεώσεις µας.

Εσείς τι λέτε για το 3,5%; Λέτε, δηλαδή, ότι θα έρθετε από την
πρώτη µέρα και θα σας πουν οι θεσµοί και τα κράτη-µέλη ότι θα
µειωθούν οι στόχοι; Δεν είναι δυνατόν αυτό. Εµείς έχουµε µία
στρατηγική, να αρχίσουµε από το 2020 ουσιαστικά µε 2,5% πρω-
τογενές στόχο. Αυτή είναι η διαφορά.

Όσο και εάν οι φίλοι και οι φίλες εδώ της Νέας Δηµοκρατίας
είναι νεοφιλελεύθεροι, θα τους επιτρέψω να απαντήσουν µόνοι
τους. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Πρόεδρε,
θα σας δώσω τον λόγο.

Κύριε Υπουργέ, θα σας παρακαλέσω να µην ξαναζητήσετε τον
λόγο, για να προχωρήσουµε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Δεν γίνεται, όµως, να µιλά ο Βενιζέλος
τελευταίος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Βενιζέλο,
έχετε τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Στις 13 Ιουνίου 2018, όπως έχει κα-
ταγραφεί στη σελίδα 8822 του τόµου των Πρακτικών της Βου-
λής, µου απαντά ο κ. Τσακαλώτος σε σχέση µε τα υπερβολικά
υπερπλεονάσµατα της περιόδου µέχρι το 2022 τα ακόλουθα.

Είναι ένας πίνακας, είναι τα λόγια του κ. Τσακαλώτου που δεί-
χνει ότι: «Το υπερπλεόνασµα από 2% περίπου -δεν θυµάµαι ακρι-
βώς τη στιγµή αυτή- πάει στο 3,5% περίπου, στο 3,96%, στο
4,15%, στο 4,50% και στο 5,19%, αν τα λέω σωστά. Σας εξήγησε
ο κ. Χουλιαράκης, σας εξήγησα κι εγώ…» -λέει ο κ. Τσακαλώτος-
«…ότι αυτοί οι αριθµοί δεν είναι ο καινούργιος στόχος. Δεν στο-
χεύουµε σε υπερπλεόνασµα 3,5%, 3,9% κ.λπ.. Αυτά δεν είναι οι
στόχοι. Είναι στον πίνακα, για να βοηθήσουν στη συζήτηση. Απλά
δείχνουν ποιο θα ήταν το πρωτογενές πλεόνασµα εάν δεν κά-
ναµε τίποτα. Άρα, δεν είναι καινούργιοι στόχοι. Δεν έχουµε στόχο
να έχουµε υπερπλεόνασµα. Και φτάνουν και έχουν…».

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Πολύ

καλά τα λέτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Μισό λεπτό. Ακούστε τι έχετε κάνει.
Και φτάνουν να έχουν ταµειακό υπερπλεόνασµα το 2018, ενώ

ο στόχος ήταν να µην υπάρχουν, µε βάση τα αντίµετρα, ταµειακά
υπερπλεονάσµατα του 2018. Και έρχονται τώρα στην περίοδο
από το 2020 και µετά, που ξέρουν ότι η µεγάλη συζήτηση είναι
σταδιακά, όχι από την πρώτη στιγµή, µία νέα κυβέρνηση δείχνον-
τας την αξιοπιστία της να µπορέσει να µειώσει τον στόχο του
πρωτογενούς πλεονάσµατος, δίνοντας έµφαση στο κλάσµα, δη-
λαδή στον ρυθµό ανάπτυξης και αυτό το ακυρώνουν, γιατί λένε:
«Ναι, πάρτε 5,5 δισεκατοµµύρια στη διάθεση των εταίρων. Το 1%
του πρωτογενούς πλεονάσµατος το έχουµε ήδη συγκεντρώσει
από το αίµα της οικονοµίας τα προηγούµενα χρόνια, από την
υπερσυσσώρευση πλεονάσµατος».

Και λέει ο κ. Τσακαλώτος «η ανάπτυξη…». Μα ποια ανάπτυξη;
Όλα αυτά τα µέτρα βοηθούν στην κατανάλωση, γιατί φυσικά αν
ο συνταξιούχος πάρει το επίδοµα που το έχει ανάγκη, που πρέπει
να το πάρει, θα το ρίξει στην κατανάλωση. Έτσι στεκόµαστε στο
1,2. Στο 1,9 λένε οι θεσµοί και η Τράπεζα της Ελλάδος. Μακάρι
να σταθούµε σε ρυθµό ανάπτυξης το 2019 που να είναι λίγο
πάνω από τη µονάδα. Αν δεν υπήρχε και αυτή η κατανάλωση, θα
ήµασταν κάτω από το 1% σε πραγµατικό ρυθµό ανάπτυξης.

Άρα, αυτό που κάνετε, ο εγκλωβισµός της οικονοµίας στην
αναιµική ανάπτυξη, στο σύρσιµο για να γίνεται µία τέτοιου είδους
πελατειακή αναδιανοµή και µία καθήλωση της κοινωνίας στις χα-
µηλές προσδοκίες και στα επιδόµατα, είναι έγκληµα εις βάρος
της προοπτικής του έθνους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, ένα λεπτό, σας παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τριάντα δευτερό-
λεπτα, κύριε Υπουργέ.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Νο-
µίζω ότι όλοι και όλες καταλάβατε -και επειδή έχω δύο έγκριτους
νοµικούς δεξιά µου, δεν θα πω δικηγορίστικα επιχειρήµατα, το
αποσύρω αυτό, γιατί δεν θέλω να θίξω τους καλούς συναδέλ-
φους εδώ- ότι αυτό που διαβάσατε ήταν τελείως σωστό. Ακριβώς
αυτό είπα, δηλαδή ότι όταν βλέπεις το µεσοπρόθεσµο ή το σχέ-
διο του προϋπολογισµού, έχεις έναν στόχο και λες τι θα γίνει αν
είναι παραπάνω. Πολύ σωστά τα είπα. Με αυτήν την έννοια, είναι
θεωρητικά. Τα πλεονάσµατα, όµως, που τώρα θα ξοδέψουµε εκ
των προτέρων δεν είναι θεωρητικά, είναι πραγµατικά.

Σας ευχαριστώ. Επειδή είµαι καλοπροαίρετος άνθρωπος, θα
πω ότι ήταν µία έντιµη ισοπαλία, οπότε µπορούµε να πιούµε ποτά
αλά Dutch.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Βε-
νιζέλο, έχετε τον λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Για να διευκολύνω εσάς και τον
Υπουργό και τους κυρίους Βουλευτές, θα αφήσω την τελευταία
λέξη στον ελληνικό λαό στις 26 Μαΐου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε. Να
σας πω τη σειρά των οµιλητών. Τώρα είναι ο κ. Δανέλλης Ανε-
ξάρτητος Βουλευτής…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, ήταν να µιλήσω
στις 10.45’ και έχει πάει 14.45’.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η σειρά αυτή
είναι, κύριε Κοτζιά. Τι να κάνω; Μετά τον κ. Βενιζέλο, είναι ο κ.
Δανέλλης, η κ. Αχτσιόγλου, ο κ. Κοτζιάς και ο κ. Κουράκης. Αυτή
είναι η σειρά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Είναι πολύ πίσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αφού αυτή είναι η

σειρά, τι να σας κάνω;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Μετά είναι ο κ. Δανέλλης. Μετά τον κ.

Βενιζέλο θα µιλούσα εγώ. Ο κ. Κουράκης ήταν πολύ πίσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μα τι να σας κάνω;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ο κ. Αυγενάκης ήταν µετά από µένα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τι λέτε τώρα,

κύριε Κοτζιά; Με συγχωρείτε, η σειρά αυτή…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ο κ. Δανέλλης δεν είναι καν στον κατά-

λογο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τη σειρά αυτή τη

δίνουν οι Υπηρεσίες, δεν την κάνω εγώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Αποσύροµαι από οµιλητής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κοτζιά, ο κ.

Δανέλλης αποσύρεται.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Δεν υπάρχει περίπτωση! Μετά από τέσ-

σερις ώρες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μα, κύριε Κοτζιά,

τη σειρά δεν την καθορίζω εγώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Εσείς και οι Υπηρεσίες σας. Είστε προ-

ϊστάµενος των Υπηρεσιών δεν είστε υφιστάµενος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Δανέλλη, αποσύρεστε;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αποσύρεται ο κ.

Δανέλλης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Δεν υπάρχει περίπτωση. Δεν θα συµ-

βάλω σε αυτή την αθλιότητα στις 10.45’ να µου λένε ότι είµαι ο
επόµενος οµιλητής και µετά από τέσσερις ώρες να µην έχω
πάρει τον λόγο, δεν θα συµβάλω σε αυτή την αθλιότητα να δί-
νονται επί ώρες οι οµιλίες σε τρίτους. Είµαι ένας Βουλευτής που
ήρθα και µίλησα εδώ ως Υπουργός και Βουλευτής τέσσερις
φορές όλες κι όλες και δεν µου δίνετε τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Κοτζιά, τα
είπατε.

Πρώτον, τη σειρά την καθορίζουν οι Υπηρεσίες. Δεύτερον, ο
κ. Δανέλλης είπε ότι παραχωρεί τη θέση στον κ. Κοτζιά, άρα δεν
υπάρχει θέµα. Το να δηµιουργούµε θέµατα εκ του ανυπάρκτου
είναι το εύκολο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Θα παρακαλέσω, κύριε Δανέλλη, να πάρετε τον λόγο για επτά

λεπτά για να µην έχουµε καθυστέρηση πέραν από τις 20.00’.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Λυπάµαι, γιατί ο κ. Κοτζιάς µπορούσε να προηγηθεί, προφα-

νώς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ένα λεπτό, σας παρακαλώ.
Κύριε Πρόεδρε, διαβάστε τη σειρά των οµιλητών. Ήταν ο κ.

Κουράκης ακόµα τότε. Διαβάστε την κατάσταση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ενηµερώστε τον κ. Κοτζιά ότι ο

κ. Βούτσης τους έβαλε µπροστά αυτούς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τη σειρά δεν την

καθόρισα εγώ. Κατά συνέπεια, κύριε Κοτζιά, αδίκως διαµαρτύ-
ρεστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Να παραιτηθείτε από το Προεδρείο, αν
είστε υφιστάµενος των Υπηρεσιών. Πώς άλλαξε η σειρά;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ο κ. Βούτσης την καθόρισε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Άλλαξε µε δικό µας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Εγώ έχω µία λίστα, στην οποία δεν είναι

οµιλητής τώρα. Αφήστε τα κόλπα όλοι σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δανέλλη,

αρχίστε, σας παρακαλώ.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Λυπάµαι
ειλικρινά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ο κ. Αυγενάκης είναι τρεις Βουλευτές
µετά από εµένα να µιλήσει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Άλλαξε και η δική µας σειρά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε

Δανέλλη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νιώθω

πως η λάσπη και ο ορυµαγδός επιθέσεων που δέχτηκα και δέχο-
µαι επειδή υπήρξα εκατοστός πεντηκοστός πρώτος Βουλευτής
που έδωσε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση τον Ιανουάριο,
άξιζε τον κόπο και θα το ξαναέκανα. Θα το ξαναέκανα ακόµα µε
το ίδιο κόστος για την προσωπική και οικογενειακή µου ασφάλεια
και γαλήνη. Θα το ξαναέκανα µε το ίδιο κόστος για την τιµή και
την υπόληψή µου. Διότι τα οφέλη στήριξης της παρούσας Κυ-
βέρνησης, απαλλαγµένης από τον πραγµατικά τοξικό Καµµένο,
κραυγάζουν.

Και δεν είναι µόνο το εθνικό συµφέρον από την πατριωτική επί-
λυση του Μακεδονικού άλγους που τριάντα χρόνια κουβαλού-
σαµε στην πλάτη µας, αλλά είναι και όλα εκείνα τα µέτρα
οικονοµικής και κοινωνικής πολιτικής που αναδιατάσσουν άρδην
την ελληνική κοινωνία, την ελληνική οικονοµία, την ελληνική
πραγµατικότητα.

Αν αυτή η Κυβέρνηση είχε πέσει τον Ιανουάριο, όλα θα ήταν
διαφορετικά, θα ήταν ολότελα διαφορετικά. Όλα θα ήταν προς
το χειρότερο, µε µία σκληρή, σκληρά ρεβανσιστική και αυταρχική
Δεξιά, µε µία Δεξιά που δεν κρύβει την απέχθειά της για τις ιδέες
της Αριστεράς, που δεν κρύβει τη νεοφιλελεύθερη ιδεοληψία
της.

Όσο, όµως, κι αν επιµένει στην πολιτική της κλειδαρότρυπας
και του κουτσοµπολιού και όσο κι αν επιµένει να ανάγει το twitter
ενός Υπουργού σε µέγα πολιτικό ζήτηµα, η κοινωνία βοά. «It’s
the economy, stupid», κακά τα ψέµατα. Στο τέλος πάντα αυτό
που µένει είναι η οικονοµία. Και η αλήθεια είναι πως η οικονοµία
πάει καλά ή, τουλάχιστον, πηγαίνει πολύ καλύτερα από όσο ισχυ-
ρίζεται η Αντιπολίτευση, Μείζων και Ελάσσων, και βεβαίως τα
συνδεδεµένα µαζί τους ΜΜΕ. Και πάει καλά όχι γιατί έτσι ισχυ-
ρίζεται ο Πρωθυπουργός ή ο Υπουργός Οικονοµικών, αλλά γιατί
το βλέπουν, γιατί το νιώθουν ολοένα και περισσότεροι πολίτες.

Η οικονοµία είναι κλίµα, είναι µια αίσθηση ότι αφήσαµε τα χει-
ρότερα πίσω, είναι αισιοδοξία, αλλά και βάσει αριθµών. Για τρίτη
συνεχόµενη χρονιά έχουµε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης. 

H λέξη πίσω από όλα αυτά: εµπιστοσύνη. Λόγω εµπιστοσύνης
αποκτήσαµε ξανά πρόσβαση στις αγορές. Λόγω εµπιστοσύνης
έχει εξασφαλιστεί φθηνότερη πρόσβαση στις αγορές χρήµατος,
δηλαδή χαµηλότερα επιτόκια δανεισµού από την έναρξη της κρί-
σης. Διότι τα µνηµόνια αποτελούν παρελθόν.

Προφανώς, σε αυτό το ανοδικό σπιράλ που ξεκινάει δεν συµ-
µετέχουν όλοι µε τον ίδιο τρόπο. Συγκεκριµένα τµήµατα του ελ-
ληνικού λαού πλήρωσαν µεγαλύτερο τίµηµα και οι οικονοµικές
τους απώλειες στα τελευταία οκτώ χρόνια, εννέα χρόνια είναι δυ-
σανάλογα µεγάλες. Εποµένως, µία επιστροφή στην κανονικότητα
δεν θα µπορούσε να λογίζεται χωρίς τη στοιχειώδη ενίσχυση
αυτών που έχασαν τα περισσότερα. 

Σε αυτό το πλαίσιο εντάσσονται τα µέτρα που ανακοινώθηκαν
προχθές από τον Πρωθυπουργό. Προφανώς, αυτά τα µέτρα δεν
βρίσκουν όλους σύµφωνους. Άµεσα αντέδρασαν οι Ευρωπαίοι
οµογάλακτοι της Νέας Δηµοκρατίας του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόµµατος διά του εκλεκτού και της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βέµ-
περ. Έκανε λόγο για ανεύθυνες οικονοµικές αποφάσεις του κ.
Τσίπρα που καλούνται να πληρώσουν οι υπόλοιποι Ευρωπαίοι,
συµπληρώνοντας βέβαια πως το ΕΛΚ δεν συµφωνεί µε την προ-
οπτική µιας ευρωπαϊκής ασφάλισης των ανέργων. Ναι, είναι ο
ίδιος που πρωτοστατούσε υπέρ της εξόδου της Ελλάδας από τη
ζώνη Σένγκεν και την Ευρωζώνη, κοντολογίς, από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Αυτό είναι το ευρωπαϊκό όραµα της συντηρητικής της
Δεξιάς σε όλη του τη δόξα. 

Αν έχεις, όµως, τέτοιους φίλους, τι τους θέλεις τους εχθρούς;
Σε αυτό, όµως, θα πρέπει να απαντήσουν οι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας που θα υποστηρίξουν τον κ. Βέµπερ για την
Προεδρία της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Η σκέψη της Νέας Δηµοκρατίας διακρίνεται από µία γενικευ-
µένη σύγχυση. Καταγγέλλει την Κυβέρνηση για προεκλογικά
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µέτρα, την ίδια στιγµή που διατείνεται ότι τα συγκεκριµένα µέτρα
είναι αντιγραφή των δικών της προτάσεων. Ο εκλεκτός της, ο κ.
Βέµπερ, τα αποκηρύσσει µετά βδελυγµίας, αλλά εκείνη µεθαύριο
θα τα ψηφίσει, όπως και λίγο αργότερα θα ψηφίσει και τον ίδιο.
Πρόκειται για το απόλυτο αλαλούµ. Και αυτή η τρικυµία βρίσκει
διέξοδο στην εκτροπή της πολιτικής αντιπαράθεσης, στην παρα-
πολιτική, το κουτσοµπολιό, την κλειδαρότρυπα, την εργαλειοποί-
ηση της αναπηρίας. 

Έχουµε, βέβαια, κι εκείνους που θεωρούν ότι η Κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι προοδευτική. Θολώνουν τις έννοιες. Παί-
ζουν µε τις λέξεις. Φτιάχνουν αδιανόητες νοητικές κατασκευές,
προσπαθώντας να καλύψουν τα αυτονόητα. Όµως, ο ΣΥΡΙΖΑ µε
τις συµµαχίες του, αυτή τη στιγµή αποτελεί τον βασικό κορµό
των προοδευτικών δυνάµεων στην Ελλάδα. 

Ας µην ξεχνάµε, κύριοι συνάδελφοι, η Αριστερά µεγαλούρ-
γησε στο παρελθόν όποτε ανοιγόταν στην κοινωνία και µετρούσε
ήττες όποτε το σύνδροµο του σκαντζόχοιρου επικρατούσε. Και
αυτοί που λένε πως ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι προοδευτικός, ξεχνούν
πως ο προοδευτισµός του καθενός µας, όπως και ο πολιτικός φι-
λελευθερισµός, αν αναδείχθηκαν κάπου τα τελευταία χρόνια
ήταν ακριβώς σε αυτές τις συγκεκριµένες πρωτοβουλίες αυτής
της Κυβέρνησης.

Η ήρα από το στάρι ξεχώρισε στο κοµβικότατο ζήτηµα της
Συµφωνίας των Πρεσπών. Και η σπουδή να φορέσουν πολλοί τη
στολή του Μακεδονοµάχου ήταν µεγάλη. Αλλά και πριν τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών φάνηκε από πού εκπορεύονταν οι προοδευ-
τικές πολιτικές: στα δικαιώµατα του ανθρώπου και του πολίτη,
στην άµβλυνση των ανισοτήτων για χάρη των πιο αδύναµων, στις
δράσεις για την επαναρύθµιση του εργασιακού, στις δράσεις για
την αύξηση του κοινωνικού µισθού, στο νέο πλαίσιο για την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας, στη συγκεκριµένη πρόταση για τη
Συνταγµατική Αναθεώρηση. Όλα αυτά είχαν πολιτικό όνοµα και
επώνυµο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν κοιτάς, όµως, το δάχτυλο και όχι ό,τι το δάχτυλο δείχνει, αν
γοητεύεσαι από την πολιτική της κλειδαρότρυπας, αν ανάγεις σε
µέγα πολιτικό ζήτηµα την πρόσκληση του Πρωθυπουργού στο
σκάφος µιας επίσηµης συνεργάτιδάς του, µήνες µάλιστα µετά, αν
πολιτεύεσαι µε όρους σκληρού αµερικανικού πολιτικού µάρκε-
τινγκ δηλαδή -διότι περί αυτού πρόκειται- και αν απογοητεύεσαι
επειδή τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι αρκούντως αριστερά,
επειδή νοµίζεις ότι εσύ κατέχεις το «αριστερόµετρο» και ας µην
είσαι Αριστερός, αν αποτάσσεσαι µετά βδελυγµίας τον τρόπο εκ-
φοράς λόγου του Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας, αλλά ανέχεσαι
τους δήθεν µετανοηµένους ακροδεξιούς που κατέχουν κορυφαίες
θέσεις στο κόµµα σου, εκστοµίζοντας φαιά τσιτάτα, πολιτευόµενοι
µε όρους κουτσαβακισµού, τότε κατ’ ουσίαν είσαι εσύ ο λαϊκιστής
και ας διατείνεσαι πως µισείς όσο τίποτε άλλο τον λαϊκισµό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ, µισό λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν άρ-
χισα στον χρόνο µου. 

Και αν δεν υπάρχει άλλη λέξη που να σε χαρακτηρίζει από την
υποκρισία είναι γιατί µία αφόρητη υποκρισία δηλητηριάζει κάθε
έκφανση της πολιτικής ζωής του τόπου, µία αφόρητη υποκρισία
που δεν επιτρέπει τον δηµοκρατικό διάλογο, µία αφόρητη υπο-
κρισία που εκτρέπει διαρκώς από τη συζήτηση προτάσεων, λύ-
σεων και προγραµµάτων και οδηγεί την πολιτική σε απαξίωση µε
όρους κατάπτυστων, χυδαίων τίτλων του «Μακελειό».

Μην ξεχνάµε, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, πως η ηθι-
κολογία έρχεται πάντα για να καλύψει την απουσία ήθους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, τριάντα επτά µαθητές και µαθή-

τριες και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 35ο Δηµοτικό
Σχολείο Ηρακλείου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Αχτσιόγλου. 

ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πριν από λίγες µέρες, ανακοινώ-
σαµε µε τον Πρωθυπουργό και τον Υπουργό Οικονοµικών ένα
πακέτο µέτρων ελάφρυνσης για τη συντριπτική πλειονότητα των
Ελλήνων πολιτών, ένα πακέτο µέτρων στοχευµένων, αλλά το πιο
κρίσιµο από όλα, ένα πακέτο µέτρων µόνιµων. 

Με τα µέτρα αυτά, ουσιαστικά, αλλάζουµε τον χάρτη της οι-
κονοµικής πολιτικής και τον χάρτη των χαµηλών και µεσαίων ει-
σοδηµάτων των νοικοκυριών. Πρόκειται για µία αλλαγή που στην
πραγµατικότητα έχει ξεκινήσει από τον Αύγουστο του 2018, µετά
την έξοδο από τα µνηµόνια και την Διεθνή Έκθεση της Θεσσα-
λονίκης στην οποία ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε µία σειρά από
µέτρα τα οποία ήδη έχουν υλοποιηθεί.

Με τα µέτρα που παρουσιάσαµε την Τρίτη, από φέτος, το 2019
µειώνουµε το ΦΠΑ στην εστίαση και τα τρόφιµα από το 24% στο
13% και στην ενέργεια από το 13% στο 6%. Επίσης, θεσπίζουµε
τη νέα δέκατη τρίτη σύνταξη, η οποία αποτελεί ένα µόνιµο µέτρο
ενίσχυσης του εισοδήµατος όλων των συνταξιούχων της χώρας.
Η δέκατη τρίτη σύνταξη θα χορηγηθεί σε όλους τους συνταξιού-
χους, σε δυόµισι εκατοµµύρια δηλαδή συµπολίτες µας. Είναι ένα
µέτρο µόνιµο, το οποίο θα είναι ενισχύει πια σε ετήσια και στα-
θερή βάση τα εισοδήµατα των συνταξιούχων αυτού του τόπου.

Παρουσιάσαµε, όµως, και µία στρατηγική µείωσης των πρω-
τογενών πλεονασµάτων, µέχρι το 2022 στο 2,5%. Είναι µία στρα-
τηγική, η οποία έχει απόλυτη οικονοµική συνοχή και είναι αυτή
που µας επιτρέπει να λαµβάνουµε επιπρόσθετα θετικά µέτρα τα
επόµενα χρόνια. Νοµίζω ότι θα έπρεπε αυτήν την στρατηγική,
αυτήν την πολιτική απόφαση, ο πολιτικός κόσµος της χώρας να
τη χειροκροτήσει, να τη χαιρετήσει, διότι αποτελεί µία παρακα-
ταθήκη για το µέλλον.

Εκτιµώ ότι ο κ Βενιζέλος, αν παρακολούθησα την τοποθέτησή
του, δεν κατάλαβε τη στρατηγική αυτή όπως την αναπτύξαµε. Η
δικιά µας στρατηγική δεν λέει ότι προπληρώνουµε τα πρωτογενή
πλεονάσµατα, όπως είπε ο κ Βενιζέλος. Ο κ. Βενιζέλος είπε ότι
προπληρώνουµε τα πρωτογενή πλεονάσµατα που είναι κλειδω-
µένα στο 3,5% µέχρι το 2022 και ότι µε αυτόν τον τρόπο ουσια-
στικά δεσµεύουµε τη χώρα και συγκρατούµε προς τα κάτω την
ανάπτυξη. Είναι ακριβώς το αντίθετο αυτό το οποίο κάνουµε.

Η πραγµατικότητα λέει ότι τα πρωτογενή πλεονάσµατα δεν τί-
θενται σε µία χώρα έτσι, για λόγους φετίχ, αλλά τίθενται, προ-
κειµένου να εξυπηρετούνται οι στόχοι των χρεών µας κάθε
χρόνο. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, ότι ακριβώς επειδή αυτά τα πρωτογενή
πλεονάσµατα είναι υψηλά -ποτέ δεν σχολιάσαµε ότι δεν είναι
υψηλά-, θα κατεβάσουµε τα πρωτογενή πλεονάσµατα κατά 1%
και θα τα πάµε στο 2,5% από το 2020 µέχρι το 2022. Αυτό θα επι-
τρέψει να υπάρξει µία αναπτυξιακή δυναµική στην οικονοµία µε-
γαλύτερη από αυτή που υπάρχει σήµερα που θα µας βοηθήσει
να πληρώνουµε, να εξυπηρετούµε τους τόκους του χρέους µας
για τα επόµενα χρόνια µε αυτό το 2,5%. 

Τι λέµε όµως; Αν ήταν έτσι διατυπωµένη η πρόταση µέχρι εδώ,
θα ήταν απλώς µία πρόταση που θα έπρεπε να γίνει διαπραγµά-
τευση και συζήτηση και να τεθεί στους εταίρους και να υπάρχει
ο αναγκαίος διάλογος και να περάσει ο χρόνος. 

Εµείς, λοιπόν, επειδή έχουµε διασφαλίσει ένα σηµαντικό ποσό
στα αποθεµατικά µας, λέµε στους εταίρους µας ότι τοποθετούµε
ως εγγύηση το ποσό των 5,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ σε έναν ει-
δικό λογαριασµό για την περίπτωση που αυτό που έχουµε ως πο-
λιτική στρατηγική δεν συµβεί. Για την ακραία περίπτωση που
αυτό που εµείς λέµε ότι θα συµβεί δεν συµβεί, τοποθετούµε ως
εγγύηση αυτά τα 5,5 δισεκατοµµύρια εκεί. Εποµένως, είναι η
ακριβώς αντίστροφη λογική από αυτήν που κατάλαβε ο κ. Βενι-
ζέλος. Δεν προπληρώνουµε τα πρωτογενή πλεονάσµατα. Χαµη-
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λώνουµε τα πρωτογενή πλεονάσµατα και βάζουµε ως εγγύηση
ένα ποσό για την ακραία περίπτωση, που εµείς λέµε ότι δεν θα
γίνει, για την ακραία περίπτωση που µε αυτά τα χαµηλά πρωτο-
γενή πλεονάσµατα δεν καταφέρουµε να πληρώσουµε, να εξυπη-
ρετήσουµε τις υποχρεώσεις µας για το χρέος. Αυτή είναι η
αντίληψη. 

Η πολιτική ουσία, όµως, νοµίζω ότι βρίσκεται κάπου αλλού
στην αντίδραση του κ. Βενιζέλου. Αν προσέξατε, ο κ. Βενιζέλος
είπε ότι το πρόβληµα είναι ότι αν ο ίδιος ή η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση έρχονταν στην κυβέρνηση, θα έµπαιναν σε µία διαδικα-
σία σταδιακής επαναδιαπραγµάτευσης για να χαµηλώσουν τα
πλεονάσµατα, θα κέρδιζαν την αξιοπιστία και ενδεχοµένως, κά-
ποια στιγµή να έπειθαν. 

Το πρόβληµα είναι ότι µε την κίνηση που κάνουµε εµείς, ου-
σιαστικά τους αφαιρούµε όλη αυτή την τοποθέτηση. Διότι εµείς
δεν µπαίνουµε σε µία διαδικασία σταδιακής επαναδιαπραγµά-
τευσης. Εµείς µειώνουµε τα πλεονάσµατα για το 2020 ήδη από
τώρα και δηµιουργούµε τον αναγκαίο χώρο, κάτι που προφανώς
τους προκαλεί ένα προγραµµατικό και ένα πολιτικό αδιέξοδο. Γι’
αυτό προσπάθησε να αντιστρέψει -εκτός αν δεν κατάλαβε- αυτό
το οποίο είπαµε πριν από λίγες µέρες µε τον Πρωθυπουργό στο
Ζάππειο.

Έρχοµαι, όµως, και σε κάποιες ακόµη παρατηρήσεις που
άκουσα αυτές τις µέρες και από τον κ. Βρούτση -δεν είναι εδώ
για να ακούσει τις απαντήσεις µου, για ακόµη µία φορά- και τις
οποίες άκουσα να επαναλαµβάνονται και από τον κ. Βενιζέλο, τις
άκουσα σε µεγάλο βαθµό να τις λέει και ο κ. Μητσοτάκης. Είπε,
λοιπόν, και ο κ. Βρούτσης και ο κ. Βενιζέλος πριν από λίγο ότι µε
αυτά τα µέτρα για το 2019 δεν κάνουµε κάτι άλλο, παρά να επα-
ναφέρουµε αυτά που βρήκαµε το 2014 και µάλιστα είναι και λίγο
ντροπή µας να επιχαίρουµε επειδή επαναφέραµε αυτά που βρή-
καµε το 2014.

Η αλήθεια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ότι δεν επανα-
φέρουµε αυτά που βρήκαµε του 2014. Διότι, αν επαναφέραµε
αυτά που βρήκαµε το 2014, ο κατώτατος µισθός θα έπρεπε να
είναι στα 510 ευρώ για τους νέους και όχι στα 650 ευρώ που είναι
σήµερα και θα έπρεπε τα ταµεία µας να είναι άδεια και όχι να
έχουν 30 δισεκατοµµύρια ρευστότητα. 

Αν επαναφέραµε αυτά που βρήκαµε το 2014, θα έπρεπε η
ανεργία µας να είναι στο 26% και όχι στο 18% που είναι σήµερα.
Αν επαναφέραµε αυτά που βρήκαµε το 2014, θα έπρεπε να δια-
χειριζόµαστε πρωτογενή πλεονάσµατα που είχε συµφωνήσει η
τότε κυβέρνηση 4,5% και όχι 2,5% µε τα οποία δουλεύουµε σή-
µερα για τα επόµενα χρόνια. Αν επαναφέραµε αυτά που είχαµε
βρει το 2014, θα έπρεπε τα ελληνικά οµόλογα, στην καλύτερη
περίπτωση, να κινούνται στο 5%, ο δείκτης εµπιστοσύνης να είναι
στα τάρταρα, το πρόσηµο στις επενδύσεις να είναι αρνητικό. 

Εάν επαναφέραµε αυτά που βρήκαµε το 2014, θα έπρεπε οι
ανασφάλιστοι να µην είχαν πρόσβαση στη δηµόσια υγεία και όχι
σήµερα να έχουν πρόσβαση όλοι οι ανασφάλιστοι στη δηµόσια
υγεία και στο δηµόσιο σύστηµα. 

Εάν επαναφέραµε αυτά που βρήκαµε το 2014, θα έπρεπε ο
προϋπολογισµός της πρόνοιας να είναι στα 700 εκατοµµύρια και
όχι στα 3 δισεκατοµµύρια που είναι σήµερα και το ΑΕΠ να είναι
συρρικνωµένο κατά 25%. Εάν επαναφέραµε αυτά που βρήκαµε
το 2014, θα έπρεπε το δηµόσιο χρέος να είναι αρρύθµιστο και
όχι ρυθµισµένο όπως είναι σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εποµένως, όχι, δεν επαναφέρουµε αυτά που βρήκαµε το 2014

και ευτυχώς που δεν τα επαναφέρουµε!
Άκουσα, όµως, προχθές και τον κ. Μητσοτάκη, όπως και τον

κ. Βρούτση, να χαρακτηρίζουν τη νέα δέκατη τρίτη σύνταξη ως
«επίδοµα ευρωεκλογών» ή «επίδοµα εξαγοράς», όπως είπε µά-
λιστα ο κ. Μητσοτάκης. Για ακόµη µία φορά νοµίζω ότι ο Πρό-
εδρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν αντιλαµβάνεται ποιον
προσβάλλει, όταν προσβάλλει. Όταν ο Πρόεδρος της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης µιλάει για «επίδοµα εξαγοράς» για τη δέκατη
τρίτη σύνταξη, δεν προσβάλλει την Κυβέρνηση, δεν προσβάλλει
εµάς. Τους συνταξιούχους προσβάλλει και τους ανθρώπους του
µόχθου προσβάλλει, όπως τους πρόσβαλε και όταν είπε ότι ο δέ-
κατος τρίτος µισθός είναι µία παροχή του πελατειακού κράτους.

Ο δέκατος τρίτος δεν είναι παροχή πελατειακού κράτους.
Είναι µισθός. Είναι κοµµάτι του µισθού και είναι κατάκτηση των
εργαζοµένων, όπως είναι και η δέκατη τρίτη σύνταξη, την οποία
εµείς επαναθεσπίζουµε. Δεν προσβάλλει, λοιπόν, εµάς µε αυτές
τις τοποθετήσεις.

Κι ύστερα, άκουσα και µία άλλη κριτική την οποία έκανε και ο
κ. Βενιζέλος πριν. Σηµειωτέον, ο κ. Βενιζέλος ήταν Αντιπρόεδρος
της κυβέρνησης που έκανε τις περικοπές στους συνταξιούχους,
µεταξύ των οποίων και την κατάργηση του δώρου του Πάσχα
στους συνταξιούχους. Έχει τη δικιά του υπογραφή εκείνος ο
νόµος. Κι έρχεται σήµερα ο κ. Βενιζέλος, όπως και ο κ. Βρού-
τσης, να µας εγκαλέσει σε δεύτερο χρόνο ότι -λέει- το ποσό που
δίνουµε για τη δέκατη τρίτη σύνταξη δεν είναι αρκετό. Είναι 800
εκατοµµύρια -λέει- και δεν είναι πλήρης σύνταξη για όλους. Και
µάλιστα, ο κ. Βρούτσης µε κατηγόρησε πριν δύο µέρες ότι ως
Κυβέρνηση πήγαµε να εµπαίξουµε τους συνταξιούχους µιλώντας
για δέκατη τρίτη σύνταξη.

Κατ’ αρχάς, να πω ότι όταν πήγαµε στο Ζάππειο, πήγα και εγώ
εκεί, µου έδωσε ο Πρωθυπουργός αµέσως το λόγο, ακριβώς για
να περιγράψω τη δοµή της νέας δέκατης τρίτης. Να πούµε ότι
όσοι παίρνουν µέχρι 500 ευρώ θα πάρουν πλήρη σύνταξη, όσοι
παίρνουν από 500-600 ευρώ θα πάρουν το 70% και πάει λέγον-
τας. Άρα, δεν νοµίζω ότι αν ένας σοβαρός άνθρωπος ήθελε να
κοροϊδέψει, θα πήγαινε εκεί για να παρουσιάσει µε νούµερα και
στοιχεία ποια είναι αυτή η νέα αρχιτεκτονική. Νοµίζω ότι αυτό
είναι µία εντελώς αστεία κριτική. 

Αυτό, όµως, που για εµένα είναι µία αντιπολίτευση της από-
γνωσης ή της απελπισίας είναι όταν ο κ. Μητσοτάκης βγαίνει πριν
από λίγες µέρες και λέει ότι ο ίδιος δεν θα έδινε ποτέ δέκατη
τρίτη σύνταξη, «δεν είναι εφικτό» είπε, «δεν θα το έκανα ποτέ,
εάν ερχόµουν στην κυβέρνηση», µετά να έρχεται ο ίδιος πάλι ή
διά του κ. Βρούτση και να µας εγκαλεί για το ποσό της δέκατης
τρίτης σύνταξης. Είναι δυνατόν ο Πρόεδρος της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης να λέει ότι ο ίδιος ποτέ δεν θα χορηγούσε τη δέ-
κατη τρίτη σύνταξη και µετά η αντιπολιτευτική γραµµή να λέει
ότι το ποσό είναι πολύ χαµηλό; Τι ακριβώς είδους αντιπολίτευση
της απελπισίας και της απόγνωσης είναι αυτή;

Η διαφορά νοµίζω είναι ότι για τον κ. Μητσοτάκη το εφικτό
προς όφελος των πολλών µάλλον δεν είναι στις προτεραιότητές
του, ενώ για εµάς οι προτεραιότητες των πολλών είναι εφικτές
και γίνονται πράξη. 

Μας εγκάλεσε, όµως, ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Βρούτσης και
για το ασφαλιστικό σύστηµα, για τα επίπεδα των συντάξεων, για
την κατάσταση των ασφαλισµένων. Ας έρθουµε, λοιπόν, και σ’
αυτό αφού θεωρούν, για κάποιο λόγο που δεν καταλαβαίνω, ότι
αυτό είναι ένα προνοµιακό πεδίο για να γίνεται η αντιπαράθεση. 

Η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ έκαναν οριζόντιες περικο-
πές, δώδεκα τον αριθµό, τα έτη 2010-2014, συνολικού ποσού 45
δισεκατοµµυρίων. Οι περικοπές αυτές ήταν οριζόντιες, ήταν άδι-
κες και ήταν ακριβώς κάποιες εξ αυτών που κρίθηκαν αντισυν-
ταγµατικές και που σήµερα οι συνταξιούχοι αναστατώνονται ή
διεκδικούν δικαστικά αναδροµικά. 

Ήταν ο κ. Βρούτσης και ο κ. Κουτρουµάνης που υπέγραψαν
αυτούς τους νόµους που κρίθηκαν αντισυνταγµατικοί και σήµερα
προκαλούν αυτή την ιστορία µε τις αναδροµικές διεκδικήσεις.
Γιατί οι περικοπές έχουν ονοµατεπώνυµο και οι αντισυνταγµατι-
κοί νόµοι επίσης έχουν ονοµατεπώνυµο. Και ήταν Αντιπρόεδρος
της κυβέρνησης ο κ. Βενιζέλος όταν υπογραφόταν ο νόµος του
κ. Κουτρουµάνη µε τις οριζόντιες περικοπές οι οποίες κρίθηκαν
αντισυνταγµατικές. Είναι, λοιπόν, τουλάχιστον υποκριτικό να κου-
νάει το δάχτυλο πριν από δύο λεπτά στη δική µας Κυβέρνηση για
τα ανδροµικά των συνταξιούχων και τις αναδροµικές διεκδική-
σεις, που οι δικοί του αντισυνταγµατικοί νόµοι καλλιέργησαν και
δηµιούργησαν. 

Άκουσα, όµως, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση -και όλως τυ-
χαίως πάλι και τον κ. Βενιζέλο να ενσωµατώνει αυτό το επιχεί-
ρηµα- περί των εκκρεµών αιτήσεων συνταξιοδότησης. Και ο κ.
Μητσοτάκης το είπε αυτό, ότι χρωστάµε –λέει- στους συνταξι-
ούχους διακόσιες πενήντα χιλιάδες απλήρωτες συντάξεις. Μά-
λιστα, ο κ. Βρούτσης προχθές µου είπε ότι έχουµε πειράξει τα
µητρώα και ότι µόλις έρθει στο Υπουργείο, θα µου κάνει και ΕΔΕ.
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Απείλησε ότι θα κάνει ΕΔΕ στους υπαλλήλους και στους υπεύ-
θυνους, γιατί –λέει- έχουµε απλήρωτες διακόσιες πενήντα χιλιά-
δες συντάξεις.

Έχω απαντήσει πολλές φορές για τα νούµερα των εκκρεµο-
τήτων, θα το πω ξανά και σήµερα. Είχα απαντήσει µε νηφάλιο
τρόπο, δεν ήθελε να το ακούσει µάλλον ο κ. Μητσοτάκης. Να πω
ότι προφανώς και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης συντονίστηκαν
σε αυτή τη γραµµή. Η άλλοτε αξιόπιστη «Καθηµερινή της Κυρια-
κής» την περασµένη Κυριακή είχε πρωτοσέλιδο αυτό ακριβώς το
πράγµα, περί διακοσίων πενήντα χιλιάδων απλήρωτων συντά-
ξεων.

Θα σας πω ποια είναι τα νούµερα, αλλά πριν από αυτό να σας
πω κάτι άλλο. Ξέρει ο κ. Μητσοτάκης πόσες απλήρωτες συντά-
ξεις είχε αφήσει ο κ. Βρούτσης στο Υπουργείο, όταν έφυγε; Είχε
αφήσει τετρακόσιες χιλιάδες. Εγώ πόσες ΕΔΕ πρέπει να κάνω
στον κ. Βρούτση για τις τετρακόσιες χιλιάδες απλήρωτες συντά-
ξεις που µου άφησε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Πόσες ΕΔΕ πρέπει να του κάνω για τις τετρακόσιες χιλιάδες

απλήρωτες συντάξεις, που θεωρεί ότι σήµερα µπορεί να έρχεται
και να κουνάει το δάχτυλο για τις απλήρωτες συντάξεις και προ-
φανώς, δεν ενηµερώνει και τον Πρόεδρο του κόµµατος του, για
να µη λέει τέτοιου τύπου αστοχίες;

Οι απλήρωτες συντάξεις όταν ξεκινήσαµε ήταν τετρακόσιες
χιλιάδες. Πληρώσαµε περισσότερες από οκτακόσιες πενήντα χι-
λιάδες αυτή την τετραετία. Προφανώς, αντιλαµβάνεστε πως
κάθε µήνα προστίθενται και νέες. Πληρώσαµε πάνω από 5,5 δι-
σεκατοµµύρια. Μειώσαµε τον όγκο των ληξιπρόθεσµων κατά
75%. Ναι, υπάρχουν ακόµη απλήρωτες συντάξεις, αλλά µει-
ώσαµε τον όγκο κατά 75% και συνεχίζουµε να δουλεύουµε σε
αυτή την κατεύθυνση. Όσα fake news κι αν σφιχταγκαλιάζονται
µε τους τίτλους των εφηµερίδων, δεν θα µας πτοήσουν σε αυτή
την προσπάθεια. 

Το έλλειµα που µας άφησαν στα ασφαλιστικά ταµεία όταν έφυ-
γαν οι κύριοι αυτοί που σήµερα κουνάνε το δάχτυλο για το ασφα-
λιστικό ήταν 1,1 δισεκατοµµύριο ευρώ, τετρακόσιες χιλιάδες
ήταν οι απλήρωτες συντάξεις και δώδεκα διαδοχικές περικοπές
έγιναν στους συνταξιούχους τα προηγούµενα χρόνια. Στις αρχές
του 2015 ήταν 30 δισεκατοµµύρια οι οφειλές των ασφαλισµένων
προς τα ασφαλιστικά ταµεία. Επαναλαµβάνω ότι ήταν 30 δισε-
κατοµµύρια.

Αυτές τις οφειλές πάµε να ρυθµίσουµε µε τις εκατόν είκοσι δό-
σεις, που µας λένε ότι είναι προεκλογικό τρικ. Τις δικές τους πλη-
γές του παρελθόντος προσπαθούµε να κλείσουµε, τα δικά τους
λάθη διορθώνουµε, τα βάρη που αυτοί φόρτωσαν στις πλάτες
των ασφαλισµένων ή οι ασφαλισµένοι λόγω της αδυναµίας πλη-
ρωµής τους βρέθηκαν την περίοδο της κρίσης. Αυτά ρυθµίζουµε
µε τις εκατόν είκοσι δόσεις, αυτά τα δικά τους 30 δισεκατοµµύ-
ρια που βρήκαµε στις αρχές του 2015.

Άκουσα, όµως, και τον Μητσοτάκη όσο και τον κ. Βρούτση, να
µας εγκαλούν και για την κατάσταση στην αγορά εργασίας, για
την κατάσταση των µισθών, για τη δεινή κατάσταση των εργαζο-
µένων και των ανέργων και ότι ευθυνόµαστε –λέει- πολύ γι’ αυτήν
την κατάσταση.

Πράγµατι, ευθυνόµαστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Είµαστε
υπεύθυνοι που µειώσαµε την ανεργία κατά 8%, αλλά όχι κατά
18%, όπως θα θέλαµε να την είχαµε µειώσει. 

Είµαστε υπεύθυνοι που αυξήσαµε τον κατώτατο µισθό κατά
11%, αλλά όχι κατά 22%, όπως θα έπρεπε να το έχουµε κάνει.

Είµαστε υπεύθυνοι που καταργήσαµε τον ντροπιαστικό υπο-
κατώτατο µισθό, αλλά που δεν κάναµε τους νέους να έχουν 751
ευρώ, όπως θα έπρεπε να έχουµε κάνει.

Είµαστε υπεύθυνοι που προστατεύσαµε τους εργαζόµενους
στις εργολαβίες, αλλά δεν προστατεύσαµε επαρκώς τους µετα-
νάστες εργάτες γης.

Είµαστε υπεύθυνοι που επαναφέραµε δώδεκα συλλογικές
συµβάσεις εργασίας σε δώδεκα κλάδους, αλλά δεν επαναφέ-
ραµε είκοσι συλλογικές συµβάσεις εργασίας σε είκοσι κλάδους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Είµαστε υπεύθυνοι που µειώσαµε την αδήλωτη εργασία, αλλά
δεν καταφέραµε να µην υπάρχει ούτε ένα νέο παιδί εκεί έξω που
ενώ δουλεύει οκτάωρο, δηλώνεται και πληρώνεται για τετράωρο.

Είµαστε υπεύθυνοι, λοιπόν, που βαδίσαµε τον µισό δρόµο, που
αντιστρέψαµε κατά το ήµισυ τον κοινωνικό όλεθρο που παραλά-
βαµε, αλλά τον αντιστρέψαµε.

Και γι’ αυτά που κάναµε µε θάρρος θα µιλάµε και για όσα δεν
προλάβαµε να κάνουµε, θα δίνουµε την αναφορά µας. Όµως, την
αναφορά µας θα τη δίνουµε στην κοινωνία. Δεν θα δίνουµε την
αναφορά µας σε µία Αξιωµατική Αντιπολίτευση η οποία δεν κα-
ταλαβαίνει καν για τι πράγµα µιλάµε, γιατί όσα είπα µέχρι στιγ-
µής δεν θα ήταν ποτέ στις προτεραιότητές της. Την αναφορά
µας θα τη δίνουµε, λοιπόν, στην κοινωνία.

Και για όσα µας µένουν να κάνουµε θα ζητάµε τη στήριξή της
και τη νοµιµοποίησή της, γιατί εµείς µόνο από εκεί αντλούµε νο-
µιµοποίηση και εκεί δίνουµε τα διαπιστευτήριά µας, στην κοινω-
νία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ο κ. Κουράκης, Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ήθελα να αναφερθώ σε ένα τµήµα της οµιλίας της κ. Μπακο-
γιάννη συµφωνώντας και διαφωνώντας.

Απευθυνόµενη η κ. Μπακογιάννη στην κ. Φωτίου, η οποία προ-
ηγουµένως από την οµιλία της κ. Μπακογιάννη είχε αναπτύξει τα
µέτρα τα οποία έχουµε λάβει ως Κυβέρνηση στην τετραετία για
την υποστήριξη των ατόµων µε αναπηρία, είπε ότι το προνόµιο
της ευαισθησίας δεν είναι δικό σας, είναι και δικό µας, είναι και
άλλων κ.λπ..

Θα συµφωνήσω στο σηµείο αυτό ότι, ναι, πραγµατικά σε ατο-
µικό και προσωπικό επίπεδο το προνόµιο της ευαισθησίας δεν
µπορεί να το διεκδικήσει κανένας, όπως και το δικαίωµα στην
υπεράσπιση της δηµοκρατίας και πολλά άλλα.

Εκεί, όµως, που διαφωνώ είναι ότι ο χαρακτηρισµός στην ευαι-
σθησία, όταν πρόκειται για πολιτικά πρόσωπα, αφορά πολιτικές,
προγράµµατα και πεπραγµένα.

Με την έννοια αυτή, θα έλεγα ότι είναι θέµα ευαισθησίας, όταν
ο κ. Μητσοτάκης µίλησε για την κοινωνική ατζέντα της Νέας Δη-
µοκρατίας και την κατάργηση του οκταώρου, το οποίο έχει δη-
λώσει ότι είναι ξεπερασµένο;

Να υπενθυµίσω ότι οι ευρωβουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
στην Ευρωβουλή, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, ψήφισαν την κα-
τάργηση του οκτάωρου για τους εργαζόµενους στις µεταφορι-
κές εταιρείες σε επίπεδο Ευρώπης.

Είναι ευαισθησία στην πολιτική αντίληψη της Νέας Δηµοκρα-
τίας η θέση για την ανεργία; Με άλλα λόγια, θα ταυτιστεί µε τον
κ. Βέµπερ που τοποθετήθηκε ενάντια στη δηµιουργία ευρωπαϊ-
κού ταµείου για την ανεργία; Συµφωνεί, δηλαδή, και µε υποψή-
φιο Ευρωβουλευτή της ο οποίος µίλησε ουσιαστικά για την
κατάργηση της επιδότησης της ανεργίας, ενώ τόσα χρόνια οι κυ-
βερνήσεις τους τη µεγέθυναν; 

Είναι δείγµα ευαισθησίας αυτό που έχει δηλωθεί, ότι είναι αν-
τίθετος ο κ. Μητσοτάκης και το κόµµα του στην «ένα προς ένα»
πρόσληψη εργαζοµένων ενώ υποστηρίζει το «πέντε συνταξιοδο-
τήσεις-µία πρόσληψη», ενώ η πολιτική µας είναι µία συνταξιοδό-
τηση-µία πρόσληψη;

Σήµερα το πρωί στο ραδιόφωνο ένας που ανήκει στον χώρο
της Νέας Δηµοκρατίας δήλωσε ότι θα ήθελε για κάθε µία απο-
χώρηση να έχουµε δύο ή τρεις προσλήψεις. Όταν ρωτήθηκε από
τον δηµοσιογράφο, είπε ότι «εγώ διαφωνώ µε το κόµµα στο
«πέντε προς ένα», αλλά θα ήθελα όχι µόνο «ένα προς ένα», αλλά
«ένα προς τρία».

Αυτό που λέει ο κ. Μητσοτάκης, το «πέντε προς ένα», έχει σκε-
φτεί τι επιπτώσεις έχει στο λεγόµενο κοινωνικό κράτος, δηλαδή
στην παιδεία, στα νοσοκοµεία, στην πρόνοια, στο πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι» και ένα σωρό άλλα πράγµατα;

Αυτό, κυρία Μπακογιάννη, είναι ευαισθησία ή κάτι άλλο;
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Θέλω να σχολιάσω κάτι το οποίο µου έχει κάνει ιδιαίτερη εν-
τύπωση ίσως περισσότερο εξαιτίας της πανεπιστηµιακής µου ει-
δικότητας. Δήλωσε ο κ. Μητσοτάκης στη ΔΕΘ το φθινόπωρο επί
λέξει: «Δεν τρέφω αυταπάτες. Δεν µπορεί να υπάρχει κοινωνία
χωρίς ανισότητες. Αυτό είναι αντίθετο στην ανθρώπινη φύση».

Είναι αντίθετα στην ανθρώπινη φύση η φτώχεια, οι διακρίσεις,
η διαφορετικότητα; Θεωρεί, δηλαδή, ότι η κοινωνική ανισότητα
είναι εγγενής στη φύση κάποιων ανθρώπων και σε κάποιων όχι;
Τι νεοδαρβινισµός είναι αυτός; Πού µας οδηγεί αυτή η αντίληψη;

Αυτό σηµαίνει ότι µας χωρίζει ένα τεράστιο χάσµα όσον
αφορά τα αίτια των κοινωνικών ανισοτήτων και προφανώς και τη
θεραπεία τους. Θεωρεί, δηλαδή, ότι οι τάξεις στις οποίες βρί-
σκονται οι άνθρωποι είναι καθορισµένες άνωθεν ή από τη φύση
τους, αν θέλετε, και ότι δεν πρόκειται να αλλάξουν ποτέ και ότι
τα πράγµατα είναι αµετακίνητα, υπάρχουν φτωχοί, πλούσιοι,
βλάκες, έξυπνοι και τα λοιπά.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να πω χιουµοριστικά ότι κανείς δεν
είναι εγγενώς καλός ή κακός, οι συνθήκες µέσα στις οποίες συ-
ναντιόµαστε είναι καλές ή κακές. Παραδείγµατος χάριν, ένας εγ-
κληµατίας που µε γλίτωσε από τροχαίο είναι άγγελος εξ
ουρανού, ενώ ένας νοµπελίστας που έπεσε πάνω µου στο µετρό
είναι απλά χαζός.

Τώρα θα ήθελα να πω για την πολιτική ευαισθησία που δείχνει
η αριστερή διακυβέρνηση, η οποία θεσπίζει συγκεκριµένα και ου-
σιαστικά µέτρα για τα άτοµα µε αναπηρία. 

Ας πούµε ότι η κατάσταση στα κέντρα πιστοποίησης αναπη-
ρίας, όπως είπε η κ. Φωτίου, εξοµαλύνθηκε, ιδιαίτερα µε τη µε-
τάβαση σε διαδικασίες ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και µε τη
διεύρυνση της λίστας µε τις παθήσεις που οδηγούν σε µόνιµη
διάγνωση της αναπηρίας. 

Θα σας ξενίζει ίσως η λέξη «µόνιµη». Ξέρετε τι συνέβαινε
πρώτα; Αναγκάζονταν τα άτοµα µε αναπηρία να πηγαίνουν κάθε
τόσο και λιγάκι για να πιστοποιούν την αναπηρία τους, µήπως
είχε φυτρώσει κανένα χέρι, µήπως άρχισαν να βλέπουν καλύ-
τερα, περισσότερο κ.λπ.. Είναι ένα πράγµα τελείως αυτονόητο,
το οποίο επί των ηµερών µας έγινε. 

Ιδρύθηκαν πάνω από σαράντα νέα ειδικά σχολεία και πάνω
από πεντακόσια νέα τµήµατα ένταξης, ενώ προσλαµβάνονται
αυτήν τη στιγµή που µιλάµε τεσσεράµισι χιλιάδες εκπαιδευτικοί
για την ειδική αγωγή µετά από δέκα χρόνια.

Ένα στοιχείο το οποίο διάβαζα πρόσφατα και µου έκανε τερά-
στια εντύπωση –θα έπρεπε να το ξέρω, βέβαια- είναι ότι από τις
δεκατέσσερις χιλιάδες σχολικές µονάδες που έχουµε, οι επτά-
µισι χιλιάδες περίπου δεν έχουν ράµπες προσβασιµότητας. Και
επειδή όλοι µιλάµε για προσβασιµότητα, πρέπει να ξέρετε ότι το
δικαίωµα στην πρόσβαση δεν είναι µόνο οι ράµπες, είναι και το
δικαίωµα στον πολιτισµό, ειδικά λεωφορεία να µεταφέρουν τα
άτοµα µε αναπηρία, είναι τα µεταφρασµένα βιβλία στη γλώσσα
που µπορούν να αντιληφθούν και να κατανοήσουν τα άτοµα µε
προβλήµατα όρασης και κώφωσης και πολλά πολλά άλλα πράγ-
µατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Δείξτε πολύ λίγη ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
Σε σχέση µε τα επιδόµατα -γιατί ακούσαµε ότι δεν ζητάµε επι-

δόµατα, ζητάµε ίσες ευκαιρίες- ξέρετε, εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια δεν µου αρέσει καθόλου ο όρος «ίσες ευκαιρίες». Μου
θυµίζει, µάλιστα, µία γελοιογραφία όπου είναι ένα δέντρο, από
κάτω ένα φίδι, ένας πίθηκος, ένα σκυλάκι, ένα πρόβατο και ένα
ψαράκι µέσα στη γυάλα και από κάτω λέει: «Έχουν τις ίδιες ευ-
καιρίες, να δούµε στον ίδιο χρόνο ποιο µπορεί να ανέβει πιο γρή-
γορα στο δέντρο». 

Δεν µιλάµε για ίσες ευκαιρίες, λοιπόν, µιλάµε για ίσες δυνατό-
τητες που επιτρέπουν στα άτοµα µε αναπηρία και διαφορετικές
ικανότητες ή ιδιαιτερότητες -αν θέλετε- να µπορούν να έχουν
πρόσβαση στα κοινωνικά αγαθά. 

Θέλω να πω πάνω σε αυτό ότι το αναπηρικό κίνηµα θα πρέπει
να συνεχίσει να διεκδικεί -εµείς δεν ισχυριζόµαστε ότι λύσαµε
όλα τα ζητήµατα- και µε τον αγώνα του να πιέζει για την εµβά-
θυνση των πολιτικών θετικής διάκρισης που οφείλει να αναπτύσ-
σει κάθε κράτος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Πολύ λίγο θα µιλήσω ακόµα και κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Εποµένως η ψήφος εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνησή µας

αποτελεί ψήφο για την πραγµατική χειραφέτηση του αναπηρικού
κινήµατος.

Και κλείνοντας, τέλος, θα ήθελα να επαναλάβω κάτι που είχα
πει από αυτό το Βήµα, όταν νοµοθετούσαµε τα πρώτα άµεσα
µέτρα της Κυβέρνησης της Αριστεράς για την παιδεία το 2015.
Είχα επικαλεστεί και τότε, επικαλούµαι και τώρα τον Αριστοτέλη,
ο οποίος είχε πει ότι δεν υπάρχει τίποτε πιο άνισο από την ίση
µεταχείριση των άνισων. Έχει σχέση µε αυτά που είπα. 

Οφείλουµε, λοιπόν, να εδραιώσουµε την κουλτούρα της θετι-
κής διάκρισης και στη δηµόσια διοίκηση και σε όλες τις πολιτι-
κές, να είµαστε θετικά µεροληπτικοί µε αυτούς που ξεκινούν από
άνισες αφετηρίες. Αυτό είναι το αξιακό πλαίσιο της Αριστεράς
και αυτό υπηρετούµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-
στώ. Συνεχίζουµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ένω-
σης Κεντρώων, τον κ. Γεωργιάδη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Πείτε µας λίγο τη σειρά για να ξέρουµε,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Να σας την πω.
Μετά τον κ. Γεωργιάδη θα παρεµβληθεί Υπουργός –µάλλον εκτά-
κτως, λόγω ανειληµµένης υποχρέωσης- ο κ. Χαρίτσης και εν συ-
νεχεία το πρόγραµµα πάει κανονικά, ο κ. Καµµένος, ο κ. Παππάς,
η κ. Τσαρουχά, η κ. Κουντουρά και ούτω καθεξής. Αυτό είναι το
πρόγραµµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κύριε Πρό-
εδρε, διαβάστε –αν θέλετε- όλους µέχρι το τέλος, όλο τον κατά-
λογο. Και ο κ. Κοτζιάς, επίσης, κάποια στιγµή, όταν έρθει, να
µιλήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν έρθει, ευχαρί-
στως, αλλά, όπως είδατε, κύριε Πρόεδρε, απεχώρησε χωρίς να
θέλει να κάνει και διάλογο, διότι ο κ. Δανέλλης του είπε ότι του
παραχωρεί τη θέση του. 

Μετά την κ. Κουντουρά, λοιπόν, είναι ο κ. Φωκάς, ο κ. Μαντάς,
ο κ. Δραγασάκης, ο κ. Πάνος Καµµένος, ο κ. Λεβέντης, ο κ. Θε-
οδωράκης, ο κ. Μιχαλολιάκος, η κ. Γεννηµατά, ο κ. Τσακαλώτος,
ο κ. Μητσοτάκης και ο Πρωθυπουργός. Αυτή είναι η σειρά. 

Ορίστε, κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος δεν θα µπορούσα να µην ξεκινήσω µε ένα θέµα της επι-
καιρότητας. Πριν από λίγο επισκέφθηκα το κέντρο, όπου συχνά
καθηµερινά βρίσκοµαι εκεί λόγω του ότι είµαι και Βουλευτής Α’
Αθηνών και η αγανάκτηση του κόσµου από την ανοµία και την
ανασφάλεια πραγµατικά είναι τεράστια. 

Είδαµε να σπάνε χθες τα πάντα, να καταστρέφουν περιουσίες
κάποιοι άνθρωποι, υπερασπιζόµενοι –ποιον;- έναν δολοφόνο, ο
οποίος έχει καταδικαστεί έντεκα φορές ισόβια, χαρακτηρίζοντάς
τον µάλιστα και ως πολιτικό κρατούµενο και τον υπερασπίζονταν
για να πάρει άδεια να πάει στο σπίτι του.

Πραγµατικά, µε θλίψη µου διαπιστώνω ότι η Αθήνα έχει παρα-
δοθεί σε µπαχαλάκηδες και κουκουλοφόρους και εσείς στην Κυ-
βέρνηση, αντί να τους κλείσετε µέσα, τους κλείνετε το µάτι. Αυτή
είναι και µία επιτυχία της Κυβέρνησης και του κ. Τσίπρα, οφεί-
λουµε να το οµολογήσουµε.

Παράλληλα, έχουµε να αντιµετωπίσουµε την κλιµάκωση από την
πλευρά της Τουρκίας, την καθηµερινή κλιµάκωση της προκλητικό-
τητας των γειτόνων µε παραβιάσεις, µε απειλές, µε δηλώσεις ότι
θα κάνουν γεώτρηση όπου θέλουν χωρίς να ρωτήσουν κανέναν. 

Και εµείς έχουµε ζητήσει µία σύσκεψη πολιτικών Αρχηγών υπό
τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας για να συζητήσουµε όλα αυτά τα
µείζονα θέµατα που απασχολούν την καθηµερινότητα, για την
εθνική άµυνα, για την εξωτερική πολιτική, για την οικονοµία, για
τα πάντα και εδώ και τρία χρόνια ο Πρωθυπουργός χαρακτηρι-
στικά µας την αρνείται.
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Και αντί, λοιπόν, να συζητάµε όλα αυτά τα σοβαρά θέµατα σε
αυτή την τριήµερη συζήτηση, το µόνο που ενδιαφέρει τον κ. Τσί-
πρα είναι το debate του µε τον κ. Μητσοτάκη.

Δεν είστε οι δυο σας, κύριε Τσίπρα και αν θέλετε debate, να
φωνάξετε όλους τους πολιτικούς Αρχηγούς, να κάτσετε στο τρα-
πέζι και να συζητήσετε µαζί τους για όλα τα θέµατα, να κάνετε
και τον απολογισµό, να καταλογιστούν και ευθύνες και ούτω κα-
θεξής.

Και προχθές το βράδυ οµολογώ πως άκουσα πολλά και διά-
φορα για βίλες, για κότερα, για σχέσεις µε επιχειρηµατίες, για
σκάνδαλα ποικίλης ύλης και ούτω καθεξής. Άκουσα, επίσης, έναν
αριστερό Πρωθυπουργό ο οποίος τάσσεται κατά των ελίτ να
κάνει χρήση των benefits των ελίτ, αυτούς που καταδικάζει, να
χρησιµοποιεί δηλαδή τα µέσα που του δίνουν και να κάνει δια-
κοπές, µάλιστα µετά από δεκαπέντε µέρες από έναν τροµερό
απολογισµό εκατό νεκρών στο Μάτι. Εγώ, αν ήµουν Πρωθυπουρ-
γός, θα είχα χάσει τον ύπνο µου, δεν θα είχα όρεξη να πάω σε
ένα σκάφος, να ανάψω πούρο και να κάνω διακοπές. 

Και το µεµπτό δεν είναι ότι έκανε διακοπές πάνω σε ένα σκά-
φος, το µεµπτό είναι ότι είναι δώρο το οποίο δεν είχε δηλώσει.
Διότι γνωρίζουµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα τον Κώδικα Δεοντο-
λογίας, ότι οτιδήποτε έρθει σαν δώρο άνω των 200 ευρώ πρέπει
να δηλωθεί, διαφορετικά εγείρει υπόνοιες χρηµατισµού. Και µι-
λάµε για ένα δώρο, επειδή δεν ήταν και ο εκλιπών και δεν ήταν
και η οικογένεια παρούσα στο σκάφος. Του το έδωσε δώρο, του
το παραχώρησε, δώρο δεκάδων χιλιάδων ευρώ.

Αυτό που δεν ακούσαµε αυτές τις µέρες και αυτό που δεν
άκουσε και ο ελληνικός λαός είναι κάτι από τον λόγο που µας εµ-
πιστεύτηκε µε την ψήφο του ο ελληνικός λαός να τον εκπροσω-
πούµε στο εθνικό Κοινοβούλιο, εδώ πέρα. Δεν ακούσαµε τίποτα
απολύτως για την ουσία της πολιτικής αυτής καθαυτής. Απλά γί-
ναµε µάρτυρες µιας συζήτησης πεζοδροµίου -ούτε καν καφε-
νείου, γιατί στο καφενείο γίνονται και πραγµατικές και
ουσιαστικές συζητήσεις πάρα πολλές φορές- ενός ακόµη φιά-
σκου, µιας στείρας και χαµηλού επιπέδου αντιπαράθεσης, µιας
ακραίας και ακατανόητης πολιτικής πόλωσης -που ο µόνος στό-
χος που έχει είναι ο άρρωστος δικοµµατισµός- µιας αντιπαράθε-
σης που πραγµατικά αποστρέφεται όλος ο ελληνικός λαός. 

Αηδιάζει µε την εικόνα που είδε για άλλη µια φορά στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο, κοκοροµαχίες, προσωπικές µικρότητες. Πραγ-
µατικά, όλα αυτά ευτελίζουν τον πολιτικό κόσµο. 

Ο Έλληνας πολίτης αδυνατεί να ανταπεξέλθει στην καθηµερι-
νότητά του, δεν µπορεί να έχει ούτε τις βασικές του ανάγκες, αγ-
κοµαχάει πραγµατικά για τα προβλήµατά του, θυσιάζεται εδώ
και δεκαετίες χτυπηµένος από τα µνηµόνια και τις περικοπές. Και
τι ακούει; Ανοίγει την τηλεόραση και βλέπει τα κόµµατα που ευ-
θύνονται για αυτή την κατάντια, για αυτή τη ληστρική επιδροµή,
να µαλώνουν για κότερα, βίλες και κουµπαριές.

Πραγµατικά, κύριοι συνάδελφοι, ντροπή! Εγώ προσωπικά
ντρέποµαι. 

Η Κυβέρνηση µετέτρεψε µια πρόταση δυσπιστίας εναντίον
ενός Υπουργού της σε πρόταση ψήφου εµπιστοσύνης, πιστεύον-
τας ότι µία εφ’ όλης της ύλης συζήτηση θα την ευνοούσε. Και τι
ήθελε στην ουσία να κάνει; Να αλλάξει την ατζέντα, τουλάχιστον
έτσι πίστευε. Και δεν της βγήκε, γιατί δεν υπολόγιζε ούτε τις απο-
καλύψεις για το Μάτι ούτε τις αποκαλύψεις για το κότερο. Και τι
έγινε; Έφυγε ο Πρωθυπουργός τρέχοντας και πήγε στο Ζάππειο
για να φέρει τα µέτρα που είχε υπολογίσει να φέρει αργότερα
νωρίτερα, έτσι ώστε να αλλάξει την ατζέντα και πάλι. Και τι να
δώσει, για να πάµε στην πραγµατικότητα; Ψιχία. 

Και να ξεκαθαρίσουµε κάτι: Έστω και 1 ευρώ να πάρει πίσω
Έλληνας πολίτης από αυτά που του έχουν κλαπεί όλα αυτά τα
χρόνια από όλες τις κυβερνήσεις, εννοείται ότι είµαστε υπέρ ως
Ένωση Κεντρώων και θα το στηρίξουµε.

Ξεκαθαρίζουµε, όµως, ότι δεν πρόκειται για κυβερνητικές πα-
ροχές, αλλά για επιστροφή κλεµµένων και µάλιστα κλεµµένων
που έχουν υφαρπαγεί από τον ελληνικό λαό και αυτά που του
επιστρέφετε είναι το πολύ ένα δέκατο από αυτά που του έχετε
πάρει. 

Τα µισά, λοιπόν, από αυτά που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός,
όπως η µείωση της εισφοράς αλληλεγγύης, η µη µείωση του

αφορολογήτου, αφορούν τον προϋπολογισµό του 2020. Πιθανό-
τατα τότε να είστε στην αντιπολίτευση. Ποτέ στην ιστορία του
τόπου -τουλάχιστον δεν το θυµάµαι εγώ, µπορεί να κάνω και
λάθος- δεν έχουν ανοίξει έτσι οι κουµπαράδες για να µοιραστεί
ζεστό χρήµα, κυριολεκτικά λίγες µόνο ηµέρες πριν από µία εκλο-
γική αναµέτρηση, µε έναν και µόνο στόχο, τον αποπροσανατολι-
σµό και την ψηφοθηρία. Αυτό το τροµερό σύνθηµα που λέγαµε
επί τριάντα χρόνια «Τσοβόλα, δώσ’ τα όλα», σταµάτησε να υπάρ-
χει. Ούτε τριάντα χρόνια δεν άντεξε.

Δεκαετίες ολόκληρες ο Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων, ο
Βασίλης Λεβέντης, και σύσσωµη η Ένωση Κεντρώων, κατακε-
ραύνωναν το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία για τα ρουσφέτια
και τις πολιτικές συναλλαγής που έκαναν και οδήγησαν τη χώρα
σε αυτήν την κρίση που βιώνουµε την τελευταία δεκαετία. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ µπορεί άνετα να χαρακτηριστεί ως ο
άξιος συνεχιστής όλων των προηγουµένων και µάλιστα ως µία
από τις χειρότερες κυβερνήσεις από τη Μεταπολίτευση και µετά.
Είστε τόσο βέβαιοι για τη συντριβή σας, που συνειδητά επιλέγετε
την επικοινωνία και όχι την ουσιαστική διαχείριση αυτής της κρί-
σης πριν εγκαταλείψετε τις αγαπηµένες σας καρέκλες.

Σε αυτήν την κατηφόρα την Κυβέρνηση ακολούθησε και το
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, διότι πολύ απλά παρα-
κολουθήσαµε δύο πολιτικούς αρχηγούς σε ρόλο µονοµάχων να
ευτελίζουν τον πολιτικό λόγο και να απογοητεύουν τον Έλληνα
πολίτη. 

Εµείς ως Ένωση Κεντρώων δεν έχουµε σκοπό να σας ακολου-
θήσουµε σε όλο αυτό το παιχνίδι, αυτήν την κατάντια που έχετε
φέρει στο ελληνικό Κοινοβούλιο και µάλιστα θα σας προτείνουµε
να σταµατήσετε την κοκοροµαχία γιατί προσβάλλετε και εµάς,
τους συναδέλφους σας, αλλά κυρίως την ελληνική κοινωνία. Κα-
νένας σας εδώ δεν δικαιούται να οµιλεί για ηθικό πλεονέκτηµα,
διότι στην πράξη έχετε δοκιµαστεί όλοι και έχετε αποτύχει. Κα-
νένας δεν είναι θεµατοφύλακας της ηθικής και δεν δικαιούται να
παρουσιάζεται ως τέτοιος. 

Όλα αυτά τα µέτρα, αν τα αθροίσουµε, δεν αποτελούν παρά
µόνο ένα µικρό κλάσµα, όπως είπα και στην αρχή, των όσων
εσείς έχετε κλέψει, αλλά και οι προηγούµενες κυβερνήσεις.
Εµείς δεν κατηγορούµε µόνον εσάς. Έχετε παραδειγµατιστεί
από τους προηγούµενους. Όπως λέτε φέρνετε πίσω τα κλεµ-
µένα. Τα κλεµµένα δεν είναι µόνον από τους προηγούµενους.
Είναι και δικά σας. Όταν καταργούσατε το ΕΚΑΣ, όταν αυξάνατε
την εισφορά αλληλεγγύης, όταν µειώνατε το αφορολόγητο, όταν
αυξάνατε τους φόρους και ποινικοποιούσατε οποιαδήποτε προ-
σπάθεια µίας επιχείρησης να είναι βιώσιµη και να µπορέσει επι-
τέλους να µείνει στη χώρα και να µην φύγει στο εξωτερικό,
δηµιουργούσατε το δικό σας µατωµένο πλεόνασµα, κάτι για το
οποίο κατηγορούσατε τις προηγούµενες κυβερνήσεις που έφερ-
ναν µέτρα πάνω σε µατωµένα πλεονάσµατα και δεν τα ψηφίζατε
ποτέ εσείς.

Η Κυβέρνησή σας αυτήν την τετραετία έχει καταφέρει να κάνει
είκοσι πέντε περικοπές συντάξεων έµµεσες. Δεν µιλάω για τις
οριζόντιες, για να µην παρεξηγηθώ, γιατί κατηγορήθηκα και γι’
αυτό σε ένα πάνελ, ότι µιλούσα για περικοπές συντάξεων. Ναι,
βεβαίως, όταν περικόπτεις το ΕΚΑΣ, όταν αυξάνεις το αφορολό-
γητο, όταν ανεβάζεις τους φόρους, µειώνεται το εισόδηµα του
συνταξιούχου, άρα του κόβεις τη σύνταξη. Είναι απλά τα πράγ-
µατα. Πάνω από είκοσι πέντε φορές η δική σας Κυβέρνηση έχει
κόψει τις συντάξεις. Μερικά µόνα επιστρέφετε -και δικά σας
κλεµµένα, όχι µόνον της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Κα-
ταθέτω σχετικό πίνακα, για να µπορείτε να τον δείτε αναλυτικά
και να φρεσκάρω τη µνήµη σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Μάριος Γε-
ωργιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πί-
νακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Παράλληλα, κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ η
παραβατικότητα, το έγκληµα και η ατιµωρησία έχουν εκτιναχθεί
στα ύψη, δηµιουργώντας ένα πραγµατικό αίσθηµα φόβου στον
αποσαθρωµένο κοινωνικό ιστό. Οι γειτονιές της Αθήνας δέχονται
επιθέσεις, τα Εξάρχεια είναι άβατο για τους πολίτες, ακόµα και
για τους ίδιους τους κατοίκους.
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Και εσείς τι κάνετε; Η Κυβέρνηση περί άλλων τυρβάζει. Αυτό
είναι το αποτέλεσµα της υιοθέτησης της ανοχής που έχετε από
την πλευρά σας, της ιδιαίτερα παθητικής στάσης που έχετε ως
απλός παρατηρητής, από την εκάστοτε πολιτική ηγεσία του αρ-
µοδίου Υπουργείου, αλλά και από την απαράδεκτη κατ’ εµάς νο-
µοθέτηση του νόµου Παρασκευόπουλου που έχει επιτρέψει σε
κάθε καρυδιάς καρύδι να µπορεί κυκλοφορεί ελεύθερο στους
δρόµους. 

Πάντως δεν τα κάνατε όλα λάθος. Να είµαστε ειλικρινείς.
Υπάρχει και κάτι που κάνετε σωστά. Διορίζετε. Αυτό το κάνετε
σωστά. Φτιάχνετε τον κοµµατικό σας στρατό. Ογδόντα τέσσερις
χιλιάδες πεντακόσιοι νέοι εγγεγραµµένοι είναι τα δικά σας στε-
λέχη στο µητρώο στελεχών του ΣΥΡΙΖΑ. Οπότε το όποιο ηθικό
πλεονέκτηµα και αν είχατε ως Κυβέρνηση να ξέρετε ότι το έχετε
χάσει προ πολλού.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ – ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Τι ακριβώς κά-
νουν οι ογδόντα τέσσερις χιλιάδες;

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
έχετε διορίσει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μην διακόπτετε.
Δεν είναι σωστό.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Μπορώ να απαντήσω, δεν έχω πρόβληµα.

Τι ακριβώς κάνουν οι ογδόντα τέσσερις χιλιάδες; Σε κάθε νο-
µοσχέδιο που έρχεται δηµιουργείτε και µια νέα γραµµατεία τρι-
µελή, πενταµελή, µε δεκαπέντε άτοµα η καθεµία. Τα έχουµε δει.
Τα έχουµε πει. Δεν χρειάζεται να τα πούµε πάλι. Μπορώ να σας
τα φέρω.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Τριάντα χιλιάδες
στις γραµµατείες;

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Μπορώ να σας τα φέρω. Ογδόντα τέσσερις χιλιάδες πεντακόσιες
συµβάσεις έχετε κάνει είτε ορισµένου είτε αορίστου χρόνου.
Αυτά είναι θέµατα από τον κρατικό προϋπολογισµό. Δεν σας
αρέσει να τα ακούτε, αλλά θα τα ακούσετε. Μπαίνετε πλέον στο
ίδιο κάδρο µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις. Έχετε τις ίδιες ευ-
θύνες µε τις κυβερνήσεις των τελευταίων δεκαετιών, του ΠΑΣΟΚ
και της Νέας Δηµοκρατίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πεπραγµένα και το βεβαρη-
µένο παρελθόν αυτής της Κυβέρνησης δεν επιτρέπουν σε κανέ-
ναν να σας εµπιστευθεί ούτε για κάποιο δήµο ή για µια κοινότητα.
Και θα το δείτε το αποτέλεσµα στις εκλογές. Οι υποσχέσεις και
τα ψέµατα ήταν και είναι αναρίθµητα, τα λόγια παχιά, τα έργα
ισχνά. Αναµφίβολα θα πάρετε την απάντηση του ελληνικού λαού,
που θα δοθεί σύντοµα και θα είναι αυτή που σας αρµόζει. 

Εµείς καλούµε τους πολίτες να κλείσουν τα αυτιά στις δικές
σας σειρήνες και να επιλέγουν υγιείς δυνάµεις, καθαρές δυνά-
µεις, όπως είναι η Ένωση Κεντρώων, ένα κόµµα που δεν χρω-
στάει δάνεια, που δεν εµπλέκεται σε σκάνδαλα, που δεν έχει
offshore, που δεν την ελέγχουν τα συµφέροντα και που είναι η
εγγύηση για τη συνεργασία και τη συνεννόηση, η οποία θα επι-
βάλει στους πάντες να λογοδοτούν και δεν θα επιτρέψει σε καµ-
µία κυβέρνηση να µπορεί να έχει -σε εισαγωγικά- µια εσωτερική
κοινοβουλευτική χούντα των «εκατόν σαράντα πέντε συν» προ-
θύµων γυρολόγων να ψηφίζουν τα πάντα όλα πριν καν τα διαβά-
σουν. 

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε έναν απολογισµό -και σας ευ-
χαριστώ για την ανοχή σας- για το τι έχει κάνει η Ένωση Κεν-
τρώων µέσα σε αυτά τα τέσσερα χρόνια που βρίσκεται στην
ελληνική Βουλή. Είµαστε από τα λεγόµενα «µικρά κόµµατα». Εί-
µαστε ένα µικρό κόµµα, είµαστε στο 3,5%, είναι η πρώτη φορά
που µπήκαµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο και έχουµε κάνει αρκετές
προσπάθειες και είµαστε το κόµµα µε τις περισσότερες προτά-
σεις στην ιστορία του Κοινοβουλίου από τα λεγόµενα «µικρά κόµ-
µατα». Δεν έχει ακουστεί τίποτα.

Προτείναµε να γίνει σύσκεψη πολιτικών Αρχηγών και δηµοψή-
φισµα για το σκοπιανό. Προτείναµε συνταγµατικές αλλαγές που
θα ήταν τοµή στην δηµοκρατία, όπως είναι η συνταγµατική θέ-
σπιση της απλής αναλογικής, η ποινικοποίηση του ρουσφετιού
και πάρα πολλά άλλα πράγµατα. Προτείναµε εξορθολογισµό του
δηµοσίου -εδώ είναι η απάντησή µου προς εσάς που θορυβηθή-

κατε µόλις σας είπα για τους ογδόντα τέσσερις χιλιάδες πεντα-
κόσιους διορισµούς που κάνατε-, ώστε να επιβραβευθούν οι πα-
ραγωγικοί και δηµιουργικοί και ευσυνείδητοι δηµόσιοι υπάλληλοι
και να εντοπιστούν και να αποµακρυνθούν οι κόθροι που έχουν
γεµίσει επί όλων των κυβερνήσεων τον δηµόσιο τοµέα εις βάρος
και των συναδέλφων τους, αλλά και της ελληνικής κοινωνίας.

Έχουµε προτείνει –τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- περικο-
πές µόνο για τις υψηλές συντάξεις. Και όταν λέµε υψηλές συν-
τάξεις εννοούµε από τα 1.500 ευρώ και πάνω, όχι να πειράζουµε
τους χαµηλοσυνταξιούχους, να µπορούν να ανασάνουν. Κατα-
θέσαµε καινοτόµες προτάσεις για την παιδεία, για την εξωτερική
πολιτική, για τα εξοπλιστικά. Έχουµε τεράστιο πρόγραµµα, αλλά
δυστυχώς όλα αυτά απευθύνονται εις ώτα µη ακουόντων. Γι’
αυτό ζητάµε ο ελληνικός λαός να δυναµώσει ακόµα περισσότερο
τη φωνή µας, γιατί ο Έλληνας µπορεί να τα καταφέρει και εµείς
ως Ένωση Κεντρώων µπορούµε πλέον µπορούµε να εγγυηθούµε
ότι θα υλοποιήσουµε τις δεσµεύσεις µας και ότι δεν έχουµε πα-
ρεκκλίνει ποτέ από αυτό που πιστεύουµε. Από την πρώτη ηµέρα
που µπήκαµε στην ελληνική Βουλή και για χρόνια δεν έχουµε αλ-
λάξει στάση σε τίποτα. 

Και επειδή στον κ. Τσίπρα αρέσει και η ποίηση, θα του αφιε-
ρώσω και εγώ έναν στίχο του Καβάφη: «Αποχαιρέτα την την Αλε-
ξάνδρεια που χάνεις».

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 52ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε µε τον Υπουργό Εσωτερικών, τον κ. Χαρίτση.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τους Βουλευτές που έδειξαν ανοχή για να µπο-

ρέσω να µιλήσω λίγο νωρίτερα, γιατί οι υποχρεώσεις του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών αυτές τις µέρες είναι ιδιαίτερα αυξηµένες
λόγω της προετοιµασίας των εκλογών.

Θα ήθελα να µου επιτρέψετε µία µικρή αναφορά. Δεν είναι
παρών στην Αίθουσα, αλλά επειδή ο κ. Γεωργιάδης πριν από λίγο
το έκανε -βεβαίως έχει δικαίωµα να κάνει όσο οξεία κριτική θέλει
στην Κυβέρνηση, Βουλευτής της Αντιπολίτευσης είναι άλλωστε-
καλό θα ήταν να µη χρησιµοποιούνται όροι όπως «κοινοβουλευ-
τική χούντα». Μπορεί να είµαστε νεότεροι σε ηλικία, αλλά επειδή
ξέρουµε πολύ καλά τι ιστορικό βάρος έχουν για τη χώρα µας
αυτοί οι όροι, καλό θα ήταν να αποφεύγονται από Βουλευτές
όλων των δηµοκρατικών πτερύγων της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι µε την πρόταση µοµ-
φής που κατέθεσε ο κ. Μητσοτάκης, προσφέρει τελικά άθελά
του µία πολύτιµη υπηρεσία στη χώρα, καθώς έδωσε τη δυνατό-
τητα στον Πρωθυπουργό να µετατρέψει αυτήν την πρόταση σε
ψήφο εµπιστοσύνης και επιτέλους να συζητήσουµε για την ουσία
της πολιτικής αντιπαράθεσης, να µιλήσουµε για τα πεπραγµένα,
αλλά και για το σχέδιο κάθε πολιτικής δύναµης για την επόµενη
µέρα της χώρας και της οικονοµίας. Να τοποθετηθούµε εν ολί-
γοις για αυτά τα οποία πραγµατικά καίνε τους Έλληνες πολίτες,
αυτά τα οποία το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης το τε-
λευταίο διάστηµα, τους τελευταίους µήνες -θα έλεγα- αποφεύγει
συστηµατικά να συζητήσει όπως «ο διάολος το λιβάνι».  Γιατί
είναι χαρακτηριστικό ότι από τον Αύγουστο του 2018 και µετά,
από όταν δηλαδή καταφέραµε να βγάλουµε τη χώρα από το µνη-
µόνιο, παρακολουθούµε από τη Νέα Δηµοκρατία και το µιντιακό
σύστηµα, το οποίο τη στηρίζει, µία τεράστια εκστρατεία παρα-
πληροφόρησης και αποπροσανατολισµού της κοινής γνώµης. 

Ο στόχος είναι ένας: Να µη συζητηθούν ποτέ τα πραγµατικά
επίδικα, τα προγράµµατα, οι προτάσεις, οι θέσεις των κοµµάτων
για την οικονοµία για το κοινωνικό κράτος, για την εργασία και
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τα δικαιώµατα, για την Ευρώπη –µιας και έχουµε και ευρωεκλο-
γές µπροστά µας- και για τη δηµοκρατία.

Μου έκανε εντύπωση µία αποστροφή του λόγου του κ. Μητσο-
τάκη µόλις προχθές στην εναρκτήρια οµιλία του σε αυτή την
τριήµερη συζήτηση, η οποία µάλιστα δεν έχει συζητηθεί στην
Βουλή αυτές τις µέρες. Είπε, λοιπόν, ο κ. Μητσοτάκης -και αυτό
νοµίζω είναι πολύ χαρακτηριστικό της λογικής που έχει η Νέα
Δηµοκρατία και ο ίδιος προσωπικά- από τα Πρακτικά διαβάζω:
«Θα συζητήσουµε και για την οικονοµία, αφού συζητήσουµε
όµως, πρώτα για το µείζον». Δηλαδή η οικονοµία δεν είναι το µεί-
ζον. Τα ζητήµατα που αφορούν το µέλλον της ελληνικής οικονο-
µίας, το µέλλον της ελληνικής κοινωνίας δεν είναι το µείζον για
τον κ. Μητσοτάκη. 

Νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ χαρακτηριστική αυτή η απο-
στροφή -δεν ξέρω αν του ξέφυγε ή αν όντως εσκεµµένα ένας λο-
γογράφος του το είχε γράψει- του λόγου του κ. Μητσοτάκη, γιατί
κατά τη γνώµη µου αυτό το οποίο έγινε σαφές, πιο ξεκάθαρα
από κάθε άλλη φορά στην προχθεσινή συζήτηση στη Βουλή,
ήταν ότι όποιος έχει την µιντιακή υπεροπλία επιλέγει την αντιπα-
ράθεση µε όρους κιτρινισµού, ενώ όποιος έχει την πολιτική υπε-
ροπλία επιλέγει την αντιπαράθεση µε προγραµµατικούς όρους.

Και τώρα, λοιπόν, ήρθε η ώρα για την αντιπαράθεση µε προ-
γραµµατικούς όρους και πρώτα από όλα βεβαίως, για την οικο-
νοµία. Εδώ οι αριθµοί νοµίζω ότι µιλούν από µόνοι τους. Την
περίοδο 2010 - 2014 πήρατε µέτρα 63 δισεκατοµµύρια ευρώ και
τι καταφέρατε; Βυθίσατε την οικονοµία, απώλεια εθνικού εισο-
δήµατος 25% και η ανεργία να έχει εκτοξευτεί στο 28%. Και µά-
λιστα, παρ’ όλη αυτή την πρωτοφανή για καιρό ειρήνης
δηµοσιονοµική προσαρµογή δεν καταφέρατε ποτέ να πιάσετε
ούτε τους στόχους, που οι ίδιοι είχατε συµφωνήσει µε τους δα-
νειστές µε αποτέλεσµα η αξιοπιστία της χώρας να βρεθεί στο
ναδίρ. Αυτή είναι σε τίτλους η κληρονοµιά την οποία άφησαν
στην ελληνική οικονοµία οι κυβερνήσεις της περιόδου 2010 -
2014. 

Υπάρχει κάποια σύγκριση µεταξύ αυτών των πεπραγµένων και
όσων συνέβησαν τα τελευταία τέσσερα χρόνια, την περίοδο 2015
- 2019, όταν αυτή η Κυβέρνηση, η δικιά µας Κυβέρνηση, κάτω
από εξαιρετικά δύσκολες, αντίξοες συνθήκες και µε ένα πολύ
ισχυρό µέτωπο εναντίον της, εντός και εκτός συνόρων, κατάφερε
να ξαναστήσει την οικονοµία στα πόδια της, κατάφερε να απο-
καταστήσει τη διεθνή αξιοπιστία της χώρας και να ανακτήσει την
πρόσβαση στις αγορές; Και το πιο σηµαντικό βεβαίως, κατάφερε
να βγάλει τη χώρα από τα µνηµόνια και την ασφυκτική επιτροπεία
στην οποία οι δικές σας κυβερνήσεις την είχαν βάλει το 2010. 

Διότι, βεβαίως, τι να συγκρίνουµε; Να συγκρίνουµε το 25%
ύφεση το 2010 - 2014, µε την ανάπτυξη την οποία έχουµε πετύχει
τα τελευταία δύο χρόνια 2% και 2,5% και µε όλους τους διεθνείς
οργανισµούς να λένε ότι αυτή η ανάπτυξη θα είναι διατηρήσιµη
και τα επόµενα χρόνια; Το 28% της ανεργίας µε την επιτυχία της
Κυβέρνησης µας να µειώσει, σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες,
κατά δέκα ποσοστιαίες µονάδες στην ανεργία τα τελευταία τρία
χρόνια; Τον αποκλεισµό από τις αγορές µε την επιτυχή έξοδο σε
αυτές το τελευταίο διάστηµα, µε ιστορικά χαµηλά επιτόκια µε τα
οποία δανειζόµαστε σήµερα; Αυτά είναι τα γενικά συγκρίσιµα µε-
γέθη -αν θέλετε- στο οικονοµικό πεδίο και νοµίζω ότι τα νούµερα
µιλούν από µόνα τους.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να κάνω και µία ειδική αναφορά,
επειδή για τα θέµατα της οικονοµίας υπάρχουν και άλλα θέµατα
ενδεχοµένως, τα οποία έχουν πάρει δευτερεύουσα θέση στη δη-
µόσια συζήτηση και σχετίζονται και µε το χαρτοφυλάκιο το οποίο
διαχειριζόµουν την προηγούµενη περίοδο στο Υπουργείο Οικο-
νοµίας και Ανάπτυξης. 

Είδαµε, λοιπόν, τη χώρα µέσα σε περίοδο κρίσης να βρίσκεται
στις τελευταίες θέσεις της Ευρώπης στην απορρόφηση ευρω-
παϊκών πόρων, µε όλα τα µεγάλα έργα, όπως οι οδικοί άξονες,
να είναι πλήρως παγωµένα, τα οποία εµείς καταφέραµε τελικά
να υλοποιήσουµε και τη χώρα βεβαίως, για όλες αυτές τις απο-
τυχίες του προηγούµενου διαστήµατος, να κινδυνεύει να πληρώ-
σει πρόστιµα πολλών δισεκατοµµυρίων στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
µε υπερδεσµεύσεις στα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα
του ΕΣΠΑ, αλλά και στον αναπτυξιακό νόµο που ξεπερνούσαν τα

6 δισεκατοµµύρια ευρώ, όταν την ίδια στιγµή εντάσσονταν σω-
ρηδόν έργα -µέχρι την τελευταία µέρα πριν τις εκλογές του Ια-
νουαρίου του 2015- στα προγράµµατα αυτά, χωρίς καµµία
αντίστοιχη δέσµευση πόρων, υπονοµεύοντας έτσι το µέλλον της
ελληνικής οικονοµίας.

Αυτή ήταν η κληρονοµιά των προηγούµενων κυβερνήσεων που
µας παρέδωσε, µας κληροδότησε στο Υπουργείο Οικονοµίας.
Αυτά καταφέραµε να εξυγιάνουµε τα προηγούµενα χρόνια και
να φέρουµε τη χώρα στις πρώτες θέσεις της Ευρώπης, στην κο-
ρυφή, στη δυνατότητα απορρόφησης ευρωπαϊκών κονδυλίων και
άρα, στη δυνατότητα να αξιοποιηθούν αυτά για την υλοποίηση
πολύ σηµαντικών έργων για την ελληνική οικονοµία, ειδικά µέσα
στις συνθήκες της κρίσης.

Στην εργασία και στις συντάξεις βεβαίως, επίσης η σύγκριση
είναι για σας πάρα πολύ επιβαρυντική. Σας τα είπε αναλυτικά
λίγο νωρίτερα η Υπουργός Εργασίας και για τις συντάξεις και για
τα ελλειµµατικά ασφαλιστικά ταµεία, τα οποία µετατράπηκαν σε
πλεονασµατικά και για το κόψιµο του κατώτατου µισθού και την
εγκαθίδρυση του υποκατώτατου, τα οποία εµείς καταφέραµε να
αντιστρέψουµε. Αυτές είναι επιτυχίες της Κυβέρνησής µας, τις
οποίες βεβαίως εσείς δεν θα µπορούσατε ούτε καν να τις ονει-
ρευτείτε.

Και νοµίζω ότι δεν θα είχε νόηµα να επεκταθούµε, ήδη αναλύ-
θηκαν και από συναδέλφους τις προηγούµενες ηµέρες οι επιτυ-
χίες στον τοµέα της υγείας για παράδειγµα µε τους ανασφά-
λιστους και µε την πρωτοβάθµια υγεία, την οποία χρηµατοδοτή-
σαµε το προηγούµενο διάστηµα, µε τα κέντρα κοινότητας, µε τη
δυνατότητα στήριξης ευπαθών οµάδων, µε τους βρεφονηπιακούς
σταθµούς που διπλασιάσαµε σχεδόν τον αριθµό των παιδιών που
τα τελευταία τρία χρόνια µπαίνουν δωρεάν µέσα από τα ευρω-
παϊκά προγράµµατα.

Και µιας και αναφέρθηκα σε βρεφονηπιακούς σταθµούς, θα
µου επιτρέψετε να κάνω µία ιδιαίτερη και πιο αναλυτική αναφορά
στα ζητήµατα της τοπικής αυτοδιοίκησης, που είναι ζητήµατα
του Υπουργείου Εσωτερικών, αλλά βρισκόµαστε και λίγες µόλις
µέρες πριν από τις αυτοδιοικητικές εκλογές. 

Τι συνέβη, λοιπόν, στην τοπική αυτοδιοίκηση τα προηγούµενα
οκτώ, εννέα χρόνια; Είχαµε µια πολιτική από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις την περίοδο 2010 - 2014, η οποία οδήγησε σε περι-
κοπή της δηµόσιας χρηµατοδότησης προς τους δήµους και τις
περιφέρειες κατά 60%. Και µάλιστα, το ποσοστό αυτό ανέρχεται
στο 80%, όταν µιλάµε για τους επενδυτικούς πόρους που αφο-
ρούν τους δύο βαθµούς της αυτοδιοίκησης. Αυτά κάνανε οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις.

Εµείς από τη µεριά µας αυτό το οποίο κάναµε ήταν να αυξή-
σουµε φέτος, για δεύτερη συνεχόµενη χρονιά, τους κεντρικούς
αυτοτελείς πόρους και να δηµιουργήσουµε νέα χρηµατοδοτικά
προγράµµατα, όπως το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», το οποίο
µέσα σε λιγότερο από έναν χρόνο έχει χρηµατοδοτήσει µε πε-
ρισσότερα από 2 δισεκατοµµύρια ευρώ τους δήµους σε όλη τη
χώρα για την υλοποίηση σηµαντικών έργων τοπικών υποδοµών
τα οποία λίµναζαν, τα οποία δεν είχαν ξεκινήσει ή είχαν αφεθεί
στην τύχη τους και τα είχαν παρατήσει οι αυτοδιοικητικές αρχές
εδώ και πολλά χρόνια. 

Στο κοµµάτι των προσλήψεων, οι προηγούµενες κυβερνήσεις,
εσείς, παγώσατε τις προσλήψεις µε αποτέλεσµα πολλοί δήµοι
να φτάσουν στα όρια της δυνατότητας να λειτουργήσουν. Είχαµε
δήµους οι οποίοι δεν είχαν ούτε έναν µηχανικό, ούτε έναν λογι-
στή στο λογιστήριο τους, ούτε έναν νοµικό στην νοµική τους
υπηρεσία, οι οποίοι δεν µπορούσαν να καταρτήσουν στοιχει-
ωδώς έναν προϋπολογισµό, να τον περάσουν από το δηµοτικό
συµβούλιο και να λειτουργήσουν.

Εµείς, λοιπόν, απέναντι σε αυτή την κατάσταση, αυτήν την
πολύ δύσκολη πραγµατικότητα για το χώρο της αυτοδιοίκησης,
προχωρήσαµε σε ένα µεγάλο πρόγραµµα προσλήψεων, µε οκτώ
χιλιάδες πεντακόσιες προσλήψεις στον χώρο της καθαριότητας
σε ανταποδοτικές υπηρεσίες και µε ένα τριετές πλάνο για την
τριετία 2019, 2020, 2021 προσλήψεων επιστηµονικού προσωπι-
κού σε όλους τους δήµους της χώρας µε ιδιαίτερη στους µι-
κρούς ορεινούς και νησιωτικούς δήµους. 

Επιχειρήθηκε, επίσης, από εσάς, από τις δυνάµεις της σηµε-
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ρινής Αντιπολίτευσης την περίοδο 2010 - 2014 η εκχώρηση ση-
µαντικών κρίσιµων λειτουργιών της αυτοδιοίκησης στον ιδιωτικό
τοµέα, σε εργολάβους, όταν επιβάλλατε ένα καθεστώς ελαστι-
κής απασχόλησης για δεκάδες χιλιάδες συµβασιούχους στον
χώρο της αυτοδιοίκησης.

Εµείς αντιστρέψαµε αυτή την τάση ιδιωτικοποίησης, διασφα-
λίζοντας τον δηµόσιο χαρακτήρα των υπηρεσιών της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης και εξοικονοµώντας χρήµατα για τους πολίτες.
Αίρουµε σταδιακά όλες τις αδικίες οι οποίες υπήρξαν τα προ-
ηγούµενα χρόνια στον χώρο της αυτοδιοίκησης ως προς τους
εργαζόµενους στους ΟΤΑ και µάλιστα για πολλές από αυτές ο
κ. Μητσοτάκης, ο σηµερινός Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, έχει και προσωπική ευθύνη ως τότε Υπουργός Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης το 2014. Αναφέροµαι στους σχολικούς
φύλακες, αναφέροµαι στους δηµοτικούς αστυνοµικούς, δηλαδή
σε κατηγορίες εργαζοµένων οι οποίες αποκαθίστανται από την
Κυβέρνησή µας, µετά από την καταστροφική πολιτική της περιό-
δου 2010 - 2014. 

Και βεβαίως, δεν σταµατήσαµε µόνο εκεί. Μονιµοποιήσαµε
έναν πολύ σηµαντικό κοινωνικό θεσµό, το «Βοήθεια στο Σπίτι»
για τους δήµους σε όλη την Ελλάδα, κάτι το οποίο δεν είχε γίνει
εδώ και είκοσι χρόνια και οι εργαζόµενοι σε αυτό τελούσαν σε
καθεστώς οµηρίας, ενώ και το επόµενο διάστηµα, την επόµενη
εβδοµάδα, ο Πρωθυπουργός θα ανακοινώσει σηµαντικά µέτρα
στήριξης και για άλλες κατηγορίες εργαζοµένων στην αυτοδιοί-
κηση, όπως είναι για παράδειγµα ο πολύπαθος πραγµατικά κλά-
δος των σχολικών καθαριστριών. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκόµαστε λίγες µόνο µέρες
πριν από τις ευρωεκλογές και τις αυτοδιοικητικές εκλογές, οι
οποίες είναι και η πρώτη εκλογική αναµέτρηση η οποία διεξάγε-
ται στη χώρα µας, µετά από σχεδόν τέσσερα χρόνια γιατί βε-
βαίως αυτή η Κυβέρνηση έχει να επιδείξει, µεταξύ όλων των
άλλων, και µια δυνατότητα να παραµείνει στη διακυβέρνηση της
χώρας περισσότερο από οποιαδήποτε άλλη κυβέρνηση στην πε-
ρίοδο της κρίσης.

Οι εν λόγω εκλογικές αναµετρήσεις θα παίξουν καθοριστικό
ρόλο για την πορεία την οποία θα ακολουθήσει η χώρα το επό-
µενο διάστηµα, καθώς βρισκόµαστε σε ένα πολύ κρίσιµο, ιστο-
ρικό θα έλεγα, µεταίχµιο. Θα συνεχίσουµε και θα εδραιώσουµε
µια πορεία σταθερής και βιώσιµης ανάπτυξης και αποκατάστα-
σης της κοινωνικής συνοχής ή θα γυρίσουµε πίσω σε ξεπερα-
σµένες λογικές που εκπροσωπεί δυστυχώς η Νέα Δηµοκρατία
και οι οποίες µας οδήγησαν σε χρεοκοπία και στη βαρβαρότητα
των µνηµονίων;

Πριν από λίγες µέρες, πριν από τρεις µέρες, στις 7 Μαΐου, ζή-
σαµε µια ιστορική στιγµή, γιατί για πρώτη φορά µετά από σχεδόν
µια δεκαετία µνηµονίων και περιορισµένης κυριαρχίας, µια ελλη-
νική κυβέρνηση, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, προχώρησε στη θε-
σµοθέτηση παρεµβάσεων µε πολύ σηµαντική έκταση και βάθος,
οι οποίες ακουµπούν πολλές κοινωνικές οµάδες οι οποίες επλή-
γησαν από την κρίση, αλλά και τονώνουν την αναπτυξιακή προ-
οπτική της ελληνικής οικονοµίας. Γιατί βεβαίως στην εποχή των
fake news και του κιτρινισµού, η αλήθεια είναι ότι µε αυτή την
Κυβέρνηση ξεµπερδεύουµε µε τη λιτότητα. Η αλήθεια, επίσης,
είναι ότι περνάµε στη φάση της πραγµατικής ανάπτυξης, της ου-
σιαστικής ανάπτυξης, για την πλειοψηφία της κοινωνίας. Και η
αλήθεια αυτή δεν µπορεί να κρυφτεί, παρά τη λυσσαλέα προ-
σπάθεια της Νέας Δηµοκρατίας να πετάξει τη µπάλα στην κερ-
κίδα, προσπαθώντας αγωνιωδώς να αλλάξει την ατζέντα,
τραβώντας από τα µαλλιά θέµατα και αξιοποιώντας τον κιτρινι-
σµό και τη δηµοσιογραφία της κλειδαρότρυπας.

Η αλήθεια δεν κρύβεται, γιατί η αλήθεια αφορά τη ζωή εκα-
τοµµυρίων συµπολιτών µας. Αφορά την αποκατάσταση αδικιών
για τις οποίες η Αντιπολίτευση είναι υπεύθυνη. Γιατί πλέον µπο-
ρούµε στη βάση ενός συγκεκριµένου σχεδίου, µε µέτρα µόνιµου
χαρακτήρα να νοµοθετούµε εκ των προτέρων, ανάλογα µε τις
δυνατότητες της ελληνικής οικονοµίας. 

Και βεβαίως αυτή η ιστορική δέσµη µέτρων, την οποία ανακοί-
νωσε ο Πρωθυπουργός πριν από µόλις τρεις µέρες δεν είναι κε-
ραυνός εν αιθρία, ούτε κάποιο προεκλογικό τρικ. Έρχεται σε
συνέχεια της εξόδου της χώρας από τα µνηµόνια το καλοκαίρι

του 2018, της µη περικοπής των συντάξεων, της τήρησης µέχρι
κεραίας των εξαγγελιών του Πρωθυπουργού στη Διεθνή Έκθεση
Θεσσαλονίκης τον Σεπτέµβρη του 2018 που πλέον όλες αυτές οι
εξαγγελίες, όλες αυτές οι προτάσεις έχουν γίνει νόµος του κρά-
τους.

Επιπλέον –και αυτό κατά τη γνώµη µου πολιτικά είναι πολύ ση-
µαντικό- η συγκεκριµένη κίνηση της ανακοίνωσης των µέτρων
που θα υλοποιηθούν την επόµενη εβδοµάδα και νοµοθετικά, απο-
τελεί και ένα πολύ σηµαντικό σήµα για όλη την Ευρώπη. Ένα
σήµα που δείχνει, λίγες µέρες πριν από τις ευρωεκλογές, ότι
στην Ελλάδα η αριστερή Κυβέρνηση µπορεί να αποδείξει ότι η
λιτότητα, ο νεοφιλελεύθερος δογµατισµός και η ύφεση δεν απο-
τελούν µονόδροµο για την Ελλάδα και την Ευρώπη. Ένας εναλ-
λακτικός δρόµος βιώσιµης ανάπτυξης µε κοινωνική δικαιοσύνη
όχι µόνο αρχίζει να γίνεται πράξη, αλλά είναι και ο µόνος τρόπος
για να ανασχεθεί η εκρηκτική άνοδος της ακροδεξιάς, αλλά και
να αντιµετωπιστούν οι µεγάλες γεωπολιτικές, αναπτυξιακές και
περιβαλλοντικές προκλήσεις της εποχής µας.

Νοµίζω, κλείνοντας, ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση οφείλει να
δώσει µια καθαρή απάντηση στον ελληνικό λαό.

Συµφωνείτε µε αυτά τα µέτρα ανακούφισης, αποκατάστασης
αδικιών και αναπτυξιακής δυναµικής που εξήγγειλε ο Πρωθυ-
πουργός ή διαφωνείτε; Γιατί µόλις πριν από µια εβδοµάδα ο Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ. Μητσοτάκης, είχε
πει ότι δεν υπάρχει δυνατότητα για τη δέκατη τρίτη σύνταξη. 

Συµφωνείτε µε τον εκλεκτό του κ. Μητσοτάκη τον κ. Βέµπερ,
ο οποίος έσπευσε ελάχιστες ώρες µετά την ανακοίνωση των µέ-
τρων να καταδικάσει αυτή την πρωτοβουλία της Κυβέρνησης και
να επιτεθεί προσωπικά στον Έλληνα Πρωθυπουργό ή θεωρείτε
ότι σας κλέψαµε το πρόγραµµα;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Με τον Σαββίδη συµφωνείτε;
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Εντάξει, πάλι

την µπάλα στην εξέδρα. Μόνιµη τακτική, θα κρίνει ο ελληνικός
λαός. 

Πάντως, δεν µπορεί την ίδια στιγµή να λέτε ότι τα µέτρα αυτά
είναι προεκλογικού χαρακτήρα και την ίδια στιγµή να λέτε ότι
σας κλέψαµε το πρόγραµµα. Δεν µπορεί να συµβαίνουν και τα
δυο ταυτόχρονα.

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Οφείλετε, λοιπόν, µια καθαρή απάντηση, γιατί σε λίγες µέρες
πάµε και σε εκλογές και εγώ είµαι πεπεισµένος, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, παρά την προσπάθεια αυτή αποπροσανατολισµού,
παρά την προσπάθεια από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να πε-
ταχτεί η µπάλα στην κερκίδα, παρά την πολύ µεγάλη προσπάθεια
να µη συζητήσουµε τα επίδικα τα οποία απασχολούν την ελλη-
νική κοινωνία, ότι ο ελληνικός λαός και στις επόµενες ευρωεκλο-
γές θα δώσει τη νίκη στις δυνάµεις του ΣΥΡΙΖΑ και της
Προοδευτικής Συµµαχίας, ακριβώς γιατί τα πράγµατα στην Ελ-
λάδα και στην Ευρώπη έχουν αλλάξει. Γιατί η Ελλάδα και η Ευ-
ρώπη δεν µπορούν να γυρίσουν πίσω στις αµαρτωλές εποχές
του νεοφιλελεύθερου δογµατισµού.

Εµείς, απέναντι σε όλη αυτή την προσπάθεια αποπροσανατο-
λισµού, θα συνεχίσουµε τον αγώνα µαζί µε τον κόσµο, για να δια-
σφαλίσουµε ένα παρόν και µέλλον που αξίζει στους Έλληνες
πολίτες που υπέφεραν τόσα χρόνια εξαιτίας ακριβώς αυτών των
πολιτικών. Γιατί έχουµε απόλυτη πίστη στο κριτήριο και το ένστι-
κτο του ελληνικού λαού που τελικά θα δικαιώσει αυτή την πολύ
µεγάλη προσπάθεια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, οκτώ σπου-
δαστές πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων Αµερικής.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργιάδη, τι
θέλετε εσείς; 

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μια
διευκρίνιση θέλω να κάνω γιατί αναφέρθηκε ο κύριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Διευκρίνιση επί των
λεχθέντων;

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ναι,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν επιτρέπεται,
είστε και Αντιπρόεδρος. Άντε, για ένα λεπτό.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ούτε
για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν βάζω χρόνο, ορί-
στε έχετε τον λόγο.

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, να κάνω τη διευκρίνιση, γιατί αξίζει
να ακουστεί στην Αίθουσα. Λόγω του ότι είµαι πολύ προσεκτικός
στα λόγια µου είπα: «σε εισαγωγικά κοινοβουλευτική χούντα».
Θέλετε πολλά εισαγωγικά; Πολλά εισαγωγικά, διότι η πρακτική
του ότι ψηφίζουµε τα πάντα, χωρίς την ευρύτερη συναίνεση µε
εκατόν σαράντα πέντε συν κάποιους πρόθυµους δεν είναι δηµο-
κρατική και δεν θεωρώ σε καµµία των περιπτώσεων ότι κανένα
κόµµα του δηµοκρατικού τόξου µπορεί να παροµοιαστεί µε τη
χούντα. Γι’ αυτό τον λόγο είπα «κοινοβουλευτική χούντα» σε ει-
σαγωγικά.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Γεωργιάδη,

αυτό δεν ήταν διευκρίνιση, ήταν τοποθέτηση. 
Ο κ. Δηµήτριος Καµµένος έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Θέλει να διαγραφεί από τα Πρακτικά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θέλετε να γίνει δια-

γραφή, κύριε Γεωργιάδη;
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Όχι,

µια διευκρίνιση έκανα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Καµ-

µένο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, γίνεται µια πολύ ενδιαφέρουσα συζή-

τηση αυτές τις µέρες. Θα επικεντρώσω την οµιλία µου στο αντι-
κείµενο για το οποίο κατέθεσε την πρόταση δυσπιστίας η Νέα
Δηµοκρατία και τις χθεσινές εισηγήσεις του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού και του κ. Μητσοτάκη.

Το συµπέρασµα που βγαίνει από εµένα είναι ότι αυτή τη στιγµή
ο ΣΥΡΙΖΑ έχει δυο τιµονιέρηδες, τον κ. Πολάκη και τον κ. Τσίπρα.
Μίλησαν για δολοφονία χαρακτήρων. Εγώ θα µιλήσω για αυτο-
κτονίες χαρακτήρων. Οι άνθρωποι δεν έχουν µέτρο και αυτοκτο-
νούν µόνοι τους τους ίδιους τους τους χαρακτήρες.

Μιλάµε για αριστερό πλεονέκτηµα, για αριστερή ηθική, την
οποία περιφέρουµε πάνω σε υπερπολυτελή γιοτ. Ο Πρωθυπουρ-
γός είναι ένας χαµαιλέων της πολιτικής! Τα χαρακτηριστικά του
συµπαθούς ζώου τα γνωρίζετε όλοι. Ανάλογα µε τον χώρο που
βρίσκεται αλλάζει χρώµα, τα µάτια του κοιτούν ανεξέλεγκτα και
ανεξάρτητα δεξιά και αριστερά -θεωρητικά µιλάω- ταχύτατα, έχει
µια ταχέως εκτινασσόµενη γλώσσα και αρπάζει την τροφή του.

Όλα αυτά αν τα συνδυάσουµε και λίγο ποιητικά -ποιητική
αδεία- µας δείχνουν τα χαρακτηριστικά του Πρωθυπουργού, ο
οποίος δικαιούται να πάρει το Νόµπελ ενός πολιτικού τυχοδιω-
κτισµού, µιας πολιτικής εξαπάτησης. Έδειχνε χαµογελαστός και
ανακουφισµένος µε εκατόν έναν νεκρούς στην πλάτη του. Έδει-
χνε ξένοιαστος, αλλά δεν έπαυε να είναι πολυµήχανος, διότι την
επόµενη είχαµε την ωραία οµιλία στην Ιθάκη. Άρα, το µυαλό του
απεργαζόταν οµιλίες: Προοδευτική συµµαχία, «πράσινο όνειρο»
που το λέω και την πράσινη Αριστερά. Δεν ξέρω, αλλά αυτά πρέ-
πει να τα σκέφθηκε όλα επάνω στη θαλαµηγό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Εντάξει, εντάξει!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Το ενδιαφέρον της θαλαµηγού

σηµειολογικά είναι το εξής. Πολύ καλοί ρεπόρτερ αποκωδικοποί-
ησαν το βιβλίο που διάβαζε ο κ. Τσίπρας πάνω στη θαλαµηγό,
που νοµίζω ότι ήταν δικό του -δεν νοµίζω να ήταν το συγκεκρι-
µένο βιβλίο της κ. Παναγοπούλου- το οποίο τιτλοφορείται «Ανε-
ξέλεγκτα στοιχεία», του Γάλλου Stéphane Osmont, ultra

αριστερό βιβλίο, µιλάει για τις Ερυθρές Ταξιαρχίες και τις οµά-
δες δράσης της Prima Linea.

Έκανε αντίσταση στη θαλαµηγό; Δεν ξέρω. Μήπως έκλαιγε,
διαβάζοντας το βιβλίο στη θαλαµηγό ο κύριος Πρωθυπουργός;
Δηλαδή, µιλούσε και σκεφτόταν για τα κοινόβια, για τις σχέσεις
του ζευγαριού -που διαβάσαµε από δηµοσιογράφους- πώς ξεκί-
νησαν από τα κοινόβια και κατέληξαν στους ένοπλους αγώνες
στους δρόµους, την ένταξη στις αριστερές οργανώσεις, που
αυτός σταµάτησε και αυτή συνέχισε και όλα αυτά επάνω στη θα-
λαµηγό;

Εµένα µου δείχνει έναν πολιτικό χαµαιλέοντα, ο οποίος είναι
επικίνδυνος. Φυσικά και δεν θα δώσω καµµία ψήφο εµπιστοσύ-
νης.

Έγκληµα δεν είναι οι διακοπές, έγκληµα είναι η απόκρυψη.
Εάν δεν τις απέκρυπτε και όπως είπε, έχει δικαίωµα να πηγαίνει
διακοπές, να πάει και φέτος. Τον προκαλούµε από αυτό το Βήµα,
τον προκαλώ προσωπικά να πάει και φέτος διακοπές. Δεν είναι
κακό. Το έκανε µία, να το ξανακάνει προς επίρρωση των λεγοµέ-
νων του.

Δεν υπάρχει, όπως φαίνεται, αυτό το λαϊκό παιδί της Κυψέλης,
το οποίο κάλυψε τον κ. Πολάκη στην απρεπή συµπεριφορά του
κατά του κ. Κυµπουρόπουλου, ενός συνανθρώπου µας. Δεν λέω
ότι ήταν πολιτικός, δεν θέλω να του βάλω αυτό το χαρακτηρι-
στικό ή πολιτικός του αντίπαλος ή υποψήφιος Βουλευτής µε τη
Νέα Δηµοκρατία. 

Όµως, δεν µπορείς συνέχεια να ξιφουλκείς κατά του κεφα-
λαίου, των ελίτ, όλων αυτών των κακών, εσείς και εµείς είµαστε
απέναντι στο πεζοδρόµιο και στην ιστορία και από διαφορετικές
πολιτικές µήτρες και εσύ να κάνεις διακοπές στην απέναντι
µήτρα και όχι µόνο να κάνεις διακοπές, αλλά και να φαίνεται ότι
µετά τις διακοπές έκανες επιστολή για να δεχθούν στη Διεθνή
Ολυµπιακή Επιτροπή την κ. Παναγοπούλου, ενώ ήταν και έναν
χρόνο πριν Ειδική Σύµβουλος του Πρωθυπουργικού Γραφείου
και έγινε και µετά και πρέσβης επί τιµή µε διπλωµατικό διαβατή-
ριο.

Χρήµατα έχει η κ. Παναγοπούλου. Θέσεις δεν είχε. Της δώ-
σατε. Δεν ξέρω µήπως έγινε τίποτα άλλο περίεργο στη συναλ-
λαγή. Σαπουνόπερα ζούµε.

Πάω γρήγορα στον κ. Πολάκη. Είπε ότι είναι επικίνδυνος για
τη δική µας δηµοκρατία και τη δηµοκρατία των λαϊκών αναγκών.

Κύριε Πολάκη µου, η δηµοκρατία, αν δεν γνωρίζετε, είναι µία,
δεν υπάρχει καµµία διαφορετική δηµοκρατία για σας και για κα-
νέναν άλλον και σταµατήστε να είστε αµετροεπής, όπως είναι και
ο Πρωθυπουργός σας. Μιλήσατε για ηλιοβασίλεµα, για γιαούρτι,
για πέρδικα που κακαρίζει.

Εγώ θα πω ότι έτσι όπως τα κάνατε µε τον κ. Τσίπρα οι δυο
σας, ο κ. Σταθάκης για να εκλεγεί στα Χανιά ή θα πρέπει να µάθει
να κακαρίζει σαν πέρδικα ή θα πρέπει να µπει µε φόρα στο Κοι-
νοβούλιο σαν φουριάρικο κατσίκι µήπως πάρει κανένα σταυρό.
Απρεπές για µένα και unfair συναδελφικό. Έχω το δικαίωµα να
έχω την άποψή µου. Δεν έχω καµµία ιδιαίτερη συµπάθεια στον
κ. Σταθάκη.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Έλεος!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Έλεος εσείς! Όλοι είναι νοικοκυ-

ραίοι.
«Πότε θα καταλάβεις τι σηµαίνει ανθρωπιά και σωστή συµπε-

ριφορά;», είπε στον κ. Μητσοτάκη. Μια συγγνώµη δεν ζήτησε για
τους εκατόν έναν νεκρούς. Μιλάει για ανθρωπιά και για συµπε-
ριφορά στον κ. Μητσοτάκη.

Είπε η κ. Αναγνωστοπούλου πριν για το λούστρο της ευπρέ-
πειας που έφυγε.

Το λούστρο της ευπρέπειας, κύριε Πολάκη, έφυγε, όταν κά-
νατε αγωγή σε νεκρούς. Σε νεκρούς κάνατε αγωγές! Μιλάτε
εσείς, στην Αριστερά για το λούστρο της ευπρέπειας µε ανθρώ-
πους που έχουµε θάψει και τους σέρνετε στα δικαστήρια;

«Θυσιάζω την αλήθεια για χάρη µιας υποκριτικής κοµψότη-
τας»: Εσείς εκπροσωπείτε την Ελλάδα των λίγων, αυτών που λι-
βανίζουν τους ισχυρούς για κάποιο ρουσφετάκι. «Είµαστε δυο
διαφορετικοί κόσµοι» -αυτά είναι λόγια του κ. Πολάκη- «γι’ αυτό
ενοχλείστε µαζί µου, ενοχλείστε και µε τον ΣΥΡΙΖΑ».

Τελικά ποιος είναι ο ΣΥΡΙΖΑ; Ο κ. Πολάκης ή ο κ. Τσίπρας; Εγώ
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έχω πει ότι υπάρχει µια διαρχία. Ψήφος εµπιστοσύνης δεν δίνε-
ται. Απρεπής και ειδεχθής η συµπεριφορά του κ. Τσίπρα προς
τον κ. Κυµπουρόπουλο, να τον αποκαλέσει «γλάστρα», έναν συ-
νάνθρωπό µας, τον οποιονδήποτε, ως ένα ον το οποίο δεν έχει
βούληση, ότι είναι γλάστρα περιφερόµενη. Απρεπέστατος ο κ.
Τσίπρας, χειρότερος από τον κ. Πολάκη.

Δεν δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Πολιτική - Πρέσπες. Είναι εδώ και ο αγαπητός συνάδελφος, ο

κ. Κοτζιάς. Δεν µπορούµε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε
αυτή την Κυβέρνηση. Συζητήσαµε για τις Πρέσπες. Οι Πρέσπες
είναι µια κακή συµφωνία. Μας είχε κλειδώσει στο τελευταίο
άρθρο χειροπόδαρα, αµετάκλητα και έδωσε γλώσσα, ταυτότητα
και όνοµα σε αυτούς που δεν είχαν. Όταν γίνεται συζήτηση µε
συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ, µου λένε: «Ναι, δώσαµε κάτι που δεν
είχαµε. Μιλούσαµε εµείς µακεδονικά; Μιλούµε ελληνικά στη Μα-
κεδονία. Άρα, δώσαµε κάτι που δεν είχαµε, τη µακεδονική
γλώσσα». Τώρα που θα έρθουν αυτοί και θα ζητήσουν µακεδο-
νική γλώσσα, εθνότητα και ταυτότητα µε µακεδονική µειονότητα
και θα µας πάνε στο Δικαστήριο των Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
και θα µας σύρουν και πιθανόν να κερδίσουν, διότι θα έχουν υπο-
στηρικτές πολλούς από εσάς, τότε τι θα κάνει η Ελλάδα µε αυτό
που θα ζήσουµε εδώ µέσα;

Τουρκία. Δύσκολα τα πράγµατα. Πετούν µη επανδρωµένα και
καταγράφουν νησιά µας, Χίο, Μυτιλήνη, δυο µέρες συνέχεια.
Ένα µη επανδρωµένο δεν έχουµε ρίξει. Να ρίξουµε ένα µη επαν-
δρωµένο. Χαρτογραφούν στρατιωτικές εγκαταστάσεις κάθε
µέρα. Σήµερα βγήκαν και το διαφηµίζουν οι Τούρκοι και κάνουν
google τουρκικό και κάνουν εξωτερική πολιτική µέσω του τουρ-
κικού google maps. Δεν µας ενδιαφέρει η εξωτερική πολιτική.
Ένα κοµµάτι είναι αυτό. Όµως, να χαρτογραφούν µη επανδρω-
µένα στρατιωτικές εγκαταστάσεις και να τα κοιτούµε;

Δεν µπορούµε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε αυτή την
Κυβέρνηση, διότι απέδειξε ότι η Γενική Γραµµατεία Πολιτικής
Προστασίας σε ερώτησή µου στον κοινοβουλευτικό έλεγχο δεν
είναι έτοιµη ούτε φέτος να αντιµετωπίσει τις φωτιές και θα είναι
αργότερα και το σχέδιο θα το δούµε και θα είναι υλοποιήσιµο
από το 2020. Χτυπάω ξύλο, αλλά το 2019 αν γίνει κάτι, τι θα κά-
νουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Καµµένο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Πώς θα δώσουµε ψήφο εµπιστο-
σύνης σε αυτή την Κυβέρνηση;

Ευχαριστώ πάρα πολύ που µε ακούσατε. Εύχοµαι στις εκλογές
ο λαός να κάνει το σωστό και να πάνε όλοι να ψηφίσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα προχωρήσουµε,
λοιπόν, ως εξής. Τον λόγο τώρα θα πάρει ο πρώην Υπουργός, ο
κ. Νικόλαος Κοτζιάς, αµέσως µετά η κ. Τσαρουχά, µετά ο Υπουρ-
γός κ. Παππάς και µετά προχωρούµε µε την εξής σειρά: Η κ.
Κουντουρά, ο κ. Φωκάς, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ.
Μαντάς και κλείνει αυτή την ενότητα ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρ-
νησης, ο κ. Δραγασάκης και ξεκινούµε µε τους Αρχηγούς των
κοµµάτων, µε παρεµβολή πριν ανέβει στο Βήµα ο κ. Μητσοτάκης
του κ. Ευκλείδη Τσακαλώτου.

Κύριε Κοτζιά, ορίστε έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να θυµηθείτε ότι δεν ζητάω τον λόγο επί προσωπικού, όταν

γίνονται πολλαπλές αναφορές σε µένα και σε βάρος µου και άρα,
είµαι υποχρεωµένος να απαντήσω σε ορισµένα ζητήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα έχετε µια µικρή
ανοχή, κύριε Υπουργέ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα θέλω να πω ποιο είναι το πρόβληµα από τη

σκοπιά της δηµοκρατίας στη χώρα. Το πρόβληµα είναι ότι υπάρ-
χουν δυνάµεις –και τις ακούσαµε κι αυτές τις ηµέρες µέσα στη
Βουλή-, οι οποίες έχουν µπερδέψει τα επιχειρήµατα µε τις ύβρεις
και δίνουν µόνο χαρακτηρισµούς. Επιδιώκουν να υποβαθµίσουν
την προσωπικότητα του αντίπαλού τους. Επιδιώκουν στον δηµό-
σιο χώρο να µην κυριαρχεί ο δηµοκρατικός διάλογος, η κοινω-

νική συναίνεση και η κουλτούρα του διαλόγου, αλλά να επικρα-
τούν οι ύβρεις και οι συκοφαντίες.

Αυτό µπορεί να οδηγήσει σε βαθιά κρίση τις σχέσεις µεγάλων
τµηµάτων πληθυσµού µε τη δηµοκρατία, διότι έχει χαθεί το
µέτρο και ορισµένοι λειτουργούν µε µεθόδους που είναι εκτός
της δηµοκρατίας. Ορισµένοι δεν καταλαβαίνουν τη διαφορά ανά-
µεσα στη δηµοκρατική αντιπαράθεση, την αντιπαράθεση ιδεών
και πολιτικών µε την ύβρη και τους εκβιασµούς. Πρόκειται για
διαφορά ανάµεσα στην Αριστερά και σε άλλες –δεν λέω όλες-
δυνάµεις που αφορά στην κουλτούρα της δηµοκρατίας, τις αξίες
και τις αρχές. 

Πρόκειται για πρόβληµα δηµοκρατίας. Θα σας πω, λοιπόν,
τέσσερα παραδείγµατα. Παράδειγµα πρώτο: Ήρθε η Συµφωνία
των Πρεσπών. Πώς χαρακτηρίστηκε η Συµφωνία των Πρεσπών;
Κάποιος σήµερα είπε ότι δεν τη θεωρεί καλή, ότι είναι σκληρή,
ανάποδη, κ.λπ.. Αυτή είναι µια συζήτηση. Χαρακτηρίστηκε, όµως,
προδοτική. Το «προδοτική» συνοδεύτηκε µε το ότι ο αρχιπροδό-
της, ο αρχιτέκτονας της προδοσίας «τα πιάνει». Ξέρετε τι σηµαί-
νει αυτό; Σηµαίνει δηµόσια κλήση για εκτέλεση του προδότη,
διότι αν είναι και προδότης και «τα πιάνει», όλοι εµείς που είµα-
στε πατριώτες και εγώ ο ίδιος πρέπει να τον εκτελέσουµε. Δεν
είναι δυνατόν να το ανέχεσαι. Αυτή είναι η ποιότητα του δηµό-
σιου λόγου.

Σε αυτήν, λοιπόν, την ποιότητα του δηµόσιου λόγου φθάσαµε
σε κάτι καταπληκτικό. Ήρθε ένας Βουλευτής και έσειε δεκατρία
e-mail διπλωµάτων που συνεννοούνταν µεταξύ τους µε το εξής
επιχείρηµα. Επιχείρηµα πρώτο: Για να µην τα ανακαλύψει, κατέ-
στρεψε ο Κοτζιάς τον server του Υπουργείου. Καταδικαστέο! Επι-
χείρηµα δεύτερο: Μαζί µ’ αυτό κατέστρεψε και τα e-mail των
διπλωµατών, για να µην τους πιάσουν. Επιχείρηµα τρίτο: Εγώ,
όµως, που είµαι µάγκας και έχω φίλους διπλωµάτες, τα έβγαλα
από τον server και τα έσωσα.

Παίρνω κι εγώ από τη Βουλή να δω αυτά τα e-mail και τι
βλέπω; Είναι e-mail από έναν server που δεν τον ήξερα –SBC
GLOBAL COM- και απευθύνεται σε ένα e-mail «hotmail.com».
Είναι, δηλαδή, µια συζήτηση που δεν περνάει απ’ από τον server
του Υπουργείου και, άρα, είτε τον είχα καταστρέψει, είτε δεν είχα
καταστρέψει τα έγγραφα ή οτιδήποτε άλλο, δεν είχα πρόσβαση.

Όµως, γιατί το λέει το ψέµα; Κατά τη γνώµη µου, το κάνει για
να κρύψει πώς τα βρήκε. Τι το ιδιαίτερο έχουν αυτοί οι δύο ser-
ver;  Είναι αµερικανικά server και δεν µπαίνεις εύκολα σε αµερι-
κανικά server, γιατί βαράνε τα καµπανάκια! 

Ρώτησα τους ειδικούς. Έχουµε δύο καλά Τµήµατα Πληροφο-
ρικής και Δικτύων στο Πανεπιστήµιο του Πειραιά. Τι µου απάν-
τησαν εκείνοι; Μου είπαν ότι µόνο δύο µπορούν να το κάνουν
αυτό, ή ο χάκερ της ΕΥΠ ή οι ρωσικές µυστικές υπηρεσίες, άντε
και οι κινεζικές. Άρα, εδώ ή έχουµε πλαστογράφηση κειµένων ή
έχουµε υποκλοπή σε συνεργασία πιθανόν –δεν το ξέρω, λέω τι
λένε οι ειδικοί- µε τέτοιου είδους πράγµατα. 

Επ’ ευκαιρία, µάλιστα, επειδή είπε η ύποπτη συµµορία ότι τον
έστειλε –λέει- αυτόν τον πρέσβη ο Κοτζιάς να δει τους Κινέζους,
εκείνη την ηµέρα που υποτίθεται ότι είναι αυτό το sms, αν είναι
αληθινό ή όχι, υπήρχε συνάντηση της Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών
Υποθέσεων µε την κινέζικη αντιπροσωπεία µε επικεφαλής Ανα-
πληρωτή Υπουργό για τα ευρωπαϊκά. Άκου να δεις απόδειξη!

Δεύτερο παράδειγµα από το είδος της δηµόσιας συζήτησης,
όπου κουνάµε φύλλα και λέµε ψέµατα, είναι το εξής: Πριν από
τέσσερα χρόνια, οι αγαπητοί κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας µε
αρχηγό τον κ. Βαρβιτσιώτη και ορισµένους Βουλευτές έλεγαν
ότι εκβίασα τον Πρωθυπουργό για να κάνει τον γαµπρό µου Υπο-
διοικητή της Τραπέζης της Ελλάδος. Ήρθε ο κ. Μητσοτάκης και
κατήγγειλε ότι στην Κυβέρνηση ο βαθµός συγγένειας µετράει
περισσότερο από την αξιολόγηση και έφερε ως παράδειγµα τον
Θεόδωρο Μητράκο που έγινε Υποδιοικητής της Τραπέζης της
Ελλάδος και είναι γαµπρός του Νίκου Κοτζιά. 

Του είπα «Φέρε το πιστοποιητικό του γάµου, κύριε Μητσοτάκη
µου, που η κόρη µου είναι ανύπαντρη. Φέρε αποδείξεις ότι γνω-
ρίζεις αυτόν τον τύπο που δεν τον έχει συναντήσει ούτε εκείνη
ούτε εγώ ποτέ στη ζωή µας, για να αποδείξεις µετά τον εκβια-
σµό».

Περιµένω, φίλοι της Νέας Δηµοκρατίας, τέσσερα χρόνια τη

7152 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



«συγγνώµη» από τη δηµόσια συκοφαντία ενάντια στην οικογένειά
µου! Και βγαίνει και παραπονούµενος ο κ. Μητσοτάκης! Τέσσερα
χρόνια δεν τόλµησε να ζητήσει συγγνώµη, ενώ γνωρίζει πολύ
καλά ότι είναι ψευδής η συγγένεια που εµφάνισε και, άρα, ψευ-
δέστατα εγώ θα έκανα οποιονδήποτε εκβιασµό στη ζωή µου!

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά αυτά τα όµορφα tweets του κ.
Μητσοτάκη και όλες αυτές τις αθλιότητες, για να µην τα ξεχά-
σουµε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Κοτζιάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ας αναφερθούµε τώρα στο τελευταίο ζήτηµα –και επιτρέψτε
µου να µιλήσω λίγο παραπάνω- των Πρεσπών. Δεν θέλω να κάνω
ανάλυση γιατί είναι µια συµφωνία χρήσιµη για τη χώρα. Δεν κα-
ταλαβαίνω γιατί ανησυχείτε που η Τουρκία έχασε τον έλεγχο και
την επιρροή της στη Βόρεια Μακεδονία. Δεν καταλαβαίνω αν
προτιµούσατε να είµαστε στη δαγκάνα της ή όχι. Να µας εξηγη-
θείτε µία φορά γεωπολιτικά τι θέλετε για τη χώρα!

Λέω µόνο το εξής: Σε πράγµατα που δεν ξέρουν κάποιοι –και
αυτό αφορά και τους φίλους µου στο ΚΙΝΑΛ- δεν πρέπει να µι-
λάνε. Λέει, λοιπόν, η κ. Γεννηµατά ότι κάναµε µυστική διπλωµατία
και ότι έχουµε εθνική ήττα στις Πρέσπες. 

Θα σας διαβάσω, λοιπόν, ένα τηλεγράφηµα –κι έχω κι άλλα
πολλά- που είχα την καλοσύνη να µην το χρησιµοποιήσω µέχρι
τώρα, αλλά η επιµονή µετά από τόσους µήνες µε αναγκάζει. Λέει
ο Πρέσβης της Ελλάδος και διαπραγµατευτής κ. Ζαχαράκης στο
τηλεγράφηµά του αποκλειστικά για τον Πρωθυπουργό και τον
Υπουργό Εξωτερικών για τις µυστικές συνοµιλίες –εγώ έκανα συ-
νοµιλίες µε όλους τους υπηρεσιακούς παρόντες, όλους τους
Υπουργούς να γνωρίζουν και µε τέσσερα υπουργικά συµβούλια,
ελάτε να δούµε τι έκαναν εκείνοι- «Κατά την επακόλουθη κατ’
ιδίαν συνοµιλία µας ανέφερα στον κύριο Υπουργό ότι είχα προ-
ηγουµένως συναντηθεί µε τον Υφυπουργό κ. Ροζάκη…» -Υφυ-
πουργός Εξωτερικών ήταν ο κ. Ροζάκης- «…ο οποίος εξ όσων
αντελήφθην, δεν ήταν ενήµερος των τελευταίων εξελίξεων και
των κινήσεων Vance και τον οποίον απέφυγα …» -τον κ. Ροζάκη
ο υπηρεσιακός παράγοντας- «…να ενηµερώσω, σύµφωνα µε τις
οδηγίες του Υπουργού. Ο κ. Πάγκαλος µου επιβεβαίωσε…» -διότι
του τα ξαναζήτησα αυτά γραπτά- «…τις οδηγίες αυτές τονίζον-
τας ότι ο κύριος Πρωθυπουργός του είχε ζητήσει να τηρηθεί
απόλυτη µυστικότητης περί το θέµα, που θα πρέπει να γνωρίζουν
µόνο ο κύριος Πρωθυπουργός, ο κύριος Υπουργός και ο υπο-
γράφων». Τρεις όλοι κι όλοι! Κι αυτοί οι τύποι που έκαναν δια-
πραγµάτευση, στην οποία οι Υπουργοί τους των Εξωτερικών δεν
είχαν δικαίωµα να γνωρίζουν περί τίνος πρόκειται, κατηγορούν
αυτήν την Κυβέρνηση για µυστικές συνοµιλίες!

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Κοτζιάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στη συνέχεια δέχθηκαν διαπραγµάτευση –και θα τα δώσω όλα
εδώ- µε τους εξής όρους: Πρώτον, να γίνει η συµφωνία χωρίς
αλλαγή του συνταγµατικού ονόµατος. Από το 1996 συµφώνησαν
και τα δύο κόµµατα της εποχής να γίνει συµφωνία χωρίς αλλαγή
του συνταγµατικού ονόµατος. Δεύτερον, ότι το erga omnes
αφορά µόνο –τηλεγράφηµα 5-7-1996- τη διεθνή του χρήση. Και
αποδεχθήκατε από τότε ότι θα έχει άλλο όνοµα για τη διεθνή
χρήση που διεκδικούσατε να είναι erga omnes για τη διεθνή
χρήση και «Δηµοκρατία της Μακεδονίας», όπως υπήρχε, «νέτα
σκέτα» για το εσωτερικό!

Και ρωτώ εγώ το εξής: Όταν δέχεσαι το όνοµα «νέτα σκέτα»
να λέγεται «Δηµοκρατία της Μακεδονίας», πώς θα λεγόταν ο
υπήκοος αυτής της χώρας και η ιθαγένειά του; Πώς θα λεγόταν
η γλώσσα του; Υποκριταράδες που έχετε δεχθεί το γενικό και
παριστάνετε ότι ενοχληθήκατε που αναγκαστήκαµε να αποδε-
χτούµε αυτό που είχατε συµφωνήσει από το 1977;

Αυτά υπάρχουν εδώ…
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Κοτζιάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-

ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ποιος τα έχει συµφωνήσει αυτά

από το 1977, κύριε Κοτζιά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κοτζιά, µην

απαντάτε και συνεχίστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Τις διαπραγµατεύσεις τις εσωτερικές…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Αυτά που λέτε είναι…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Τι να κάνω που είστε άσχετος;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτά για τα οποία διαµαρτύρεστε,

τα κάνατε εσείς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Όχι! Εδώ είναι!
Κύριε Βορίδη, είναι σίγουρο ότι εσάς δεν σας ενηµέρωναν για

τη διαπραγµάτευση τότε.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ξέρετε την έννοια της συµφωνίας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σήµερα είναι άλλου

είδους συνεδρίαση. Δεν ψηφίζουµε τη Συµφωνία των Πρεσπών.
Κύριε Υπουργέ, συµπληρώνετε δέκα λεπτά και δεν είµαι δια-

τεθειµένος να καταργήσω τον Κανονισµό, για να σας αφήσω να
µιλάτε εσαεί!

Μηδενίζω, λοιπόν, τον χρόνο, σας βάζω άλλα τρία λεπτά και
παρακαλώ να κλείσετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχετε πάντα µια ευαι-
σθησία µε τον δικό µου χρόνο. Φαίνεται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ προσωπικά δεν
έχω καµµία ευαισθησία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Λέει εδώ, παραδείγµατος χάριν: «Στο
σηµείο αυτό επιθυµώ να υπογραµµίσω ότι η ελληνική Κυβέρνηση
υποστηρίζει τη γενική χρήση του τυχόν συµφωνηθησοµένου διε-
θνούς ονόµατος, δηλαδή τη χρήση έναντι παντός τρίτου, erga
omnes, και για κάθε περίπτωση διεθνούς παρουσίας». Όχι erga
omnes για το εσωτερικό. Μπορώ να σας διαβάσω εδώ δεκάδες
µηνύµατα αυτού του είδους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή δεν έχω χρόνο, µε ενδιαφέρει κάτι άλλο. Έχω κάτι εν-
διαφέρον. Λέει ο κ. Βασιλάκης, παραδείγµατος χάριν, στη δια-
πραγµάτευση: «Εσείς δεν θα πρέπει να συνδέετε την αλλαγή του
ονόµατος µε τον προσδιορισµό της ταυτότητάς σας. Αυτή είναι
η οδηγία που έχω από την Κυβέρνηση», λέει στους FYROMίτες.
Άλλο το διεθνές ονοµατάκι σας και άλλο το όνοµα στην ταυτό-
τητά σας. Στις διαπραγµατεύσεις ήταν. Σκεφθείτε να τελειώνατε
και να έπρεπε να κάνετε και συµβιβασµό, διότι αυτές είναι δια-
πραγµατεύσεις θέσεων. 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Κοτζιάς καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ θέλω να πω κάτι ενδιαφέρον και τελευταίο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Πολλά χαρτιά βγάζετε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Ναι. Σας ενοχλούν; Τα πιο πολλά απ’

αυτά τα χαρτιά τα έβγαλε ο κ. Ζαχαράκης σε βιβλίο στον Λιβάνη.
Όλα! Δικός σας Ευρωβουλευτής. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Αυτά να τα πείτε στον κ. Καµµένο.
Τα ξεχάσατε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Δικός σας Ευρωβουλευτής τα έχει βγά-
λει σε βιβλίο στον Λιβάνη. Να πάτε να διαβάσετε µια φορά, κύριε
Σταµάτη. Δεν αρκούν όσα σάς έµαθε ο κ. Σαµαράς, πρέπει να
µάθετε και ουσιαστικά πράγµατα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Ναι, αυτά που ξέρετε εσείς!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Έρχοµαι τώρα στο τελευταίο. Διαβάζω

και κρατήστε την ψυχραιµία σας. Όσον αφορά τη διαδικασία
εφαρµογής της λύσεως, αυτή που συµφωνούσαµε, που ήταν
άλλο όνοµα διεθνές και «Republic of Macedonia» εσωτερικά, και,
προς διευκόλυνση των µερών, έχει συζητηθεί η δυνατότητα –
ακούστε- η λύση να εµφανιστεί ως πρωτοβουλία του Γενικού
Γραµµατέως υπό µορφή εισηγήσεώς του προς το Συµβούλιο
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Ασφαλείας. Δηλαδή, κάνουµε µια κακή συµφωνία, δεχόµαστε την
παραµονή του ονόµατος «Μακεδονία» για το εσωτερικό τους,
δεν το αντέχουµε πολιτικά, το καταλαβαίνουµε ότι δεν το αντέ-
χουµε πολιτικά και υπάρχουν πάρα πολλά τέτοια κείµενα και άρα
λέµε στον Βανς: «Βανς µου καλέ, µπορείς να το περάσεις από
το Συµβούλιο Ασφαλείας, να το πάρει η επιτροπή και να πω εγώ
ότι είναι αποφάσεις τρίτων και θα τις εφαρµόσω; Όµως, θα
πούµε στο Συµβούλιο Ασφαλείας ότι γι’ αυτή την πρόταση, την
οποία τάχα εµείς δεν θα ξέρουµε, εµείς δεν θα εκφέρουµε αν-
τιρρήσεις, διότι εννοείται ότι ένα τέτοιο σενάριο είναι στις προ-
θέσεις µας.». Αυτό είναι µυστική διπλωµατία. Στο αυτί του
Γενικού Γραµµατέα του ΟΗΕ, για να το φέρει εκείνος και εµείς
να κάνουµε τους έκπληκτους: Δες τι έφερε ο Γενικός Γραµµα-
τέας του ΟΗΕ και µας καπέλωσε!

Να είµαστε, λοιπόν, σαφείς. Η ελληνική εξωτερική πολιτική σή-
µερα, τεσσερισήµισι χρόνια µετά, βρίσκεται ουσιαστικά αναβαθ-
µισµένη και χάρις σ’ αυτή την εξωτερική πολιτική δεν έχουµε
φιλοτουρκική Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν έχουµε φιλότουρκους Αµε-
ρικάνους, δεν έχουµε φιλότουρκους Κινέζους. Χάρις σ’ αυτή την
εξωτερική πολιτική, οι βαλκανικοί λαοί είναι µαζί µας, έχει ανα-
βαθµιστεί η χώρα και έχει συµµαχίες. Αυτά δεν προέκυψαν από
τον θεούλη. Είδε ο θεός µια µέρα την Ελλάδα, είδε τον Κοτζιά ή
τον Κατρούγκαλο και του αρέσαµε. Αυτά προέκυψαν µε σκληρή
δουλειά. Πάψτε να πιστεύετε στα µεταφυσικά φαινόµενα. Το ότι
οι Αµερικανοί, οι Ευρωπαίοι, οι Κινέζοι είναι σήµερα µε τις ελλη-
νικές θέσεις για πρώτη φορά µεταχουντικά -και προχουντικά, θα
έλεγα, και στη διάρκεια της χούντας- είναι έργο αυτής της Κυ-
βέρνησης και σας στεναχωρεί. Τι να κάνουµε;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα µιλήσει τώρα η κ.
Κόλλια - Τσαρουχά και µετά ο Υπουργός κ. Παππάς.

Κυρία Τσαρουχά, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Χριστός Ανέστη, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι!
Κύριε Πρόεδρε, η σηµερινή συζήτηση το µόνο που επιδεικνύει,

δυστυχώς, είναι τον επιφανειακό και µικροκοµµατικό τρόπο µε
τον οποίο λειτουργούν σήµερα τα δυο µεγάλα κόµµατα, η Νέα
Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες µόνοι µας, µόνο εµείς και ο Πάνος
Καµµένος, φαίνεται ότι έχουµε τη στοιχειώδη ευαισθησία και
υπευθυνότητα απέναντι στην πατρίδα και τον ελληνικό λαό, γιατί
µόνο εµείς τονίζουµε την κρισιµότητα των στιγµών και καλούµε
για εθνική ενότητα και όχι για ανούσιες διαµάχες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά τώρα που η Τουρκία έχει
φθάσει στον µέγιστο βαθµό προκλητικότητας απέναντι στην
εθνική κυριαρχία της Ελλάδος και της Κύπρου και προσβάλλει
κάθε έννοια Διεθνούς Δικαίου και ειρηνικής συνύπαρξης, οι πε-
ριστάσεις απαιτούν τη µέγιστη σοβαρότητα και ενότητα του
λαού µας. Όµως, εσείς παρασύρετε τον ελληνικό λαό σε µια µι-
κροπολιτική αντιπαράθεση, που το µόνο που καταφέρνει είναι να
ευτελίζει το πολιτικό σκηνικό.

Δεν θα επεκταθώ ιδιαίτερα στην αµφιλεγόµενη ανάρτηση του
κ. Πολάκη απέναντι στον κ. Κυµπουρόπουλο. Ο κ. Κυµπουρόπου-
λος είναι πραγµατικά ένας ξεχωριστός συµπολίτης µας και έχει
αποδείξει ότι δεν υπάρχει εµπόδιο σε εκείνους που προσπαθούν.
Είναι αυτονόητο όµως ότι, όπως και όλοι εκείνοι που βαδίζουν
σε παρόµοιο δρόµο αγώνα και αξιοπρέπειας, αξίζουν τον µέγιστο
σεβασµό και την υποστήριξή µας. Για αυτό και η µικροπολιτική
και κοµµατική διαχείριση του θέµατος αποτελεί από µόνη της µια
πράξη καταδικαστέα.

Ο κ. Πολάκης θα µπορούσε να είναι πιο προσεκτικός. Το ίδιο,
όµως, ισχύει και για τη Νέα Δηµοκρατία, που µε αλλοπρόσαλλες
θέσεις γίνεται µια ακραία νεοφιλελεύθερη παράταξη, τη µια
στιγµή, καταδικάζοντας κάθε θετική διάταξη υπέρ των συµπολι-
τών µας, αλλά, απ’ την άλλη, καλεί για ειδική µεταχείριση µη µου
άπτου για τους υποψηφίους της που ανήκουν σ’ αυτή την κατη-
γορία.

Δυστυχώς, σ’ αυτή την πολιτική παράνοια έχει καταλήξει η µε-
γάλη ιστορική παράταξη, που κάποτε πολλοί από εµάς υπηρετή-
σαµε. Άγεται και φέρεται προς αναζήτηση ψήφων, χωρίς καµµιά

υπευθυνότητα απέναντι στα ζητήµατα που διαχειρίζεται ανάλογα
µε το ποιον συνοµιλεί. Έτσι έκανε και στην περίπτωση της Συµ-
φωνίας των Πρεσπών, που χειροκρότησε τον Γερµανό εκλεκτό
φίλο του κ. Μητσοτάκη, τον κ. Βέµπερ, όταν εκείνος εκθείαζε τη
Συµφωνία των Πρεσπών, αλλά, όταν ήρθε η ώρα να δηµοσιευ-
τούν τα λόγια του κ. Βέµπερ σε διάφορες δηµοσιεύσεις, τα λο-
γόκρινε, για να µη γίνει ρεζίλι στους ψηφοφόρους της. 

Όµως, και η µετατροπή του θέµατος του κ. Πολάκη και του κ.
Κυµπουρόπουλου σε ψήφο εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση
πιστεύω ότι είναι µια άκαιρη πολιτική ακροβασία. Ο Πρωθυπουρ-
γός, που την επέλεξε, δεν φαίνεται να συνειδητοποιεί ότι η πολι-
τική ζωή και το Κοινοβούλιο δεν είναι µόνο µια αρένα, όπου
συγκρούονται ιδέες, κατευθύνσεις µε τεχνάσµατα και ταχυδα-
κτυλουργίες, αλλά αποτελεί το υψηλότερο παράδειγµα ήθους
και δράσης για τους πολίτες της χώρας µας. Οι πολίτες από εδώ
µέσα παίρνουν το πιο καθοριστικό παράδειγµα για το πώς θα
δράσουν στη ζωή τους, αλλά και εµείς εδώ µέσα στη Βουλή. Και
το παράδειγµα που τους δίνετε, κύριε Τσίπρα και κύριε Μητσο-
τάκη, δεν είναι καθόλου καλό. Βέβαια, µια κυβέρνηση και µια αν-
τιπολίτευση που βασίζονται σε αποστάτες είναι τελείως άτοπο
να µιλούν για ήθος και να ζητούν εµπιστοσύνη. 

Το ίδιο άτοπο είναι να ζητά η σηµερινή Κυβέρνηση την εµπι-
στοσύνη των υπεύθυνων εκπροσώπων του ελληνικού λαού, του
ίδιου αυτού λαού, τον οποίο δεν ρώτησε για τη Συµφωνία των
Πρεσπών, για το εθνικό µεγάλο θέµα της παραχώρησης του ονό-
µατος «Μακεδονία» στο µικρό κρατίδιο των Σκοπίων.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είµαστε, λοιπόν, ξεκάθαροι: Δεν θα
στηρίξουµε την Κυβέρνηση και δεν θα της δώσουµε καµµία
ψήφο εµπιστοσύνης. Είναι θέµα ηθικής, εθνικής και πολιτικής σο-
βαρότητας και ευθύνης. Σε καµµία περίπτωση, όµως, αυτή η
θέση µας δεν µπορεί και δεν πρέπει να ερµηνευθεί ως υποστή-
ριξη της πρότασης µοµφής της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί είναι
τελείως φανερό ότι η πρόταση µοµφής είναι ένα ακόµα απέλπιδο
και πολιτικά προσβλητικό τέχνασµα, που θέτει σε κίνδυνο την πο-
ρεία της χώρας για ένα θέµα που σίγουρα θα µπορούσε να είχε
λυθεί ανάµεσα στον κ. Πολάκη και στον κ. Κυµπουρόπουλο, ίσως
σε µια συνέντευξη Τύπου.

Κυρίες και κύριοι, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, από την άλλη, χαι-
ρετίζουµε τις οικονοµικές ελαφρύνσεις που η Κυβέρνηση ανα-
κοίνωσε προς τους συµπολίτες µας, γιατί αποτελούν µία ακόµα
επιβεβαίωση και επιβράβευση της κεντρικής επιλογής που κά-
ναµε εµείς το 2015 για µια συγκυβέρνηση δύο κοµµάτων µε δια-
φορετικές ιδεολογίες. «Βάλαµε πλάτη» σε µια κυβέρνηση
συνεργασίας, γιατί πάνω απ’ όλα προτάξαµε το εθνικό συµφέρον
και το συµφέρον των Ελλήνων. 

Η έξοδος από τα µνηµόνια, που κάθε µέρα γίνεται και πιο ξε-
κάθαρη, οι ελαφρύνσεις προς συµπολίτες µας, που βασανίστη-
καν εδώ και δέκα περίπου χρόνια, δεν θα γίνονταν ποτέ µια
πραγµατικότητα, εάν εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, δεν «βά-
ζαµε πλάτη» σε µια εθνική στρατηγική και εάν ο Πάνος Καµµένος
δεν έδινε στη χώρα την κατεύθυνση που έπρεπε να ακολουθήσει,
για να βγει όρθια από την κρίση. Βοηθήσαµε τον κυβερνητικό
µας εταίρο να ξεπεράσει τις ιδεοληψίες του, να καταλάβει ότι το
µέλλον της Ελλάδας βρίσκεται σε µια ισχυρή συµµαχία µε τις
χώρες του µεσογειακού Νότου και των θαλάσσιων διαδροµών. 

Ανοίξαµε διπλωµατικές οδούς και αποδείξαµε ότι είναι πραγ-
µατικότητα ο ορυκτός πλούτος της Ελλάδας, για τον οποίο µας
χλεύαζαν πριν από µερικά χρόνια αυτοί που ήθελαν να τον ξε-
πουλήσουν. Και πιέσαµε και οδηγήσαµε προς τη θεµελίωση του
πιο σηµαντικού, ίσως, ενεργειακού άξονα στον πλανήτη, κάνο-
ντας ξανά την Ελλάδα κεντρικό πόλο του παγκόσµιου γεωπολι-
τικού σκηνικού.

Αυτή η αναβαθµισµένη γεωπολιτική σηµασία της χώρας µας
εξασφάλισε τους στρατηγικούς εκείνους εταίρους, ώστε να πε-
τύχουµε καλύτερες συνθήκες διαπραγµάτευσης και να µει-
ώσουµε τις απαιτήσεις των δανειστών, που κάποιοι άλλοι µας
είχαν υπογράψει. Αυτές οι εξελίξεις είναι που επέτρεψαν να
έχουµε σήµερα τη δυνατότητα ως χώρα να επιστρέφουµε στον
ελληνικό λαό ένα µέρος από τον πλούτο που αυτός αφαιρέθηκε
µεθοδικά τις προηγούµενες δεκαετίες και τα προηγούµενα χρό-
νια και να διασφαλίσουµε τις συντάξεις, τον κατώτατο µισθό, τα

7154 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δώρα και τα επιδόµατα, τα δικαιώµατα των εργαζοµένων.
Όλα αυτά είναι σίγουρο ότι στα βιβλία της ιστορίας του µέλ-

λοντος θα γραφτούν έχοντας δίπλα το όνοµα «Πάνος Καµµένος».
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Δεν ξεχνούµε, όµως, και την πράξη αποστασίας που διέλυσε

την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, για να µπορέσουµε να συνεχί-
σουµε µε πιο πολλά όπλα κοινοβουλευτικά και να φέρουµε στο
φως το σκοτεινό παρασκήνιο -τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- της
Συµφωνίας των Πρεσπών και της µίζας και της βίζας. Να είστε
σίγουροι ότι ο ελληνικός λαός δεν θα την ξεχάσει, γιατί βλέπει
και καταλαβαίνει. Να είστε σίγουροι, όπως είµαστε και εµείς, ότι,
όταν θα έρθει η στιγµή, θα θυµηθεί ποια είναι εκείνη η πολιτική
παράταξη που κινήθηκε µε εντιµότητα προς όφελός του και
ποιες είναι εκείνες που δεν τον σεβάστηκαν καθόλου και, παρά
τον ανελέητο πόλεµο που γίνεται εναντίον µας, θα µας δώσει τη
δύναµη για να συνεχίσουµε πιο δυνατοί στο έργο µας.

Ο ελληνικός λαός πρέπει να αποφασίσει µε εκλογές για µια
νέα κυβέρνηση, που θα τον εκπροσωπήσει µε νέο ήθος και από
νέες βάσεις.

Αυτή τη στιγµή το ζητούµενο είναι η ενότητα, γιατί µόνο µε την
ενότητα και την κοινή εθνική γραµµή προασπίζουµε την πατρίδα
µας και αυτό αυτή τη στιγµή είναι η µεγαλύτερη προτεραιότητά
µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός κ. Παππάς και µετά η κ. Κουντουρά.

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
Είστε πειθαρχηµένος εσείς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Πάντα, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ε, το «πάντα» τώρα
παίζεται, αλλά τέλος πάντων. Ορίστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-
πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νο-
µίζω ότι γίνεται µια συστηµατική προσπάθεια ο λαός µας να
ξεχάσει τι έγινε στην πρόσφατη πολιτική και οικονοµική ιστορία
του τόπου, να ξεχάσει τι έγινε τις περασµένες εβδοµάδες και βε-
βαίως να µην µπορεί να σκεφτεί και να κρίνει το τι θέλει και το τι
σχεδιάζει η κάθε πολιτική δύναµη.

Όµως, ο λαός µας δεν ξεχνά ότι η Κυβέρνηση παρέλαβε τη
χώρα σε συνθήκες ασφυξίας, µε την ανεργία στο 27%, χωρίς
κλεισµένες αξιολογήσεις, χωρίς κλεισµένα τα µνηµόνια, χωρίς
ρυθµισµένο το χρέος και κατάφερε, µεταξύ άλλων, να ανατρέψει
κατ’ αρχάς το σχέδιο της «παρένθεσης», να δώσει µέρισµα στο
τέλος του ’16, του ’17 και του ’18, να βγει από τα µνηµόνια, να
δανείζεται µε ιστορικά χαµηλά τα επιτόκια, να δηµιουργήσει τε-
τρακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας, να έχει πλεονασµατικό το
ασφαλιστικό σύστηµα, να τακτοποιήσει το τηλεοπτικό τοπίο, να
χτίσει κοινωνικό κράτος, να επιστρέψει τα αναδροµικά στα ειδικά
µισθολόγια, να µειώσει τον ΕΝΦΙΑ, να µειώσει τις ασφαλιστικές
εισφορές, να αυξήσει τον κατώτατο µισθό, να καταργήσει τον
υποκατώτατο µισθό, να κάνει ρεκόρ επενδύσεων τα τελευταία
χρόνια, να µειώσει τον ΦΠΑ στην εστίαση, στο ρεύµα και στα
τρόφιµα, να δώσει τη δέκατη τρίτη σύνταξη, να ολοκληρώσει
τους µεγάλους αυτοκινητόδροµους και τα µεγάλα έργα, να δρο-
µολογήσει µεγάλες επενδύσεις στις νέες τεχνολογίες, να έχει
ρυθµούς ανάπτυξης πολύ µεγαλύτερους από πολλές χώρες της
ευρωζώνης. Αυτά είναι τα αποτελέσµατα της πολιτικής µας. Αυτά
αναγνωρίζει ο κόσµος. Αυτά βλέπουν άπαντες.

Τι βλέπει η Αντιπολίτευση; Καταστροφές. Δεν είχαµε κατα-
στροφές προφανώς, εκτός από µία, την καταστροφή του αφη-
γήµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η οποία πήγαινε
θριαµβευτικά από διάψευση σε διάψευση. Και για αυτό αυτή τη
στιγµή απαντά µε λάσπη, φωνές και ψέµατα. Κάνει την επιλογή
να µετατρέψει την Αξιωµατική Αντιπολίτευση η ηγεσία της στη
σύγχρονη ΕΡΕ, µε µετεµφυλιακή ρητορική και πολιτική και εκ-
ποµπή µίσους. 

Φτάσανε δε να λένε στα σοβαρά ότι τα τελευταία µέτρα ήταν,
λέει, αντιπερισπασµός, για να αλλάξει η δηµόσια συζήτηση από

τις διακοπές του Πρωθυπουργού. Ειλικρινώς, προσωπικά δεν πί-
στευα όταν το είδα κάπου γραµµένο σε ένα από τα γνωστά µέσα,
ότι αυτό θα γίνει επίσηµη πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας. Μας
ακούει ο κόσµος και µας κρίνει. Δηλαδή, λέει η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση ότι, επειδή βγήκαν οι σχετικές φωτογραφίες, η Κυβέρ-
νηση έφερε τη δέκατη τρίτη σύνταξη, µείωσε τον ΦΠΑ και παίρνει
και τα άλλα θετικά µέτρα. Νοµίζω ότι είναι µια θέση η οποία δεν
αντέχει στη δηµόσια κριτική.

Είχε µια αρνητική στιγµή η προχθεσινή συζήτηση και µιλάω για
την αήθη επίθεση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
στον πατέρα του Πρωθυπουργού. Θεωρώ ότι είναι µια επίθεση
την οποία και ο ίδιος έχει µετανιώσει και νοµίζω ότι έχει κάθε δυ-
νατότητα και υποχρέωση απόψε το βράδυ να ανασκευάσει, να
ανακαλέσει, υπό το φως και της δήλωσης του Πρωθυπουργού
και της αδήριτης πραγµατικότητας ότι αυτή η κατασκευή είναι
µια κατασκευή ακροδεξιάς απόφυσης, εκτός και αν αυτή η στρα-
τηγική επιλογή είναι εδώ για να παραµείνει για την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, η κατασκευή, δηλαδή, ψευδών ειδήσεων µέχρι να
πάει ο λαός µας στην κάλπη.

Η Νέα Δηµοκρατία θα κάνει τα πάντα για να µη συζητάµε για
την οικονοµία και την κοινωνία, για δύο κυρίως λόγους:

Τον πρώτο τον ανέφερα ήδη. Έχει καταντήσει η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση ένας σύγχρονος Νοστράδαµος της πολιτικής και
της οικονοµίας. Προβλέπει καταστροφές, οι οποίες δεν έρχονται.
Έλεγε ότι δεν θα κλείσει η πρώτη αξιολόγηση. Έκλεισε τον Ιού-
νιο του ’16. Έλεγε ότι θα ενεργοποιηθεί ο κόφτης. Τον Απρίλη
του ’17 τελείωσε αυτή η συζήτηση. Έλεγε ότι είναι µονοµερής
ενέργεια η διανοµή του κοινωνικού µερίσµατος που δόθηκε το
’16 και ψήφισε «παρών». Έλεγε ότι δεν θα κλείσει η δεύτερη
αξιολόγηση. Έκλεισε τον Ιούνιο του ’17. Έλεγε ότι δεν θα κλείσει
η τρίτη αξιολόγηση. Έκλεισε τον Ιανουάριο του ’18. Τα ίδια σε-
νάρια διακινούνταν και για την τέταρτη αξιολόγηση. Έκλεισε κι
αυτή τον Ιούνιο του ’18 και πήγαν και τσάµπα οι συναντήσεις και
τα τηλέφωνα σε Βρυξέλλες και σε Βερολίνο.

Τώρα, αφού δεν βγήκε τίποτα, ξεκίνησε η κουβέντα για το
χρέος, το οποίο και αυτό ρυθµίστηκε µε την απόφαση του Ιου-
νίου του ’18 στο Eurogroup. Μετά ήρθε το παραµύθι για το τέ-
ταρτο µνηµόνιο, το άτυπο, όπως έλεγαν µέχρι τον Αύγουστο που
βγήκαµε από το µνηµόνιο. Και για να στηριχθεί αυτή η ρητορική
περί άτυπου µνηµονίου, επικαλούνταν την περικοπή των συντά-
ξεων, οι οποίες δεν κόπηκαν. Οι δίδυµες περικοπές, και των συν-
τάξεων και του αφορολογήτου, είναι θεµέλιος λίθος του
προγράµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, απολύτως και αναντίρ-
ρητα. Δεν είναι πάρα πολύ µακριά ο καιρός που ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης εξηγούσε ότι βεβαίως θα µειωθεί το
αφορολόγητο, αλλά µε χαµηλότερο φορολογικό συντελεστή στο
9%. Άρα σας υποσχόµεθα, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, ότι αυτά ο λαός µας δεν θα τα ξεχάσει.

Υπάρχει και ένας δεύτερος λόγος που η Νέα Δηµοκρατία δεν
θέλει να µιλάµε για την οικονοµία. Είναι η στρατηγική επιλογή να
µη µετακινηθεί ούτε κατά ένα εκατοστό από τις οικονοµικές και
κοινωνικές πολιτικές που εφάρµοσε ως κυβέρνηση µέχρι το
τέλος του 2014. Ο κ. Μητσοτάκης µάς είπε καθαρά ότι η δέκατη
τρίτη σύνταξη δεν µπορεί να δοθεί, ότι είναι λαϊκισµός, ότι το
ασφαλιστικό πρέπει να πάει στο µοντέλο Πινοσέτ. Δηλαδή, µι-
λάµε για την κατάργηση των επικουρικών συντάξεων.

Εάν κανείς αντιληφθεί και οι συνταξιούχοι µας περί τίνος πρό-
κειται, θα ανατριχιάσουν. Αυτά τα πράγµατα δεν µπορεί να τα
συζητάει η Νέα Δηµοκρατία. Ας διαβάσει κανείς τι λένε τα σχε-
τικά think tank που προκρίνουν αυτές τις λύσεις, τα οποία γειτ-
νιάζουν µε τις ενώσεις των ασφαλιστικών εταιρειών, οι οποίες
λένε ότι από αυτή την ασφαλιστική µεταρρύθµιση θα αυξηθεί ο
τζίρος τους από 2 έως 5 δισεκατοµµύρια ετησίως. Από πού θα
βγουν αυτά τα λεφτά; Ποιος θα εγγυάται τα ταµεία; Κανείς. Θα
γυρίσουµε από το «όλοι µαζί πιο δυνατοί» του ΕΦΚΑ στο «ο κα-
θένας µόνος του και ο σώζων εαυτόν σωθήτω», που είναι του
ασφαλιστικού Πινοσέτ. Το οκτάωρο, βεβαίως, είναι ξεπερα-
σµένο, οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις ιδεοληψία της Αριστε-
ράς. Και βεβαίως, αλίµονο, να µην υπερακοντίσουµε για άλλη µια
φορά και τη συµφωνία µε τους θεσµούς; Δεινοπάθησε η Γερο-
βασίλη να φτάσει στο 1 προς 1 στη διαπραγµάτευση για τον δη-
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µόσιο τοµέα και η Νέα Δηµοκρατία επιµένει στο 1 προς 5.
Μας ακούσει ο κόσµος. Μας ακούει και ο κόσµος των χαµηλών

εισοδηµάτων, ο κόσµος ο οποίος απολαµβάνει τις υπηρεσίες του
δηµοσίου σε κρίσιµους τοµείς, όπως η παιδεία, η υγεία, ακόµα
και η ασφάλεια απέναντι στις πυρκαγιές, ακόµα και η εθνική
ασφάλεια και µπορεί να βγάλει τα συµπεράσµατά του.

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να πω δύο λόγια
για τα ζητήµατα του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής. 

Σήµερα το πρωί, υπογράψαµε τη σύµβαση για το µεγάλο έργο
της ηλεκτρονικής διακίνησης εγγράφων στο δηµόσιο. Είναι ένα
έργο το οποίο κατά τη µελέτη του ΙΟΒΕ εξοικονοµεί κατ’ έτος
380 εκατοµµύρια ευρώ. Το λέω για να καταλάβουµε τα µεγέθη.
Μιλάµε για δύο επιδόµατα ενοικίου. Αυτή είναι µία φιλοσοφία:
αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών, βελτιστοποίηση των διαδικα-
σιών και αξιοποίηση του εργατικού δυναµικού. 

Υπάρχει και η άλλη φιλοσοφία, η οποία εφαρµόστηκε. Είναι η
φιλοσοφία των απολύσεων, των περικοπών, της απαξίωσης των
δηµόσιων υπηρεσιών. Είναι µια φιλοσοφία και πολιτική από την
οποία δεν έχει ξεκολλήσει η Νέα Δηµοκρατία. Δεκαπέντε χιλιά-
δες απολύσεις είχαν υπογράψει, οι οποίες δεν έγιναν, επειδή
ακριβώς έγινε η πολιτική αλλαγή. 

Έτσι, λοιπόν, κινούµαστε εµείς µε αυτό το τεράστιο, το µεγάλο
έργο, το οποίο θα διασυνδέσει είκοσι µία χιλιάδες φορείς του ελ-
ληνικού δηµοσίου και θα αποδώσει εκατόν πενήντα χιλιάδες ψη-
φιακές αποµακρυσµένες υπογραφές στους δηµόσιους
λειτουργούς.

Υπήρξε βεβαίως και η µεταρρύθµιση στο τηλεοπτικό τοπίο. Και
εδώ, επιτρέψτε µου να πω το εξής: Δεν είναι µόνο ότι ξανάνοιξε
η ΕΡΤ. Είναι επίσης το ότι η ΕΡΤ έγινε και αυτόνοµη από τον
ιδιώτη πάροχο του ψηφιακού σήµατος. Έχει το δικό της δίκτυο
και µπορεί να µεταφέρει το σήµα της αυτόνοµα και όχι µόνο να
κάνει το αυτονόητο για έναν δηµόσιο ραδιοτηλεοπτικό φορέα,
αλλά να γλιτώνει και πάνω από 1,5 εκατοµµύριο ευρώ τον χρόνο.

Δόθηκαν, βεβαίως, και οι τηλεοπτικές άδειες. Το δηµόσιο εξα-
σφάλισε έσοδα τα οποία δεν τα εξασφάλιζε υπό τις προηγούµε-
νες συνθήκες, επιτρέψτε µου να πω. Θα πληρωθούν 175
εκατοµµύρια για τις άδειες. Εισπράξαµε 150 εκατοµµύρια από
φόρους, οι οποίοι είχαν νοµοθετηθεί και η είσπραξή τους µε τρο-
πολογίες της τελευταίας στιγµής µετακινούνταν λίγο πριν από
τη βασιλόπιτα. Εισπράξαµε 150 εκατοµµύρια ευρώ από φόρο
διαφήµισης και τέλη χρήσης συχνοτήτων. Αυτά τα λεφτά κάποιοι
επέλεξαν να µην τα εισπράξουν. Και εκεί προφανώς, κάποια τη-
λέφωνα σηκώθηκαν. Και θυµήθηκαν και κάποια συµφέροντα να
στοχοποιήσουν και εµένα προσωπικά. Για ποιο ζήτηµα µε στο-
χοποίησαν; Για το ζήτηµα των τηλεοπτικών αδειών, εκεί που όλο
το πολιτικό σύστηµα, το πάλαι ποτέ κραταιό, έχει λερωµένη τη
φωλιά του και εκεί που αυτή η Κυβέρνηση έχει αποδείξει ότι δεν
διστάζει να προασπιστεί το δηµόσιο συµφέρον, ακόµα και αν
αυτό κοστίσει και προκαλέσει σφοδρές συγκρούσεις µε πάρα
πολύ συγκεκριµένα συµφέροντα. 

Από αυτή την ιστορία, όµως, και από αυτόν τον κύκλο νοµίζω
ότι έχει καταλάβει ο λαός το εξής: Το πρόβληµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης δεν είναι ο Παππάς, ο Πολάκης, η Δούρου ή ο
άλλος ένας µόνος του Υπουργός που κάθε τόσο στοχοποιείται.
Το πρόβληµά τους είναι ο Αλέξης Τσίπρας και η πρωθυπουργία
του. Επειδή βλέπουν ότι τα πράγµατα αλλάζουν και στην κοινω-
νία και στην οικονοµία, αντιδρούν σπασµωδικά. 

Ο λαός µας πρέπει να είναι -θα έλεγα- έτοιµος να ακούσει
πραγµατικά τέρατα τις τελευταίες δεκαπέντε µέρες µέχρι τις ευ-
ρωεκλογές. Νοµίζω, όµως, ότι είναι και προετοιµασµένος αυτά
τα τέρατα να τα ακούσει και να τα αξιολογήσει ακριβώς όπως
τους πρέπει και να τα βάλει σε δεύτερο πλάνο και να επιµείνουµε
όλοι οι λογικοί να συζητούµε για τα µεγάλα και τα σηµαντικά.

Επίσης, πεντακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, δεν είχαν πρόσβαση στο ελληνικό τηλεοπτικό
προϊόν. Βρέθηκα σε περιοχές στις οποίες πήγαιναν πάρα πολύ
Μακεδονοµάχοι και ξιφουλκούσαν εναντίον µας και έλεγαν ότι
εµείς είµαστε οι προδότες, επειδή φέραµε τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Και το πολιτικό προσωπικό των –εντός πολλών εισαγωγι-
κών- «Μακεδονοµάχων» θεωρούσε ότι έχει κάνει το χρέος του,
αφήνοντας τους συµπολίτες µας στις ευαίσθητες εθνικά περιο-

χές χωρίς πρόσβαση στο ελληνικό τηλεοπτικό προϊόν. Και βε-
βαίως, όταν έκανα αυτή την περιοδεία, είχα την ευκαιρία να συ-
ζητήσω και µε ανθρώπους οι οποίοι διαφωνούσαν µε τη
Συµφωνία των Πρεσπών και είχαν αξιώµατα στην τοπική αυτοδι-
οίκηση. Καθίσαµε, όµως, µαζί και οργανώσαµε το πώς οι πολίτες
µας θα έχουν επιτέλους τη δυνατότητα να βλέπουν ελληνική τη-
λεόραση.

Οπτικοακουστική βιοµηχανία: Και τι δεν είχαµε ακούσει όταν
ξεκινήσαµε την προσπάθεια για την ενίσχυση των οπτικοακου-
στικών παραγωγών. Εδώ, επιτρέψτε µου να πω ότι πραγµατικά
κινηθήκαµε ταχύτατα και από την ψήφιση του νοµοσχεδίου, η
οποία είναι περίπου έναν χρόνο πριν, αυτή τη στιγµή ήδη πενήντα
οπτικοακουστικές παραγωγές χρηµατοδοτούνται και ενισχύον-
ται, έχοντας δηµιουργήσει εντεκάµισι χιλιάδες θέσεις εργασίας
και έχοντας συµβάλει καθοριστικά στη διαφήµιση της χώρας στο
εξωτερικό.

Δεν θα ήθελα να πάω πίσω στα Πρακτικά και να θυµηθώ -διότι
θα πληγωθούµε όλοι µας- το τι έχει ειπωθεί από αυτό το Βήµα
για αυτή µας την πρωτοβουλία, ούτε βέβαια θα πάω στις ανοη-
σίες που εκτοξεύτηκαν εναντίον του σκηνοθέτη Κώστα Γαβρά.
Πρέπει νοµίζω, όµως, κάποια στιγµή να υπάρξει και ένα µέτρο
στη δηµόσια συζήτηση.

Θα αναφερθώ για µισό λεπτό για τον Ελληνικό Διαστηµικό Ορ-
γανισµό. Και εκεί είχαµε χλεύη. Εκεί είχαµε πολλά περισσότερα
αστεία. 

Μη γελάτε, κύριε Μαντά. 
Εκεί είχε πέσει πάρα πολύ γέλιο. Τώρα, δεν βλέπω κανέναν να

γελάει. Με τον «Hellas Sat 3», τον «Hellas Sat 4» στην ελληνική
τροχιακή θέση, µε πρόγραµµα κατασκευής µικροδορυφόρων µε
την Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Διαστήµατος και µε την τελευταία συµ-
φωνία µε τη NASA, που η χώρα µας θα γίνει µία από τις ελάχι-
στες που θα έχουν στείλει όχηµα στη σελήνη, δεν βλέπω κανέναν
να γελάει.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Τώρα γελάµε εµείς. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλε-

πικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ναι, τώρα γελάµε εµείς. Μάλλον
µειδιούµε, χαµογελάµε, µε µια ικανοποίηση και µια αισιοδοξία ότι
και αυτά τα ζητήµατα θα τα συζητάµε από εδώ και µπρος µε την
απαιτούµενη σοβαρότητα. Διότι έχουµε συνηθίσει να είµαστε πε-
ρήφανοι εδώ στην Ελλάδα όταν ακούµε ότι ο τάδε Έλληνας δου-
λεύει στη NASA, ο άλλος δουλεύει στην Ευρωπαϊκή Υπηρεσία
Διαστήµατος, ο ένας είναι στο Χάρβαρντ. Πώς θα γυρίσουν όλοι
αυτοί οι άνθρωποι να δουλέψουν για την Ελλάδα δεν συζητάµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κλείνω µε το εξής, χωρίς να αδικήσω βέβαια τις τεράστιες
επενδύσεις που κάνουµε για την ανάπτυξη των δικτύων οπτικών
ινών. Θα έχουµε 4 δισεκατοµµύρια επενδύσεις µέχρι το 2022, οι
οποίες πραγµατικά θα µεταµορφώσουν τον τρόπο µε τον οποίον
οι Έλληνες πολίτες έχουν πρόσβαση στις ταχύτητες στο διαδί-
κτυο.

Είχαµε µια πάρα πολύ αποκαλυπτική, νοµίζω, οµιλία του κ. Βε-
νιζέλου. Ο κ. Βενιζέλος τι είπε; Είπε ότι κακώς κατεβάσαµε τα
πλεονάσµατα, διότι υπολόγιζαν να τα χρησιµοποιήσουν ως δια-
πραγµατευτικό χαρτί. Εναντίον τίνος; Δηλαδή, µε συγχωρείτε,
εµείς κατεβάσαµε τα πλεονάσµατα και πήραµε θετικά µέτρα. Και
αυτοί τι έχουν υπ’ όψιν τους να κάνουν ακριβώς; Να σας πω τι
έχουν υπ’ όψιν τους να κάνουν. Θέλουν να χρησιµοποιήσουν τα
πλεονάσµατα ως µοχλό ενάντια στη χώρα, όπως χρησιµοποι-
ήθηκε το χρέος στην αρχή, όπως χρησιµοποιήθηκε η παραµονή
της χώρας στο ευρώ, ακριβώς για να υπάρξουν πιέσεις για να
µπαίνουν τα προαπαιτούµενα. Τι έχουν υπ’ όψιν τους να δώσουν
για να πάρουν αυτοί –εάν, ο µη γένοιτο- χαµηλότερα πλεονά-
σµατα; Τώρα, που τα κατεβάσαµε εµείς, τι θα κάνουν; Θα τα επι-
στρέψουν στο 3,5% για να διαπραγµατευτούν από την αρχή; Για
να διαπραγµατευτούν τι; Μήπως το ασφαλιστικό Πινοσέτ και να
πουν «α, µας ήρθε εξωτερικός καταναγκασµός»; Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα βοά. Και η πραγµατικό-
τητα λέει ότι πάµε σε εκλογές, όπου υπάρχει ένα ψηφοδέλτιο το
οποίο ρητά ζητάει την κατάργηση των θετικών µέτρων, τα οποία
θα ψηφίσουµε την επόµενη εβδοµάδα. Και αυτό είναι το ψηφο-
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δέλτιο της Νέας Δηµοκρατίας, το οποίο στελεχώνεται από αν-
θρώπους οι οποίοι, αν εκλεγούν στην Ευρωβουλή, θα δώσουν
ψήφο για την Προεδρία της Κοµισιόν στον κ. Βέµπερ, ο οποίος
ακόµα δεν είχαν τελειώσει οι ανακοινώσεις του Αλέξη Τσίπρα και
έσπευσε να τις καταγγείλει.

Το ξέρουν, λοιπόν, οι Έλληνες πολίτες: Ψήφος στη Νέα Δη-
µοκρατία σηµαίνει ψήφος για την κατάργηση της δέκατης τρίτης
σύνταξης, για την κατάργηση των µειώσεων στον ΦΠΑ και για
την ακύρωση των θετικών µέτρων τα οποία παίρνουµε. 

Από την άλλη, θα υπάρχει και το ψηφοδέλτιο του ΣΥΡΙΖΑ µε
την Προοδευτική Συµµαχία, που είναι η µοναδική παράταξη που
µπορεί να εγγυηθεί ένα πρόγραµµα εντός Ευρώπης που απαν-
τάει στο µείζον κοινωνικό ζήτηµα. Και το µείζον κοινωνικό ζήτηµα
είναι η επαναφορά στην ανάπτυξη και η µείωση των κοινωνικών
ανισοτήτων.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κοντός ψαλµός αλ-
ληλούια. Θα δούµε σε δεκαπέντε µέρες τι θα γίνει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µα-
θητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 10ο Δηµοτικό
Σχολείο Τρικάλων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Έλενα Κουντουρά. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Αλέξης Τσίπρας και η Κυβέρ-

νησή µας έβγαλε την Ελλάδα από το σκοτάδι, τα µνηµόνια και
την κρίση και την οδήγησε στο φως. Η Ελλάδα τον Αύγουστο του
2018 άλλαξε σελίδα και στέκεται σήµερα όρθια, στις δικές της
δυνάµεις. Ανακτήσαµε τον έλεγχο και την ευθύνη να σχεδιάζουµε
το µέλλον µας, να συµµετέχουµε ισότιµα στις παγκόσµιες εξελί-
ξεις. 

Τίποτα σήµερα δεν θυµίζει την αρνητική εικόνα που παρου-
σίαζε η Ελλάδα πριν από το 2015. Η εθνική µας οικονοµία κατα-
γράφει θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης για τρίτη συνεχόµενη
χρονιά και προχωρήσαµε σε γενναίες µεταρρυθµίσεις, στηρίζον-
τας την ελληνική οικονοµία και κοινωνία. 

Με πολύ συγκεκριµένο σχέδιο προχωράµε στην παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας µας, σε νέες, υγιείς βάσεις. Τα µέτρα
που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός είναι µέτρα µόνιµα. Να σας
θυµίσω ότι από τον περασµένο Σεπτέµβρη και µετά ψηφίζουµε
µόνο θετικά µέτρα ελάφρυνσης και κοινωνικής δικαιοσύνης,
όπως η αύξηση του κατώτατου µισθού, η κατάργηση του υποκα-
τώτατου, η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών, η επαναφορά
των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, η µείωση του ΕΝΦΙΑ.
Όλες οι δεσµεύσεις της Κυβέρνησής µας έγιναν πράξη και νόµοι
του κράτους και συνεχίζουµε να εργαζόµαστε για την οικονοµική
και κοινωνική ευηµερία, µε αναπτυξιακό πρόγραµµα και σεβασµό
στους Έλληνες πολίτες. 

Όταν η Αντιπολίτευση µοιράζει υποσχέσεις και ψάχνει να αγο-
ράσει χρόνο και αξιοπιστία, η Κυβέρνησή µας υλοποιεί όσα δε-
σµεύτηκε ότι θα κάνει. Για αυτό ο ελληνικός λαός εµπιστεύεται
τον Αλέξη Τσίπρα, τον Πρωθυπουργό που διαχειρίστηκε µε επι-
τυχία την οικονοµική και ανθρωπιστική κρίση, κράτησε την κοι-
νωνία όρθια, ενίσχυσε το κοινωνικό κράτος, επαναρρύθµισε την
αγορά εργασίας και θεµελίωσε µία νέα αναπτυξιακή πορεία για
τη χώρα. 

Αδιαφορεί και απέχει από τα πολιτικά κουτσοµπολιά ο ελληνι-
κός λαός, αναγνωρίζει τη διασπορά ψευδών ειδήσεων και ενο-
χλείται από τη µικροπολιτική που προσπαθεί να επιβάλει η
Αντιπολίτευση και τα φιλικά της µέσα και δεν θέλει να ακούει
ανούσιες υποσχέσεις, προσβολές και σκανδαλολογία. Με τα
µέτρα που ήδη υλοποιούνται οι πολίτες θα δούνε άµεσα τη βελ-
τίωση στην καθηµερινότητά τους, αλλά και το ολοκληρωµένο
σχέδιο ενίσχυσης των πολλών που παρουσίασε ο Πρωθυπουρ-
γός για την επόµενη τετραετία, που έχει καθαρό κοινωνικό πρό-

σηµο και αναπτυξιακό χαρακτήρα, θα επιτρέψει στην Ελλάδα να
γίνει µία χώρα ισχυρή, µε οικονοµική και κοινωνική ευηµερία. Την
επόµενη τετραετία, µε την εµπιστοσύνη του ελληνικού λαού, θα
φροντίσουµε ώστε να επανέλθουµε πλήρως στην κανονικότητα.

Με αυτό το νέο σχέδιο ο Πρωθυπουργός µας θα ανανεώσει
απόψε την εµπιστοσύνη της Βουλής και µε αυτό θα διεκδικήσει
και την εµπιστοσύνη του κόσµου στις 26 Μαΐου στις ευρωεκλο-
γές, αλλά και στις εθνικές εκλογές στο τέλος της τετραετίας.

Αισθάνοµαι πολύ περήφανη που µε τη δουλειά µου και το έργο
µου ως Υπουργός Τουρισµού συνέβαλα σε αυτή την εθνική προ-
σπάθεια για την ενίσχυση της οικονοµίας µας και η µεγάλη επι-
τυχία του τουρισµού όχι µόνον δηµιούργησε νέες χιλιάδες θέσεις
εργασίας, αλλά και προσέλκυσε νέες επενδύσεις, απογείωσε τα
εθνικά µας έσοδα κι έτσι µας δόθηκε η δυνατότητα να υλοποι-
ήσουµε ακόµα πιο δυναµικά µία οικονοµική και κοινωνική πολι-
τική.

Σε αυτές τις ισχυρές αναπτυξιακές προοπτικές που δηµιουρ-
γήσαµε για τον τουρισµό για τα επόµενα χρόνια είναι πολύ ση-
µαντική η πολιτική απόφαση που έλαβε η Κυβέρνηση να µειωθεί
η φορολογία του τουριστικού κλάδου, ένα αίτηµα που είχα θέσει
στον Πρωθυπουργό και στο οικονοµικό επιτελείο και το διεκδί-
κησα. Σήµερα, λοιπόν, έγινε πράξη. 

Ευχαρίστησα και τον Ευκλείδη Τσακαλώτο, αλλά και τον ίδιο
τον Πρωθυπουργό, διότι µόλις εξασφαλίσαµε δηµοσιονοµικό
χώρο, καταφέραµε να µειώσουµε τον ΦΠΑ στην εστίαση άµεσα,
από το 24% στο 13% για το 2019 και το 2020 και η εστίαση και η
διαµονή από το 13% θα πάει στο 11%. Είναι µία πολύ µεγάλη
ανάσα για όλο τον τουριστικό κλάδο και θα τον κάνει ακόµα πιο
ανταγωνιστικό, έτσι ώστε η Ελλάδα µας να γίνει ακόµα πιο ελκυ-
στική.

Θέλω εδώ, όµως, να εκφράσω τη θλίψη µου για την Αντιπολί-
τευση, αλλά και για τους πολιτικούς µας αντιπάλους, που επιδί-
δονται στην κατασκευή ειδήσεων και προσπαθούν να κάνουν
πολιτική µε σκανδαλολογία, κουτσοµπολιά και ανήθικες προσω-
πικές επιθέσεις. Σε αυτά τα ψεύδη και τις συκοφαντίες εγώ
απαντώ πάντοτε πολιτικά, µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα. Κα-
ταλαβαίνω ότι δυσκολεύονται να δεχθούν την επιτυχηµένη δου-
λειά µου στον τουρισµό, που, αν θέλετε, στήριξε την Ελλάδα στα
δύσκολα χρόνια και µας έδωσε τη δυνατότητα να κάνουµε αυτά
τα µόνιµα µέτρα, να κάνουµε µία οικονοµική πολιτική για την ευη-
µερία των πολλών. Όπως, επίσης, θλίβοµαι και για τις σεξιστικές
επιθέσεις που έχω δεχτεί στο παρελθόν, απλά µόνο επειδή είµαι
γυναίκα και εργάστηκα για την επιτυχία αυτής της Κυβέρνησης
του Αλέξη Τσίπρα.

Κλείνοντας, θέλω να ξεκαθαρίσω και κάποιες συκοφαντίες που
ακούστηκαν σήµερα προς το πρόσωπό µου, διότι ουδέποτε το
Υπουργείο Τουρισµού ή ο ΕΟΤ είχαν τον προϋπολογισµό να δώ-
σουν χρήµατα σε εταιρείες δηµοσκοπήσεων για να µπορέσουµε
να κάνουµε έρευνες, όπως ειπώθηκε, προκειµένου αν θέλετε να
έχουµε την εύνοια των δηµοσκόπων. 

Το Υπουργείο δεν έχει συµβάσεις. Ο Ελληνικός Οργανισµός
Τουρισµού, όµως, που έχει συµβάσεις, τις ανεβάζει όλες στη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ». Είναι στη διάθεση του οποιοδήποτε πολίτη, για να µπο-
ρέσει να δει τη διαφήµιση, την προβολή, τις δηµόσιες σχέσεις
και ό,τι κάνουµε µε τις εκθέσεις µας στο εξωτερικό.

Ο προϋπολογισµός του ΕΟΤ, δυστυχώς, είναι πάρα πολύ µι-
κρός και παρ’ όλο που θα ήταν πάρα πολύ χρήσιµες κάποιες
έρευνες, ώστε να µπορέσουµε να χαράξουµε πιο στοχευµένη πο-
λιτική, δυστυχώς δεν είχαµε ποτέ αυτή τη δυνατότητα, µε µία
εξαίρεση το 2016, µετά την προσφυγική κρίση, όταν ο ΕΟΤ τότε
έκανε µία έρευνα σε δεκατρείς πύλες εισόδου της χώρας, µε ένα
κόστος της τάξης, από ό,τι µε ενηµέρωσαν, των 17.360 ευρώ,
έτσι ώστε να δούµε µετά την προσφυγική κρίση την καταµέτρηση
της ποιοτικής και ποσοτικής ικανοποίησης των ξένων τουριστών
και να δούµε πώς θα κινηθούµε µελλοντικά.

Σε όλη µου, λοιπόν, την πολιτική διαδροµή πορεύοµαι µε σο-
βαρότητα, υπευθυνότητα για το καλό της πατρίδας µας, πάνω
από κάθε κοµµατικό όφελος, πάνω από κάθε πολιτικό ή προσω-
πικό κόστος, µε µοναδικό γνώµονα το εθνικό συµφέρον.

Δίνω, λοιπόν, ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνησή µας, που
έβγαλε την Ελλάδα από την κρίση και έβαλε τις βάσεις σε µία
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νέα αναπτυξιακή πορεία για όλους τους Έλληνες, για τους
νέους, τις νέες και τις επόµενες γενιές.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε µε τον
συνάδελφο κ. Αριστείδη Φωκά. Μετά είναι ο κ. Μαντάς, όπως
είπα, και θα κλείσει αυτή η ενότητα µε τον Αντιπρόεδρο της Κυ-
βέρνησης, τον κ. Δραγασάκη.

Ορίστε, κύριε Φωκά, έχετε τον λόγο. 
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Χριστός Ανέστη! 
Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ζητήσαµε την αναβολή της συζήτη-

σης για την πρόταση µοµφής που κατέθεσε η Νέα Δηµοκρατία
και την πρόταση εµπιστοσύνης στην οποία τη µετέτρεψε η Κυ-
βέρνηση. 

Η τουρκική προκλητικότητα σε Αιγαίο και Ανατολική Μεσόγειο
κλιµακώνεται καθηµερινά. Είναι η σοβαρότερη εθνική κρίση από
την εποχή των Ιµίων µέχρι σήµερα. Αυτή τη στιγµή τα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων, βλέποντας τη συζήτηση στη Βουλή, θα
περίµεναν την ενότητα των πολιτικών δυνάµεων. Η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, που πήρε την πρωτοβουλία, η Κυβέρνηση, το
κόµµα των Ανεξάρτητων Ελλήνων και τα λοιπά κόµµατα που µε-
τέχουν στο ελληνικό Κοινοβούλιο, οµόφωνα, πρέπει να στηρί-
ξουµε τις εθνικές θέσεις, να παραµερίσουµε τις διαφορές µας,
να στείλουµε ένα µήνυµα προς τους συµµάχους µας να στηρί-
ξουν το Διεθνές Δίκαιο.

Εδώ υπάρχει κατάφωρη παραβίαση του δικαίου της θάλασσας
από την πλευρά της Τουρκίας, η οποία, όχι µόνο απειλεί, αλλά
προχωράει σε δύο γεωτρήσεις εντός της κυπριακής ΑΟΖ. Αυτό
σηµαίνει κατοχή κυπριακού εδάφους! 

Προτείναµε την αναβολή της συζήτησης αυτής και αντί αυτού,
ξεκίνησαν προχθές ο Πρωθυπουργός και ο Πρόεδρος της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης µε προσωπικές επιθέσεις ο ένας προς
τον άλλον, µία κουβέντα που δεν οδηγεί πουθενά. Ο µόνος Αρ-
χηγός παράταξης που έχει αντιληφθεί τη σοβαρότητα της κατά-
στασης είναι ο Πάνος Καµµένος. 

Μην ξεχνάµε ότι µε Ανεξάρτητους Έλληνες και ΣΥΡΙΖΑ η χώρα
µπόρεσε να βγει από το σκοτάδι των µνηµονίων. Οι Ανεξάρτητοι
Έλληνες είναι αυτοί που το καλοκαίρι του 2015 έστριψαν το τι-
µόνι του καραβιού από Βενεζουέλα και Ρωσία προς Δύση, στην
οποία και ανήκουµε, προωθώντας και νέες συµµαχίες µε το Ισ-
ραήλ, τις Ηνωµένες Πολιτείες, την Αίγυπτο, την Ιορδανία, τα
Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα.

Το νοµοσχέδιο των εκατόν είκοσι δόσεων, που συζητήθηκε
στις επιτροπές, όπως και τα νοµοσχέδια που θα ακολουθήσουν,
είναι προϊόν θυσιών του ελληνικού λαού, είναι προϊόν δουλειάς
της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Στο µόνο που διαφώνησαν
οι Ανεξάρτητοι Έλληνες µε τους εταίρους τους στη συγκυβέρ-
νηση ήταν και είναι η προδοτική κατ’ εµάς Συµφωνία των Πρε-
σπών.

Ο πρώην Υπουργός Εξωτερικών δεν µας εξήγησε για ποιον
λόγο δεν είναι προδοτική αυτή η συµφωνία, διότι εδώ παραδώ-
σαµε όνοµα, παραδώσαµε εθνότητα, παραδώσαµε γλώσσα. Το
90% των Ελλήνων να υπενθυµίσω ότι θεωρεί αυτή την προδοσία
αληθινή και είναι λυπηρό να υπερασπίζονται ακόµα ότι ήταν για
το καλό µας.

Δεν µας εξήγησε ο πρώην Υπουργός Εξωτερικών αν τα e-mail
ήταν πλαστά ή αληθινά. Mας είπε µόνο ότι ήταν hotmail και g-
mail, ενώ οι επικοινωνίες είναι καθαρά από µέλος του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών µε έναν υποψήφιο επενδυτή.

Αυτό είναι ένα µελανό σηµείο στη συνεργασία ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.
Αυτό από µόνο του δείχνει, όµως, ότι οι συνεργασίες µεταξύ των
κοµµάτων αποδίδουν καρπό. 

Πέρα από το µελανό κοµµάτι της συνεργασίας µε τον κ. Κο-
τζιά, αυτό που έπρεπε να συζητάµε τώρα είναι την πιθανή σύµ-
πνοια όλων µας απέναντι στον προκλητικό γείτονα. Η Κυβέρνηση
µειοψηφίας του ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί να προχωρήσει µόνη της. Σο-
βαρά θέµατα, όπως είναι η εξωτερική πολιτική και η οικονοµία,
χρειάζονται κυβέρνηση συνεργασίας. 

Τα παραδείγµατα τα βλέπουµε σε χώρες, οι οποίες αντιστά-
θηκαν στο διοικητήριο των Βρυξελλών. Μία εξ αυτών είναι η Ουγ-
γαρία, που εκεί όλοι µαζί κατάφεραν ο φόρος στις επιχειρήσεις

να είναι στο 9%, ο φόρος εισοδήµατος να είναι στο 16%, η ανερ-
γία στο 3%, η ανεργία των νέων στο 9,5%, οι συντάξεις να λαµ-
βάνονται στα εξήντα δύο έτη. Εκεί η κυβέρνηση και ο λαός της
Ουγγαρίας ήταν ενωµένοι. Είχαν το σθένος να υπερασπιστούν
και να ελέγξουν το νόµισµά τους, την Κεντρική Τράπεζα και τα
σύνορά τους. Είναι στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ. Η Ουγ-
γαρία αντιστάθηκε ενωµένη στα θελήµατα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και των Γερµανών.

Όσο ποτέ άλλοτε ο τόπος έχει ανάγκη από οµόνοια και σύµ-
πνοια ιδιαίτερα στα θέµατα εξωτερικής πολιτικής. Οι Ανεξάρτη-
τοι Έλληνες έχουν αποδείξει ότι προέχει το συµφέρον της
χώρας, αφήνοντας στην άκρη προσωπικές φιλοδοξίες. Ήρθε η
ώρα να αποδείξουµε ενωµένοι όλοι µαζί ότι απέναντι στην προ-
κλητικότητα της Τουρκίας, το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα
οι Πρόεδροι των παρατάξεων και η Βουλή θα λάβουν πρωτοβου-
λίες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίζουµε µε τον
Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ, τον συνάδελφο κ.
Μαντά Χρήστο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Καλησπέρα!
Ο Βάλτερ Μπένγιαµιν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ένα

δοκίµιό του για τον ιστορικό υλισµό έγραφε ότι η ιστορία είναι
πάντα αυτή που ιστορούν οι νικητές. Νοµίζω ότι η ένταση και το
µένος του κ. Βενιζέλου -γιατί αυτό θέλω να σχολιάσω από τον
πυρήνα της οµιλίας του- για τη στρατηγική ήττα του ΣΥΡΙΖΑ προ-
έρχεται από την πραγµατικότητα που αντιλαµβάνεται ότι ίσως
δεν βρίσκεται πια στη θέση να ιστορήσει την ιστορία από την
πλευρά των νικητών.

Ταυτόχρονα, όµως, θέλω να σηµειώσω ότι οι νικητές που
έχουν ιστορήσει ιστορίες πολλές φορές υπήρξαν, ταυτόχρονα,
και νεκροθάφτες της ιστορίας.

Πάω σε ένα άλλο θέµα τώρα. Το έχω πάρει από το βιβλίο του
Ουµπέρτο Έκο, µε τίτλο: «Στους ώµους των γιγάντων» και από
το κεφάλαιο: «Λέω αναληθή, ψεύδοµαι, παραποιώ». Λέει µια ιστο-
ρία εκεί. Αναφέρεται σε µια ιστορία ο Ουµπέρτο Έκο, στην ιστο-
ρία του Πτολεµαίου. Ο Πτολεµαίος επιβεβαίωνε ότι ο Ήλιος
περιστρέφεται γύρω από τη Γη. Σίγουρα έλεγε κάτι που δεν
ίσχυε και το έλεγε επειδή έκανε λάθος, αλλά δεν έλεγε ψέµατα.
Ψέµα σηµαίνει να λέει κανείς το αντίθετο από αυτό που θεωρεί
ότι ισχύει, ενώ ο Πτολεµαίος ήταν απολύτως πεπεισµένος πως ο
Ήλιος κινείται. 

Μάλλον δεν έχουµε πολλούς Πτολεµαίους από αυτή την
πλευρά. Τι έχουµε; Έχουµε ένα άλλο είδος. Το ψέµα πολλές
φορές είναι µια δυαδική σχέση. Ωστόσο, υπάρχουν και ψέµατα
µονοφωνικά ή τριαδικά. Εγώ έχω την εντύπωση ότι οι συνάδελ-
φοι, κυρίως της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ανήκουν σε αυτή
την κατηγορία, των µονοφωνικών ψέµατων ή της µονοφωνικής
κακοπιστίας, θα έλεγα καλύτερα. 

Τι είναι αυτό; Μονοφωνική, λοιπόν, είναι η κακοπιστία µέσω
της οποίας κάποιος που γνωρίζει την αλήθεια λέει ψέµατα στον
ίδιο του τον εαυτό και συνήθως καταλήγει να πιστεύει στα ψέ-
µατά του. Στην κακοπιστία αυτός που ψεύδεται και αυτός που
δέχεται το ψέµα είναι το ίδιο πρόσωπο, το οποίο σηµαίνει ότι θα
πρέπει να ξέρω -ως κάποιος που εξαπατά- την αλήθεια που
κρύβω από τον εξαπατώµενο εαυτό µου.

Μπορεί να φαίνονται λίγο περίεργα αυτά και θα προσθέσω και
κάτι ακόµη, αλλά θα µας βάλουν να σκεφθούµε µερικά πράγ-
µατα. Η Χάνα Άρεντ λέει ότι το πρόβληµα µε τα ψέµατα και την
εξαπάτηση είναι ότι η αποτελεσµατικότητά τους βασίζεται εξ
ολοκλήρου σε µια σαφή αντίληψη της αλήθειας, την οποία ο ψεύ-
της και ο απατεώνας επιθυµεί να κρύψει. 

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εγώ κατάλαβα από την οµιλία του κ. Μητσοτάκη ότι έκανε µια
επιλογή, η οποία θα σηµαδέψει, κατά τη γνώµη µου, και την πο-
ρεία της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης από εδώ και πέρα και την
πορεία του ίδιου του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, ενός πα-
ραδοσιακά κεντροδεξιού µέχρι τα τώρα κόµµατος.

Εγώ πιστεύω ότι ο κ. Μητσοτάκης απέτυχε πραγµατικά στο
σχέδιό του να θολώσει τα νερά και να αλλάξει την ατζέντα της
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συζήτησης και θέλω να του πω και στον ίδιο και στους συναδέλ-
φους Βουλευτές ότι οι µέθοδοι του µακαρθισµού και των επιτε-
λών του Τραµπ και του Μπολσονάρου δεν περνάνε στην Ελλάδα
και στην Ευρώπη. Οι µέθοδοί του µεταφασισµού δεν περνάνε
στην Ελλάδα και στην Ευρώπη.

Και νοµίζω ότι ο κ. Μητσοτάκης δυστυχώς -τον έχω γνωρίσει
ως φιλελεύθερο πολιτικό- µοιάζει όλο και περισσότερο δραµα-
τικά, απελπιστικά -θα έλεγα και λυπάµαι για αυτό- µε αυτόν τον
ηγέτη του ΛΑΟΣ -µε τον οποίο να θυµίσω ότι συνυπήρξατε στην
κυβέρνηση Παπαδήµου- και τον τρόπο που λειτουργούσε αυτός
ο συγκεκριµένος ηγέτης του ΛΑΟΣ. 

Πού πήγε, άραγε, ο φιλελεύθερος κ. Μητσοτάκης; Δεν µπορώ
να τον βρω πουθενά πια και καθόµουν πάρα πολλά χρόνια δίπλα
του, όταν ήταν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

Πιστεύω ότι βουλιάζει κάθε µέρα η ηγετική οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας. Ελπίζω και πιστεύω -και διαπιστώνω πολλές
φορές- ότι κάποιοι συνάδελφοι δεν ακολουθούν ή κρατούν απο-
στάσεις από αυτόν τον δρόµο στον βάλτο των ψευδών ειδήσεων. 

Κοιτάξτε, η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας είναι λίγο -εγώ θα
την περιέγραφα- σαν τη ρόδα του Λονδίνου –την ξέρει καλά ο
Ευκλείδης-, που έχει διάφορα κοµµάτια γύρω-γύρω, τα οποία
γυρνούν µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο συνεχώς. Αυτά τα καλάθια,
λοιπόν, έχουν πέντε-έξι πράγµατα µέσα, ανοµία, το Μάτι, τώρα
µας ήρθαν τα κότερα, προστέθηκε σε αυτά η αθλιότητα για την
οικογένεια του Πρωθυπουργού και κάποια άλλα τέτοια. 

Αυτή τη ρόδα γυρίζετε, συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Αυτή τη ρόδα, την αµετακίνητη ρόδα, µε αυτά τα συγκεκριµένα
καλάθια σε διάφορες δόσεις κάθε φορά γυρίζετε. 

Και δεν τολµάτε -γιατί περί αυτού πρόκειται- να κάνετε µία
συγκροτηµένη συζήτηση πάνω στις προγραµµατικές µας διαφο-
ρές και να πούµε ποια είναι αλήθεια και ποια είναι ψέµατα, τι
ακριβώς κάναµε, πώς το κάναµε, πότε το κάναµε και τι προοπτική
δίνουµε. Διότι όσο ακολουθείτε αυτόν τον δρόµο νοµίζω ότι δεν
έχετε απολύτως κανένα µέλλον, όχι µόνο να κυβερνήσετε, αλλά
και ως κόµµα της Κεντροδεξιάς στην ελληνική και ευρωπαϊκή
πραγµατικότητα. 

Αυτό, λοιπόν, που εµείς υπερασπιζόµαστε –προσπαθούµε, εν
πάση περιπτώσει, να υπερασπιστούµε- είναι πρώτα από όλα την
ίδια τη δηµοκρατία απέναντι στην αντιπολιτική «µετα-δηµοκρα-
τία». Υπερασπιζόµαστε την πολιτική και προγραµµατική αντιπα-
ράθεση απέναντι στη µικροπολιτική και την παραπολιτική. Και,
βεβαίως, υπερασπιζόµαστε το δίκαιο των πολλών απέναντι στην
αδικία των λίγων. 

Και απόδειξη για αυτό -για όσους θέλουν να προσέχουν, να
διαβάζουν, αλλά και όλους τους ανθρώπους που ζουν αυτά τα
πράγµατα- είναι αυτά που είπαν οι Υπουργοί µας, όλοι οι Υπουρ-
γοί, ο Υπουργός Παιδείας, ο Υπουργός Υγείας, η Υπουργός Δι-
οικητικής Μεταρρύθµισης, η Αναπληρώτρια Υπουργός
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, η Υπουργός Εργασίας, ο Υπουργός
Ψηφιακής Πολιτικής, η πρώην Υπουργός Τουρισµού, ο Υπουρ-
γός Τουρισµού και πάρα πολλοί άλλοι -δεν θέλω να αδικήσω κα-
νέναν- για αυτά που έχουµε κάνει, και είναι πάρα πολύ
συγκεκριµένα πράγµατα, µέσα σε δύσκολες συνθήκες, που άλ-
λαξαν και αλλάζουν τις ζωές των ανθρώπων.  

Δεν έχουµε ποτέ -µα ποτέ!- πανηγυρίσει, δεν έχουµε µιλήσει
ποτέ για success story, ίσα-ίσα, το αντίθετο µάλλον και µάλιστα,
καµµιά φορά, και µε ακραίο τρόπο. Δηλαδή, θέλω να πω πως εγώ
νιώθω ότι οι Βουλευτές µας, όλοι εµείς πάρα πολλές φορές εί-
µαστε τόσο ταπεινοί και χαµηλών τόνων -πρώτα από όλα εγώ
που βγαίνω και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης-, που δεν προλα-
βαίνουµε να πούµε τα πάρα πολλά που έχουµε κάνει µε σκληρή
δουλειά και ούτε έχουµε προλάβει και µια φορά να τα χαρούµε
αυτά -εδώ που τα λέµε- σε όλη αυτή τη διάρκεια αυτής της πολύ
δύσκολης περιόδου, που ο ιστορικός του µέλλοντος νοµίζω ότι
θα τα δει µε ένα άλλο µάτι, πιο ψύχραιµο και πιο νηφάλιο.

Λέω, λοιπόν, ότι είµαστε σε µία κρίσιµη καµπή. Για αυτό ζητάµε
σε αυτή την κρίσιµη καµπή για µια ακόµη φορά -θα είναι η τελευ-
ταία, φαντάζοµαι, σε αυτή την κοινοβουλευτική περίοδο µέχρι
τον Οκτώβριο που θα πάµε στις εθνικές εκλογές- την ψήφο εµ-
πιστοσύνης της Βουλής και ζητάµε, ταυτόχρονα, την ψήφο εµ-
πιστοσύνης του λαού. 

Και γιατί το ζητάµε αυτό το πράγµα; Το ζητάµε µε γνώση, αλλά
και µε πάθος για δύο λόγους: πρώτον, γιατί ξέρουµε πάρα πολύ
καλά ότι αγωνιστήκαµε σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες µε έναν
έντιµο τρόπο σε µια κατεύθυνση υπεράσπισης της κοινωνικής
πλειοψηφίας και, δεύτερον, γιατί ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι η
Νέα Δηµοκρατία έχει ένα ακραία νεοφιλελεύθερο αντικοινωνικό
πρόγραµµα, το οποίο θα διαλύσει την κοινωνία και θα µας φέρει
σε µία τέτοια οπισθοδρόµηση, που δεν µπορούµε να τη φαντα-
στούµε ακόµα. 

Θα πω ένα παράδειγµα για αυτό. Το έχουµε ξαναπεί στην τε-
λευταία συζήτηση του προϋπολογισµού για το 2019, τον Δεκέµ-
βρη του 2018. Ο κ. Χουλιαράκης ανέλυσε κυρίως το πρόγραµµα
της Νέας Δηµοκρατίας, το οποίο µιλάει για απότοµες περικοπές
των φόρων, για υπερφορολόγηση και πολλά άλλα και λέει µετά
ποια είναι η λύση, να κόψουµε τους φόρους για να έρθει η ανά-
πτυξη. Παρένθεση εδώ –αστεράκι- είναι ότι µέσα σε αυτό, που
είναι κρίσιµο αυτό, υπολόγιζαν ως δεδοµένο την περικοπή του
αφορολόγητου. 

Ξαναγυρνάω και λέω ότι µε τους πιο ήπιους υπολογισµούς το
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας, έτσι όπως το παρουσίασε –
εν πάση περιπτώσει- στην τελευταία Διεθνή Έκθεση ο Αρχηγός
της ήταν κόστους τουλάχιστον 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επιτρέψτε µου να µιλήσω ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Και το ερώτηµα είναι από πού θα βρουν αυτά τα χρήµατα για

να κάνουν αυτό το πρόγραµµα, διότι, σε αντίθεση µε τη Νέα Δη-
µοκρατία, εµείς, όπως πάρα πολλές φορές έχει ειπωθεί, σε αυτή
τη νέα περίοδο, µέσα στον δηµοσιονοµικό χώρο που έχουµε και
στον προϋπολογισµό, συγκροτούµε ακριβώς το πρόγραµµά µας,
που είναι ένα πρόγραµµα ισορροπηµένο ανάµεσα στις κοινωνι-
κές δαπάνες και στις στοχευµένες φοροελαφρύνσεις. Και το κά-
νουµε αυτό και στο ενδιάµεσο του χρόνου, ακριβώς γιατί δεν
θέλουµε να πάµε σε υπερπλεονάσµατα, της τάξεως του 4,5% ή
του 5%, δηλαδή σε µία υπερκάλυψη των δεσµεύσεών µας. Και
τώρα πια έχουµε τη δυνατότητα. Και αυτό µαζί µε πολλά άλλα
είναι ακόµη µια απόδειξη ότι έχουµε βγει από τα µνηµόνια ορι-
στικά.

Συνεπώς νοµίζω ότι βρισκόµαστε µπροστά σε κρίσιµα διλήµ-
µατα, σε µία κρίσιµη πολιτική µάχη. Για αυτό, µε το έργο µας
αλλά και µε την προοπτική µας και µε την πρότασή µας ζητάµε
την ψήφο εµπιστοσύνης της Βουλής και την ψήφο εµπιστοσύνης
του ελληνικού λαού.

Τελειώνω µε το εξής: Το εγχείρηµά µας, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, έχει µια ευρωπαϊκή διάσταση που κάποιες φορές την ξε-
χνάµε. Μετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο και το τέλος του Β’
Παγκοσµίου Πολέµου και µετά το τέλος του Ψυχρού Πολέµου -
θα έλεγα- σε τέτοιες συνθήκες στην Ευρώπη δεν είχαµε σε µια
δυτική χώρα αριστερή διακυβέρνηση µέσα από τη διαδικασία
των εκλογών. Σπάσαµε αυτή την ιστορία, ένα κοµµατικό κατε-
στηµένο το οποίο λειτουργούσε επί δεκαετίες και το οποίο λεη-
λάτησε τη χώρα και την έφερε σε αυτή την κατάσταση που την
έφερε, ειδικά στα χρόνια του µνηµονίου, ως αποτέλεσµα ακρι-
βώς πολιτικών που την περίοδο των παχιών αγελάδων δεν έκα-
ναν τίποτα ή έκαναν πολύ λίγα -για να µη µηδενίζω- για να
συγκροτήσουν ένα παραγωγικό µοντέλο και ένα κοινωνικό κρά-
τος που θα είχε βιωσιµότητα και προοπτική. 

Και κάναµε αυτό που δεν έγινε σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες
και αυτό είναι ένα µάθηµα µε ιστορικό βάθος. Μπορέσαµε να
ανακόψουµε αυτό που θα ήταν πραγµατικότητα, αν εµείς ως ρι-
ζοσπαστική Αριστερά δεν παίρναµε αυτή την πρωτοβουλία, να
ανακόψουµε τον φασισµό και τον ναζισµό. Διότι σε αυτές τις συν-
θήκες κρίσης το ότι εµείς -η χώρα µας- τολµήσαµε και αναλά-
βαµε αυτό το µεγάλο έργο -κατά τη γνώµη µου- αποτελεί στην
ουσία ένα παράδειγµα σε ευρωπαϊκό επίπεδο για το πού πρέπει
να πάνε τα πράγµατα. 

Διότι διαφορετικά, αν δεν αλλάξουµε τις χώρες µας και αν δεν
αλλάξουµε την Ευρώπη, αν δεν την κάνουµε πιο κοινωνική, µε λι-
γότερες ανισότητες, τότε πραγµατικά και για πολλούς άλλους
λόγους και κυρίως για λόγους δηµοκρατίας και δηµοκρατικής
λειτουργίας, το φίδι του φασισµού, ο κίνδυνος του φασισµού θα
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επανέλθει και τότε οι εξελίξεις µπορεί να είναι πολύ δραµατικές.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μαντά, µην

έχετε παράπονο. Για να µην παρεξηγηθούµε, ιατρικός σοβινι-
σµός ήταν αυτός.

Κλείνουµε αυτή την ενότητα µε τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρ-
νησης κ. Ιωάννη Δραγασάκη, τον οποίο καλώ στο Βήµα και να
πω, επειδή µας παρακολουθούν οι Γραµµατείες των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων, ότι ξεκινάνε οι Αρχηγοί µε την εξής σειρά: ο
κ. Λεβέντης, ο κ. Θεοδωράκης, ο κ. Μιχαλολιάκος, η κ. Γεννη-
µατά. Παρεµβάλλεται ο Υπουργός Οικονοµικών, όπως είπα, ο κ.
Τσακαλώτος, και ακολουθούν ο κ. Μητσοτάκης και ο κ. Τσίπρας.

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, διάβασα την οµιλία του Προ-
έδρου της Νέας Δηµοκρατίας, άκουσα αρκετές από τις οµιλίες
Βουλευτών και διεπίστωσα ότι ένα κεντρικό επιχείρηµα που δια-
τυπώθηκε τις ηµέρες αυτές, ένας ισχυρισµός, είναι ότι τα µέτρα
που ανακοινώσαµε είναι προεκλογικές παροχές, ότι η δέκατη
τρίτη σύνταξη µε τη µορφή που εισάγεται δόθηκε για να εξαγο-
ράσουµε την ψήφο των συνταξιούχων -µεγάλη προσβολή για
τους συνταξιούχους, αλλά το προσπερνώ-, ότι τον ΦΠΑ στη δια-
τροφή, στην ενέργεια κ.λπ. τον µειώσαµε για να κερδίσουµε την
ψήφο των καταναλωτών, ότι τις αυξηµένες αποσβέσεις τις υιο-
θετούµε για να κερδίσουµε τους επιχειρηµατίες κ.ο.κ., τους
αγρότες µε τους συνεταιρισµούς, τους νέους, κ.λπ..

Το επιχείρηµα, λοιπόν, αυτό συνοψίζεται στο ότι η Κυβέρνηση
κινείται µε κριτήρια ωφελιµιστικά, προεκλογικά κριτήρια. Ας υπο-
θέσουµε ότι είναι έτσι. Δεν συµφωνώ, αλλά ας υποθέσουµε ότι
είναι έτσι, ότι πράγµατι εµείς επεξεργαστήκαµε αυτά τα µέτρα
για να ικανοποιήσουµε κάποιες κοινωνικές οµάδες µε ψηφοθη-
ρικούς σκοπούς. Από το επιχείρηµα, όµως, αυτό δεν συνάγεται
ότι τα µέτρα που αναγγείλαµε δεν ήταν αναγκαία. Μάλιστα,
άκουσα αρκετούς, µεταξύ των οποίων και την κ. Μπακογιάννη,
να ασκεί κριτική ότι τα µέτρα είναι ανεπαρκή και ότι θα έπρεπε
και άλλες µειώσεις φόρων ενδεχοµένως να κάνουµε. Άρα τα
µέτρα ήταν αναγκαία. Ούτε συνάγεται από το επιχείρηµα αυτό
ότι τα µέτρα δεν είναι υπέρ του κοινωνικού συνόλου. Η κατηγο-
ρία που απευθύνεται προς την Κυβέρνηση είναι ότι τα µέτρα ελή-
φθησαν σε εκλογικό χρόνο. Αν, δηλαδή, λαµβάνονταν λίγους
µήνες πριν ή, εν πάση περιπτώσει, σε άλλον χρόνο -αφήνετε να
διαφανεί-, δεν θα υπήρχε πρόβληµα. 

Εάν δεχθούµε, λοιπόν, ότι έτσι έχουν τα πράγµατα, ότι πράγ-
µατι αυτά τα κάναµε εν όψει εκλογών, θα ήθελα να θέσω το εξής
ερώτηµα: Τι κάνει η Νέα Δηµοκρατία εν όψει των εκλογών; Δη-
λαδή, τι θέµατα αναδεικνύει η ίδια; Ή πώς αντιδρά σε πρωτο-
βουλίες που παίρνουµε εµείς; Αν δηλαδή η Κυβέρνηση
θεσµοθετεί τη δέκατη τρίτη σύνταξη ή τη µείωση του ΦΠΑ, για
να κερδίσει τις εκλογές, ποια είναι τα αντίµετρα που προτείνει η
Νέα Δηµοκρατία; Τα αντίµετρα που προτείνει η Νέα Δηµοκρατία
είναι Πετσίτης, Πολάκης, τυµβωρυχία µε τα θύµατα της τραγω-
δίας στο Μάτι και τελευταία το κότερο και η οικογένεια του Πρω-
θυπουργού.

Ό,τι κάναµε, λοιπόν, εµείς, ακόµη και αν υιοθετήσουµε πλή-
ρως τη δική σας λογική, είναι µία πρωτοβουλία στο πεδίο της πο-
λιτικής και είναι εντός των κανόνων της δηµοκρατίας. Δεν
υπάρχει κανένας κανόνας που να απαγορεύει να παίρνεις µέτρα,
ακόµη και σε περιόδους εκλογών. Αυτό που κάνετε, όµως, εσείς,
ξεφεύγει από το πεδίο της πολιτικής. Ξεφεύγει από το πεδίο της
δηµοκρατίας. Κινείται στη σφαίρα της παραπολιτικής και της συ-
κοφαντίας.

Αποδέχθηκα τη λογική σας όχι επειδή είναι σωστή, αλλά για
να δείξω ακριβώς τι κρύβεται πίσω από αυτή. Και αυτό που κρύ-
βεται είναι µία αντιπαράθεση πολιτικού και ηθικού χαρακτήρα,
που τις ηµέρες αυτές έγινε πεντακάθαρη στον ελληνικό λαό. Από
τη µία είναι η πολιτική και από την άλλη είναι τα ψεύδη και η πα-
ραπολιτική. Από τη µία είναι η δηµοκρατία και από την άλλη είναι
η συκοφαντία, τα fake news, η µετα-δηµοκρατία.

Έρχοµαι τώρα στο timing, τον χρόνο στον οποίο ανακοινώ-
σαµε τα µέτρα. Πράγµατι, ο χρόνος είναι προεκλογικός. Έχουµε
εκλογές σε λίγες ηµέρες, ευρωεκλογές και αυτοδιοικητικές.
Αλλά αν τα µέτρα αυτά είναι αναγκαία, όπως και εσείς λέτε, αν
τα µέτρα αυτά υπηρετούν την οικονοµία και την κοινωνία, αν επο-
µένως έπρεπε να ληφθούν αυτά τα µέτρα, πότε έπρεπε να λη-
φθούν; Αργότερα; 

Μα, αν µπορούµε να κάνουµε κάτι θετικό, γιατί να το αναβά-
λουµε για το µέλλον, αφού µπορούµε να το κάνουµε τώρα; 

Και άλλο επιχείρηµα. Ας υποθέσουµε ότι αποφασίσαµε όντως
τα µέτρα αυτά να τα κάνουµε αργότερα. Πότε αργότερα; Πάλι
θα έλεγαν κάποιοι: τα κάνετε εν όψει εθνικών εκλογών. Και για
να το αποδείξω αυτό, θυµίζω το εξής πραγµατικό γεγονός.
Μήπως αυτό δεν ελέχθη και µετά από τις ανακοινώσεις του Πρω-
θυπουργού πέρυσι στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης; Και τότε
ορισµένοι είπαν: προεκλογικές υποσχέσεις, δεν πρόκειται να
υλοποιηθούν ποτέ. Και όµως, όλα τα µέτρα που ανακοινώθηκαν
στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης, θεσµοθετήθηκαν, υλοποιήθη-
καν και ισχύουν. 

Μήπως θα µπορούσαµε να τα είχαµε κάνει νωρίτερα, πριν δη-
λαδή από αυτή την περίοδο; Όχι πάρα πολύ νωρίτερα. Γιατί;
Διότι δεν µπορούσαµε. Η προετοιµασία γινόταν από το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών, από τον κ. Τσακαλώτο και από όλους µας,
αλλά δεν µπορούσαµε να ανακοινώσουµε µέτρα κοστολογηµένα,
αν δεν είχαµε την επίσηµη ανακοίνωση για το πλεόνασµα και τα
άλλα µακροοικονοµικά µεγέθη του 2018. Πότε έγινε επίσηµη
ανακοίνωση από τη EUROSTAT; Στις 23 Απριλίου του 2019.

Συµπέρασµα: Τα µέτρα που ανακοινώσαµε, όπως και αν τα
ονοµάσετε, ακόµη και αν τα πείτε προεκλογικά, συνιστούν µία
πολιτική επωφελή και για τους πολίτες και για την οικονοµία. Τα
δικά σας αντίµετρα, όµως -όσα λέτε για την οικογένεια του Πρω-
θυπουργού, για τα κότερα και άλλες συκοφαντίες-, βρίσκονται,
όπως ήδη είπα, έξω από τη σφαίρα της πολιτικής και της δηµο-
κρατίας. Αντλούνται –δεν µπορώ να µην το πω αυτό- από τους
υπονόµους της ακροδεξιάς και των σκοτεινών συµφερόντων,
πλήττουν τη δηµοκρατία και την κοινωνία.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στην ουσία του θέµατος τώρα, για να
επισηµάνω τα πραγµατικά χαρακτηριστικά που έχουν τα µέτρα
που ανακοινώσαµε. Τι είναι αυτά τα µέτρα και πού αποσκοπούν; 

Πρώτον, τα µέτρα που ανακοινώθηκαν δεν είναι έκτακτες ή
εφάπαξ προεκλογικές παροχές. Είναι µόνιµες πολιτικές, που κα-
θίστανται σήµερα δυνατές χάρη στις δυνατότητες που δηµιουρ-
γήσαµε εµείς οι ίδιοι, µε τις θυσίες του λαού και µε την πολιτική
που ακολουθήσαµε.

Τα µέτρα αυτά γίνονται τώρα εφικτά, διότι η Κυβέρνηση αξιο-
ποιεί αποτελεσµατικά και στοχευµένα υπέρ των πολλών τον δια-
θέσιµο δηµοσιονοµικό χώρο που κερδίσαµε, µε στόχο την
ενίσχυση της ήδη υπαρκτής και επιταχυνόµενης οικονοµικής
ανάκαµψης και την ανακούφιση όσων επλήγησαν περισσότερο
από την κρίση.

Δεύτερον, τα εν λόγω µέτρα διαµορφώνουν και µία γραµµή
προληπτικής άµυνας έναντι κινδύνων εξωγενών, από το διεθνές
περιβάλλον. Στοχεύουν δηλαδή τα µέτρα αυτά και στην αντι-
στάθµιση τυχόν αρνητικών επιπτώσεων από την οικονοµική επι-
βράδυνση που παρατηρείται στην Ευρώπη και γενικότερα στον
κόσµο.

Τρίτον, τα µέτρα αυτά δεν αντιστρατεύονται το πρόγραµµα
µεταρρυθµίσεων το οποίο υλοποιούµε, µεταρρυθµίσεων βεβαίως
νέας γενιάς ή νέου τύπου, µεταρρυθµίσεων που ενισχύουν την
ανάπτυξη και την κοινωνική δικαιοσύνη και όχι τη λιτότητα. Μά-
λιστα πολλά από τα µέτρα που ανακοινώσαµε προωθούν, υπο-
βοηθούν, τον µετασχηµατισµό της παραγωγικής βάσης της
οικονοµίας µας, µέσω της υποστήριξης επενδύσεων σε τεχνολο-
γικό και βιοµηχανικό εξοπλισµό, καθώς και µέσω της προώθησης
της συνεργασίας στον αγροτικό χώρο, για να δηµιουργήσουµε
οικονοµίες κλίµακας και να αυξήσουµε την παραγωγικότητα. Ση-
µειώνω παρεµπιπτόντως -άλλη φορά µπορούµε να επανέλθουµε
σε αυτά- ότι µέτρα όπως οι υπεραποσβέσεις αποτελούν ισχυρό-
τατο κίνητρο, ισχυρότατο µέσο υπέρ των επενδύσεων, ιδιαίτερα
σε κλάδους που απαιτούν µηχανολογικό εξοπλισµό. 

Τέταρτον, τα µέτρα που ανακοινώθηκαν ενσωµατώνουν τις
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αρχές της δίκαιης και βιώσιµης ανάπτυξης, συµβάλλοντας στην
οικονοµική µεγέθυνση και στηρίζοντας ταυτόχρονα την κοινω-
νική και περιφερειακή συνοχή της χώρας, µέσω της ενίσχυσης
της πρόσβασης των πολιτών σε βασικά αγαθά, όπως είναι υπη-
ρεσίες κοινής ωφέλειας, όπως ο ηλεκτρισµός, το φυσικό αέριο
κ.ά..

Πέµπτον, τα µέτρα αυτά δείχνουν ότι η έξοδος από τα µνηµό-
νια δεν ήταν µια τυπική διαδικασία, αλλά αποτελεί µια κατάκτηση
της κοινωνίας, καθώς οι βαθµοί αυτονοµίας και ο δηµοσιονοµι-
κός χώρος που έχουµε κερδίσει, µας επιτρέπουν σήµερα να περ-
νάµε σε ένα νέο µείγµα πολιτικής πιο φιλικό προς την ανάπτυξη
και προς την κοινωνία. Γι’ αυτό και τα µέτρα αυτά από τη µια έρ-
χονται ως συµπλήρωµα εκείνων που ανακοινώθηκαν πέρυσι στη
Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης και από την άλλη δεν είναι και τα
τελευταία. Κάθε νέο περιθώριο που θα κατακτούµε, θα µετατρέ-
πεται σε πολιτικές για τη στήριξη των επενδύσεων, της απασχό-
λησης και του κοινωνικού κράτους. Αυτά, κατά την άποψή µου,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι τα γεγονότα, όσο πιο πιστά
µπόρεσα να τα αποτυπώσω.

Εµείς, λοιπόν, µέτρα πολιτικής χρήσιµα στην οικονοµία, ωφέ-
λιµα για τους πολίτες. Εσείς τυµβωρυχίες, κότερα, συκοφαντίες.
Εµείς, σε συµµαχία µε τους προοδευτικούς πολίτες, επιµένουµε
στο πεδίο της πολιτικής, υπερασπιζόµαστε τη δηµοκρατία. Εσείς
µε τα εύσηµα αυτών που σας επαινούν σήµερα, τα ακροδεξιά έν-
τυπα.

Και επιτρέψτε µου µια τελευταία βιωµατική εµπειρία ως ένας
από τους παλιότερους ίσως σε αυτή την Αίθουσα. 

Προσωπικά, στην πολιτική µου διαδροµή έχω ζήσει ανάλογες
καταστάσεις στο παρελθόν. Κάποτε, στη δεκαετία του ’80, πριν
από τις εκλογές του 1985, είχε δηµοσιευθεί σε εφηµερίδα µία
φωτογραφία που εµφάνιζε τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη, τον πα-
τέρα του σηµερινού Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας, µαζί µε
χιτλερικούς, µε ναζί. Με τους ναζί ή πράκτορας των ναζί ήταν ο
Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, έγραφε τότε η εφηµερίδα. Μετά τις
εκλογές αναγνωρίστηκε ότι ήταν ψεύτικη η φωτογραφία. Την ίδια
περίοδο κυκλοφορούσαν φωτογραφίες µε ένα κότερο που υπο-
τίθεται ότι ανήκε στον Χαρίλαο Φλωράκη. Και βέβαια αµέσως
µετά διαπιστώθηκε ότι ήταν ψέµα. Και όλη εκείνη την περίοδο
βεβαίως -από τα µέσα της δεκαετίας του ’80 και µετά- τα ίδια συ-
νεχίστηκαν άλλοτε σε βάρος του Κωνσταντίνου Μητσοτάκη άλ-
λοτε σε βάρος του Ανδρέα Παπανδρέου και κάπου κάπου έπεφτε
και µία βολή και προς τον Φλωράκη ή άλλα στελέχη της Αριστε-
ράς.

Περιττό να πω ότι όλα αυτά δεν νοµίζω να είχαν τελικά κάποια
ουσιώδη επίδραση στα εκλογικά αποτελέσµατα. Το µόνο που πε-
τύχαιναν ήταν η διάβρωση της δηµοκρατίας, η απαξίωση της πο-
λιτικής, η ενίσχυση εκφυλιστικών φαινοµένων στα δηµόσια ήθη
της χώρας. Βλέπω τον Σπύρο Λυκούδη. Και τον Κύρκο περιλάµ-
βαναν πολλές φορές αυτές οι πρακτικές. 

Αυτές τις µεθόδους θέλετε να αντιγράψετε σήµερα; Έτσι θα
αντιµετωπίσουµε τη βαριά ακόµα κληρονοµιά της κρίσης και της
χρεοκοπίας; Έτσι θα αντιµετωπίσουµε τις προκλήσεις του µέλ-
λοντος; Δεν διδαχθήκατε τίποτα από το παρελθόν; Έτσι θα αντι-
µετωπίσουµε τους κινδύνους για τη δηµοκρατία; Η συζήτησή µας
δεν γίνεται σε κάποιο κενό. Ζούµε σε µια ιστορική συγκυρία κατά
την οποία υπάρχουν δυνάµεις και στη σφαίρα των µέσων ενηµέ-
ρωσης και στη σφαίρα της πολιτικής που σπρώχνουν την πολι-
τική προς τον εκχυδαϊσµό, όπως υπάρχουν και ακροδεξιές
δυνάµεις και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη που βάλλουν ανοι-
κτά κατά της δηµοκρατίας, καλλιεργώντας το µίσος, την ξενο-
φοβία και τον ρατσισµό. 

Στη συγκυρία, λοιπόν, αυτή εγώ θα ήθελα να καλέσω -θα µου
επιτρέψετε- και εσάς και όλους, τουλάχιστον όσες και όσους συ-
νειδητοποιούν τους κινδύνους, να υπερασπιστούµε τις αρχές του
πολιτικού διαλόγου και τις πολιτικής αντιπαράθεσης πάνω στα
κρίσιµα και σοβαρά προβλήµατα που απασχολούν την κοινωνία
µε βάση τα προγράµµατά µας, τις αντιλήψεις µας, τις ιδέες µας,
τις αξίες που έχει ο καθένας. Όλα τα άλλα διαβρώνουν τη δηµο-
κρατία, πλήττουν την πολιτική, ζηµιώνουν την κοινωνία. 

Με τις σκέψεις αυτές πιστεύω ότι η πλειονότητα της Βουλής
σήµερα, η πλειονότητα της κοινωνίας αύριο θα δώσουν ξανά

ψήφο εµπιστοσύνης σε αυτή την Κυβέρνηση και στις δυνάµεις
που τη στηρίζουν, για να συνεχίσουµε και να ολοκληρώσουµε το
έργο µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκατέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Ανάληψης Χερσονήσου
Ηρακλείου Κρήτης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε τις αγορεύσεις των πολιτικών αρχηγών. Θέλω
να ενηµερώσω εξαρχής, για να µην εκπλαγείτε, ότι στον κ. Θεο-
δωράκη και στον κ. Λεβέντη θα δοθεί περισσότερος χρόνος, γιατί
δεν έκαναν πρωτολογία, θα προστεθεί δηλαδή ο χρόνος της
πρωτολογίας και δεν θα έχουν µόνον τον χρόνο της δευτερολο-
γίας.

Τον λόγο τώρα θα πάρει ο κ. Λεβέντης. Ακολουθούν ο κ. Μι-
χαλολιάκος, η κ. Γεννηµατά, ο κ. Τσακαλώτος, ο κ. Μητσοτάκης,
ο κ. Τσίπρας.

Κύριε Λεβέντη, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, άκουσα τα τε-

λευταία λόγια του κ. Δραγασάκη, που είπε ότι πιστεύει ότι η
Εθνική Αντιπροσωπεία θα ξαναδώσει ψήφο εµπιστοσύνης. Θέλω
να του επισηµάνω ότι οι πολιτικοί άνδρες την ψήφο τη ζητάνε
από τον λαό και όχι από την Εθνική Αντιπροσωπεία. Εκείνη η
ψήφος θα µετρήσει, κύριε Δραγασάκη, κατά πόσον έχετε την έγ-
κριση της κοινωνίας.

Η παρούσα αριθµητική υπεροχή που έχετε δηµιουργήσει, µε
τον τρόπο που την έχετε δηµιουργήσει, εσείς ξέρετε αν σας
επαρκεί και αν είναι αυτή που σας δίνει το δικαίωµα να κάνετε
ό,τι κάνετε. Εσείς θα το κρίνετε.

Μετά είπατε ότι οι διάφοροι που ανέβαιναν στα κότερα απε-
δείχθη ότι ήταν εκµαυλισµός του πολιτικού βίου, δηλαδή ότι ήταν
ψευδείς οι καταγγελίες για τον Φλωράκη, ψευδής η φωτογραφία
για τον κ. Μητσοτάκη ότι είχε φωτογραφηθεί µε Γερµανούς.
Αυτό είπατε.

Επιτρέψτε µου να έχω κάποιες αµφιβολίες αν απεδείχθη ότι
ήταν όλες αυτές οι φωτογραφίες πλαστές, διότι δεν βγήκε από
κάποιο δικαστήριο αυτό. Απλώς ιστορικά εφθάρη η εντύπωση.
Αυτή είναι η άποψή µου. Δεν θυµάµαι δικαστήριο που να είπε ότι
αυτή η φωτογραφία είναι πλαστή, να έγινε πραγµατογνωµοσύνη.

Ωστόσο, το να ανεβαίνουν πολιτικοί στα κότερα είναι το καλύ-
τερο; Δηλαδή, ο Ανδρέας Παπανδρέου που ανέβαινε στο
«Γκουανταλαχάρα» του Κόκκαλη ήταν οι καλές του στιγµές;
Ήταν οι καλές στιγµές του Ανδρέα Παπανδρέου αυτές που έκανε
διακοπές µε το κότερο του Κόκκαλη; Δεν ήταν οι καλές στιγµές
αυτές του Ανδρέα Παπανδρέου.

Εσείς, οι νεοδηµοκράτες, δεν ξέρω γιατί καταφύγατε σε επι-
χειρήµατα µε κότερα. Δεν έχει κανένας σας ανεβεί σε κότερο;
Όχι; Και στη Μύκονο είστε συχνοί και σε κότερα είστε και στα
σαλόνια του Κολωνακίου συχνάζετε.

Σας παρακαλώ τώρα, να είµαστε σοβαροί. Διότι ο Χριστός είπε
«ο αναµάρτητος πρώτος τον λίθο βαλέτω» και δεν βάρεσε κανείς
λίθο. Κανείς δεν βάρεσε λίθο.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Λοιπόν, γενικώς, στη δηµόσια ζωή πρέπει να είµαστε κοσµο-

καλόγεροι, άµα θέλουµε να σέβεται και ο κόσµος, διότι υπάρχει
κόσµος που ζει µε 300 ευρώ. Αν τον εκπροσωπούν άνθρωποι από
τα κότερα, είναι δική σας υπόθεση. Μπείτε στα καφενεία να δείτε
τι λέει για τους πολιτικούς ο κόσµος. Μπείτε στα καφενεία να
δούµε αν σας πει µπράβο σας, αν υπάρξει πολίτης που σας πει
«συγχαίρω τον Τσίπρα που ήταν στην Παναγοπούλου, συγχαίρω
τον Ανδρέα Παπανδρέου που ήταν στο κότερο «Γκουανταλα-
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χάρα» του Κόκκαλη. Υπήρχε µια εποχή που φωτογράφιζαν το
«Γκουανταλαχάρα» καθηµερινώς, πρώτη σελίδα και επαίρετο το
ΠΑΣΟΚ ότι κάνει διακοπές ο Πρόεδρός του επί του γιοτ του κ.
Κόκκαλη, και τώρα τον πήρατε εσείς. Ήταν τόσο καλά τα ηθικά
διδάγµατα!

Λένε πολλοί από εσάς: Γιατί; Οι πλούσιοι δεν δικαιούνται να
είναι σε συνδυασµούς, σε λίστες; Βεβαίως, δικαιούνται οι πλού-
σιοι, αλλά και βεβαίως είναι δείγµα γραφής τού πώς σκέφτεται
το κάθε κόµµα. Δηλαδή, θα εκπροσωπήσει ο Κόκκαλης τα 300
ευρώ; Θα εκπροσωπήσει αυτές τις εξακόσιες χιλιάδες που είναι
στη Γερµανία; Τι θα εκπροσωπήσει ο νεαρός Κόκκαλης; Πείτε
µου τι θα εκπροσωπήσει και αναλόγως να πράξουµε.

Κάποτε βγήκε ο Πρωθυπουργός -νοµίζω στην Αίθουσα της
Βουλής- ο κ. Τσίπρας και είπε ότι έπιασε τον Ριχάρδο επιτέλους,
έναν µεγαλέµπορα, που µάζευε χρυσό και το έστελνε στην Τουρ-
κία και παρουσιάστηκε ως εθνική επιτυχία, ότι συλλάβαµε έναν
λαθρέµπορα. Μετά από δυο-τρεις µέρες αυτός ο λαθρέµπορας
έγινε ήρως και συνεχίζει να δουλεύει παντού. Στη Νάουσα έχει
το κατάστηµα τάδε, στη Βέροια το άλλο, στη Θεσσαλονίκη δυο-
τρία, στην Αθήνα καµµιά δεκαριά.

Ο Ριχάρδος τελικά, δεν κατάλαβα, ήταν λαθρέµπορος; Ήταν
καλός άνθρωπος και τον συκοφαντήσαµε αδίκως; Τι εξ όλων
ήταν; Διότι, για να φτάσει ο Πρωθυπουργός εδώ να πει ότι συνέ-
λαβε τον Ριχάρδο, σηµαίνει ότι ήταν η µεγάλη επιτυχία των οικο-
νοµικών αρχών.

Δεν είναι σηµαντικό αυτό που λέει ο κ. Δραγασάκης µε τους
συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας, διότι αν ήταν, θα το έλεγε
και στην Αίθουσα. Άλλα πράγµατα λέει ο Υπουργός. Δεν λέτε τί-
ποτα σχετικό για τα κότερα. Τα κότερα επιτρέπονται. Δεν στενο-
χωρούµαι καθόλου.

Φέρατε µέτρα για την ανακούφιση του κόσµου και σήµερα ο
κόσµος είναι τόσο δυστυχισµένος που και ένα ευρώ να του δώ-
σεις…

Εγώ ήµουν χθες στη Θεσσαλονίκη -γι’ αυτό δεν µίλησα στην
πρωτολογία- και έκατσα να δω πώς σκέφτεται ο κόσµος και πέ-
ρασαν καµµιά τριανταριά ζητιάνοι οι οποίοι δεν γύρευαν ούτε 10,
ούτε 20, ούτε 50 ευρώ, αλλά 0,5 ευρώ ή ένα δέκατο του ευρώ
δέχονταν για να ικανοποιηθούν.

Έχει φτάσει, λοιπόν, η Ελλάδα και η κοινωνία στην εξαθλίωση.
Εκεί έχει φτάσει και του δίνετε µέχρι 500 ευρώ έναν µισθό τον
χρόνο, πάνω από τα 500 ευρώ το 30%, πάνω από τα 1.000 δεν
ξέρω τι του δίνετε. Ωραία ποσοστά, του δίνετε κάποια χρήµατα,
τα οποία βέβαια είναι υπολογίσιµα για τον πολύ φτωχό, γιατί µπο-
ρεί να αγοράσει ψωµί.

Πηγαίνετε σε όλη την Ευρώπη και αν δείτε τρεις µέρες πριν
τις εκλογές να δίνει το κράτος 50, 100, 500 ευρώ, να µου πείτε
ότι δεύτεροι είστε εσείς. Σε όλη την Ευρώπη, σε όλον τον κόσµο!
Τι θα πουν οι πολίτες τρεις µέρες πριν τις εκλογές, όταν δουν
στους λογαριασµούς τους 100 ευρώ; Τι θα πουν; Τι ωραίος ο
Πρωθυπουργός; Κάτι άλλο θα πουν και ξέρετε τι θα πουν. Δε
θέλω να το πω, γιατί σέβοµαι την Αίθουσα. Για όνοµα του Θεού!

Στη Γερµανία έχω τονίσει ότι δεν αλλάζει ο εκλογικός νόµος
έξι χρόνια πριν τις εκλογές. Δηλαδή, αν αλλάξει τώρα επί έξι χρό-
νια θα γίνεται µε το σύστηµα που είναι τώρα και τον τελευταίο
χρόνο, τον προεκλογικό, απαγορεύεται πρόσληψη. Το ακούτε;

Εσείς τι κάνετε εδώ; Διδάσκετε όλη την Ευρώπη πολιτικό ήθος
δι’ αυτού του τρόπου, µε τα 50, τα 100 και τα 200 ευρώ και µε
τις προσλήψεις που ετοιµάζετε, τις µονιµοποιήσεις συµβασιού-
χων. Αφήστε να τα κάνει η επόµενη κυβέρνηση. Εσείς πιστεύετε
ότι θα είστε. Γιατί θέλετε να συνυπολογιστεί στο ποσοστό σας;

Και ο Ράλλης, µια και µιλάµε εδώ σε δεξιούς, πολέµησε στο
τέλος της θητείας του και έκανε ρουσφέτια και έκανε διορι-
σµούς. Κάπου που βρέθηκα, όπου ήταν ένας Γρηγοριάδης, Γε-
νικός Διευθυντής, τους είπα: «Τρελοί είστε; Δεκαπέντε µέρες
πριν τις εκλογές και διορίζετε στην Εθνική Τράπεζα καθαρί-
στριες; Τι κάνετε; Τι είναι αυτά;». Είπαν: «Ο αντίπαλος στο
ΠΑΣΟΚ φέρθηκε πολύ αισχρά και αναγκαζόµαστε».

Τα έκανε ο Ράλλης και εγώ νοµίζω ότι αύξησε τη δύναµη της
διαφοράς του αντί να τη µειώσει. Δηλαδή, τέτοιες κινήσεις της
τελευταίας στιγµής, διορισµοί κ.λπ., δείχνουν πανικό. Δεν ξέρω.
Τον Ράλλη έχουν ως δίδαγµα στον ΣΥΡΙΖΑ; Πιθανώς τον Ράλλη.

Δεν µπορώ να δώσω άλλη εξήγηση.
Μέχρι τον Σεπτέµβριο δεν θα γίνουν εκλογές; Θα γίνουν. Αλή-

θεια, πιστεύετε ότι ένας που έχετε διορίσει τώρα θα σας ψηφί-
σει;

Από µέσα του ξέρετε τι λέει ο καθένας; Δεν είναι τόσο ηλίθιοι
οι Έλληνες να ξεχνούν πολυετείς λιτότητες και πολυετείς θυσίες,
επειδή τους διορίζετε, γιατί ξέρουν για ποιον λόγο τους διορίζετε
τώρα.

Λέτε: «Επανορθώνουµε», ότι δηλαδή πήγε καλά η οικονοµία
και επανορθώνετε τα πράγµατα. Τι σηµαίνει «πήγε καλά η οικο-
νοµία»; Μια οικονοµία πάει καλά, όταν γίνονται επενδύσεις κι
όταν υπάρχει ανάπτυξη. Φέρατε καµµιά ανάπτυξη; Αν πήγε καλά
η οικονοµία, πήγε καλά σε αριθµούς και αφού στύψατε και µα-
δήσατε όλη τη χώρα! Έτσι πήγε καλά η οικονοµία. Μαδήσατε
όλον τον κόσµο και από αυτό που εισπράξατε από το γδύσιµο
του κόσµου, λέτε ότι γυρίζετε 50 ή 100 ευρώ.

Είναι ντροπή αυτά τα πράγµατα! Θα τα θυµάστε. Θα περάσει
ο χρόνος, θα φύγετε από αυτή τη Βουλή και θα σας συνοδεύει
ένα όνειδος για τη συµπεριφορά σας. Αυτό ισχύει και µόνο που
θεωρείτε ότι µε κινήσεις τέτοιες µπορεί να παραµείνετε στην
εξουσία.

Ωστόσο, λέω κάτι και για τη Νέα Δηµοκρατία. Μη χαίρεται η
Νέα Δηµοκρατία, διότι γυρίζει ο κ. Μητσοτάκης και παντού ευ-
λογεί τα πάντα. Δηλαδή, σε αυτούς που τους τα έσπασαν οι
«Ρουβίκωνες» λέει: «Απ’ την άλλη µέρα των εκλογών θα πέσει
βούρδουλας και θα υπάρξει τάξη». Δηλαδή, όταν ο Πρόεδρος
της Δηµοκρατίας ήταν Υπουργός Προστασίας του Πολίτη και
έπρεπε να προστατευθούν οι έγκλειστοι της Marfin, έπρεπε να
στείλει την αστυνοµία και να γίνει σφαγή; Η εγκληµατικότητα πα-
τάσσεται µε τέχνη. Βρίσκεις τους πυρήνες, εξαρθρώνεις τους
πυρήνες. Δεν γίνεται µε συγκρούσεις µεταξύ διαδηλωτών και
αντι-διαδηλωτών, γιατί θυµάστε τι έγινε στην Πάτρα µε εκείνον
τον Καλαµπόκα και εκείνον τον Τεµπονέρα, όταν υπήρξε σύγ-
κρουση. Και πάλι καλά που είχαµε ένα θύµα τότε! Θα µπορού-
σαµε να έχουµε είκοσι πέντε! 

Θέλει τέχνη, λοιπόν. Δεν είναι εύκολα τα πράγµατα. Αφού οι
ίδιοι έχετε διαχειριστεί στο παρελθόν ανάλογες στιγµές και δεί-
ξατε αδυναµία; γιατί υπόσχεστε; Πείτε ένα απλό: «Ό,τι µπορούµε
θα κάνουµε». Πιο πιστευτό γίνεται ένα τέτοιο απλό πράγµα που
δείχνει καλή πρόθεση, παρά να δείξετε τη µαγκιά ότι όλα διά µιας
θα τα διορθώσετε! Ξεκάθαρα πράγµατα! Ο λαός θέλει ειλικρί-
νεια. Έχει ο Μητσοτάκης µεγαλύτερες ικανότητες από τον Σα-
µαρά; Δεν κατάλαβα. Εδώ πέρα έγινε το µακεδονικό και ο
Καραµαλής δεν άνοιξε το στόµα του. 

Εχθές, µε πλησίασε ένας στη Θεσσαλονίκη και µου λέει: «Για
τον Καραµανλή τι έχεις να πεις;». Λέω: «Ένα λεπτό, βρε παιδιά.
Ο Καραµαλής µία δήλωση έκανε για το σκοπιανό; Πού είναι η δή-
λωση του Καραµανλή να πει: «Διαφωνώ. Δεν πρέπει να δώσουµε
το όνοµα»; Τίποτα! Οι οδοντόκρεµες «KOLYNOS» είναι σοβαρό-
τερες από τη δήλωση του Καραµανλή! 

Με συγχωρείτε, δηλαδή, σας τιµά η δήλωση; Και µετά πηγαί-
νετε στη Θεσσαλονίκη και λέτε: «Είµαστε κατά της Συµφωνίας
των Πρεσπών». Τι σηµαίνει «είµαστε κατά»; Μόνο για γλώσσα και
ταυτότητα µιλούσατε. Για το όνοµα δεν µιλήσατε ποτέ! Και είναι
ψέµα ότι στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Εξωτερικών γράψατε
σύνθετη ονοµασία το 2008; Είναι ψέµα; Είναι ψέµα ότι προσήλ-
θατε στο Βουκουρέστι µε πρόταση «Μακεδονία (Σκόπια)»; Είναι
ψέµα ότι πήγε ο Βαγγέλης Βενιζέλος στα Ηνωµένα Έθνη και είπε
για σύνθετη ονοµασία;

Άρα η Μακεδονία βρέθηκε µπροστά σε τρία κόµµατα που έδι-
ναν το «Μακεδονία»! Λέω ψέµατα; Ζήτησε η Νέα Δηµοκρατία δη-
µοψήφισµα; Πού είναι το δηµοψήφισµα; Εγώ έστειλα επιστολή
στον κ. Μητσοτάκη και του είπα «Δήλωσε ότι ως Πρωθυπουργός
δεν θα δεχτείς ποτέ τον όρο “Μακεδονία”». Δεν µου απάντησε.
Αυτό έγινε πριν γίνει η ψηφοφορία τότε για τη δυσπιστία. Του
είπα: «Δήλωσε ότι δεν θα δεχθείς…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν σας διέκοψα. Εµείς υποµένουµε στωικά όταν µιλάτε

εσείς, ακόµα και όταν λέτε µπούρδες. Αφήστε, λοιπόν, να µιλή-
σουµε, όταν λέµε κάποια σοβαρά πράγµατα. Πρέπει να µάθουµε
στη Βουλή να ακούµε…
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ακούµε! Τόση ώρα σας
ακούµε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
…γιατί έρχεστε και διαβάζετε εδώ «τυφλοσούρτες» που σας τους
γράφουν άλλοι προφανώς. Έτσι δεν είναι; Ή είστε τελείως ανί-
κανοι να βγάλετε έναν λόγο εδώ στη Βουλή;

Όσοι διαβάζετε έγγραφα, γιατί διαβάζετε; Να φθάνει ένας να
είναι Βουλευτής και να µην µπορεί να απαγγείλει έναν λόγο δέκα
λεπτών; Το ξέρετε ότι έχει απαγορευτεί στη Βουλή να µιλάς από
χειρόγραφο; Πόσοι µιλούν στην Αίθουσα αυτή, χωρίς χειρό-
γραφο; Τους έχετε µετρήσει; Κύριε Τασούλα, πρέπει να τους µε-
τρήσετε κάποια στιγµή, να κάνετε έναν απολογισµό. 

Με ρωτάνε: «τι κάνατε τέσσερα χρόνια, κύριε Λεβέντη; Τι ωφε-
λήθηκε η Ελλάδα;». Από το ΠΑΣΟΚ, που διόρισε ένα εκατοµµύ-
ριο κόσµο, τι ωφελήθηκε η Ελλάδα; Από εσάς, από τη Νέα
Δηµοκρατία; Στην ουσία, στην προδοσία της Μακεδονίας είστε
συνένοχοι. Από εσάς τι ωφελήθηκε η Ελλάδα; Κατεβάσατε 60%
τις συντάξεις του κόσµου. Αυτό ωφελήθηκε η Ελλάδα από τη
Νέα Δηµοκρατία; Ή µήπως δεν τις κατεβάσατε εσείς τις συντά-
ξεις; Τι ωφελήθηκε η Ελλάδα από τον Τσίπρα; Τι θα θυµάται η
Ελλάδα από τον Τσίπρα; 

Μαλώνατε εχθές για τα φρονήµατα του Παύλου Τσίπρα. Μα-
λώνατε χθες για τα φρονήµατα και για το αν ήταν δεξιός. Εγώ
έτυχε και τον έζησα και σας λέω ότι µε έλεγε αριστερό, επειδή
ήµουν πάντα φλογερά κεντρώος, της απλής αναλογικής και δη-
µοκρατικών απόψεων. Μάλωνα µε τον πατέρα Τσίπρα και µε
έλεγε αριστερό. Εκείνος δεν απεκάλυπτε τι ήταν. 

Γι’ αυτό που λέτε, ότι έπαιρνε δουλειές επί χούντας, ακούστε
κάτι: Επί χούντας όλοι όσοι έπαιρναν δουλειές την χάιδευαν.
Όπως και σήµερα, όσοι παίρνουν δουλειές δεν είναι αντίθετοι µε
την Κυβέρνηση. Πηγαίνουν, δηλαδή στον Υπουργό, που µοιράζει
τις δουλειές και του λένε «εµείς είµαστε δεξιοί, αλλά δώστε µας»;
Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. 

Γιατί έχω ζητήσει εγώ να υπάρχει παρουσία εισαγγελέως στην
ανάθεση δηµοσίων έργων και κρατικών προµηθειών µεγάλου
ύψους; Γιατί; Και εισαγγελέα διά κληρώσεως, όχι να διορίσω εγώ
τον φίλο µου τον εισαγγελέα. Διά κληρώσεως ο εισαγγελέας να
είναι παρών στη διαδικασία ανάθεσης. Γιατί άλλο είναι να κυνη-
γάς το ίχνος µήπως έκλεψε και άλλο να τον έχεις παρόντα στη
διαδικασία, να αποφεύγεις τους κλέφτες και τις κλεψιές. Η Αί-
θουσα µού απάντησε ποτέ; 

Στην ποινικοποίηση του ρουσφετιού, που ζήτησα να γίνεται µε
τυφλό σύστηµα εφεξής ο διορισµός στην Ελλάδα, σε όλους και
εδώ και παντού; Δηλαδή, να γράφεις τα µόρια σου, την κατά-
στασή σου και αναλόγως να εισέρχεσαι. Να µην ξέρει αυτός που
εγκρίνει τον διορισµό –να έχει µόνο κωδικό- ποιος είσαι. 

Αλλιώς, τι θα γίνει, κύριε Καλαφάτη µου, αν θα βάζει ο καθένας
τους δικούς του; Θα σωθεί ποτέ αυτή η χώρα; Έχω γνωρίσει και
τον πατέρα σας και φάγαµε µαζί στη Θεσσαλονίκη. Θέλει ο πα-
τέρας σας να συνεχιστεί το ρουσφέτι ή θέλει να σοβαρευτεί η
χώρα; Σας ερωτώ! Ρωτήστε τον! Γιατί, εµένα προσωπικά, µου
είπε ότι θέλει να σοβαρευτεί η χώρα. Αυτό µου είπε. Τώρα,
επειδή είναι πατέρας σας, µπορεί να σε ψηφίζει βέβαια.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Δηµόσια έργα πάντως δεν κάνει ο
πατέρας µου.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Για την Ευρώπη και για το ευρώ εδώ µέσα έχουν γίνει πολλά
αίσχη. Δηλαδή, ο Τσίπρας έσκιζε µνηµόνια και µετά έγινε ξεβρά-
κωτος των Αµερικάνων. Αµφιβάλλει κανείς; Και µάλιστα, κυκλο-
φορούσατε µερικοί του Τσίπρα στο ΣΥΡΙΖΑ και λέγατε: «Αν γίνει
κανένα θερµό επεισόδιο µε την Τουρκία; Αν δεν δώσουµε τη Μα-
κεδονία στους Σκοπιανούς και γίνει τίποτα;». Ακούστε επιχείρηµα
του ΣΥΡΙΖΑ! Κυκλοφορούσαν στις συζητήσεις και έλεγαν: «Αν
πούµε όχι στους Αµερικανούς και γίνει κανένα θερµό επεισόδιο,
µετά η Ελλάδα;». Ακούτε µε τι επιχειρηµατολογία έδωσαν το
όνοµα «Μακεδονία» στα Σκόπια; Θα έπρεπε να ντρέπονται οι του
ΣΥΡΙΖΑ γι’ αυτό το πράγµα.

Ο Σαµαράς πήγε στο Ζάππειο και ουσιαστικά ήταν ευρωσκε-
πτικιστής, σαν τον Καρατζαφέρη. Άκουγα αργά µια νύχτα σε µία
κασέτα τον Καρατζαφέρη που έλεγε ότι εκπροσωπεί τους ευρω-
σκεπτικιστές. Έγινε ιδεολογία η άρνηση της Ευρώπης, κατά τον

Καρατζαφέρη. Δεν έχει τι να δηλώσει, γιατί όσα έχει δηλώσει τα
έχει αρνηθεί και το µόνο που του µένει τώρα είναι να δηλώσει
ευρωσκεπτικιστής. Δεν ξέρει την τύχη του Φάρατζ. Υπήρχε ένας,
έτοιµος να κυβερνήσει στην Αγγλία, ο οποίος εξαφανίστηκε από
τον χάρτη. Καταλάβατε; Κάνει τον ευρωσκεπτικιστή. Δεν είναι
ιδεολογία το να µισείς την Ευρώπη. 

Η Ευρώπη έχει πολλές αδυναµίες, δεν υπάρχει αµφιβολία.
Έχει πάρα πολλές αδυναµίες, έχει κάνει πάρα πολλά λάθη και
δεν δείχνει ούτε αλληλεγγύη. Και δεν έπρεπε να επιτρέπει η Μέρ-
κελ στον καθένα να κλείνει τα σύνορα για τους πρόσφυγες,
έπρεπε να του κόβει τη χρηµατοδότηση. Τα κράτη της Ευρώπης
πρέπει εξίσου να απορροφήσουν τα βάρη είτε οικονοµικά είτε σε
πρόσφυγες. Αυτό θα πει Ευρώπη. Από κοινού αποδοχή των
βαρών. Δεν δικαιούνται κάποια κράτη να κλείνουν σύνορα και να
αφήνουν τα παράκτια κράτη να σηκώσουν όλο το βάρος!
Έπρεπε να κόβουν σε αυτά τα κράτη που αδικοπραγούν τη χρη-
µατοδότηση, να δούµε, θα τα κλείσουν τα σύνορα µετά; Αν αφή-
νεις βέβαια να κλείνει σύνορα, κάνει ό,τι θέλει.

Η Ευρώπη λοιπόν, θέλει πολύ τολµηρότερες αποφάσεις. Χρει-
αζόµαστε περισσότερη Ευρώπη και ειλικρινέστερη. Και σε αυτή
την Αίθουσα όλοι εσείς που είστε εδώ, την έχετε αµφισβητήσει την
Ευρώπη. Ο Σαµαράς στο Ζάππειο, ο Τσίπρας µε εκείνες τις τρέλες
που έκανε, λέγοντας «όχι» στο ένα, «όχι» στο άλλο και µετά «ναι»
σε όλα, µε τα δηµοψηφίσµατα, µε όλη αυτή την εικόνα. Μετά λένε:
«είχαµε χάσει την εµπιστοσύνη µας στην Ευρώπη». Και πώς την
ξαναβρήκαµε την εµπιστοσύνη; Ξεβρακωνόµενοι. Όταν ξεβρακω-
θήκαµε, ξαναβρήκαµε την εµπιστοσύνη. Να είστε σίγουροι ότι
όταν έχεις βγει στα κάγκελα και λες τρέλες, ο µόνος τρόπος µετά
για να πείσεις είναι να βγεις ξεβράκωτος µέρα µεσηµέρι.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Πολύ ωραία τα λέτε, Πρό-
εδρε!

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Εγώ αυτές τις λέξεις βρίσκω, γιατί θέλω να είµαι αληθινός. Δεν
θέλω να είµαι ξύλινος ούτε ψεύτικος. Δικά σας λόγια. Βάλτε τον
Τσίπρα το 2014. Εγώ λέω πολύ πιο ήρεµα τα πράγµατα από ό,τι
έλεγε εκείνος το 2014. Έτσι δεν είναι; Βάλτε τις κασέτες! Τις χά-
σατε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Να φέρω να δείτε τι λέγατε;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν έχετε τις κασέτες. Η προδοσία που έγινε για το σκοπιανό δεν
θα περάσει έτσι. Πολεµάτε, µοιράζοντας λεφτά, για να καταπιεί
ο λαός αυτό που συνέβη. Ξεχάστε το! Η τιµή της Μακεδονίας δεν
εξαγοράζεται. Θα υπάρξουν και δίκες για το σκοπιανό. Η Νέα
Δηµοκρατία και ο Μητσοτάκης δεν θα καταγραφεί σε αυτούς
που δεν ήταν στην πλευρά της προδοσίας. Γιατί το όνοµα της
Μακεδονίας το πουλήσετε εσείς πρώτοι, της Νέας Δηµοκρατίας,
µε τον Κώστα Καραµανλή και την Ντόρα Μπακογιάννη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Δεν είναι έτσι, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Γελάτε; Το να γελάει κανείς δείχνει ότι είναι εκτός τόπου και χρό-
νου.

Θέλω να πω δυο λέξεις για το Κτηµατολόγιο. Λέτε ότι αν δεν
το δηλώσεις, το χάνεις. Τι είναι αυτό; Γιατί να το χάσεις; Να έχεις
τη δυνατότητα µέχρι το επόµενο συµβόλαιο να κάνεις τη δή-
λωση. Γιατί να το χάνεις; Τι είναι; Νταβατζήδες είναι το κράτος
και πρέπει να παίρνει τα σπίτια του κόσµου; Αίτηµα όλων των
οµογενών είναι να έχει τη δυνατότητα µέχρι την επόµενη µετα-
βίβαση να κάνει την ανανέωση του Κτηµατολογίου. Τι χάνεις;
Ποια Βουλή υπέγραψε να χάνεις την περιουσία σου;

Έλεγαν οι τράπεζες στους µικροοµολογιούχους: «βάλτε τα
λεφτά, αγόρασε οµόλογα ελληνικού δηµοσίου, είναι ισχυρότερα
από το να τα έχεις στην Alpha Bank και στη Eurobank». Στην
Alpha Bank και στη Eurobank δεν χάθηκαν τα λεφτά και χάθηκαν
από το ελληνικό δηµόσιο. Είναι αξιοπιστία κράτους; 

Το θέµα αυτό για τους µικροοµολογιούχους και για τους έχον-
τες δάνειο σε ελβετικό φράγκο πρέπει να το λύσει η Βουλή, γιατί
κάποιοι έχασαν τα λεφτά τους, κύριοι. Τα έχασαν ανέντιµα, πα-
ροτρυνόµενοι να προχωρήσουν και εξαπατώµενοι οι άνθρωποι
έχασαν τα λεφτά τους είτε οι µικροοµολογιούχοι είτε οι έχοντες
δάνειο σε ελβετικό φράγκο. Διαψεύστε µε αν λέω ψέµατα. 
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Λέτε συνέχεια ότι έχουµε την πρόοδο από τη µια µεριά –ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι η πρόοδος- και τη συντήρηση από την άλλη µεριά. Η
πρόοδος σε τι έγκειται; Το ότι βάλαµε τα φάρµακα σε λίστες και
δεν µπορεί κάποιος να έχει το αναλογούν φάρµακο στην ασθέ-
νειά του; Αυτό είναι πρόοδος; Είναι πρόοδος αυτό; Το ότι κό-
ψαµε το ΕΚΑΣ είναι κι αυτό πρόοδος; Είναι στ’ αλήθεια πρόοδος
αυτά τα πράγµατα;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Τι είναι πρόοδος για σας; Ότι δεν είστε δεξιοί; Μπορεί ένας µε
τον µανδύα της Αριστεράς να είναι πιο δεξιός από τους δεξιούς.
Η ουσία µετράει. Δεν µετράει το τι δηλώνεις. Και στο ΠΑΣΟΚ δή-
λωναν σοσιαλιστές και ο Ανδρέας Παπανδρέου τις διακοπές του
τις έκανε µε το «Γκουανταλαχάρα», το κότερο του Κόκκαλη. Και
ήταν τόσο καλός ο Κόκκαλης που του είπατε: «έλα εδώ σε εµάς
για υποψήφιος. Στον ΣΥΡΙΖΑ υποψήφιος. Είναι καλός ο άνθρω-
πος». 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Γι’ αυτό τον πήραν τώρα, Πρό-
εδρε. Για το κότερο.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Δεν πήρατε µόνο τον Κόκκαλη, πήρατε και το κότερο. Καλά λέει.
Ο αστακός πάει µε την πανοπλία του. 

Πήρατε στη Νέα Δηµοκρατία τον κ. Κυµπουρόπουλο. Εγώ δεν
έχω καµµία αντίρρηση. Ο κ. Κυµπουρόπουλος είναι ένας νέος
επιστήµονας. Μπορεί να πάει σε όποιο κόµµα θέλει. Άλλωστε
τώρα τα κόµµατα είναι περίπου ίδια, όπου και να πάει. Διάλεξε
το κόµµα που κατά τις δηµοσκοπήσεις έχει ρεύµα. Είπε: «πάω
εκεί µήπως βγω». 

Αλήθεια, έχει πειστεί ο κ. Κυµπουρόπουλος ότι όλα τα χρόνια
που κυβερνούσε η Νέα Δηµοκρατία, η Δεξιά, στήριξε τα άτοµα
µε ειδικές ανάγκες; Έχει πεισθεί ή πήγε για την προσωπική του
ανέλιξη; Να δεχθώ ότι ο Πολάκης φέρθηκε άσχηµα σε έναν τέ-
τοιο άνθρωπο, σε έναν επιστήµονα που θέλησε να µπει στην πο-
λιτική. Είναι αληθές αυτό. Ήταν σκληρός ο κ. Πολάκης. Όµως,
και ο ίδιος ο κ. Κυµπουρόπουλος µε την παιδεία που έχει –έχει
τελειώσει ιατρική νοµίζω- πιστεύει ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι το
κόµµα που δικαιώνει τους φτωχούς, τους ανήµπορους; Το πι-
στεύει ο κ. Κυµπουρόπουλος; Άρα, γιατί πήγε, γιατί διάλεξε αυτό
το κόµµα; Διότι θέλησε την άνοδό του. Φέρθηκε κι αυτός όπως
φέρθηκε κάθε Έλληνας. Πονηρά να βγει! 

Έχετε µπροστά σας και µιλάτε µε έναν άνθρωπο που είναι σα-
ράντα χρόνια στην πολιτική. Τα πρώτα τριάντα επτά ήταν εκτός
πολιτικής. Δεν κοίταξα να βρω έναν τρόπο να αναρριχηθώ ή να
µπω από το παράθυρο. Κι έδωσα ένα δίδαγµα υποµονής εγώ, σε
κάποιες θέσεις. Αυτό το δίδαγµα δεν το είδε ο κ. Κυµπουρόπου-
λος; Αν δεν το είδε, λάθος του. Θα είναι κακή η εξέλιξή του, αν
δεν έχει τη δύναµη και την κρίση να διαλέξει κόµµα και πάει µόνο
µε κριτήριο πού θα βρει ευκολότερη αναρρίχηση. Το ξέρετε
αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Πρόεδρε, παρακαλώ, να συντοµεύσετε. Περιµένουν και τα παιδιά
και πρέπει, να τα καλωσορίσω.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Όλη η Αίθουσα τρεις µέρες τώρα λέτε µέρα νύχτα τα ίδια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τώρα
είµαστε στο τέλος και η πίεση είναι µεγαλύτερη. Καταλαβαίνετε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Πετσίτηδες, Μαρινάκηδες, κότερα. Εδώ έχει γίνει καφενείο η
Βουλή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει
να µην το συνεχίσουµε. Έγινε µια φορά. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Χτες λέγατε για τα φρονήµατα ενός πεθαµένου, του πατέρα Τσί-
πρα. Εδώ λέγοντα σηµεία και τέρατα. Αφήστε έναν να µιλήσει
πολιτικά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περιο-
ριστείτε τώρα για να ολοκληρώσετε. Σας παρακαλώ πολύ. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Τέλος πάντων. 

Θέλω να πω και για τις δηµοσκοπήσεις κάτι. Πρέπει να πω και

για τις δηµοσκοπήσεις, έτσι; Οι νεοδηµοκράτες που οι δηµοσκο-
πήσεις τους βγάζουν ότι προχωρούν πρώτοι, τις πιστεύουν. Οι
αριστεροί λένε ότι είναι φτιαχτά.

Εγώ ζήτησα σε κάποια παλιά µου συνάντηση στην αρχή της
τετραετίας από τον Τσίπρα να κάνει µια ανεξάρτητη αρχή ελέγ-
χου. Δηλαδή, πριν µια εφηµερίδα ή ένα κανάλι δηµοσιεύει τα
αποτελέσµατα µιας δηµοσκόπησης, τα ευρήµατα να τα ελέγχουν
στην ανεξάρτητη αρχή. Τρεις φορές µου είπε ψέµατα ο Τσίπρας.
Δεν έκανε τίποτα. Κι εκεί κατάλαβα ότι το χάος τον ενδιαφέρει
να συνεχιστεί. Γιατί σου λέει: «θα χάσω σήµερα, θα ξανακερδίσω
µεθαύριο». Το πάνε έτσι τα δύο κόµµατα. Δεν θέλουν να φτιά-
ξουν δηµοκρατία. Σου λέει: «δεν µε νοιάζει, ας χάσω τώρα, υπο-
νοµεύω τον άλλον που θα έρθει και µοιραίως θα έρθω εγώ µετά,
µε την τραµπάλα ή ο ένας ή ο άλλος».

Όµως µπορεί κάποια στιγµή να σταµατήσει η τραµπάλα και
είναι πολύ κοντά αυτή η στιγµή. Μπορεί να σταµατήσει η τραµ-
πάλα και να µην είναι ή ο ένας ή ο άλλος και να µην είναι ούτε ο
ένας ούτε ο άλλος. Και να υπάρχει κάποια Ένωση Κεντρώων που
δεν θα δίνει ούτε στον Μητσοτάκη ούτε στον Τσίπρα. 

Εκεί, αν δεν γίνουν δεκτά τα έντεκα σηµεία της Ένωσης Κεν-
τρώων και πρώτα απ’ όλα το δηµοψήφισµα για τη Μακεδονία, µη
µου τηλεφωνήσετε εσείς. Πείτε στον αρχηγό σας ότι αν δεν γου-
στάρει δηµοψήφισµα για τη Μακεδονία, να ξαναµιλήσει ο λαός,
να µη µε πάρει. Ο λαός που µίλησε στα Σκόπια δεν είχε δικαίωµα
να µιλήσει στην Ελλάδα. Να ξέρει ο Μητσοτάκης ότι οι Βουλευ-
τές της Ένωσης Κεντρώων που θα µπουν δεν δίνουν σε κανέναν,
αν δεν γίνει δηµοψήφισµα να εκφραστεί ο λαός. Τελεία και
παύλα. Να το ξέρετε αυτό. Όλο το χρυσάφι της Ελλάδας να µου
κουβαλήσετε, δεν δίνω!

Η χώρα προδόθηκε στις Πρέσπες και πρέπει αυτό να διορθω-
θεί. Δεν µπορεί να ζει η Ελλάδα ατιµασµένη. Γιατί στην ουσία
αυτό έχει γίνει. Στις Πρέσπες ατιµάστηκε η χώρα. Αυτό είναι. Κι
είναι ντροπή σας κάποιοι να γελάτε! Ντροπή σας αν γελάτε! Γιατί
σηµαίνει ότι υπάρχει και η αναισθησία εκτός από την κάθε είδους
κακεντρέχεια!

Γεια σας, κύριοι!
(Χειροκροτήµατα από την Ένωση Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννιά µαθήτριες και µαθητές και έντεκα
συνοδοί εκπαιδευτικοί φιλοξενούµενοι στο πλαίσιο του προγράµ-
µατος «ERASMUS» από το Γυµνάσιο της Άνοιξης. 

Σάς ευχαριστούµε που επισκέπτεστε το Κοινοβούλιο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα καλέσω στο Βήµα τον κ. Σταύρο Θεοδωράκη, Πρόεδρο της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Ποταµιού. Έχετε κι εσείς δεκα-
πέντε λεπτά συν οκτώ λεπτά, κ. Θεοδωράκη. 

Σας καλωσορίζουµε και πάλι µε την ιδιότητα που είχατε.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Σας ευχαριστώ πολύ. Μάλλον θα µείνω στα δεκαπέντε
λεπτά.

Προσέξτε. Εµπορικός πόλεµος ΗΠΑ - Κίνας. Σύγκρουση Μέρ-
κελ -Μακρόν για τον διάδοχο του Γιούνκερ. Τι σηµαίνει για τον
Ερντογάν ο έλεγχος της Κωνσταντινούπολης; Μαδούρο, ο Χαϊ-
λάντερ. Πρώτο θέµα στους «TIMES» η µόλυνση της ατµόσφαι-
ρας. «Πώς µπορούµε να αναπνεύσουµε καλύτερα στις πόλεις
µας» ο τίτλος. Πρώτο θέµα στη «LIBERATION» ο πόλεµος των
fake news για την παιδεία. Όπως αντιλαµβάνεστε, είναι οι σηµε-
ρινές πρώτες σελίδες µεγάλων ευρωπαϊκών εφηµερίδων. Η Ευ-
ρώπη είναι ένα βήµα πριν τις µεγάλες αποφάσεις. Μόλις
τριακόσιες εβδοµήντα τρεις ώρες πριν από τις ευρωεκλογές. Η
συζήτηση λοιπόν, κάπου αλλού έχει ξεκινήσει.

Υπάρχει, όµως, και µια γωνιά του κόσµου που όλα αυτά δεν
έχουν καµµία σηµασία, µια γωνιά µε πολιτικούς που δηλώνουν
Ευρωπαίοι, αλλά έλκονται από το βαλκανικό και ανατολίτικο
DNA. Τι ζήσαµε την Τετάρτη; Και τι προφανώς θα ζήσουµε και
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σήµερα το βράδυ; Συγκρούσεις εκτός ορίων για τα µικρά της πο-
λιτικής και για πράγµατα άσχετα µε τις αγωνίες και τις ανάγκες
των Ελλήνων. Συγκρούσεις που έχουν ως µόνο στόχο τη συσπεί-
ρωση των κοµµατικών στρατών και τη συγκάλυψη των σκοτεινών
όψεων της πολιτικής των κοµµάτων εξουσίας. 

Αυτή είναι η παλιοµοδίτικη συνταγή των αριστερών και δεξιών
κοµµαταρχών: να συσπειρωθεί το στράτευµα, να φανατιστεί, να
βγει στους δρόµους να αλαλιάζει το όνοµα του ηγέτη και ας
µένει, όπως δείχνουν οι δηµοσκοπήσεις, η µισή κοινωνία µπερ-
δεµένη, αηδιασµένη και αµέτοχη.

Τι προσπαθείτε, όµως, να αποφύγετε; Προσπαθείτε να µην
ασχοληθεί η κοινωνία µε τα σηµαντικά των ευρωπαϊκών εκλογών
και αρχικά µε ποιον ηγέτη πρέπει να πάνε οι Έλληνες σε αυτή τη
νέα εποχή της Ευρώπης, γιατί αυτό είναι το µεγαλύτερο ερώ-
τηµα αυτή τη στιγµή σε όλες τις χώρες της Ευρώπης. Με τον
Βέµπερ, µε τους αριστεριστές συντρόφους του κ. Τσίπρα ή µε
τον Μακρόν;

Ο κ. Βέµπερ, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, απέρ-
ριψε κατηγορηµατικά προχθές την πρόταση για ένα ευρωπαϊκό
ταµείο καταπολέµησης της ανεργίας. Δήλωσε µόλις προχθές
ξανά αντίθετος –προσέξτε- στη φορολόγηση των εκποµπών διο-
ξειδίου του άνθρακα, ταυτισµένος µε τον Τραµπ. Δεν θέλει ένα
Σχέδιο Μάρσαλ για την Αφρική, προκειµένου να δοθούν στους
νέους Αφρικανούς άλλες επιλογές από το να µεταναστεύσουν
στην Ευρώπη –όπως έγραψαν κάποιοι έγκυροι σχολιαστές, «µια
παρωχηµένη Δεξιά που φέρεται σαν δεινόσαυρος».

Και µετά είναι η πρόταση του κ. Τσίπρα για την Ευρώπη. Αλή-
θεια, ποια είναι η πρότασή σας για την Ευρώπη; Ποια είναι η πρό-
τασή σας; Θα ήθελα πάρα πολύ να τη µάθω. Με ποιους είστε;
Πάµπλο ή Πέδρο; Τι απέγιναν οι Podemos; Είστε ακόµη µε τη
Σάρα στη Γερµανία που ζητούσε να φύγουν οι Έλληνες από την
Ευρωζώνη; Και στη Γαλλία; Με τον Μελανσόν; Με τους αριστε-
ριστές που αγκαλιαζόσασταν το 2015;

Κυρίες και κύριοι, η Ευρώπη έχει µία ξεκάθαρη πρόταση µπρο-
στά της. Είναι η πρόταση της Ευρωπαϊκής Αναγέννησης του Εµ-
µανουέλ Μακρόν, αναγέννηση για ελευθερία, προστασία,
πρόοδο. Η µόνη λύση για την Ευρώπη για να µην παραδοθεί ούτε
στους συντηρητικούς ούτε στους λαϊκιστές. Και στην προσπά-
θεια της αναγέννησης µετέχει πλέον, µετά από µία τολµηρή από-
φαση, και ο Φερχόφστατ µε τους φιλελεύθερους.

Σε αυτόν τον αγώνα των ευρωεκλογών µετέχει και το Ποτάµι
για µια Ευρώπη µε ενιαίο αµυντικό δόγµα, µε ενιαίους κανόνες
ασύλου, µε Υπουργό Οικονοµικών της Ευρωζώνης που θα ενι-
σχύει τις επενδύσεις των µικροµεσαίων, µε φορολόγηση των πο-
λυεθνικών κολοσσών, µε ευρωπαϊκούς κανόνες για την
προστασία των πολιτών από τα fake news και µε ριζοσπαστικά
µέτρα για την προστασία του περιβάλλοντος, για να το πω πιο
συνοπτικά, για να δηµιουργήσουµε τις Ηνωµένες Πολιτείες της
Ευρώπης.

Η Ελλάδα, λοιπόν, έχει ανάγκη από µια δυναµική συζήτηση,
έχει ανάγκη από αντιπαραθέσεις, έχει ανάγκη από σύγκρουση
απόψεων και ιδεών, αλλά εσείς, ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Δηµοκρατία, εί-
σαστε υπέρ µιας προεκλογικής συσκότισης. Επί τρεις ηµέρες
τώρα στη Βουλή θέλετε να µιλάµε για τις κουµπαριές –λέτε
εσείς- της οικογένειας Μητσοτάκη, για τις δουλειές του πατέρα
Τσίπρα και για τις βαρβαρότητες του κ. Πολάκη. Και ας πούµε
ότι πέφταµε στην παγίδα και συµµετέχουµε σε αυτή την κατρα-
κύλα και συζητάµε και συζητάµε ξανά για τα ίδια θέµατα, τι θα
κέρδιζε ο πολίτης;

Το Ποτάµι, λοιπόν, δεν συµµετέχει και δεν θα συµβάλει σε
αυτό το θλιβερό κατήφορο.

Ο τίτλος είναι της «ΕΣΤΙΑΣ». Δεν ξέρω αν τη διαβάσατε. «Χει-
ρότερα δεν γίνεται», έγραφε αυτή η παραδοσιακή εφηµερίδα της
Δεξιάς. Δεν θα µας προσβάλλει, λοιπόν, και εµάς ο ιός του «πο-
λακισµού». Ο τίτλος είναι από την «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», που εµφατικά
σηµειώνει: «Κανείς δεν θέλει να θυµάται τη συζήτηση της Τετάρ-
της στη Βουλή».

Ζητάµε, λοιπόν, τόσο από τον κ. Τσίπρα, όσο και από τον κ.
Μητσοτάκη να κατεβάσουν τους τόνους και όχι στο όνοµα κά-
ποιου καθωσπρεπισµού. Το ζητάµε γιατί άλλα είναι τα επείγοντα
που πρέπει να συζητήσουµε. Ευρώπη, η µεγάλη ατζέντα -σας

είπα τις πρώτες σκέψεις µου- και ελληνοτουρκικά, το επόµενο
επείγον θέµα.

Θέλω να θέσω ένα ερώτηµα µήπως απαντηθεί από τους Αρ-
χηγούς στη συνέχεια. Θα κάνουµε κανένα debate; Εµείς είµαστε
εδώ µε όποιους όρους, µε όποιους τρόπους. Καλούµε τους δη-
µοσιογράφους να πάρουν αυτοί την πρωτοβουλία και να οργα-
νώσουν τις συζητήσεις όπως αυτοί τις θέλουν. Όλοι µαζί,
δύο-δύο, τρεις-τρεις; Να συζητήσουµε για τις σηµαντικότερες
ευρωεκλογές που έχουµε µπροστά µας.

Χθες το πρωί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια κρίσιµη πε-
ρίοδο, µε την Τουρκία να κλιµακώνει τους προκλητικούς αιφνι-
διασµούς στο Αιγαίο, στη Νοτιοανατολική Μεσόγειο, πήγα στην
Τανάγρα, στην Ελληνική Αµυντική Βιοµηχανία. Πήγα, µάλιστα, µε
τον Πρόεδρο των Αξιών, Ναύαρχο Φενέκο, σύµµαχό µας στο Πο-
τάµι.

Ξέρετε ότι η Τουρκία τα τελευταία είκοσι χρόνια, ξεκινώντας
από το µηδέν, έχει αναπτύξει µία πρότυπη και δυναµική αµυντική
βιοµηχανία που της επιτρέπει πλέον να είναι σχεδόν αυτάρκης
και να κοιτάει µε αυτοπεποίθηση το µέλλον;

Πήγα, λοιπόν, στην ΕΑΒ και τι είδα; Ένα κουρασµένο σύστηµα,
χωρίς πολιτική καθοδήγηση, µε απογοητευµένα τα λίγα ικανά
στελέχη, µε αποκαρδιωµένους εργαζόµενους, που σχολάνε στις
15.00’ γιατί δεν θα πληρωθούν υπερωρίες αν µείνουν πάνω από
τις 15.00’, ενώ ταυτόχρονα τα F-16, τα C-130, τα πυροσβεστικά
αεροσκάφη ακόµη-ακόµη κάνουν ουρές για να επισκευαστούν
και να αναβαθµιστούν. Είδα και το πρώτο ανασκευασµένο P3 που
το περιµένει πώς και πώς το Πολεµικό Ναυτικό.

Δεν θα πω, και ελπίζω να καταλαβαίνετε τους λόγους, περισ-
σότερα για τις αδυναµίες µας. Θα πω, όµως, ότι η χώρα χρειάζε-
ται επειγόντως σύγχρονη αµυντική βιοµηχανία. Πρέπει άµεσα να
υπάρξει ένα κεντρικό σχέδιο και µε ευθύνη του Υπουργείου Ανά-
πτυξης και όχι του Υπουργείου Οικονοµικών ούτε του Υπουρ-
γείου Αµύνης, να δοθεί ζωή σε µία δυναµική και προσοδοφόρα
αµυντική βιοµηχανία, µε σύγχρονο µάνατζµεντ, µε δηµόσια και
ιδιωτικά επενδυτικά κεφάλαια και µε νέες γραµµές παραγωγής
και µε πελάτες που περιµένουν από πολλές χώρες της ευρύτε-
ρης περιοχής µας, που τώρα θέλουν να πάρουν αριθµό προτε-
ραιότητας για τον εκσυγχρονισµό των πολεµικών τους
αεροσκαφών και απογοητεύονται και πολλοί από αυτούς κατα-
λήγουν στην Τουρκία.

Οι τουρκικές απειλές, λοιπόν, δεν αντιµετωπίζονται µε ανακοι-
νώσεις, απαιτούν πράξεις. Όµως, η αποφασιστικότητα στη φύ-
λαξη των συνόρων µας, η υπεράσπιση των εθνικών µας δικαίων
στο Αιγαίο θα πρέπει να συνδυάζεται µε τη διατήρηση ανοικτών
διαύλων διαλόγου της Ευρώπης µε την Τουρκία. Και αυτό υπε-
ρασπίστηκε το Ποτάµι µε τον Γραµµατικάκη και τον Κύρκο στην
Ευρωβουλή. 

Είναι για εµάς υποκριτική η απαίτηση λαϊκιστών και συντηρη-
τικών της Ευρώπης –ανάµεσά τους και ο κ. Βέµπερ- που λένε να
σταµατήσουν οι ενταξιακές διαπραγµατεύσεις µε την Τουρκία,
ενώ παράλληλα οι χώρες τους πουλάνε όπλα και κάνουν επεν-
δύσεις εκατοντάδων εκατοµµυρίων για τον εκσυγχρονισµό της
βιοµηχανίας στην Τουρκία.

Αυτά, λοιπόν, θεωρώ ότι είναι τα σηµαντικά ζητήµατα που θα
έπρεπε να συζητήσουµε λίγες µόνο ηµέρες πριν από τις ευρωε-
κλογές. Προφανώς είναι και η οικονοµία, για την οποία φαντάζο-
µαι θα συζητήσουµε την άλλη εβδοµάδα µε αφορµή τις παροχές
σας. Έτσι το λέµε; Παροχές; Όχι;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ελεηµοσύνη!
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του Κόµµατος Το Πο-

τάµι): Προεκλογικά δώρα;
Τέλος πάντων, δεκαπέντε µέρες πριν από τις ευρωεκλογές το

θυµηθήκαµε, αλλά όλα αυτά θα τα συζητήσουµε νοµίζω και την
επόµενη εβδοµάδα.

Ως προς την ψήφο εµπιστοσύνης τώρα, δεν νοµίζω ότι έχετε
καµµία απορία, καταψηφίζουµε ξανά την Κυβέρνηση. Είµαστε
απέναντι στις τυχοδιωκτικές πρακτικές του ΣΥΡΙΖΑ, όπως είµα-
στε απέναντι και µε τους Υπουργούς του παρελθόντος που
έχουν µόνη έγνοια την ανακατάληψη της εξουσίας.

Και τι ζητάµε, λοιπόν, από τους πολίτες; Τους ζητάµε να θυ-
µώσουν. Όπως έλεγε και ο Γκάντι, υπάρχει και ένας άλλος θυµός
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και δεν πρέπει να ντρεπόµαστε. Αν δεν είναι ο τοξικός θυµός
υπάρχει και ένας άλλος θυµός που γίνεται ένα ισχυρό κίνητρο.
Θα πρέπει να αποφεύγουµε να πέφτουµε θύµατα της τοξικότη-
τας του θυµού. Είναι λάθος αυτός ο τρόπος έκφρασης, όµως
υπάρχει και ο θυµός που µπορεί να χρησιµοποιηθεί για καλό
σκοπό. Ο θυµός για τους ανθρώπους µπορεί να γίνει δύναµη για
να ανακαλύπτουν νέα πράγµατα. 

Λέµε, λοιπόν, στους πολίτες ότι πρέπει να θυµώσουν µε την
κατάσταση που βιώνουν. Πρέπει να θυµώσουν και να ψηφίσουν
αυτούς που δεν τους κορόιδεψαν ποτέ. Αυτό είναι το µήνυµά
µου. Να βρουν λύσεις και να µην επιστρέψουν στα ίδια και τα ίδια
λάθη. Να ενισχύσουν οι πολίτες αυτούς που δεν υποδύονται ρό-
λους στην πολιτική, αυτούς που δεν µπαίνουν σε αυτό το ξεκα-
τίνιασµα για το µοίρασµα καρεκλών που ζούµε τις τελευταίες
µέρες, αυτούς που δεν έχουν σκελετούς στην ντουλάπα τους,
αυτούς που είναι ο εαυτός τους, προφανώς µε λάθη, προφανώς
µε αδυναµίες, αλλά µε µια στάση ζωής που µαρτυρά ότι έχουν
τη σωστή ιεράρχηση σε αξίες και στόχους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Η εκτίµησή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι το πρό-
βληµα που αντιµετωπίζει η Ελλάδα -και δεν είναι τωρινή εκτίµηση
δική µου, είναι πολύ παλιά- δεν είναι οικονοµικό, είναι ένα αµιγώς
πολιτικό πρόβληµα. Το πολιτικό σύστηµα είναι εκείνο που την
οδήγησε στη χρεοκοπία. Το πολιτικό σύστηµα είναι εκείνο που
την έσπρωξε ακόµη βαθύτερα στην κρίση το 2015. 

Και το πολιτικό σύστηµα είναι σήµερα που αναµασά συνεχώς
παλιοµοδίτικες συνταγές και λύσεις ξεπερασµένες, γιατί, απ’ ό,τι
φαίνεται, το νέο καθεστώς αυτό που ζούµε, όπως και το παλιό
καθεστώς αυτό που ζήσαµε, δεν είναι σε θέση να τραβήξουν τη
χώρα µπροστά, να τη βάλουν στο κέντρο της Ευρώπης και να
συγκλίνουµε επιτέλους µε τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες µε συλ-
λογική προσπάθεια, µε συγκεκριµένο σχέδιο, µε ιεράρχηση των
προβληµάτων, µε λύσεις, πολλές εκ των οποίων είναι αυτονόητες
και ορατές, αλλά απαιτούν συγκρούσεις µε συντεχνίες, συµφέ-
ροντα και κυρίως µε κατεστηµένες νοοτροπίες. Αυτή, όµως, είναι
και η µόνη διέξοδος που έχει η χώρα, αλλιώς θα επιστρέψει στα
ακόµα χειρότερα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, το Ποτάµι και η ανανεωµένη Κοινοβουλευτική
Οµάδα του κινήµατός µας µάχεται και θα συνεχίσει να µάχεται
για την αναγέννηση της πολιτικής, για την αναγέννηση της Ελ-
λάδας, για την αναγέννηση της Ευρώπης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστώ τον κ. Θεοδω-
ράκη.

Καλώ στο Βήµα για την δευτερολογία του τον κ. Παναγιώτη
Καµµένο, Ανεξάρτητο Βουλευτή, που είναι επικεφαλής των Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων.

Ορίστε, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, θα είµαι πολύ πιο σύντοµος, διότι δυστυχώς σήµερα εί-
χαµε προγραµµατίσει µια κεντρική οµιλία στην Παιανία και θα
ζητήσω και την ανοχή του Προεδρείου και των συναδέλφων,
ώστε να εκφράσουµε την ψήφο µας και διά της επιστολής να µε-
τρήσει µε την άρνηση να παράσχουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση. 

Κύριε Πρόεδρε, έκανα µια περιοδεία χθες στην περιοχή της
Λακωνίας, στη Σπάρτη, στους Μολάους, στη Μονεµβασιά και µί-
λησα µε αρκετούς πολίτες ανεξάρτητα πολιτικού χώρου. Συνάν-
τησα πραγµατικά την απογοήτευσή τους για το επίπεδο της
συζητήσεως που γίνεται αυτές τις µέρες στη Βουλή των Ελλή-
νων, την απογοήτευση που αισθάνονται οι Έλληνες πολίτες για
τις εκφράσεις που ακούστηκαν εδώ, για τις ανταλλαγές προσω-
πικών αντιπαραθέσεων και ύβρεων σε µια στιγµή αρκετά σηµαν-
τική για την πατρίδα µας, σε µια στιγµή που η πατρίδα
προκαλείται από την Τουρκία µε συνεχείς παραβιάσεις και πα-
ραβάσεις, σε µια στιγµή που η Τουρκία απειλεί µε µια εισβολή
στην κυπριακή ΑΟΖ µε την αποστολή γεωτρύπανων, οι οποίες
δεν προσβάλλουν µόνο την κυπριακή ΑΟΖ αλλά και την ευρω-
παϊκή ΑΟΖ. 

Και θα περιµέναµε εδώ να µιλήσουµε για την Ευρώπη, για την
Ευρώπη της άµυνας, για την Ευρώπη της κοινής εξωτερικής πο-
λιτικής, για την Ευρώπη της αλληλεγγύης. Θα περίµεναν οι Έλ-
ληνες πολίτες µια σύµπνοια των πολιτικών δυνάµεων,
τουλάχιστον µια στήριξη απέναντι στις Ένοπλες Δυνάµεις. Και
θα ήταν πολύ πιο χρήσιµο από αυτή τη συζήτηση να γίνει µια συ-
ζήτηση που θα βγει ένα κοινό ανακοινωθέν από όλα τα κόµµατα
σε σχέση µε τις προκλήσεις που δέχεται το έθνος και στην Ελ-
λάδα και στην Κύπρο, αλλά και παράλληλα µια κοινή ανακοίνωση
που δεν θα σταµατά τη δηµοκρατική συζήτηση και τις διαφορές
των κοµµάτων και τις πολιτικές διαφορές. Έχουµε από τη διεθνή
κοινή γνώµη και τους διεθνείς οργανισµούς τη στήριξή τους,
στήριξη βέβαια λεκτική και εννοώ την Ευρωπαϊκή Ένωση µέσω
της κ. Μογκερίνι, και του κ. Γιούνκερ. Γιατί, αν υπήρχε ευρωπαϊκή
άµυνα, θα έπρεπε τώρα να κατευθύνονται τα πλοία των ευρω-
παϊκών χωρών προς τη Νοτιοανατολική Μεσόγειο για να προστα-
τεύουν την ευρωπαϊκή ΑΟΖ. Θα έπρεπε να ενεργοποιηθεί το
άρθρο εκείνο που προβλέπει κοινή ευρωπαϊκή άµυνα σε περί-
πτωση που µια ευρωπαϊκή χώρα όπως η Κύπρος απειλείται, γιατί
αποτελεί απειλή η ανακοίνωση της Τουρκίας. Θα έπρεπε λοιπόν
να γίνει µια συνεδρίαση στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, στο
Υπουργείο Εξωτερικών, παρουσία των δύο Υπουργών και του
Πρωθυπουργού και των αρχηγών των κοµµάτων, και να βγει µια
κοινή ανακοίνωση από όλα τα κόµµατα, προκειµένου να ενεργο-
ποιηθούν οι διαδικασίες αυτές και στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση και στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, που φοβάµαι
πολύ ότι θα αναγκαστούµε να το κάνουµε τις επόµενες µέρες.

Ο τίτλος, λοιπόν, της συζητήσεως αυτές τις τρεις µέρες για
την ψήφο εµπιστοσύνης και την πρότασή µοµφής κατά της Κυ-
βέρνησης µού θύµισε πριν πάρα πολλά χρόνια σε αυτή την Αί-
θουσα έναν ιστορικό Βουλευτή, πατριώτη Βουλευτή εκλεγµένο
µε το ΠΑΣΟΚ τότε, τον Δηµήτριο Φωκίωνα Βουνάτσο, Βουλευτή
Λέσβου, Λήµνου, όπως ο ίδιος έλεγε, Ίµβρου και Τενέδου, ο
οποίος σε µια τέτοια αντιπαράθεση χρησιµοποίησε τους στίχους
του Μποστ στο περίφηµο ποίηµα «Η Νήσος των Αζορών», διότι
όλα συζητήθηκαν εδώ, πλην εκείνου που θα έπρεπε να ζητηθεί.
Ακούσαµε για κότερα, ακούσαµε για το αντιδικτατορικό ή όχι πα-
ρελθόν του καθενός. Θυµίζω ότι αυτό το ποίηµα είχε απαγορευ-
τεί, γιατί οι συνταγµατάρχες πιστέψανε, λέει, ότι το έγραψε τότε
ο Μποστ και το µελοποίησε ο Θεοδωράκης και το τραγούδησε ο
Μπιθικώτσης σαν αντίσταση για τις νήσους εξορίας. Έλεγε, λοι-
πόν, στον τρίτο στίχο: «Και αργότερα και αργότερα πλησίασαν
δύο κότερα, ήρθε και ένα βαπόρι, µαταίως ψάχνει για να βρει τον
νέο και την κόρη».

Ματαίως ο ελληνικός λαός, όµως, ψάχνει να βρει τη συζήτηση
εδώ την πολιτική, τη συζήτηση για την Ευρώπη, ψάχνει να βρει
τη συζήτηση µε τις πολιτικές θέσεις του κάθε κόµµατος, ψάχνει
να βρει για ποιον λόγο µέµφεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση την
Κυβέρνηση, για ποιους πολιτικούς λόγους και για ποιους λόγους
η Κυβέρνηση ζητά την ψήφο εµπιστοσύνης του ελληνικού λαού.

Δεν άκουσε τίποτα από όλα αυτά και αυτό πρέπει να το λάβει
σοβαρά υπ’ όψιν του ο Έλληνας πολίτης, όταν θα ψηφίσει στις
26 του µηνός για τις ευρωεκλογές. Δεν θα ψηφίσει για τις εθνικές
εκλογές, δεν θα ψηφίσει την Κυβέρνηση του τόπου, αλλά πρέπει
να δώσει µια απάντηση, µια απάντηση πολιτική που αφορά την
Ευρώπη, αλλά και µια απάντηση για το κάθε κόµµα εσωτερικά. 

Εγκρίνει ο ψηφοφόρος του ΣΥΡΙΖΑ τις βασιλικές συνιστώσες;
Εγκρίνει ο ψηφοφόρος του ΣΥΡΙΖΑ υποψηφίους όπως ο κ. Πέ-
τρος Κόκκαλης, εκπρόσωπος δύο εταιρειών που προµηθεύουν
το ελληνικό δηµόσιο; Έκρινε ο ψηφοφόρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας τον κ. Καιρίδη, τον κ. Ψαριανό ή τον κ. Τατσόπουλο; Αυτά
θα έπρεπε να λάβει υπ’ όψιν του ο Έλληνας πολίτης, όταν θα ψη-
φίσει. 

Εµείς δεν θα δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση,
ξεκάθαρα διότι δεν θεωρούµε ότι αυτή η Κυβέρνηση έχει πολι-
τική νοµιµοποίηση. Έπαψε να έχει πολιτική νοµιµοποίηση, όταν
εξαγόρασε Βουλευτές έναντι υπουργικών θώκων, και έπαψε να
έχει την νοµιµοποίηση αυτή, όταν παραβίασε ουσιαστικά το Σύν-
ταγµα.

Είναι ξεκάθαρο, όµως, ότι τα αποτελέσµατα της κυβερνητικής
πολιτικής των τεσσάρων ετών, τα οποία οφείλονται στη στάση
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των Ανεξάρτητων Ελλήνων και την σταθερή θέση που είχαν στην
Κυβέρνηση, οφείλουν να αποδώσουν στο «εµείς» του Πρωθυ-
πουργού κι ένα κοµµάτι στους Ανεξάρτητους Έλληνες, γιατί οι
Έλληνες πολίτες πράγµατι απελευθερώνονται αρκετά µετά από
τα µέτρα τα οποία υπέστησαν όλα αυτά τα χρόνια. 

Κλείνω τελικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε Πρό-
εδρε, µε µια αναφορά που έκανε πριν από λίγο ο κ. Κοτζιάς από
το Βήµα της Βουλής, λέγοντας ότι τα e-mail τα οποία κατέθεσα
εδώ στο Κοινοβούλιο είναι e-mail τα οποία οι φίλοι του τού είπαν
ότι τα έχει υποκλέψει από αµερικανικό server είτε η Εθνική Υπη-
ρεσία Πληροφοριών είτε οι κινεζικές ή ρωσικές υπηρεσίες. 

Το πρώτο είναι το προφανές, ότι χαίροµαι που ο κ. Κοτζιάς
αποδέχεται δηµόσια διά του Βήµατος της Βουλής ότι είναι πραγ-
µατικά, αληθινά και αδιαµφισβήτητα τα e- mail αυτά. Είναι e-mail
πραγµατικά, που δείχνουν το πώς έστησε το διαγωνισµό στο
Υπουργείο επί των Εξωτερικών. Και αυτά τα e-mail είναι e-mail
τα οποία δεν πρέπει να ψάχνει αν τα υπέκλεψε. Η Εθνική Υπηρε-
σία Πληροφοριών δεν υποκλέπτει αµερικανικούς servers. Έχει
ευθύνη για την προστασία του πολιτεύµατος και αν είχαν τεθεί
υπ’ όψιν της αυτά τα e-mail, θα µπορούσε κάλλιστα να τα διαβι-
βάσει στον εισαγγελέα, προκειµένου να διερευνηθεί ένας Υπουρ-
γός ο οποίος βάζει υπηρεσιακούς παράγοντες να συνοµιλούν µε
τις εταιρείες που θα πάρουν τον διαγωνισµό αργότερα, µε µια
παρένθετη εταιρεία. 

Δεύτερον, όσον αφορά τις πληροφορίες του για τους αµερι-
κανικούς servers, θέλω να του πω ότι δεν υπάρχουν πια. Δεν
ζούµε στην εποχή των φίλων του της ΣΤΑΖΙ, όταν ο κ. Κοτζιάς
έγραφε κείµενα ούτε οι κινεζικές µυστικές υπηρεσίες έχουν φτά-
σει σε αυτό το σηµείο. 

Θα έπρεπε ίσως να ψάξει στο Υπουργείο Εξωτερικών και να
δει για ποιον λόγο τον λένε Σουσλόφ ή Μπέρια οι υφιστάµενοί
του. Θα έπρεπε να ψάξει για ποιον λόγο κάποιοι έντιµοι υπάλλη-
λοι του Υπουργείου επί των Εξωτερικών έφτασαν «µέχρι εδώ»,
που λέει ο ελληνικός λαός, βλέποντας τις µεθοδεύσεις για να
γίνει ένας διαγωνισµός µε παρένθετη εταιρεία. Και κάποια στιγµή
πρέπει να ειπωθεί για ποιον λόγο απεπέµφθη από Υπουργός ο κ.
Ξυδάκης, που είναι σήµερα εδώ, όταν εκείνος ζήτησε αποδείξεις
για το πώς θα ανοίξουν τα ογδόντα γραφεία στη Ρωσία ή ο
πρώην Υφυπουργός επί των Οικονοµικών ή ο κ. Γιώργος Τσί-
πρας, όταν ήρθε σε αντιπαράθεση µε τον κ. Κοτζιά.

Αλλά πιστεύω ότι µε τη διαδικασία που ξεκίνησε στη δικαιοσύνη
θα αποδειχθούν όλα αυτά και τελικά θα φανεί ποιος ήταν ο ρόλος
και ποιες υπηρεσίες ήταν αυτές που είχαν εµπλοκή. Μάλλον ο κ.
Κοτζιάς έχει παρασυρθεί από τους υφιστάµενούς του στο
ΠΡΑΤΤΩ, όπως τον πρώην Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου
Εξωτερικών, του οποίου κυκλοφόρησε στο διαδίκτυο συνοµιλία
µε καταζητούµενο µε εννιά διεθνή εντάλµατα συλλήψεως, πρά-
κτορα στην Κοπεγχάγη, που του ζήταγε στοιχεία για τον Καµµένο,
άνθρωπο που φέρεται να συνεργάστηκε µε την ΜΙΤ ή µε τις υπη-
ρεσίες πληροφοριών των Σκοπίων, µε τις οποίες είχε στενές επα-
φές. 

Αυτή η Κυβέρνηση, λοιπόν, δεν είναι η Κυβέρνηση η οποία
συγκροτήθηκε το 2015, µια κυβέρνηση εθνικής ενότητας. Έγινε
µια Κυβέρνηση αποστασίας και έχει την ανοχή Βουλευτών που
εξελέγησαν µε άλλα κόµµατα, κατέληξαν σε άλλα κόµµατα
έναντι της καρέκλας τους και σήµερα είναι εδώ περήφανοι. Κρα-
τάνε τις βουλευτικές έδρες ως κόρη οφθαλµού και τις διαφυλάτ-
τουν, εισπράττοντας τη βουλευτική αποζηµίωση, ενώ ποτέ δεν
έχουν εκλεγεί, και δεν τις παραδίδουν. Συνεχίζουν να προκαλούν
τον ελληνικό λαό, αλλάζοντας οβιδιακά θέσεις.

Για εσάς το λέω, κύριε Κουίκ, που µε κοιτάτε.
Και από τον Γράµµο και το Βίτσι προσκυνούν το µνήµα του

Μπελογιάννη και αργότερα θα τους δούµε και στην Κόκκινη Πλα-
τεία. 

Και βεβαίως είναι µια Κυβέρνηση η οποία διέπραξε το τραγικό
έγκληµα της ψήφισης της Συµφωνίας των Πρεσπών, µιας συµ-
φωνίας αντισυνταγµατικής, άκυρης, µιας συµφωνίας που θα πρέ-
πει να δεσµευτούµε εδώ όσοι είµαστε αντίθετοι, αν πράγµατι
είµαστε αντίθετοι, ότι θα την καταργήσουµε, διότι έχει παραβιά-
σει ακόµα και τους ίδιους της τους όρους. 

Ποτέ δεν πήρε την πλειοψηφία στο δηµοψήφισµα στα Σκόπια.

Δεν φέρει καν την υπογραφή του Προέδρου της Δηµοκρατίας
των Σκοπίων και έχει παραβιαστεί και παραβιάζεται καθηµερινώς,
διότι αυτό το κράτος συνεχίζει να χρησιµοποιεί τον σκέτο όρο
«Μακεδονία», ουσιαστικά ανατρέποντας την ίδια τη συνθήκη. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το µεσηµέρι όταν είχε µιλήσει και ο Γραµµατέας του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, είχα πει και έχει γραφτεί στα
Πρακτικά και είχα πάρει και την άδεια, την απόφαση του Σώµα-
τος γι’ αυτό, λόγω της οικονοµίας της σηµερινής συζήτησης, που
θα τελειώσουµε –ελπίζω- τρεις ώρες νωρίτερα από ό,τι είχαµε
πει και επειδή τα δύο κόµµατα, το ΚΚΕ και οι Ανεξάρτητοι Έλλη-
νες, έχουν κεντρικές εκδηλώσεις σε µία ώρα από τώρα, να προ-
σµετρηθεί η ψήφος των παρόντων. Είχε γίνει δεκτό για τον κ.
Παφίλη και τον κ. Κουτσούµπα, κατά τις υπηρεσίες.

Θα παρακαλούσα να µας πείτε κι εσείς αν παρέχετε ψήφο εµ-
πιστοσύνης στην Κυβέρνηση.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Όχι.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Όχι.
ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ο κ. Κατσίκης, που λείπει,

θα στείλει επιστολή που δεν θα προσµετρηθεί. Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτιρίου και τον τρόπο οργάνωσης της Βουλής,
σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 13ο Δηµοτικό Σχολείο Ιωαννίνων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Καλώ
στο Βήµα τον κ. Νικόλαο Μιχαλολιάκο από τη Χρυσή Αυγή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Πάντα µαζί πηγαίνουµε εµείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Από
εκεί θα µιλήσετε; Σας καλώ στο Βήµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, είπε προηγουµένως ο κ. Θεοδωράκης ότι εν όψει
των µεγάλων εθνικών ζητηµάτων θα έπρεπε να γίνει ένα debate
µεταξύ των Αρχηγών των κοµµάτων. Και φυσικά από όλες αυτές
τις διαδικασίες προς δόξαν της «δηµοκρατίας» σας –εντός πολ-
λών εισαγωγικών- η Χρυσή Αυγή είναι αποκλεισµένη. 

Όµως, ο κ. Θεοδωράκης µε εµένα έχει κάνει debate στους
«Πρωταγωνιστές», µε θεαµατικότητα 52%, τη µεγαλύτερη που
είχε πάρει πολιτική εκποµπή εκείνο το έτος. Να ο λόγος για τον
οποίο έχετε αποκλείσει από τους τηλεοπτικούς σταθµούς τη
Χρυσή Αυγή. 

Και βεβαίως είπε στην οµιλία του ότι οι Έλληνες ψηφοφόροι
πρέπει να θυµώσουν για να ψηφίσουν και να ψηφίσουν µε αυτόν
τον θυµό. Δεν έχει καταλάβει πως όσοι έχουν θυµώσει από το
2012 ακόµη ψηφίζουν και ψηφίζουν Χρυσή Αυγή;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Και ήταν 6 Μαΐου του έτους 2012. Πλερέζες σε όλα τα κανάλια

της διαπλοκής, οι φυλλάδες µε γόους και κοπετούς οδύροντο.
Η Χρυσή Αυγή στο 7%! Και έγιναν νέες εκλογές και είπατε ότι
είναι κάτι περιστασιακό, ότι θα τελειώσει η Χρυσή Αυγή. Και όλα
τα κόµµατα έχασαν εκτός από την Χρυσή Αυγή. Το ΚΚΕ είχε
πάρει 8,5% και έπεσε στο 4,5%. Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες πήραν
σχεδόν 11% και έπεσαν στο 7,5%. Άπαντες έπεσαν πλην της Χρυ-
σής Αυγής. Και ακολούθησαν γεγονότα πολλά, διώξεις, φυλακί-
σεις, αποκλεισµοί και λέγατε ότι δεν είναι τίποτα, θα περάσει. Και
έχουν περάσει επτά ολόκληρα χρόνια και η Χρυσή Αυγή είναι
εδώ και θα είναι εδώ, εκπροσωπώντας εκατοντάδες χιλιάδες Έλ-
ληνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
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Να ψηφίσουν ενάντια στο πολιτικό σύστηµα είπε ο κ. Θεοδω-
ράκης. Ναι, συµφωνώ. Μόνο που ενάντια στο πολιτικό σύστηµα
είναι µόνο ένα κόµµα, αυτό που δεν βλέπετε στα κανάλια, αυτό
που δεν βλέπετε σε εφηµερίδες, αυτό που έχετε αποκλείσει όλα
τα κόµµατα εδώ µέσα. Και το κόµµα αυτό, το µόνο συνεπές αν-
τισυστηµικό κόµµα, το µόνο λαϊκό κίνηµα µετά τη Μεταπολίτευση
-όπως είχε δηλώσει πρώην Υπουργός κυβερνήσεως- είναι η
Χρυσή Αυγή. 

Ακούσαµε προσεκτικά, βεβαίως, και τις καταγγελίες του κ.
Καµµένου για τον κ. Κοτζιά. Αµφιβάλλω σοβαρά ότι υπάρχει σύγ-
κρουση µεταξύ της Κυβερνήσεως και του κ. Καµµένου. Γιατί, αν
υπήρχε, θα µπορούσαν να έρθουν στην επιφάνεια στοιχεία που
θα ανέτρεπαν κυριολεκτικά το πολιτικό κατεστηµένο. Και αυτό
βεβαίως δεν έγινε. 

Είπε πολλά ο κ. Καµµένος για τις σχέσεις του Κοτζιά µε τον
Σόρος σήµερα και παλαιότερα µε το κοµµουνιστικό καθεστώς.
Όµως, αυτά τα ήξερε ο κ. Καµµένος και τα θυµήθηκε κάπως
αργά.

Θα ήθελα, επίσης, κυρία Πρόεδρε, να καταθέσω την επιστολή
του Βουλευτή µας κ. Λαγού, ο οποίος απουσιάζει για πολιτική
συγκέντρωση και ο οποίος θα καταψηφίσει και αυτός την Κυβέρ-
νηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα µπορούσε να καταµετρηθεί ψήφος του -είχε τηλεφωνική
επικοινωνία µε τον κ. Βούτση- αλλά αυτό δεν έγινε δεκτό. Για
εµάς κακώς δεν έγινε δεκτό από τη στιγµή που έγινε για άλλους
Βουλευτές. Αλλά το ξέρουµε πολύ καλά. Εσείς είσαστε καθω-
σπρέπει, είσαστε το συνταγµατικό τόξο, το δηµοκρατικό τόξο,
εσείς που κυβερνήσατε τη χώρα σαράντα πέντε χρόνια και την
βυθίσατε. Εσείς είσαστε! Και απέναντι σε εσάς, απέναντι στο
κόµµα των πολιτικών κοµµάτων, µια άλλη δύναµη, η Χρυσή Αυγή.

Και µόλις χθες είχαµε νέα επεισόδια από αναρχοκοµουνιστές,
που µέσα στο κέντρο της Αθήνας -όπου υπάρχει πλήθος από κά-
µερες παρακολουθήσεως- έσπασαν καταστήµατα και σύλληψη
καµµία, γιατί είναι παρακράτος, γιατί είναι χαϊδεµένα παιδιά δικά
σας.

Και δήλωσε ο κ. Μητσοτάκης ότι, εάν γίνει κυβέρνηση, αυτό
δεν θα συµβαίνει. Το έχουµε ακούσει και στο παρελθόν. Και τα
ίδια και χειρότερα γινόντουσαν, όταν ήταν κυβέρνηση η Νέα Δη-
µοκρατία και λέγατε ότι θα κλείσετε το «indymedia» και δεν κλεί-
σατε τίποτε, µόνο λόγια.

Και επίσης δεν έλαβα καµµία απάντηση από κανέναν, ούτε εκ
µέρους της ηγεσίας της Νέας Δηµοκρατίας ούτε από απλό Βου-
λευτή, για τα όσα προκλητικά, αντεθνικά έχει πει ο Καιρίδης.
Έχει πει ότι είµαστε τέκνα των Οθωµανών, ότι οι Makedonski και
οι Έλληνες είναι τεχνητά έθνη. Για όλα αυτά δεν άκουσα τίποτα.
Αλλά δεν είναι µόνο ο Καιρίδης. Είναι και άλλος υποψήφιος Ευ-
ρωβουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο Ελευθεριάδης, ο οποίος
είπε ότι δεν τον ενοχλεί να ονοµάζονται τα Σκόπια -στο παρελ-
θόν- Δηµοκρατία της Μακεδονίας. Πάτε στις ευρωεκλογές µε
Ελευθεριάδη και Καιρίδη.

Και επειδή µε αφορµή κάποια δηµοσιεύµατα ήρθε στην επιφά-
νεια το ζήτηµα των οικονοµικών της Χρυσής Αυγής, είναι πραγ-
µατικά άξιο θαυµασµού πόσο θράσος διαθέτει το πολιτικό
κατεστηµένο. Το µοναδικό κόµµα που δεν χρωστάει ούτε 1 ευρώ
σε τράπεζα, το µοναδικό κόµµα που δεν παίρνει χρηµατοδότηση,
να λέτε ότι έχει µαύρα ταµεία, τη στιγµή που έχει ελεγχθεί πε-
ρισσότερες από δέκα φορές από ανεξάρτητους ορκωτούς λογι-
στές της Βουλής! Θα έπρεπε να ντρέπεστε.

Αλλά δεν ντρέπεστε και ευκαιρίας δοθείσης να θυµίσω ότι η Αρι-
στερά κατά κόρον µας κατηγορούσε ότι µας χρηµατοδοτούν οι
εφοπλιστές. Τελικά εµάς χρηµατοδοτούσαν οι εφοπλιστές, εσείς
πηγαίνατε βόλτα µε τα κότερά σας, όπως βεβαίως πήγαιναν βόλ-
τες µε τα κότερα και επιφανή στελέχη στο παρελθόν του ΠΑΣΟΚ.
Και το ΠΑΣΟΚ έχει κι αυτό να πει κατά της Χρυσής Αυγής για θέ-
µατα διαφάνειας, το κόµµα του Τσοχατζόπουλου, του Παπαντω-
νίου, του Τσουκάτου, του Μαντέλη και έπεται συνέχεια.

Και εις ό,τι αφορά την καθυστέρηση της δίκης της Χρυσής
Αυγής -που λέτε ότι έχουµε κάνει συνωµοσία δήθεν µε τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ που µας πολεµάει µε τον χειρότερο αντιδηµοκρατικό
τρόπο- να καταθέσω στα Πρακτικά ένα δηµοσίευµα για τις κα-
θυστερήσεις των µεγάλων δικών, µεταξύ των οποίων και το θέµα
των υποκλοπών, που ξεκίνησε το 2005 µε την δολοφονία του
Τσαλικίδη. Και δεν έχει αρχίσει καν η δίκη δεκατέσσερα χρόνια
µετά. Τα δεκατέσσερα χρόνια δεν σας ενοχλούν, για τα έξι χρό-
νια της Χρυσής Αυγής βλέπετε συνωµοσία και καθυστέρηση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και γιατί αγωνιάτε; Εσείς θα είστε κυβέρνηση, όταν θα βγει η
απόφαση της Χρυσής Αυγής. Εάν παρεµβαίνετε στη δικαιοσύνη,
θα γίνει αυτό που θέλετε. Θα µας καταδικάσετε. Ή µήπως φο-
βάστε ότι, όντας αθώοι και θύµατα πολιτικής σκευωρίας, δεν
µπορείτε να µας καταδικάσετε και τότε αµέσως ένα µεγάλο
µέρος του ελληνικού λαού θα σταθεί στο πλευρό µας;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Ακόµη δεν θέλω να παραλείψω την υπόθεση της δίκης της

«SIEMENS», που αφορά όλο το πολιτικό κατεστηµένο και την
Αριστερά. Ξεκίνησε επί οικουµενικής, όταν δώσατε τη σύµβαση
στη «SIEMENS», που ο αείµνηστος Κεφαλογιάννης παραιτήθηκε
από την κυβέρνηση Μητσοτάκη και είπε: «Δεν µπορώ να υπο-
γράψω τέτοιο σκάνδαλο». Όλοι µαζί ήσασταν στη «SIEMENS».
Και, βεβαίως, το 2008 οµολόγησε ο Τσουκάτος για το 1 εκατοµ-
µύριο και ακόµη η υπόθεση της «SIEMENS» δεν έχει τελειώσει.

Μεγάλη διαµάχη µεταξύ ΚΚΕ και ΣΥΡΙΖΑ για το ποιος είναι πε-
ρισσότερο κοµµουνιστής. Άλλοι είναι µε τα κότερα, άλλοι που-
λάνε τον τηλεοπτικό τους σταθµό σε offshore εταιρεία. Μη
συγκρούεστε, λοιπόν, τόσο σκληρά, γιατί το ίδιο κοµµουνιστές
είστε και οι δύο.

Αυτό που είναι γεγονός είναι ότι πολιτικά και ιδεολογικά η Ελ-
λάδα έχει καταντήσει να είναι το τελευταίο σοβιέτ της Ευρώπης.
Και αυτό έγινε µε την ανοχή των φιλελεύθερων, που άφησαν
ασύδοτο το κράτος στα χέρια της Αριστεράς σε πανεπιστήµια,
σε Τύπο, σε τέχνη, διανόηση, έντυπα κ.λπ.. Είναι µεγάλες οι ευ-
θύνες της Νέας Δηµοκρατίας που δεν παραλείπει να λέει ότι «τι-
µούµε τους αγώνες της Αριστεράς». Να τιµάτε τους αγώνες της
Αριστεράς µακριά από τη Δεξιά. Η Δεξιά για εσάς τελείωσε. Η
Δεξιά έχει εκπροσώπηση, τη Χρυσή Αυγή, την εθνική παράταξη
των Ελλήνων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Εις ό,τι αφορά το ζήτηµα της Μακεδονίας, η Νέα Δηµοκρατία

επίσηµα έχει αποδεχθεί ότι θα τηρήσει τη Συµφωνία των Πρε-
σπών. Όσοι δεν θέλουν να τηρηθεί η Συµφωνία των Πρεσπών,
να µην ψηφίσουν τη Νέα Δηµοκρατία. Πάµε για ευρωεκλογές.
Αγωνιζόµαστε για την Ευρώπη των εθνικιστών. Θα δώσουµε χέρι
βοηθείας σε όλες τις εθνικές δυνάµεις από Γαλλία, Ιταλία, Αυ-
στρία, Γερµανία, Βέλγιο, παντού, που θα αγωνιστούν να ανατρέ-
ψουν τη δικτατορία των τοκογλύφων στις Βρυξέλλες.

Και εις ό,τι αφορά αυτή την Κυβέρνηση, βεβαίως, έχουµε να
πούµε -και καταλήγω- ότι είναι µια Κυβέρνηση µειοψηφίας εδώ
και πάρα πολύ καιρό, ότι είναι δείγµα πολιτικής ανεντιµότητος
ότι ακόµη δεν έχει προκηρύξει εκλογές, ότι συντηρείται µε µια
πλειοψηφία επίπλαστη αυτή τη στιγµή στην εξουσία και ότι η
Χρυσή Αυγή θα αγωνιστεί να πέσει όσο δυνατόν πιο σύντοµα η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα

λεπτό επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ζητάει

τον λόγο ο κ. Κοτζιάς, Βουλευτής Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ, επί
προσωπικού.

Κύριε Κοτζιά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Πρώτα απ’ όλα ο κ. Καµµένος µιλάει επί

ώρα και για δεύτερη φορά χωρίς να το προβλέπει ο Κανονισµός
για µη Αρχηγό κόµµατος και σύµφωνα µε τον Κανονισµό δεν
είναι Αρχηγός κόµµατος.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Για
πρώην Αρχηγούς προβλέπεται.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το ξέ-

ρετε. Μιλάει και ο κ. Βενιζέλος, η κ. Παπαρήγα κ.ά..
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΤΖΙΑΣ: Εκχώρησε τον πρώτο του λόγο ο κ.

Κουτσούµπας.
Δεύτερον, ξαναήρθε εδώ να κάνει κάτι που κάνει εδώ και δέκα

µήνες, δηλαδή να απειλεί και να εκβιάζει µε ψέµατα και συκο-
φαντίες. Ας αποδεχθεί επιτέλους τη µήνυσή µου να πάει στα δι-
καστήρια, διότι ως πολίτης αυτού του τόπου δεν έχω άλλον
τρόπο. 

Ο κ. Καµµένος είπε επίσης ψέµατα. Εγώ δεν είπα αν είναι νό-
µιµα ή όχι τα e-mail που παρουσίασε. Είπα ότι αυτά τα e-mail,
που παρουσίασε, είναι από τον server του Υπουργείου Εξωτερι-
κών και τον οποίο εγώ τάχα κατέστρεψα και τα κατέστρεψα και
αυτά. Τα γλίτωσε αυτός µε τα χέρια τίµιων διπλωµατών, κοιτών-
τας τα ένα προς ένα. Είναι server αµερικάνικα, είναι server όπου
δεν έχει καµµία σχέση ούτε το Υπουργείο Εξωτερικών ούτε ο
πρώην Υπουργός Εξωτερικών ούτε ο νυν. Είναι server που για να
µπεις µέσα χρειάζεται βοήθεια hacker µυστικών υπηρεσιών. 

Επαναλαµβάνω ο κ. Καµµένος έχει να επιλέξει -εγώ δεν θα
κάνω την επιλογή- εάν χρησιµοποιεί πλαστά έγγραφα ή αν έχει
κάνει το έγκληµα της υποκλοπής.

Επίσης, ο κ. Καµµένος έβαλε έναν γνωστό του, φαίνεται, να
πάρει τηλέφωνο τον τότε Γενικό Διευθυντή Απόδηµου Ελληνι-
σµού, ο οποίος του είπε «έχω χαρτιά από τον Καµµένο». Και µετά
τον εµφανίζουν µαζί στο διαδίκτυο ότι τον αναζητούσε ο κ. Κόκ-
κινος ψευδώς.

Τρίτον, ο κ. Καµµένος εµφανίζει ότι υπάρχει τάχα µια µεγάλη
διαφορά ποσών ανάµεσα στη σύµβαση παραχώρησης και στο
έργο της εταιρείας που πήρε τον διαγωνισµό µε τις βίζες. Εγώ
ουδέποτε προσδιόρισα το ποσό, για να είµαστε σαφείς, ούτε σε
σύµβαση παραχώρησης προσδιορίζεται και ιδιαίτερα για βίζες.
Τον προσδιορισµό τον έκανε το Ελεγκτικό Συνέδριο και το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας, µε έναν µόνο σκοπό, τι εγγυητική επι-
στολή πρέπει να καταθέσουν οι εταιρείες. Και έρχεται εδώ και
έξι µήνες και λέει ότι εξαπατώ το δηµόσιο µε το ποσό που έβαλαν
τα ελληνικά ανώτατα δικαστήρια στις εγγυητικές επιστολές.

Και, τέλος, ο κ. Καµµένος µονίµως καταβάλλει προσπάθεια να
συµπαρουσιάσει στελέχη άλλου χώρου ότι συµπράττουν µαζί
του σε αυτό το έγκληµα εκβιασµών, συκοφαντίας και ούτω καθ’
εξής. Οφείλουν αυτά τα δύο στελέχη -τον Γιώργο Τσίπρα τον λέει
για τρίτη φορά δηµοσίως- να πάρουν δηµόσια θέση. Συνεργά-
ζονται µαζί του σε αυτό το έργο συκοφαντίας ή, όπως εγώ πι-
στεύω, δεν έχουν καµµία σχέση µε αυτό;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Καλώ στο Βήµα την κ. Φωτεινή Γεννηµατά, την Πρόεδρο της

Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης.
Κυρία Γεννηµατά, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω πραγµατικά να πιστεύω ότι

σήµερα µε τις οµιλίες τους ο κ. Τσίπρας και ο κ. Μητσοτάκης θα
επανέλθουν στη Βουλή. Αρκετή ζηµιά έκαναν, µεγάλο ήταν το
πλήγµα στον κοινοβουλευτισµό. Αυτό το µακελειό της Τετάρτης
αποκάλυψε την παρακµή σε όλη της την έκταση. 

Αυτή η συζήτηση ξεκίνησε ως µοµφή κατά ενός Υπουργού και
µετατράπηκε, όπως το ζήσαµε όλοι και µιλήσαµε µε πάρα πολ-
λούς Έλληνες πολίτες αυτές τις ηµέρες, σε µοµφή κατά των δύο
δήθεν µονοµάχων.

Μοµφή στο δηλητήριο, στον τοξικό λόγο, στη λάσπη, στις κο-
κοροµαχίες, στις προσωπικές συγκρούσεις. Μοµφή και στην αν-
τίληψη της οικογενειακής ευθύνης. Μοµφή στην ανάµειξη
προσώπων που έχουν φύγει από τη ζωή, στην ανάµειξη οικογε-
νειών και προσωπικών δεδοµένων χωρίς να νοιάζονται καν για
τον αντίκτυπο που όλα αυτά έχουν στα παιδιά τους, που παρα-
κολουθούν αµήχανα τη ζωή τους να παραποιείται στα µανταλά-
κια.

Μοµφή στις υπερβολές και στις τζάµπα µαγκιές. Μοµφή στην
αναλγησία, την υποκρισία, τον κυνισµό, τον χαρακτηρισµό ατό-
µων µε αναπηρία ως γλάστρες. Μοµφή, βεβαίως, και στα άδεια
έδρανα της Βουλής όταν µιλάει η Αντιπολίτευση και στο Προ-
εδρείο, που εµπλέκεται δυστυχώς και διευκολύνει όλη αυτή την
παράσταση.

Μοµφή στην αδιαφορία για το τι πραγµατικά περνάει αυτός ο
λαός σήµερα. Μοµφή στην αντίληψή σας ότι κάτι θα τσιµπήσετε
τελικά από αυτό το κακόγουστο show και στην κρυφή σας σκέψη
ότι από όλη αυτή την απαξίωση για την πολιτική κάτι θα πάρουν
και οι φασίστες για να υποσκελίσουν το Κίνηµα Αλλαγής, που κα-
νένας από τους δύο δεν το θέλει στα πόδια του. Όλα αυτά βέ-
βαια, θα πέσουν στο κενό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Δεν σας ακολουθήσαµε και δεν πρόκειται να το κάνουµε γιατί
εµείς έχουµε µία άλλη αντίληψη για την πολιτική. Έχουµε µία
άλλη στάση ζωής συνολικότερα. Έτσι µάθαµε. Τα µάθαµε αλλιώς
τα πράγµατα, µε άλλο περιεχόµενο πολιτικής, µε έργο, µε ουσία,
µε αποτελεσµατικότητα, µε αντιπάλους στην πολιτική και όχι εχ-
θρούς. Εµείς δεν επιδιώξαµε ποτέ την προσωπική εξόντωση των
πολιτικών µας αντιπάλων. Αυτές είναι πολιτικές της Δεξιάς του
παρελθόντος, τις οποίες σήµερα αντιγράφει και εφαρµόζει κατά
γράµµα η νέα δεξιά του ΣΥΡΙΖΑ.

Όσοι στην Ελλάδα δεν ήξεραν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
κατάλαβαν γιατί η Ελλάδα ζει ακόµα µέσα στην κρίση παρά τις
θυσίες του ελληνικού λαού όλα αυτά τα χρόνια, ενώ όλες οι
άλλες χώρες που είχαν αντίστοιχα προβλήµατα τα έχουν αφήσει
πίσω τους.

Όµως κατάλαβαν και κάτι ακόµα: Την ώρα που ο κ. Ερντογάν
και οι Υπουργοί του κλιµακώνουν τις προκλήσεις σε βάρος µας,
ο κ. Τσίπρας και ο κ. Μητσοτάκης δεν βρήκαν µια κουβέντα να
πουν για να στείλουν ένα µήνυµα εθνικής ενότητας και αποφα-
σιστικότητας για την υπεράσπιση των εθνικών µας δικαίων, ένα
µήνυµα εθνικής οµοψυχίας. Τυφλωµένοι, βλέπετε, από την προ-
σωπική τους φιλοδοξία και µαταιοδοξία, δεν µπορούν να δουν
την πραγµατικότητα και να νιώσουν τι χρειάζεται ο λαός και η
πατρίδα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο κ. Τσίπρας µε τις επιλογές του,
µε την πολιτική του εξελίχθηκε σε µεγάλο χορηγό της Δεξιάς
στον τόπο. Πού θα ήταν σήµερα η Νέα Δηµοκρατία, αν δεν
υπήρχε ο ΣΥΡΙΖΑ; Δεν είναι αυτός ο ΣΥΡΙΖΑ Αριστερά. Δεν είναι
Αριστερά η τυφλή υποταγή στη λιτότητα. Δεν είναι Αριστερά η
ελεηµοσύνη των επιδοµάτων. Δεν είναι αριστερά η αλαζονεία της
εξουσίας. Η Αριστερά νοιάζεται για τους πολλούς, όχι για τους
Πολάκηδες! 

Ο κ. Τσίπρας εµφανίστηκε και πάλι τώρα ως αντιµνηµονιακός
µόνο που το sequel αυτής της ταινίας δεν κόβει εισιτήρια αυτή
τη φορά. Τον ακούσαµε να λέει ότι όρθωσε το ανάστηµά του
απέναντι στην Ευρώπη. Εγώ αναρωτιέµαι, πραγµατικά, πού και
πότε συνέβησαν όλα αυτά. Όταν υπέγραφε το τρίτο και επαχθέ-
στερο µνηµόνιο; Όταν δεσµευόταν για τα υπερπλεονάσµατα και
την επιτροπεία; Όταν παρέδιδε τον εθνικό πλούτο ενέχυρο
στους δανειστές για ενενήντα εννέα χρόνια; Όταν αποδεχόταν
τους ξένους στις διοικήσεις των ελληνικών τραπεζών; Όταν συµ-
φωνούσε στα µέτρα φτωχοποίησης της µεσαίας τάξης και των
οικονοµικά ασθενέστερων; Όταν αποδεχόταν, για να κάνει το χα-
τίρι της κ. Μέρκελ, να µετατρέψει τα νησιά µας σε αποθήκες
ψυχών; Ή όταν δεχόταν πρόθυµα να παραδώσει µακεδονική
εθνικότητα και γλώσσα στις Πρέσπες για να δεχθεί φιλικά χτυ-
πήµατα στην πλάτη από τους ισχυρούς;

Τον καλωσορίζουµε, πάντως, παρ’ όλα αυτά, στην καθυστερη-
µένη διαπίστωση για τις ευθύνες της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας για την κρίση και τα µνηµόνια, µε τη δηµόσια
επιτέλους αναγνώρισή του µετά από τόσα χρόνια ότι το έλλειµµα
του 2009 είχε ξεπεράσει το 15%. Όµως, να δούµε πότε θα ανα-
γνωρίσει και τις δικές του ευθύνες για τα όσα έλεγε και έκανε
στις πλατείες των αγανακτισµένων µαζί µε τη Χρυσή Αυγή. 

Προχθές ακόµη κατηγόρησε ο κ. Τσίπρας ως απάνθρωπο το
πρώτο µνηµόνιο. Ξέρετε ποιο είναι το κωµικοτραγικό; Ότι από τα
υπουργικά έδρανα τον χειροκροτούσαν µε πάθος οι Υπουργοί
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του, τρεις εκ των οποίων συµµετείχαν στην Κυβέρνηση που
έφερε αυτό το πρώτο µνηµόνιο. Ε, τι να πει κανείς; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Ο κ. Τσίπρας εµφανίζεται τώρα παραµονές των εκλογών να
εξαγγέλλει εκλογικά επιδόµατα. Υπογράφει ακάλυπτες επιταγές
µεταχρονολογηµένες. Οι πολίτες έχουν υποστεί τα εξοντωτικά
µέτρα, ιδιαίτερα η µεσαία τάξη που την έχει διαλύσει και είναι
προφανές ότι έχουν ανάγκη από κάθε ευρώ που τους επιστρέ-
φει.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριοι συνάδελφοι, σας

παρακαλώ, κάντε λίγη ησυχία.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης): Όµως, κανείς δεν ξεχνά ότι δέκα τους
πήρε, ένα τους επιστρέφει. Ε, δεν τρώει κανείς κουτόχορτο στην
Ελλάδα. 

Γνωρίζουν, ας πούµε, οι συνταξιούχοι ότι τους αφαίρεσε τη
δωδέκατη σύνταξη µε τις αυξηµένες εισφορές στην υγεία, την
επιβάρυνση στα φάρµακα, την κατάργηση του ΕΚΑΣ. Εποµένως
δεν πείθει κανέναν όταν λέει ότι δήθεν δίνει δέκατη τρίτη σύν-
ταξη, δηλαδή αυτό το επίδοµα ευρωεκλογών που θα εξανεµιστεί
στις αρχές του επόµενου χρόνου, όταν θα ισχύσει το αφορολό-
γητο που αυτός συµφώνησε και ψήφισε. 

Γνωρίζουν, βεβαίως, και οι επαγγελµατίες και οι πολίτες ότι
αυτός ανέβασε τον ΦΠΑ στην εστίαση από το 13% στο 24% και
τώρα έρχεται και το εµφανίζει ως ένα εκπληκτικό επίτευγµά του,
ότι ξαναγυρίζει στο προηγούµενο καθεστώς.

Γνωρίζουν οι πολίτες πάρα πολύ καλά από την καθηµερινό-
τητά τους την κατάρρευση του κράτους πρόνοιας, ότι τα νοσο-
κοµεία βρίσκονται στο κόκκινο αυτή τη στιγµή. Οι εργαζόµενοι
στην υγεία έχουν µειωθεί κατά περίπου εννιάµισι χιλιάδες. Τα δε
πολυδιαφηµισµένα ΤΟΜΥ στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας
έχουν αποτύχει µε πάταγο. Είναι τεράστιο το πρόβληµα στην
πρωτοβάθµια αυτή τη στιγµή στη χώρα. 

Τι να πω για το φάρµακο; Η αµνησία των Υπουργών του κ. Τσί-
πρα και η παράλειψη έκδοσης δελτίου τιµών φαρµάκων το 2015
κόστισαν στο δηµόσιο περίπου 340.000.000 ευρώ. Βεβαίως, κα-
νένας έλεγχος δεν µπορεί να γίνει στην περίοδο του κ. Τσίπρα. 

Γνωρίζουν οι πολίτες πάρα πολύ καλά και την αποδιοργάνωση
της δηµόσιας παιδείας και τα ιδεοληπτικά πειράµατα που κάνει
ο αρµόδιος Υπουργός στην πλάτη των παιδιών και των οικογε-
νειών τους.

Γνωρίζουν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ανέχεται τη βία των κουκουλοφόρων,
αυτών που καταστρέφουν και απειλούν για να ασκήσουν πίεση
ακόµα και για τροµοκράτες δολοφόνους.

Γνωρίζουν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι ανίκανος να διαπραγµατευτεί την
αλλαγή του στόχου για τα πρωτογενή πλεονάσµατα και για να
µπορέσει να µοιράσει αυτές τις ακάλυπτες επιταγές βάζει ως
ενέχυρο ποσά από τα υπερπλεονάσµατα, δηλαδή ακριβώς τα
χρήµατα που µε αφαίµαξη έχει πάρει µέχρι σήµερα από τον ελ-
ληνικό λαό. 

Αυτά είναι τα πραγµατικά έργα και ηµέρες της Κυβέρνησης µε
το κριτήριο της πραγµατικότητας, που µας ζήτησε ο κ. Τσίπρας
να τον κρίνουµε. Αυτοί είσαστε, τόσοι είσαστε και µέχρι εκεί µπο-
ρούσατε. Η συζήτηση είναι ολοφάνερα µοµφή για τα πεπραγ-
µένα σας. 

Από την πλευρά του, φυσικά, ο κ. Μητσοτάκης βρήκε την ευ-
καιρία να παίξει τον δικό του ρόλο ως η άλλη όψη του κάλπικου
νοµίσµατος του δικοµµατισµού. Όµως, αυτό που κατάφεραν και
οι δύο τελικά είναι να αποκαλύψουν τις δύο όψεις της συντήρη-
σης που κρατούν καθηλωµένη τη χώρα. 

Ο κ. Μητσοτάκης κουβέντα και πάλι δεν είπε για τις ευθύνες
της παράταξής του στον εκτροχιασµό της οικονοµίας το 2004 -
2009.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Δεν περιµένουµε ότι θα πει, το ξέρουµε. Βεβαίως, δεν είπε
κουβέντα για την κατασπατάληση του δηµοσίου χρήµατος, την

κακοδιαχείριση των δηµοσίων οικονοµικών, το πάρτι της φαρµα-
κευτικής δαπάνης, τη διόγκωση του ελλείµµατος και, βεβαίως,
δεν είπε απολύτως τίποτα για την ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας
για τον λαϊκισµό των «Ζαππείων» -και εδώ τώρα τους αντιγράφει
ο ΣΥΡΙΖΑ- για την τυφλή άρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να
«βάλει πλάτη» στα πρώτα, τα πολύ κρίσιµα χρόνια της κρίσης,
τότε που η Ελλάδα ήταν µε το ένα πόδι στην κόλαση και η Δεξιά
την έσπρωχνε ακόµα πιο πολύ προς την άβυσσο.

Ο κ. Μητσοτάκης προσπαθεί να κρύψει ότι βαδίζει στα χνάρια
της Δεξιάς του χθες. Λέει ότι το κόµµα του είναι βαθιά λαϊκό και
από την άλλη, η πολιτική του προωθεί τον νεοφιλελευθερισµό.
Τελικά ένα είναι, βέβαιο, µένει πιστός στον στρεβλό κρατισµό και
στο πελατειακό κράτος. 

Ο κ. Μητσοτάκης αποφεύγει και τη λέξη «κοινωνικό κράτος».
Αντιµετωπίζει τις ανισότητες σαν να είναι φυσικό φαινόµενο και
επαφίεται για όλα στην ασυδοσία της αγοράς. 

Βέβαια, να µην ξεχνιόµαστε, στηρίζει Βέµπερ στην Ευρώπη,
δηλαδή την ουσία της βαθιάς συντήρησης που είναι υπεύθυνη
για τη διαρκή λιτότητα που διαλύει αυτή τη στιγµή την Ευρώπη
και ανοίγει τον δρόµο στην ακροδεξιά και στον εθνικισµό. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλη αυτή η συζήτηση είναι ιδιαι-
τέρως αποκαλυπτική. Προφανώς, καµµία εµπιστοσύνη στην Κυ-
βέρνηση. Όµως, είναι φανερό ότι και η Νέα Δηµοκρατία δεν
αποτελεί λύση για το αύριο. Η πολιτική της οδηγεί ακριβώς στα
ίδια αδιέξοδα. Το έχω πει πολλές φορές, θα το επαναλάβω και
σήµερα, ο κ. Τσίπρας φεύγει, αλλά δεν χρειάζεται άλλο δεξιά το
τιµόνι για τη χώρα. 

Εµείς έχουµε χαράξει µια άλλη πορεία, µε αυτόνοµο ρόλο και
αυτόνοµη στρατηγική. Δεν µας ενδιαφέρει αυτό το πινγκ-πονγκ
και έχει κουράσει και τους πολίτες. Η χώρα χρειάζεται αυτή τη
στιγµή εθνική οµάδα στο «γήπεδο». Ακόµα δεν το έχετε καταλά-
βει; 

Εµείς κρατάµε σταθερά το νήµα της εθνικής συνεννόησης και
θα επιµείνουµε σε αυτό. Σε αυτό το πλαίσιο, και µετά τη θλιβερή
εικόνα της Βουλής την Τετάρτη, προτείνω κάτι, πιστεύω, ουσια-
στικό που θα δώσει και στους Έλληνες µια ελπίδα ότι δεν έχει
έρθει το τέλος της πολιτικής σε αυτόν τον τόπο.

Προτείνω, λοιπόν, τη Δευτέρα να ψηφίσουµε όλοι µαζί, τουλά-
χιστον, την κατάργηση της µείωσης του αφορολόγητου, πρό-
γραµµα στήριξης για πέντε χρόνια των νέων ανθρώπων που
ξεκινούν δική τους επαγγελµατική δραστηριότητα µε απαλλαγή
από φόρους και εισφορές, φορολογικά κίνητρα για πρόσληψη
νέων ανθρώπων στον ιδιωτικό τοµέα, πρόγραµµα ενίσχυσης των
νέων ζευγαριών για τρία χρόνια για κάθε νέο παιδί που γεννιέται,
γιατί το δηµογραφικό είναι ο µεγαλύτερος κίνδυνος αυτή τη
στιγµή για την πατρίδα µας, κατώτερη σύνταξη στα 500 ευρώ για
τον µεµονωµένο συνταξιούχο και 700 για το ζευγάρι, µείωση του
κόστους παραγωγής για τους αγρότες και επιστροφή του φορο-
λογικού συντελεστή στο 13%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

Πάµε όλοι µαζί αυτή τη Δευτέρα να δώσουµε αυτό το µήνυµα
και την επόµενη προκηρύξτε, επιτέλους, εθνικές εκλογές, γιατί,
κύριοι της Κυβέρνησης, µε τις δεσµεύσεις που έχετε αναλάβει,
την εχθρική πολιτική σας για την ανάπτυξη, αλλά και την επιµονή
σας στην υπερφορολόγηση των πολλών και όχι εκείνων που
πράγµατι διαθέτουν µεγάλο πλούτο, προκοπή δεν πρόκειται να
δούµε. Αλλά και για έναν άλλο λόγο, γιατί πολύ φοβάµαι ότι
ακόµα κι αν σήµερα πέσουν οι τόνοι, τελικά στη συνέχεια της συ-
ζήτησης είναι θέµα χρόνου να υποτροπιάσουν και ο κ. Τσίπρας
και ο κ. Μητσοτάκης, γιατί πολύ απλά όλο αυτό που ζήσαµε την
Τετάρτη είναι συνειδητή τους επιλογή, είναι µέρος του σχεδίου
τους, γιατί ο ένας νοµίζει ότι έτσι θα κερδίσει την αυτοδυναµία
και ο άλλος νοµίζει πως θα κρατήσει κάποιες δυνάµεις για να δια-
χειριστεί την ήττα του. Αυτή είναι η δική τους προτεραιότητα,
αλλά ο ελληνικός λαός έχει άλλο καηµό. Η αγωνία όλων είναι
πώς θα γυρίσει η χώρα σελίδα.

Εµείς, λοιπόν, σε κάθε περίπτωση προτείνουµε στον ελληνικό
λαό το ολοκληρωµένο Σχέδιο Ελλάδα, ως ένα σχέδιο ελληνικής
ιδιοκτησίας, πραγµατικής εξόδου από την κρίση, πρόταση που
µπορεί να είναι η βάση για αυτή την αλλαγή σελίδας. Εµείς µε
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αυτή την πρόταση θα πάρουµε ψήφο εµπιστοσύνης από τον ελ-
ληνικό λαό και θα γίνει η πρώτη Ανάσταση στις 26 Μαΐου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-

παράταξης)
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-

ξης κ. Φωτεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε την κ. Γεν-
νηµατά.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικός κ. Ευκλείδης Τσακα-
λώτος για δεκαπέντε λεπτά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, καθώς φθάνουµε στο 2021, όλοι και όλες
µας θα έχουµε τους αγαπηµένους µας φιλέλληνες. Άλλος θα
προτείνει τον Ιωάννη-Γαβριήλ Εϋνάρδο, φίλο του Καποδίστρια,
άλλος ή άλλη τον λόρδο Βύρωνα, άλλος πιο πίσω τον Ουαλό
Λόιντ Τζορτζ και άλλοι που έχουν πιο πολιτιστική ροπή τον Ζιλ
Ντασέν ή τον Γκύντερ Γκρας που το 2010 υποστήριξε την Ελ-
λάδα.

Καταλαβαίνω, όµως, ότι από τη Νέα Δηµοκρατία στο πάνθεο
των φιλελλήνων θέλουν να βάλουν ένα νέο όνοµα, τον Μάνφρεντ
Βέµπερ για να τον τιµούµε.

Πριν καλά-καλά τελειώσουµε τη συνέντευξη Τύπου την Τρίτη,
ο Μάνφρεντ Βέµπερ είπε ότι το πρόγραµµα που ανακοινώσαµε
ήταν ανεύθυνο. Ο κ. Μητσοτάκης ήθελε να πει κάτι παραπάνω
και είπε: «Οι σαχλαµάρες του κ. Τσακαλώτου». 

Η ειδική αγωγή και οι νέοι δάσκαλοι και καθηγητές που βά-
ζουµε τώρα να δουλεύουν ως µόνιµοι είναι σαχλαµάρες, κύριε
Μητσοτάκη; Αυτό θα πείτε στα παιδιά που έχουν ειδικές ανάγκες
και στους καθηγητές που µέχρι τώρα δεν ήταν µόνιµοι και δού-
λευαν δύο µήνες, µετά δεν δούλευαν και µετά ξαναδούλευαν; 

Για τον ΦΠΑ στην ενέργεια, που όλη η Ευρώπη µιλά για τη
φτώχεια της ενέργειας, θα πείτε ότι είναι σαχλαµάρες; Για τους
νέους εργαζόµενους που θα πληρώσει το κράτος πια τις εισφο-
ρές και για τους εργοδότες και για τους εργαζόµενους, ένα
µέτρο που είναι και αναπτυξιακό και κοινωνικό γιατί θα επιδοτή-
σει µόνιµες θέσεις εργασίας, είναι σαχλαµάρες;

Όµως το πιο ενδιαφέρον στην ανάρτηση του κ. Βέµπερ ήταν
το δεύτερο κοµµάτι. Το είπε και ο κ. Θεοδωράκης. Είπε ότι
επειδή υπάρχουν ανόητοι -και δεν υπάρχουν ανόητοι µόνο στην
Ελλάδα για τον Μάνφρεντ Βέµπερ, αλλά και στην Ισπανία, την
Ιταλία και τη Γαλλία- δεν πρέπει να έχουµε ένα ευρωπαϊκό στα-
θεροποιητικό σύστηµα που να αντιµετωπίζει τις περιφερειακές
ανισότητες. Η Αριστερά, ίσως οι δηµοκράτες, οι Πράσινοι το
υποστηρίζουν. Εσείς τι λέτε;

Πώς φαντάζεστε ότι στα επόµενα δέκα χρόνια θα υπάρχει σύγ-
κλιση του Νότου µε τον Βορρά και γιατί δεν το υποστηρίζετε;
Γιατί το ευρωπαϊκό λαϊκό κόµµα υποστηρίζει τη λιτότητα, την
υποστηρίζει µε συνέπεια τα τελευταία δέκα χρόνια, ακόµη και
µετά από την κρίση. 

Τι ακριβώς θα πείτε στον ελληνικό λαό στις ευρωεκλογές;
«Υποστηρίξτε µας για να υποστηρίξουµε τη λιτότητα στην Ευ-
ρώπη»; «Υποστηρίξτε µας για να υποστηρίξουµε το ευρωπαϊκό
λαϊκό κόµµα, παρ’ όλο που διαφωνούµε µε τη λιτότητα και τη
θέση του ευρωπαϊκού λαϊκού κόµµατος»; Πρέπει να έχουµε τη
θέση σας για το τι λέτε για την Ευρώπη ή πώς φαντάζεστε εσείς
ότι θα µειωθούν οι ανισότητες.

Και µιας και µιλάµε για τη λιτότητα, ας µιλήσουµε ξανά και για
τα µεσαία στρώµατα. Σας έχω πει τα νούµερα, πόσο µειώθηκε
το εισόδηµα των µεσαίων τάξεων τα έτη 2012 - 2014. Εξαρτάται
τι θεωρούµε µεσαία τάξη -πιο πλούσιοι 25% και ακόµη πιο πλού-
σιοι 50%- αλλά κυµαίνεται, όπως και να το κάνετε, ανάµεσα στα
3.500 µε 6.000 ευρώ τον χρόνο. Εµείς τα αυξήσαµε ελάχιστα,
αλλά δεν τους καταστρέψαµε εµείς. Η ισότητα και η µεσαία τάξη,
όµως, είναι ευρωπαϊκό θέµα. 

Γιατί νοµίζετε ότι το κόµµα του κ. Βέµπερ, το CSU, στις εκλο-
γές του Οκτώβρη του 2018 έχασε 10,5% και το AfD, η ακροδεξιά,
κέρδισε 10,2%; Ποια η ανάλυσή σας που στη Γαλλία οι ρεπουµ-

πλικάνοι έχασαν το 12% και έφτασαν στο 15%; Γιατί νοµίζετε ότι
το ισπανικό λαϊκό κόµµα πήρε 16% στις πρόσφατες εκλογές, το
χαµηλότερο ποσοστό της ιστορίας του; Η απάντηση είναι ο νεο-
φιλελευθερισµός και η λιτότητα. 

Ο κ. Βενιζέλος, σε µια προηγούµενη συζήτηση πριν από δυο-
τρεις ώρες, µας είπε ότι δεν υπάρχει νεοφιλελευθερισµός. Μα,
κανένας δεν τον υποστηρίζει τον νεοφιλελευθερισµό. 

Κι επειδή εγώ είµαι της εµπειρικής σχολής του µαρξισµού,
είπα να κάνω µια έρευνα. Βγήκα έξω από την Αίθουσα και όλως
τυχαίως -φαίνεται είναι η µοίρα µου- είδα τον κ. Βορίδη και τον
ρώτησα: «Αν σας κεράσω τρία ουίσκι, είστε έτοιµος να πείτε
“απαρνούµαι τον νεοφιλελευθερισµό”»; Και µου είπε προς τιµήν
του: «Ποτέ των ποτών, εµείς είµαστε νεοφιλελεύθεροι». Μπράβο
σας και µπράβο σας που δεν εξαγοράζεστε κιόλας! Με έντιµο
τρόπο είπατε ότι είστε µε τον νεοφιλελευθερισµό!

Να επιστρέψω στο θέµα. Γιατί, όµως, ζορίζονται παντού οι µε-
σαίες τάξεις; Πρώτον, ζορίζονται λόγω εισοδήµατος. Στην Ιταλία
τα τελευταία είκοσι χρόνια δεν έχει αυξηθεί καθόλου το µεσαίο
εισόδηµα, το εισόδηµα των µεσαίων ανθρώπων. Στη Γερµανία
από το 1995 µέχρι το 2015, το µερίδιο των µεσαίων τάξεων έχει
πέσει κατά δέκα ποσοστιαίες µονάδες. Το ILO το αποδίδει και
στο γεγονός ότι δεν υπάρχουν συλλογικές συµβάσεις και στο γε-
γονός ότι είναι πιο αδύναµα τα συνδικάτα και λόγω της απορ-
ρύθµισης στην αγορά προϊόντων.

Και συνεχίζω. Το πρόβληµα των µεσαίων τάξεων στην Ευρώπη
είναι θέµα και στέγασης, δηλαδή ο ΟΟΣΑ λέει ότι σε όλες τις
χώρες του ΟΟΣΑ τα µεσαία στρώµατα, ενώ ξόδευαν το ένα τέ-
ταρτο του εισοδήµατός τους για το σπίτι, τώρα ξοδεύουν το ένα
τρίτο. 

Είναι και η φύση των θέσεων εργασίας, καθώς όλο και συρρι-
κνώνονται οι καλές δουλειές για τις µεσαίες τάξεις και οι µεσαίες
τάξεις φοβούνται ότι τα παιδιά τους θα έχουν ακόµα χειρότερες
θέσεις. Και αυτό που συµβαίνει είναι ότι οι µεσαίες τάξεις πια δεν
µπορούν να κάνουν αποταµιεύσεις. 

Στη Γαλλία πάνω από το 50% των ανθρώπων δεν µπορούν να
αποταµιεύσουν ούτε 50 ευρώ τον µήνα. Γι’ αυτό έχουν άγχος, γι’
αυτό φοβούνται τα µεσαία στρώµατα, γι’ αυτό αυξάνεται η άκρα
Δεξιά, γι’ αυτό αυξάνεται ο λαϊκισµός. Γιατί φτάνουµε σε έναν
καθαρό καπιταλισµό όπου οι εργαζόµενοι ξοδεύουν αυτό που
βγάζουν και οι καπιταλιστές βγάζουν αυτό που ξοδεύουν. Δη-
λαδή, οι εργαζόµενοι και τα µεσαία στρώµατα εξαρτώνται εντε-
λώς από το εισόδηµα, δεν έχουν τίποτα στην άκρη, και ό,τι
επενδύουν οι καπιταλιστές το κερδίζουν.

Ποιο είναι το συµπέρασµα; Ότι το νούµερο ένα πρόβληµα των
κοινωνιών στην Ευρώπη είναι η ανισότητα, στην Αµερική, την Ευ-
ρώπη, την Ελλάδα. 

Όµως γιατί οι αριστεροί έχουµε αυτόν τον καηµό για την ανι-
σότητα; Δεν είναι µόνο οικονοµικό, είναι και πολιτικό. Γιατί αυτοί
που έχουν πολλά χρήµατα µπορούν να µετατρέπουν το εισόδηµά
τους σε πολιτική ισχύ, µπορούν να ελέγχουν τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, µπορούν να χρηµατοδοτούνται από τους µεγάλους
οµίλους. 

Στην Αµερική ο προϋπολογισµός της ΑΑΔΕ, του IRS, έχει µει-
ωθεί κατά 14% τα τελευταία χρόνια.

Όµως η µείωση των ελέγχων δεν έγινε αναλογικά. Οι έλεγχοι
για τα χαµηλά στρώµατα µειώθηκαν πολύ λίγο, µε τη δικαιολογία
ότι είναι αποδέκτες επιδοµάτων και πρέπει να συνεχίσουν να
ελέγχονται, ενώ η µείωση των ελέγχων στα υψηλά εισοδήµατα
έπεσε στο 1/3. Άρα για να αντιµετωπίσεις την ανισότητα, δεν
είναι µόνο θέµα των φτωχών, ούτε των κοινωνικά αποκλεισµένων
ούτε των ανέργων, αλλά και της µεσαίας τάξη. 

Γι’ αυτό εµείς είχαµε σχέδιο από το 2017 πώς να το αντιµετω-
πίσουµε αυτό. Γι’ αυτό η Αριστερά πρέπει να βάλει την ανισότητα
ως κεντρικό ζήτηµα, όπως την έβαλε ο Πέδρο Σάντσεθ. Αυτό
έκανε κεντρικό ζήτηµα. Έκανε και κάτι άλλο παραπάνω, κύριε
Κουτσούκο. Ήρθε σε κόντρα στο κόµµα του µε αυτούς που ήθε-
λαν να πάνε µε τη Δεξιά για να κατέβει µε την Αριστερά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό έκανε ο Πέδρο Σάντσεθ για να µπορεί να ανασάνει, ενώ

εσείς τι κάνατε; Διώξατε το Ποτάµι, διώξατε τη ΔΗΜΑΡ, για να
κάνετε συµµαχία µε τους συντρόφους σας από εδώ δεξιά. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η Αριστερά δεν είναι αποκλεισµένη πια. Νιώθουµε τόσο απο-

µονωµένοι όσο θα πρέπει να νιώθει η δεκαπεντάχρονη Σουηδέζα
Γκρέτα Τούνµπεργκ, µετά από την παρέµβασή της για την κλι-
µατική αλλαγή, που συγκλόνισε την υφήλιο, όπου κατηγόρησε
τους πολιτικούς ότι δεν παίρνουν σοβαρά την κλιµατική αλλαγή,
όχι σαν νέα, όχι σαν Σουηδέζα, αλλά σαν πολίτης αυτού του κό-
σµου. Είπε ότι οι πλούσιοι του Βορρά κάνουν τη ζηµιά και οι φτω-
χοί του Νότου, το Μπαγκλαντές και η Αφρική, θα πληρώσουν την
κλιµατική αλλαγή. Τόσο αποµονωµένοι είµαστε. 

Πώς τοποθετούµαστε στο θέµα της ανισότητας; Με σχέδιο, µε
τεκµηρίωση, µε συµµαχίες. Πρώτα βγήκαµε στις αγορές τον Ιού-
λιο του 2017, µετά κλείσαµε την τελευταία αξιολόγηση και βγή-
καµε από το πρόγραµµα, µετά δεν µειώσαµε τις συντάξεις, µετά
είχαµε τον πρώτο επεκτατικό προϋπολογισµό και µετά επέστρε-
ψαν οι συλλογικές συµβάσεις και αυξήθηκε ο κατώτατος µισθός. 

Τώρα είµαστε στο 2019, που όπως υποσχεθήκαµε, αντί να πε-
ριµένουµε στο τέλος της χρονιάς για να δώσουµε ένα κοινωνικό
µέρισµα, το ξοδεύουµε εκ των προτέρων, γιατί έχουµε τη δύναµη
να το κάνουµε µε µόνιµα µέτρα, που θα τα ψηφίσετε όλοι από
ό,τι κατάλαβα τη Δευτέρα και την Τρίτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γι’ αυτό είµαστε έτοιµοι να µειώσουµε από τώρα για το 2020

τη λιτότητα, µειώνοντας ακριβώς τον µεγάλο στόχο, το 3,5%. Και
γι’ αυτό ανακοινώσαµε ένα πακέτο 1% του ΑΕΠ. Δεν περιµέναµε
να χτίσουµε την αξιοπιστία µας για να το κάνουµε αυτό και να
τους πείσουµε. Τη χτίσαµε την αξιοπιστία µας και το κάνουµε
τώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γι’ αυτό βάλαµε τον ειδικό λογαριασµό και γι’ αυτό ανακοινώ-

σαµε αυτά τα µέτρα. Δεν είναι όµως θέµα χρονικής µόνο στιγµής
ότι το κάνουµε τώρα, είναι και ποιοτική η διαφορά. Γιατί αυτή τη
µείωση δεν την κάναµε µε ανταλλαγή νεοφιλελεύθερα µέτρα, για
να µπορεί ο κ. Μητσοτάκης να λέει: «πάρτε εδώ πέρα περικοπές
στο κράτος, στην υγεία, στην παιδεία, και δώστε µας το 3,5% να
είναι 2,5%». Το κάναµε τώρα. 

Μας λέει ο κ. Μητσοτάκης να µας ψηφίσετε εµάς, για να είµα-
στε µέρος του µεγαλύτερου µπλοκ στην Ευρωβουλή, του Ευρω-
παϊκού Λαϊκού Κόµµατος. Δεν µου λέτε, το 2012 - 2014, που πάλι
ήταν το µεγαλύτερο µπλοκ το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα στην Ευ-
ρωβουλή, πώς σας βοήθησαν; Δηλαδή πόσο θα είχε πέσει το ει-
σόδηµα, που έπεσε 24%, αν δεν είχατε την υποστήριξη του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος; Πού θα είχε πάει αυτό το ΑΕΠ,
για να ξέρουµε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και µπορείτε να µου πείτε κάποτε πώς θα χρηµατοδοτήσετε

το πρόγραµµά σας; Γιατί εµείς για ό,τι έχουµε ανακοινώσει
έχουµε και τη χρηµατοδότηση. Γι’ αυτό έχουµε αξιοπιστία. 

Και όπως έχει κουραστεί η γλώσσα του κ. Δραγασάκη να λέει,
αυτή η δηµοσιονοµική πολιτική είναι ένα µικρό κοµµάτι του σχε-
δίου µας. Η διαφορά µεταξύ µας είναι ότι την αναπτυξιακή µας
πολιτική µπορείτε να την βρείτε από το site του Υπουργείου Οι-
κονοµικών. Μπορείτε να δείτε ακριβώς τι θα κάνουµε για να γίνει
πιο γρήγορη η δικαιοσύνη. Μπορείτε να δείτε ακριβώς τι θα κά-
νουµε για τη δηµόσια διοίκηση, για να µην είναι πελατειακή και
να εξυπηρετεί τον πολίτη. Μπορείτε να δείτε ακριβώς τι θα κά-
νουµε για να υπάρχει ένα περιβάλλον για τις επενδύσεις. Δεν
είναι ανάγκη να κάνουµε συζητήσεις γενικώς. Να τοποθετηθείτε
σε αυτό το πρόγραµµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Για πείτε, το site...
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μπείτε

στο site και θα το δείτε, κύριε Μπούρα. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάνοντας στο τέλος, θέλω να

σας πω ότι αυτό που είπε ο κ. Μητσοτάκης για τον Πρωθυ-
πουργό και τη χούντα µε στεναχώρησε πάρα πολύ. Με στεναχώ-
ρησε πάρα πολύ, γιατί νοµίζω ότι δεν το αξίζει ούτε ο κ. Τσίπρας
αλλά ούτε και ο κ. Μητσοτάκης. Όµως δεν θα συνεχίσω να µιλάω
γι’ αυτό. Έτσι κι αλλιώς, όταν έχουµε µπροστά µας το κόµµα -
πρωταθλητή στα αυτογκόλ, δεν είναι ανάγκη να λέω πολλές κου-
βέντες. 

Θα πω όµως κάτι για την πρόταση ότι ο Πολάκης είναι Τσίπρας

και ο Τσίπρας είναι Πολάκης. Δεν έχετε καταλάβει -και αυτή είναι
η µεγάλη σας αδυναµία- ότι ούτε ο Τσίπρας ούτε ο Πολάκης είναι
ο ΣΥΡΙΖΑ. Ούτε ο Τσακαλώτος ούτε ο Δραγασάκης. Ούτε ο Πα-
παδηµούλης ούτε ο Πάνος ο Λάµπρου. Ούτε ο Μουσταφά ούτε
ο Ξανθός. Ούτε η Αχτσιόγλου ούτε η Ξενογιαννακοπούλου. Γιατί
είµαστε µια συλλογικότητα. Αυτό δεν µπορείτε να το καταλάβετε.
Δεν είµαστε ούτε ο Τσίπρας ούτε ο Τσακαλώτος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τίποτα µα τίποτα που έκανε η διαπραγµατευτική οµάδα δεν θα

µπορούσαµε να κάνουµε χωρίς την υποστήριξη του Αλέξη του
Τσίπρα. Τίποτα που έκανε ο Αλέξης ο Τσίπρας, που έκανε η δια-
πραγµατευτική οµάδα, δεν θα µπορούσαµε να το κάνουµε χωρίς
την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα. Τίποτα µα τίποτα δεν θα µπο-
ρούσαν να κάνουν η Κοινοβουλευτική Οµάδα και ο Τσίπρας και
η διαπραγµατευτική οµάδα χωρίς τους δεκάδες χιλιάδες συρι-
ζαίους, που µας υποστήριξαν και τις πέτρινες µέρες, όταν ήµα-
σταν στο 3% και το 2015 και το 2016 και το 2017.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γι’ αυτό είσαστε αδύνατοι. Γιατί δεν καταλαβαίνετε ούτε από

συλλογικότητα ούτε από µια συλλογικότητα που έχει κοινωνικές
αναφορές, µια συλλογικότητα που από το πρωί µέχρι το βράδυ
ανησυχεί για την κοινωνία, για τους ανθρώπους του µόχθου, για
τα µεσαία στρώµατα. Είσαστε αδύνατοι γιατί ποτέ δεν θα το κα-
ταλάβετε. 

(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα
του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Καλώ στο Βήµα τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης

και Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκο Μητσοτάκη. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Ηγετική εµφάνιση κάνατε, κύριε Τσακαλώτε, σήµερα, εν
τη απουσία του Πρωθυπουργού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ίσως η ανάγκη να αναφερθείτε στο 3% των συριζαίων, που

αποτελούν τη βάση, τον πυρήνα του κόµµατος, είναι µια προ-
βολή από το µέλλον, στο οποίο θα επιστρέψετε πολύ σύντοµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πάντως πρέπει να πω, κύριε Τσακαλώτε, ότι χαίροµαι πάντα

να σας ακούω. Πιστεύω ότι µπορούµε να κάνουµε µαζί ουσια-
στική αντιπαράθεση. Θα επανέλθω στη συνέχεια σε κάποια από
τα σηµεία τα οποία θίξατε. Ένα πράγµα θα σας πω µόνο. Τη
µάχη κατά των ανισοτήτων δεν τη χαρίζουµε στην Αριστερά,
κύριε Τσακαλώτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αλλά κάποια στιγµή η οικονοµία πρέπει να δηµιουργήσει και

πλούτο. Εσείς το µόνο που έχετε κάνει είναι να ανακυκλώνετε µι-
ζέρια. Θα επανέλθω όµως σε αυτά στη συνέχεια.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ολοκληρώνεται σήµερα µια τριή-
µερη συζήτηση, η οποία πράγµατι είχε µια ενδιαφέρουσα, απο-
καλυπτική -θα έλεγα- εξέλιξη, µια συζήτηση στην οποία είδαµε,
ακούσαµε και τελικά µάθαµε πολλά. Μάθαµε σίγουρα πως µια
κυβερνητική πλειοψηφία που στηρίζεται σε Βουλευτές που αν-
τάλλαξαν αρχές µε καρέκλες, έχει απεριόριστη ανοχή απέναντι
σε πολιτικές συµπεριφορές που δεν χωρούν σε µια δηµοκρατία,
συµπεριφορές που θα ήταν αδιανόητες σε µια κανονική χώρα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Τραγάκη, σας παρα-

καλώ. Έχετε διατελέσει Αντιπρόεδρος και ξέρετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Δεν άφηνα µουρµουρητά εγώ!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ναι. Σας παρακαλώ.
Συνεχίστε, κύριε Μητσοτάκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Γι’ αυτό καταθέσαµε την πρόταση δυσπιστίας κατά του
Παύλου Πολάκη. Ο κ. Τσίπρας έσπευσε να µετατρέψει σε πρό-
ταση εµπιστοσύνης αυτή την πρόταση δυσπιστίας για να αλλάξει
το θέµα. Ταύτισε έτσι απόλυτα την Κυβέρνησή του, όλους εσάς,
µε τον κ. Πολάκη, έστω και αν κάποιοι θα το κάνετε -είµαι σίγου-
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ρος- µε µεγάλη δυσκολία, αλλά ταυτίζεστε µε την αλαζονική, επι-
θετική και εν τέλει φασιστική συµπεριφορά του Υπουργού σας.
Καταλήξαµε σε µια εφ’ όλης της ύλης αντιπαράθεση. 

Είναι αλήθεια ότι η συζήτηση την Τετάρτη εκτραχύνθηκε. Όλοι
µε ξέρουν και όλοι ξέρουν ότι αυτό δεν είναι ούτε το ήθος ούτε
το ύφος µου. Κάνει λάθος, όµως, ο κ. Τσίπρας αν νοµίζει ότι η
ευγένεια, µε την οποία επιλέγω να πολιτεύοµαι, είναι έκφραση
αδυναµίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το είπα προχθές, το ξαναλέω και σήµερα: Δεν θα δεχθώ καµ-

µία άλλη χυδαία αναφορά στην οικογένειά µου. Θα απαντώ, γιατί
η κοινή γνώµη οφείλει να έχει ακριβή αντίληψη για το ποιόν των
προσώπων που συµµετέχουν στη δηµόσια ζωή.

Καλό θα είναι ο κ. Τσίπρας να είναι πιο προσεκτικός ή µάλλον
να έχει προσωπική, αλλά και πολιτική συνείδηση, όταν έχει την
έµπνευση να απαντά µε στίχους, διότι ο Ανέστης Αναγνωστάκης,
γιος του µεγάλου ποιητή της Αριστεράς, δήλωσε πως ο στίχος
που επικαλέστηκε προχθές ο κ. Τσίπρας γράφτηκε από τον πα-
τέρα του για κάποιον σαν κι εσάς. Μάλλον κάτι παραπάνω ξέρει.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Συνεπώς σας τον επιστρέφω και µάλιστα στα σωστά του συµ-
φραζόµενα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Στενο-
γραφίας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Σας αφιερώνω κι εγώ µε τη σειρά µου ένα δίστιχο από ένα
άλλο ποίηµα του Μανώλη Αναγνωστάκη, από το ποίηµά του «Φο-
βάµαι»: «Φοβάµαι τους ανθρώπους που µε καταλερωµένη τη
φωλιά πασχίζουν τώρα να βρουν λεκέδες στη δική σου».

Αυτή είναι η αλήθεια.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Και τώρα θα σας πω ποιες είναι οι άλλες αλήθειες, οι
οποίες προέκυψαν απ’ αυτή τη συζήτηση. 

Αλήθεια πρώτη: Δεν ξέρω πώς µας τα είπε ο κ. Τσακαλώτος.
Εγώ κατάλαβα ότι Τσίπρας ίσον Πολάκης, Πολάκης ίσον Τσί-
πρας, ΣΥΡΙΖΑ σηµαίνει Τσίπρας, όλοι µαζί είστε Πολάκης. Αυτό
καταλάβαµε όλοι απ’ αυτή τη συζήτηση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τώρα είστε συλλογικότητες. Δεν ξέρω, κύριε Τσακαλώτε, αν

αποποιείστε µέσα από την έννοια της συλλογικότητας την έννοια
της ατοµικής ευθύνης, αλλά όλοι εδώ πέρα θα αναλάβετε τη δική
σας προσωπική, ατοµική ευθύνη µε τις επιλογές που κάνετε.
Ήταν, όµως, επιλογή του Πρωθυπουργού να οδηγηθούµε εκεί,
γιατί θα µπορούσε από την αρχή να ζητήσει από τον Υπουργό
του να ανασκευάσει, όταν επιτέθηκε άνανδρα σ’ έναν ήρωα της
ζωής, να τον ανακαλέσει στην τάξη όταν µείωσε έναν άξιο επι-
στήµονα µε αναπηρία. Θα µπορούσε ακόµα να τον αποπέµψει.
Αν το είχε κάνει, τίποτα απ’ αυτά που έγιναν την τελευταία εβδο-
µάδα δεν θα είχε συµβεί. 

Πάντα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ειλικρινής συγγνώµη
είναι ένδειξη γενναιότητας και όχι αδυναµίας, όπως εγώ είχα το
θάρρος να πω δηµόσια πως κακώς Ευρωβουλευτής µας χρησι-
µοποίησε στη δηµόσια αντιπαράθεση συγκεκριµένες φωτογρα-
φίες που δεν είναι αληθινές. Το αναγνώρισε και ο ίδιος. Είχε το
θάρρος δηµόσια να βγει και να ζητήσει συγγνώµη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως, ο κ. Τσίπρας διάλεξε άλλον δρόµο. Πήρε την ευθύνη

να καλύψει τον κ. Πολάκη και µάλιστα να τον κρύψει πίσω από
ένα ολόκληρο κόµµα. Αυτή η επιλογή δυσκολεύει τη θέση των
Βουλευτών του. Είναι αυτοί που καλούνται τώρα να καταπιούν
τα όσα οι ίδιοι είπαν ακόµα και απ’ αυτό εδώ πέρα το Βήµα για
τις αθλιότητες Πολάκη, που θα αναµετρηθούν µε την αξιοπρέ-
πειά τους και µε το δίληµµα που τους θέτει ο κ. Τσίπρας, «µε τον
Πολάκη ως το τέλος ή εξουσία τέλος». Είναι αυτοί που σήµερα
το βράδυ θα ψηφίσουν αν ανήκουν στον ΣΥΡΙΖΑ των Πολάκηδων

ή στην Ελλάδα των πολλών. Η ελληνική κοινωνία βλέπει και κρί-
νει.

Αλήθεια δεύτερη: Ο κ. Τσίπρας πήγε να γενικεύσει τη συζή-
τηση και τη µετέτρεψε σε ψήφο εµπιστοσύνης επειδή ήταν
άβολη µια συζήτηση πρότασης δυσπιστίας µόνο για τον κ. Πο-
λάκη. Αυτό, όµως, έγινε µπούµερανγκ για την Κυβέρνηση. Ξέ-
ρετε, στην πίεση φαίνεται ο χαρακτήρας των πρωταγωνιστών και
φαίνεται τελικά αν υπάρχει κουράγιο στην ψυχή τους. Μπρος
στις αποκαλύψεις για τις διακοπές του κ. Τσίπρα, ο κ. Τσίπρας
έβγαλε τον Πολάκη που έχει µέσα του. Μίλησε σε ύφος ανοίκειο
και απαράδεκτο για αντιπαράθεση πολιτικών Αρχηγών. Δεν θυ-
µάµαι ποτέ -και παρακολουθώ τη Βουλή από δεκαπέντε χρονών-
ακόµα και σε ταραγµένες εποχές κανέναν Πρωθυπουργό να
απευθύνεται µε τέτοιο ύφος σε οποιονδήποτε πολιτικό του αντί-
παλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι κι αυτό ένα από τα ήθη του ΣΥΡΙΖΑ που έφερε µαζί του

και ευτυχώς θα φύγει µαζί του. 
Κύριε Τσίπρα, όταν µου µιλάτε στον ενικό σ’ αυτή την Αίθουσα,

δεν θίγετε εµένα. Θίγετε το αξίωµά σας. Όταν εγώ αυτονοήτως
σάς µιλάω στον πληθυντικό, δεν το κάνω από ευγένεια, αλλά
γιατί σέβοµαι τον θεσµικό ρόλο και των δυο µας και σέβοµαι το
ελληνικό Κοινοβούλιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ακόµα χειρότερη, όµως, από τους χαρακτηρισµούς καφενείου

ήταν η εντελώς αχαρακτήριστη -προκαλεί θλίψη και ντροπή- επι-
λογή σας να αποκαλέσετε «περιφερόµενη γλάστρα» τον Στέλιο
Κυµπουρόπουλο. Ο Στέλιος απάντησε απλά και νηφάλια µε επτά
λέξεις: «Είναι άδικο αυτό που είπατε για εµένα». Συχνά το ύφος
είναι ο ίδιος ο άνθρωπος. Όλη αυτή η ασχήµια των αντιδράσεων
απέναντι στο πρόσωπό του προήλθε γιατί τελικά ο Στέλιος δεν
ζήτησε τίποτε άλλο, παρά µόνο ίσες ευκαιρίες, αλλά και γιατί
κατά βάθος πρέπει να σας ενοχλεί το ότι συντάχθηκε µε τη Νέα
Δηµοκρατία και είναι δικός µας υποψήφιος. 

Τόσα mea culpa έχουν ακουστεί σ’ αυτή την Αίθουσα. Πείτε κι
εσείς ένα, όχι για εµάς, αλλά για τον Στέλιο.

Αλήθεια τρίτη: Η συζήτηση για τα σκάφη και τις διακοπές δεν
είναι παραπολιτικό κουτσοµπολιό. Είναι βαθιά πολιτική συζήτηση
και είναι πολιτική για δύο λόγους.

Ο πρώτος: διότι ο πολιτικός και δη ο Πρωθυπουργός ουσια-
στικά δεν έχει ιδιωτική ζωή και οι διακοπές του Πρωθυπουργού
σε µία δηµοκρατία οφείλουν να είναι δηµόσια γνωστές. Αφού,
όµως, µας είπατε ότι το ζήτηµα ήταν ασήµαντο, γιατί δεν το δη-
µοσιοποιήσατε; Στο κάτω-κάτω το πρώτο αίτηµα της προοδευτι-
κής άσκησης εξουσίας σε µια δηµοκρατία είναι η διαφάνεια και
η λογοδοσία.

Δεύτερον, όταν έχεις κάνει καριέρα ενοχοποιώντας τους πο-
λιτικούς σου αντιπάλους για τις σχέσεις τους µε τις ελίτ και απο-
καλύπτεται ότι κάνεις κρυφά διακοπές σε πανάκριβο κότερο
λίγες εβδοµάδες µετά το Μάτι, πρέπει, κύριε Τσίπρα, να είσαι
έτοιµος να υποστείς τις συνέπειες, πόσω µάλλον όταν υπάρχουν
βάσιµες υπόνοιες συναλλαγής. Ακόµα δεν µου απαντήσατε αν η
ελληνική Κυβέρνηση πράγµατι έχει προτείνει την κ. Παναγοπού-
λου για «Αθάνατη» στη Διεθνή Ολυµπιακή Επιτροπή.

Σας είπα στη δευτερολογία µου προχθές ότι αυτό που διεκ-
δικώ είναι να κρινόµαστε µε τα ίδια µέτρα και µε τα ίδια σταθµά.
Ηθική ανωτερότητα δεν έχει εξ ορισµού καµµία παράταξη. Δικό
σας εφεύρηµα είναι αυτό. Και το Κοµµουνιστικό Κόµµα ουδέποτε
ισχυρίστηκε ότι έχει ηθική ανωτερότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η κατάρρευση του δήθεν ηθικού πλεονεκτήµατος του ΣΥΡΙΖΑ

είναι πλέον µια πραγµατικότητα και είναι µια µεγάλη νίκη όχι
µόνο της παράταξης που έχω την τιµή να ηγούµαι, αλλά και όσων
υπέστησαν εδώ και πολύ καιρό αυτό το ιδιότυπο ιδεολογικό
µπούλινγκ ότι κάποιοι, επειδή απλά ασπάζονται κάποια ιδεολο-
γία, είναι καλύτεροι, είναι πιο ηθικοί, είναι ανώτεροι από κάποιους
άλλους.

Αλήθεια τέταρτη: Μίλησα για τον «πολακισµό», που έχει γίνει
πια επίσηµο κυβερνητικό δόγµα, ως µια µορφή φασισµού. Και
«πριν αλέκτορα φωνήσαι…» ήρθε ο ίδιος ο κ. Πολάκης να µε δι-
καιώσει, λέγοντας επί λέξει και διαβάζω από την οµιλία του:
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«Είµαι επικίνδυνος -προσέξτε, έχει σηµασία η λεπτοµέρεια- για
τη δικιά σας δηµοκρατία, αυτή που είχατε χρόνια και αυτή που
θέλετε να ξαναφέρετε, και όχι για τη δηµοκρατία των λαϊκών
αναγκών». Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι, η δηµοκρατία είναι µία. Το Σύν-
ταγµα στο οποίο όλοι έχουµε ορκιστεί είναι ένα, είναι το ίδιο. Και
στην ελληνική δηµοκρατία ανεχόµαστε τη διαφορετική άποψη,
σεβόµαστε τη διάκριση των εξουσιών, λογοδοτούµε για τα πε-
πραγµένα µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν απειλούµε δηµοσιογράφους ότι θα τους θάψουµε τρία

µέτρα κάτω από τη γη, ούτε ελπίζουµε να βάλουµε κάποιον φυ-
λακή µπας και κερδίσουµε εκλογές και κυρίως δεν προάγουµε
τη µισαλλοδοξία, τον διχασµό και το µίσος. Οι διαφορετικές εκ-
δοχές της δηµοκρατίας έχουν αποτελέσει τη βάση των περισσό-
τερων ολοκληρωτικών καθεστώτων της Ιστορίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και ακούγοντας τον κ. Πολάκη στη Βουλή, το επαναλαµβάνω

σήµερα µε ακόµα περισσότερη βεβαιότητα: ξέρουµε πού οδη-
γούν όλα αυτά. Είναι εντελώς φασιστικά. Έχετε µία τελευταία
ευκαιρία να πάρετε, κύριε Τσίπρα, σήµερα αποστάσεις από αυτά
τα οποία ακούστηκαν σε αυτή την Αίθουσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές οι τέσσερις αλήθειες που
προέκυψαν από τη συζήτηση οδηγούν σε τέσσερα προφανή συµ-
περάσµατα. Το πρώτο το είπα ήδη. Ο «πολακισµός» καθιερώνε-
ται και επίσηµα ως το τελευταίο στάδιο της κατρακύλας του κ.
Τσίπρα.

Δεύτερον, λίγες µέρες πριν τις ευρωεκλογές η Κυβέρνηση δεν
έχει ουσιαστικά να πει τίποτα για την Ευρώπη. Άκουσε για άλλη
µια φορά σιωπηλή το δικό µας πρόγραµµα για την ανάγκη να
υπάρχει ευρωπαϊκή φύλαξη των συνόρων, για τις νέες δουλειές,
για τη µόχλευση κοινοτικών κεφαλαίων και το πώς θα διαχειρι-
στούµε τους πόρους της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής,
καθώς και για το θέµα που ήδη ανοίξαµε, κύριε Τσακαλώτε, για
µικρότερα πλεονάσµατα, που σηµαίνουν τελικά λιγότερους φό-
ρους στην Ελλάδα. Και όταν µίλησα για «σαχλαµάρες» έκανα µια
πολύ συγκεκριµένη αναφορά στον τρόπο µε τον οποίον συγχέετε
τα πρωτογενή πλεονάσµατα µε τα ταµειακά διαθέσιµα. Είστε οι-
κονοµολόγος. Θα έπρεπε να ξέρετε τη διαφορά µεταξύ των δύο
και να µην οδηγείτε και τον Πρωθυπουργό σε αυτά τα οποία λέει.

Ο κ. Τσίπρας και εσείς εξάλλου, κύριε Τσακαλώτε -βλέπω ότι
είναι τακτική σας- καταφερθήκατε πάλι κατά του κ. Μάνφρεντ
Βέµπερ. «Μάνφρεντ» είναι, κύριε Τσίπρα, όχι «Μάρτιν», όπως τον
είπατε. Αλλά δεν µας είπατε -φαντάζοµαι ότι θα το κάνετε κάποια
στιγµή- ποιον θέλετε. Μας είπατε ποιον δεν θέλετε. Το ποιον δεν
θέλει µας το λέει και ο κ. Όρµπαν. Μας λέει ότι δεν θέλει τον κ.
Βέµπερ. Δεν µας λέει, όµως, ποιον θέλει. Δεν µας είπατε, κύριε
Τσίπρα, ποιον θέλετε. Θα µας πείτε επιτέλους; Είναι τόσο δύ-
σκολη η ερώτηση που σας θέτουµε; Εσείς ποιον θέλετε για Πρό-
εδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής; Ποιον στηρίζετε; Γιατί δεν µας
το λέτε; Γιατί το κρατάτε επτασφράγιστο µυστικό; Έχετε απάν-
τηση ή απλώς ο οπορτουνισµός σας σάς οδηγεί σε τόσο ασπόν-
δυλες τακτικές;

Τρίτον, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει να πει τίποτα για το µέλλον της
χώρας. Προχθές για άλλη µια φορά µίλησα για το δικό µας σχέ-
διο και περιέγραψα πώς προσωπικά εννοώ την προοδευτική πο-
λιτική σήµερα και θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά της
Βουλής ένα πολύ ενδιαφέρον κείµενο, το οποίο συνέταξαν
εξήντα τέσσερις συµπολίτες µας, επιφανείς, σοβαροί άνθρωποι,
αναγνωρίσιµοι, οι οποίοι θέτουν ένα πλαίσιο πολύ ενδιαφέρον
για το τι είναι πραγµατικά προοδευτικό σήµερα. Σας καλώ, κύριε
Τσακαλώτε, να το διαβάσετε µε προσοχή και µακάρι καθώς πη-
γαίνουµε προς την ολοκλήρωση αυτής της προεκλογικής περιό-
δου αυτό το πλαίσιο να είναι ο µπούσουλας για µια ουσιαστική
ιδεολογική αντιπαράθεση. Προσωπικά θα το καλοδεχτώ. Κατα-
θέτω το σχετικό κείµενο. Παρακαλώ δώστε το στον Υπουργό. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εξήγησα και επιµένω να µιλώ για την αντίληψή µου για µια
χώρα που θα αυξάνει µε γρήγορους ρυθµούς το εθνικό εισό-
δηµα, το οποίο θα αυξάνεται µε ιδιωτικές επενδύσεις και θα δη-
µιουργεί πολλές νέες δουλειές. Ναι, αυτό αφορά τους πολλούς,
όχι τους λίγους και από αυτό θα ωφελείται συνολικά η µεσαία
τάξη και οι αδύναµοι. Κύριε Τσακαλώτε, φαντάζοµαι ότι δεν σας
έχει διαφύγει η πρότασή µας, η άποψή µας ότι ο κατώτατος µι-
σθός πρέπει να αυξάνεται µε ποσοστό διπλάσιο της αύξησης του
ΑΕΠ. Αναρωτιέµαι αν αυτή είναι συντηρητική ή προοδευτική πρό-
ταση κι αν αυτό αφορά τους λίγους ή τους πολλούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αναρωτιέµαι αν η οριζόντια µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 30% για

όλους τους Έλληνες είναι κι αυτή µια πρόταση η οποία αφορά
τους λίγους ή αφορά τους πολλούς. Να συζητήσουµε, λοιπόν,
για όλα αυτά. 

Βέβαια, αν θυµάστε, προσέφερα και στον κ. Τσίπρα το έντυπό
µας µε το κυβερνητικό µας πρόγραµµα. Στο κυβερνητικό πρό-
γραµµα υπάρχουν δέκα ενότητες. Θα ήθελα, όµως, ειδικά σή-
µερα, να αναφερθώ σε µία, η οποία έχει τίτλο «Αισθάνοµαι
ασφαλής». Όπως γράφουµε, το να αισθάνεται ο πολίτης ασφα-
λής δεν είναι ούτε δεξιά, ούτε αριστερή, ούτε κεντρώα πολιτική.

Είναι σωστή επιλογή, είναι επιβεβληµένη πολιτική για να αι-
σθάνονται οι πολίτες πραγµατικά ελεύθεροι. Δώστε το στον κ.
Τσακαλώτο.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν υπάρχει δηµοκρατία χωρίς ασφάλεια. Το µπάχαλο που

επικρατεί στη χώρα δεν έχει προηγούµενο. Κι αυτό αφορά τους
πολλούς! 

Πήγα σήµερα να επισκεφθώ τα σπασµένα καταστήµατα στην
οδό Βουκουρεστίου και Βαλαωρίτου. Και είχε το θράσος η
Υπουργός σας να πει ότι εγώ διασύρω τη χώρα. Εγώ διασύρω
τη χώρα ή οι µπαχαλάκηδες που τους αφήνετε ελεύθερους να
τα κάνουν γυαλιά-καρφιά; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Δεν κοροϊδέψατε µόνο, δεν ταπεινώσατε µόνο, δεν φτωχύνατε

µόνο τους Έλληνες. Τους καταστήσατε όµηρους της βίας των
κουκουλοφόρων. Παντού. Στα µαγαζιά, στα πανεπιστήµια, στα
ίδια τους τα σπίτια, στους δρόµους που περπατούν. 

Θεωρώ, τουλάχιστον, παρεξηγήσιµη τη σπουδή την οποία επέ-
δειξε η εισαγγελέας του Αρείου Πάγου να δηµοσιοποιήσει -προ-
σέξτε- την απόφασή της να διερευνήσει την υπόθεση της µη
χορήγησης άδειας στον δολοφόνο Κουφοντίνα. 

Απέναντι σε όλα αυτά δεν άκουσα κάτι καινούργιο, πέραν της
συνταγής των είκοσι εννέα νέων φόρων, τη διαρκή αφαίµαξη και,
ναι, κάποια στιγµή, να δίνετε ένα επίδοµα σε κάποιους συµπολί-
τες µας. Αυτό το είπατε όλοι δέκατη τρίτη σύνταξη. Δεν είναι δέ-
κατη τρίτη σύνταξη. Πάλι ψέµατα λέτε. Είναι ένα προεκλογικό
επίδοµα. Το δίνετε χωρίς να ντρέπεστε λίγο πριν τις εκλογές
µπας και καταφέρετε να ανακόψετε τη συντριβή σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Και δεν ξέρω, πραγµατικά, επειδή ο κ. Τσακαλώτος έχει
κάνει τον δικό του αγώνα -σεβαστό- από τη δική του πλευρά να
βοηθήσει στην ανάκτηση της αξιοπιστίας της χώρας στο εξωτε-
ρικό, αν πραγµατικά ενστερνίζεται αυτή την πολιτική ή αν αυτή
η πολιτική δεν επιβλήθηκε καθ’ υπόδειξη Μαξίµου. Γιατί γνωρίζει
ο ίδιος πολύ καλά ότι δεν κερδίζεις ακριβώς αξιοπιστία στις αγο-
ρές, όταν δύο εβδοµάδες πριν έρχεσαι και µοιράζεις λεφτά. Δεν
είναι αυτή η συνταγή για να αποκτήσει η χώρα αξιοπιστία στις
αγορές. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.

7174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Οι Έλληνες, ιδιαίτερα οι συνταξιούχοι, είναι υπερήφανοι
και αξιοπρεπείς. Είναι µαθηµένοι να απαιτούν κι όχι να επαιτούν,
όπως τους θέλει ο κ. Τσίπρας. Μην ανησυχείτε, θα το αποδείξουν
σε δεκαέξι µέρες. Έπαθαν από εσάς κι έµαθαν. Προφανώς έχουν
δικαίωµα σε καλύτερες συντάξεις, αλλά κυρίως έχουν δικαίωµα
να προσβλέπουν σε δουλειές για τα παιδιά τους και τα εγγόνια
τους. Και µόνο οι δικές µας πολιτικές απελευθέρωσης της οικο-
νοµίας µπορούν αυτές τις δουλειές να τις εγγυηθούν.

Φτάνουµε, έτσι, στο τέταρτο συµπέρασµα της διαδικασίας που
είναι για µένα ίσως το πιο σηµαντικό. Γιατί -εκτός αν του ξέφυγε,
εν τη ρύµη του λόγου του- άκουσα τον Πρωθυπουργό να ζητά
στις 26 Μαΐου ψήφο εµπιστοσύνης από τον λαό. Μάλιστα. Πα-
ραδέχθηκε έτσι αυτό που κι εµείς λέµε, ότι οι ευρωεκλογές και
οι περιφερειακές εκλογές έχουν µεγάλο πολιτικό βάρος. Ουσια-
στικά, αποτελούν µια εθνική κάλπη. Είναι η πρώτη ευκαιρία, µετά
από σχεδόν τέσσερα χρόνια, οι πολίτες να κρίνουν και να απαν-
τήσουν σε όσα έζησαν, στα ψέµατα, στους φόρους, στον διχα-
σµό, στην εθνική πληγή που άνοιξε η Συµφωνία των Πρεσπών.
Τα πραγµατικά διλήµµατα είναι µπροστά µας. Αλήθεια ή ψέµατα,
ευκαιρίες για τους πολλούς ή φτωχοποίηση, ασφάλεια ή χάος,
ενότητα ή διχασµός. Γι’ αυτά θα ψηφίσουµε σε δύο Κυριακές
από µεθαύριο. Το µήνυµα του λαού θα είναι καθαρό και βρον-
τερό. 

Σηκώνω, λοιπόν, το γάντι, κύριε Τσίπρα. Οι ευρωεκλογές θα
είναι ψήφος αποδοκιµασίας στη χειρότερη Κυβέρνηση που γνώ-
ρισε ο τόπος από τη Μεταπολίτευση και µετά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Και ψήφος στήριξης στην ενωµένη και ανανεωµένη Νέα Δηµο-

κρατία, τη µόνη πολιτική δύναµη που µπορεί σήµερα να ενώσει
τους Έλληνες σε µια µεγάλη εθνική αναγέννηση. 

Αφού λοιπόν, κύριε Τσίπρα, εσείς µετατρέψατε την ευρω-
κάλπη σε δηµοψήφισµα για την Κυβέρνησή σας κι εφόσον το
αποτέλεσµα το βράδυ της 26ης Μαΐου είναι µια ήττα για τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όπως εκτιµώ, τότε το βράδυ της 26ης Μαΐου δεν σας µένει
καµµία άλλη επιλογή από το να προκηρύξετε αµέσως εθνικές
εκλογές και να δεσµευθείτε σήµερα ότι θα το κάνετε! Να δώσετε
επιτέλους τη δυνατότητα στον λαό να πάρει τις τύχες του στα
χέρια του. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
Αγαπητοί συνάδελφοι, από τώρα µέχρι την 26η Μαΐου, όπως

έχω κάνει συστηµατικά όλους τους τελευταίους µήνες, προ-
σπερνώ τον ΣΥΡΙΖΑ και τον κ. Τσίπρα. Τα όσα κάνει είναι µια κακή
αποµίµηση ενός κακού παρελθόντος. Και τα όσα λέει ακούγονται
ήδη σαν αντίλαλος του χθες. Επιµένει να φωνάζει «ή τους τελει-
ώνουµε ή µας τελειώνουν» κι εγώ επιµένω να λέω πως δεν τελει-
ώνω µε κανέναν και αρχίζω µε όλους. 

Με ενδιαφέρουν πολύ οι νέοι άνθρωποι, που πρέπει να έρθουν
για πρώτη φορά στην κάλπη για να ορίσουν τη δική τους πορεία,
για µια παιδεία που θα τους δίνει τα εφόδια να οικοδοµήσουν το
δικό τους µέλλον, µια παιδεία συνδεδεµένη µε την αγορά εργα-
σίας, µια παιδεία που δεν θα έχει καµµία σχέση, µ’ αυτά τα
εκτρωµατικά πράγµατα τα οποία κάνει ο κ. Γαβρόγλου στα πα-
νεπιστήµια. 

Ενδιαφέροµαι για καλοπληρωµένες δουλειές και για ένα
ασφαλιστικό σύστηµα, το οποίο θα προσφέρει αύριο σίγουρη
σύνταξη ειδικά για τους νέους, που δεν πιστεύουν σήµερα ότι θα
πάρουν σύνταξη. 

Με ενδιαφέρουν οι επαγγελµατίες, που µε λιγότερους φόρους
και εισφορές θα είναι αυτοί πάλι που θα αναστήσουν τη µεσαία
τάξη, οι αγρότες και οι νέοι δρόµοι για την παραγωγή τους, οι
επιχειρήσεις µεγάλες, µεσαίες αλλά και µικρές που θα προχω-
ρήσουν σε επενδύσεις δηµιουργώντας πολλές καλές θέσεις ερ-
γασίας, οι συνταξιούχοι αλλά και οι άνεργοι, οι πιο αδύναµοι, που
δεν θα έχουν απλά ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα αλλά, κυρίως,
ευκαιρίες και πάλι να ξαναφτιάξουν τη ζωή τους και να διεκδική-
σουν τη θέση που τους αξίζει στην κοινωνία. 

Ναι, µε ενδιαφέρει η οικογένεια που δικαιούται δωρεάν πρό-
σβαση σε παιδικούς σταθµούς, πρόσθετο αφορολόγητο για τα
παιδιά και ενίσχυση 2.000 ευρώ για κάθε νέα γέννηση. 

Χαιρετίζω και την κ. Γεννηµατά, η οποία προσχώρησε πρό-

σφατα στη συζήτηση για τη σηµασία του δηµογραφικού. 
Και µε ενδιαφέρει, τέλος, ο κάθε Έλληνας…
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Εµείς το κάναµε!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εντάξει, εντάξει. Όλα εσείς τα έχετε κάνει πρώτα. Καλιµ-
πράρετε λίγο κι αυτές τις ίσες αποστάσεις, κυρία Γεννηµατά,
µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας και ΣΥΡΙΖΑ. Στο κάτω-κάτω στην ίδια
Κυβέρνηση ήµασταν. Μην τα ξεχνάτε αυτά µε τόση µεγάλη ευ-
κολία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος και χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία, παρακαλώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Με ενδιαφέρει, τέλος, ο κάθε Έλληνας, που έχει επιτέλους
δικαίωµα να ζει µε ασφάλεια στο σπίτι του και τη γειτονιά του και
η Αθήνα να πάψει να διαλύεται για να βολτάρει ελεύθερος ο κάθε
Κουφοντίνας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η Νέα Δηµοκρατία είναι σήµερα η µεγάλη προοδευτική παρά-

ταξη των πολλών. Σήµερα εκπροσωπεί ένα ευρύ ρεύµα αναγέν-
νησης της χώρας. Όλους όσοι ζητούν αλήθεια, σχέδια και
πρόοδο, ευρωπαϊκή πορεία, µεταρρυθµίσεις, κράτος δικαίου και
πραγµατικό εκσυγχρονισµό. Και είµαστε πολλοί. 

Παλιές διαφορές µε ψηφοφόρους άλλων κοµµάτων έχουν
υποχωρήσει µπροστά στην ανάγκη να σταµατήσει ο οικονοµικός
κατήφορος, ο θεσµικός κατήφορος, ο διχασµός, η δηµαγωγία.
Ο αυταρχικός λαϊκισµός και ο νέος παλαιοκοµµατισµός χρειάζον-
ται κοινή και δυναµική απάντηση. Και σε αυτό το µέτωπο της ανα-
γέννησης δεν υπάρχουν εξαιρέσεις. Έχουν θέση όσοι πίστεψαν
στον κ. Τσίπρα και αισθάνονται σήµερα προδοµένοι και είναι
βουβά οργισµένοι, υπεύθυνοι πατριώτες που δεν εγκλωβίζονται
σε ακραία συνθήµατα χωρίς αντίκρισµα, όπως και άνθρωποι που
δεν βρέθηκαν ποτέ στις γραµµές της Νέας Δηµοκρατίας. Όµως
τους καλώ να δουν µε τόλµη τις θέσεις µας και την ανανεωµένη
παράταξη µας.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνω λέγοντας ότι σε δεκαέξι
ηµέρες θα µιλήσει ο λαός. Και τότε τα ψέµατα θα τελειώσουν
πραγµατικά, θα τα σκεπάσει η ίδια η φωνή των πολιτών. Με την
ψήφο τους θα φωνάξουν «ως εδώ» στην Κυβέρνηση της ανικα-
νότητας, των φόρων, της φτώχειας, των εθνικών πληγών. Θα
στείλουν ένα µήνυµα της φωτεινής Ελλάδος, αυτής που µας αξί-
ζει, γιατί οι Έλληνες αξίζουµε καλύτερα και µπορούµε καλύτερα.

Είναι στο χέρι των πολιτών, στις 26 Μαΐου να κάνουν το πρώτο
βήµα γι’ αυτή τη µεγάλη πολιτική αλλαγή. Και όταν αυτή ολοκλη-
ρωθεί στις εθνικές εκλογές, θα µας περιµένει πολλή δουλειά.
Αλλά µε την εµπιστοσύνη µιας κοινωνίας που διψά για ένα µε-
γάλο άλµα στο µέλλον, θα τα καταφέρουµε. Μπορούµε. Μαζί
µπορούµε!

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 33ο Δηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου και από
το 2ο Πειραµατικό Δηµοτικό Σχολείο του Πανεπιστηµίου του Αι-
γαίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ορίστε, κυρία Γεννηµατά.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
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τικής Συµπαράταξης): Θέλω να υπενθυµίσω στον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι η διακοµµατική επιτροπή της
Βουλής για το δηµογραφικό δηµιουργήθηκε ακριβώς µετά από
γραπτό αίτηµά µου προς εσάς, προς το Προεδρείο της Βουλής,
γιατί στο Κίνηµα της Αλλαγής πιστεύουµε ότι είναι ένα από τα
µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζει αυτή τη στιγµή η
χώρα µας. 

Εποµένως δεν ήλθαµε εκ των υστέρων. Ξεκινήσαµε όλη αυτή
την προσπάθεια. Χαίροµαι γιατί είναι διακοµµατική η επιτροπή.
Είπα και πριν στην οµιλία µου ότι εµείς δεν έχουµε εχθρούς,
έχουµε πολιτικούς αντιπάλους. Αντίπαλος δικός µας είναι οι συν-
τηρητικές πολιτικές και δεν έχουµε ίσες αποστάσεις από κανέ-
ναν. Έχουµε αποστάσεις από τη συντήρηση. Δυστυχώς σήµερα
η συντήρηση εκφράζεται µε δύο όψεις: µε τον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα
Δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµ-
παράταξης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε
Καλώ στο Βήµα τον Πρωθυπουργό και Πρόεδρο της Κοινο-

βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αλέξη Τσίπρα.
(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι προφανές ότι αυτό το τριή-
µερο η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και, κυρίως, ο Αρχηγός της,
προσπάθησε µε κάθε τρόπο να εκτρέψει τη συζήτηση από τα κρί-
σιµα ζητήµατα που αφορούν τη ζωή και την καθηµερινότητα των
Ελληνίδων και των Ελλήνων, σε ζητήµατα που αυτοί θεωρούν ότι
µπορούν να επικεντρώσουν την προσοχή. 

Ο στόχος τους νοµίζω ότι ήταν σαφής και το έχει καταλάβει
και ο κάθε πολίτης που µας παρακολουθεί: Να µη συζητήσουµε
για τα µέτρα στήριξης, να µη συζητήσουµε για την οικονοµία, να
µη συζητήσουµε το σχέδιο µας για την έξοδο από την κρίση, να
µη συζητήσουµε το σχέδιο µας για τους διατηρήσιµους ρυθµούς
ανάπτυξης που πρέπει να έχει η ελληνική οικονοµία τα επόµενα
χρόνια, να µη συζητήσουµε για το πώς θα επιστρέψουµε ορι-
στικά στην κανονικότητα, να συζητάµε για θέµατα τα οποία έχει
επιλέξει το επικοινωνιακό επιτελείο του κ. Μητσοτάκη. 

Πιστεύω βαθιά ότι ο κ. Μητσοτάκης δεν υπέπεσε σε λάθος και
αυτό είναι που µε προβληµατίζει. Είναι επιλογή. Είναι πολιτική
επιλογή του επικοινωνιακού του επιτελείου να πάµε σε εκλογές
σε ένα πεδίο πολιτικής αρένας. Αυτή είναι η επιλογή του.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εγώ προσπάθησα στην πρώτη µου οµιλία να µιλήσω προγραµ-

µατικά και έτσι θα συνεχίσω µέχρι τις εκλογές. Ό,τι απαντήσεις
είχα να σας δώσω, κύριε Μητσοτάκη, σας τις έδωσα. Και δεν
πρόκειται να ασχοληθώ ξανά µε τις προσωπικές επιθέσεις και µε
την αθλιότητα των κατασκευασµένων ειδήσεων. Εσείς µπορείτε
αν θέλετε να συνεχίσετε σε αυτόν τον δρόµο, να υβρίζετε και να
συκοφαντείτε ακόµα και νεκρούς, που δεν έχουν τη δυνατότητα
ούτε να απαντήσουν, αλλά και που δεν ήταν δηµόσια πρόσωπα,
για να γνωρίζει η ελληνική κοινωνία την πολιτική τους πορεία, την
πολιτική τους περπατησιά ή την κοινωνική τους περπατησιά και
σταδιοδροµία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Ναι, ναι, ζει ο πατέρας µου!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε Μη-

τσοτάκη, πείτε το ανοιχτά αυτό που είπατε. Είπατε για τον πα-
τέρα σας. Ακούστε µε, κύριε Μητσοτάκη. Ο πατέρας σας ήταν
Πρωθυπουργός της χώρας και είχε µια δηµόσια ζωή. Οι πολίτες
έχουν άποψη για τον πατέρα σας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Άρα δεν υπάρχει σεβασµός.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εγώ δεν

έχω σεβασµό;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Τότε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, τι κάνετε τώρα

ακριβώς;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εγώ δεν

έχω µιλήσει ποτέ µε αυτόν τον τρόπο. Και ξέρετε κάτι; Καταλά-
βετέ το αυτό. Πρέπει να το κατανοήσετε. Η κατανόηση του σφάλ-

µατος είναι το µισό βήµα. Το άλλο µισό είναι να διορθωθείτε κιό-
λας.

Ο πατέρας σας, λοιπόν, ήταν ένα δηµόσιο πρόσωπο, Πρωθυ-
πουργός. Εκείνη την εποχή µε τη µισή Ελλάδα σε ένα πολωµένο
κλίµα -καλή ώρα όπως και τώρα-, ο Πρωθυπουργός Ανδρέας Πα-
πανδρέου –όταν ο δικός σας πατέρας ήταν Αρχηγός Αντιπολί-
τευσης- τον αποκαλούσε «αποστάτη», τον αποκαλούσε
«εφιάλτη». Εγώ δεν έχω αναφερθεί ποτέ σε αυτά. Ποτέ δεν έχω
αποκαλέσει τον Κωνσταντίνο Μητσοτάκη ούτε µε τα λόγια αυτά
που είπα πιο πριν ούτε προέβην ποτέ σε µια τέτοιου είδους κρι-
τική. Έχω όµως την αίσθηση ότι µάλλον εσείς δεν τιµάτε τη
µνήµη του πατέρα σας, όχι εγώ.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ε!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εσείς, εσείς,

εσείς! 
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-

κρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Διότι εσείς,

κύριε Μητσοτάκη, περπατάτε µε µια βαριά σκιά πάνω από το κε-
φάλι σας, που είναι η σκιά του πατέρα σας. Εγώ δεν έχω κανένα
κόµπλεξ, κανένα σύµπλεγµα και είµαι περήφανος και για όσα
έχει κάνει ο πατέρας µου και για την οικογένεια µου. Εσείς, όµως,
κύριε Μητσοτάκη, δείχνετε µε τον τρόπο µε τον οποίο συµπερι-
φέρεστε ότι κάποιο πρόβληµα έχετε. Δεν θέλω, όµως, να συνε-
χίσω τη συζήτηση σε αυτά.

Θέλω να σας πω ένα πράγµα. Θέλω να σας πω ότι οι πολίτες
θα µας κρίνουν µε βάση τις θέσεις και τις απόψεις µας. Εγώ, λοι-
πόν, ζήτησα να αντιπαραβάλουµε τα πολιτικά µας σχέδια και την
πολιτική µας στρατηγική για την επόµενη µέρα της χώρας. 

Σήµερα σας άκουσα να λέτε µια µικρή συγγνώµη για όσα είπε
ο κ. Κεφαλογιάννης -για την αθλιότητα του κ. Κεφαλογιάννη- να
βγαίνει και να βγάζει φωτογραφίες µε τον Υφυπουργό παρά τω
Πρωθυπουργώ της χούντας και να λέει ότι αυτός ήταν ο πατέρας
µου! Εντάξει, ζητήσατε µια µικρή συγγνώµη. Προφανώς όµως
δεν είπατε τίποτα για την αθλιότητα που κάνατε εσείς. Μια µισή
συγγνώµη, µια µισή συγγνώµη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εγώ, λοιπόν, λέω: Ως εδώ αυτή η συζήτηση ως εδώ. Όµως

θέλω να διερωτηθώ δηµόσια και ανοιχτά. Γιατί επιλέγετε αυτή τη
στρατηγική; Γιατί επιλέγετε τη στρατηγική της λάσπης στον ανε-
µιστήρα; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γιατί επιλέγετε τη στρατηγική να κυλιστείτε εσείς σε αυτόν τον

βούρκο και σε αυτή τη λάσπη, αφού µας λέτε ότι είστε µπροστά
στις εκλογές, τις έχετε κερδίσει από χέρι, είστε σίγουρος νικητής,
εδώ και τρία χρόνια µας διαβεβαιώνετε ότι όχι απλά έχετε τη νίκη
αλλά τον θρίαµβο στο τσεπάκι σας και αφού χθες µας ξαναείπατε
ότι θα γελάτε στις 26 του Μάη και ότι όχι απλά θα είστε νικητής
αλλά θριαµβευτής ότι θα έχετε δεκατέσσερις-δεκαπέντε µονάδες
διαφορά σε όποια κάλπη και αν στηθεί, οπότε και αν στηθεί;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Γιατί, λοι-

πόν, έχετε τέτοιο άγχος, αφού έχετε τόσο µεγάλη διαφορά και
είστε ο νικητής; Γιατί πέφτετε τόσο χαµηλά να υβρίζετε ακόµα
και νεκρούς ανθρώπους; 

Μήπως, τελικά, δεν είναι έτσι τα πράγµατα; Μήπως, τελικά,
κατά βάθος ζορίζεστε για κάποιον λόγο; Μήπως, τελικά, ζορίζε-
στε και για αυτό θέλετε, αντί να συζητάµε για την οικονοµία και
το σχέδιό σας, να συζητάµε για τους πατεράδες µας και να συ-
ζητάµε για το αν κάναµε και πού κάναµε διακοπές; Μήπως αυτός
είναι ο λόγος; Μήπως ο προδιαγεγραµµένος και προεξοφληµέ-
νος εκλογικός σας θρίαµβος, θα αποδειχθεί πολύ σύντοµα για
άλλη µία φορά ότι θα είναι µόνο δηµοσκοπικός, όπως έγινε σε
τρεις απανωτές εκλογικές αναµετρήσεις τα προηγούµενα χρό-
νια; Μήπως η διαφορά θα είναι αντίστοιχη µε αυτή του δηµοψη-
φίσµατος που λέγανε δεκαπέντε µονάδες µπροστά το ναι και
βγήκε µε είκοσι µονάδες το όχι;
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(Ζωηρά χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτά θα τα δούµε στην ώρα τους.
Εγώ, όµως, σήµερα θα ήθελα να σας πω κάτι, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης. Ζείτε εδώ και πάρα πολύ καιρό
σε µία ψευδαίσθηση. Ίσως να φταίνε οι σύµβουλοί σας που σας
λένε έτσι, ίσως πάλι κι εσείς να είστε αυτοί που θέλετε να το πι-
στέψετε. Ζείτε στην ψευδαίσθηση ότι ο ΣΥΡΙΖΑ καταρρέει, έχει
ήδη καταρρεύσει, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είναι µία φωτοβολίδα που θα σβή-
σει, ότι δεν έχει ρίζες στον ελληνικό λαό. Κάποιοι προφανώς σας
τα λένε αυτά και σας συµβουλεύουν έτσι. Και νοµίζω ότι σας συµ-
βουλεύουν λάθος και σας υποδεικνύουν έναν λάθος δρόµο και,
βεβαίως, υποτιµάτε τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού. 

Ξέρετε, ο ΣΥΡΙΖΑ όχι µόνον δεν πρόκειται να καταρρεύσει
αλλά θα κερδίσει τις εκλογικές µάχες για έναν λόγο που δεν
έχετε κατανοήσει. Εκπροσωπεί ένα κοινωνικό ρεύµα. Είναι ο κύ-
ριος όχι ο µοναδικός, αλλά ο κύριος εκφραστής τούτη την ώρα
στον τόπο µας της προοδευτικής παράταξης, της δηµοκρατικής
παράταξης στη χώρα και, κυρίως, είναι η παράταξη εκείνη που
εκπροσωπεί και παλεύει για τα συµφέροντα των πολλών. Αυτό
είναι το κρίσιµο στοιχείο στην απάντηση που αναζητάτε και δεν
τη βρίσκετε.

Και θα αφιερώσω µεγάλο µέρος της οµιλίας µου σήµερα για
να σας το εξηγήσω αυτό, κύριε Μητσοτάκη.

Έχετε, κατά τη γνώµη µου, κάνει µεγάλο λάθος, να προσπα-
θείτε να πάτε τη συζήτηση από την οικονοµία στο προσωπικό και
στο ηθικό πλεονέκτηµα. Έχετε κάνει µεγάλο λάθος, γιατί εκεί και
αν θα χάσετε κατά κράτος ειδικά εσείς. Μας δίνετε πάσες σε
κενό τέρµα.

Το κάνετε, όµως, αυτό για δυο λόγους, ο πρώτος αφορά την
απόλυτη παραδοχή, τη δική σας και των συµβούλων σας, ότι
στην οικονοµία δεν έχετε πια αφήγηµα, έχετε διαψευστεί πάνω
από δέκα φορές –τα έχω πει και τα έχω ξαναπεί- στις προβλέψεις
σας στις οποίες αποτύχατε.

Ο δεύτερος λόγος είναι γιατί µε αυτόν τον τρόπο πιστεύετε
ότι θα ρεφάρετε στο λεγόµενο «ηθικό έλλειµµα», το δικό µας δη-
λαδή πλεονέκτηµα και το δικό σας έλλειµµα. Όπως παλαιότερα
έλεγε ο κ. Πάγκαλος «µαζί τα φάγαµε», εσείς τώρα θέλετε να
πείτε «όλοι το ίδιο είµαστε». Αυτός είναι ο λόγος. 

Όµως δεν έχετε καταλάβει ότι η ουσία και το πραγµατικό σας
πρόβληµα δεν είναι το ηθικό µειονέκτηµα που έχετε. Το έχετε,
αλλά δεν είναι αυτό το πρόβληµα σας. Το πρόβληµά σας είναι
πολιτικό. Το πρόβληµά σας -και θα το πω αυτό γιατί προχθές κά-
νατε ολόκληρη αναφορά για τις ελίτ και τους πολλούς και σή-
µερα ξανά- το πρόβληµά σας, κύριε Μητσοτάκη, δεν είναι ότι
είστε µέρος της ελίτ, το πρόβληµά σας είναι ότι η πολιτική σας
και το πρόγραµµά σας ευνοούν κατάφορα την ελίτ του τόπου και
βαραίνουν τους πολλούς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν έχει νόηµα κανένα, να προσπαθείτε και να προσποιήστε

να µας πείσετε είτε ότι δεν είστε εσείς µέρος της ελίτ ούτε -
ακόµα χειρότερα- να µπαίνετε στην πιο αστεία προσπάθεια να
πείσετε ότι είµαι εγώ µέρος της ελίτ.

Επαναλαµβάνω, το πρόβληµά σας είναι η θέση σας και το πρό-
γραµµά σας, είναι ο πολιτικός σας λόγος, όταν αυτός αρθρώνε-
ται, που είναι ένας λόγος απαξιωτικός για τους πολλούς. Τη µία
αναφερθήκατε στην πλειοψηφία του λαού µε τον όρο «αδαής
πλειοψηφία», την άλλη στο Κέντρο Φιλελεύθερων Μελετών εί-
πατε ότι δεν σας αρέσει ο όρος λαός, γιατί είναι µία έννοια θολή,
και προτιµάτε αντί για τον όρο λαός, τον όρο πολίτης. Την πα-
ράλλη σας ξέφυγε στην Κύπρο και είπατε να καταργηθεί το δώρο
των Χριστουγέννων. Το περασµένο Σάββατο σε µία τηλεοπτική
εκποµπή είπατε ότι η δέκατη τρίτη σύνταξη είναι λαϊκισµός και
ότι είναι παροχή πελατειακού κράτους και ότι σε κάθε περίπτωση
αυτό είναι ανέφικτο.

Κύριε Μητσοτάκη, πολιτικό είναι το πρόβληµά σας και αυτά
είναι τα θέµατά σας, δεν είναι τα υπόλοιπα.

Εν πάση περιπτώσει, εγώ παρ’ ότι επιλέγω να ρίξω τους τό-
νους, είµαι βέβαιος ότι δεν θα το κάνετε. Είµαι βέβαιος ότι θα
συνεχίσετε µέχρι τις εκλογές, γιατί έχετε αντιγράψει καρµπόν
µια καµπάνια που αντιστοιχεί σε υποψηφίους της ακραίας Δεξιάς
σε χώρες της Λατινικής Αµερικής.

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ναι, ναι,

αυτό έχετε κάνει. Θα σας το πω, έχετε ακριβώς την καµπάνια που
είχε –και εκεί πέτυχε, αλλά εσείς δεν θα πετύχετε εδώ- που είχε
ο Μπολσονάρο στις προεδρικές εκλογές, ο ακροδεξιός στη Βρα-
ζιλία. Αυτή την καµπάνια έχετε: fake news, τοξικότητα, κιτρινι-
σµός, λάσπη στον αντίπαλο, αντιπαράθεση δίχως όρια και αρχές
και φυσικά µπόλικη τάξη και ασφάλεια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Προσέξτε, µην ανησυχείτε γιατί αυτά δεν τα λέω µόνο εγώ. Τα

λένε και άνθρωποι µε τους οποίους διαφωνώ κάθετα, έχω αντι-
παρατεθεί πολιτικά και ιδεολογικά, αλλά είχαµε µία πολιτική αν-
τιπαράθεση σε πλαίσια πολιτικού πολιτισµού. Τα είπε χθες ο κ.
Μεϊµαράκης στη δηµόσια τηλεόραση, όταν είπε ότι διαπράττετε
µείζον πολιτικό λάθος που οξύνετε το πολιτικό κλίµα µε αυτόν
τον τρόπο. Δεν τα είπα εγώ, κύριε Μητσοτάκη. Και αναφέρθηκε,
βεβαίως, στους συµβούλους σας.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Μα δεν είπε αυτό.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Τώρα δεν
γελάτε, όµως!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Λοιπόν,

ακούστε, αυτό είναι το µείγµα της πολιτικής που θα ακολουθή-
σετε και είναι ένα µείγµα το οποίο έχει στόχο, δεν είναι παρά-
λογο. Ο στόχος σας είναι να αποκτήσετε πρόσβαση σε λαϊκά
στρώµατα µέσω των στερεοτύπων, µέσω της παραδοξολογίας,
αντιγράφοντας πολλές φορές και ακροδεξιά έντυπα και µέσω
του κουτσοµπολιού και βεβαίως αναδεικνύοντας, για άλλη µια
φορά, την αγαπηµένη σας ατζέντα για την τάξη και την ασφά-
λεια.

Σας άκουσα σήµερα και πάλι να κάνετε ιδιαίτερη αναφορά στο
θέµα του κ. Κουφοντίνα. Και ήθελα να σας ρωτήσω: Όταν επί
των ηµερών σας έπαιρνε τη µία άδεια µετά την άλλη ο Χριστό-
δουλος Ξηρός -και ορθώς, επειδή έτσι όριζε ο νόµος- αλλά κά-
ποια στιγµή δεν γύρισε ποτέ στις φυλακές πίσω, ήταν κυβέρνηση
ο ΣΥΡΙΖΑ; Δεν ήσασταν Υπουργός της Νέας Δηµοκρατίας τότε;
Δεν σας είδαµε να λέτε κουβέντα τότε!

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Πώς δεν είπαµε;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εντάξει

τώρα, εντάξει. Όταν αντιδρούσατε...
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Λάθος κάνεις!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Άντε πάλι fake news.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Έχω κι άλλα

να σας πω.
Όταν αντιδρούσατε...

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κάντε ησυ-

χία.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα σας πα-

ρακαλέσω να µην εξάπτεστε.
Τώρα, λοιπόν, µιλάτε. Τότε δεν µιλάγατε. Ούτε αντιδρούσατε

ούτε µιλάγατε τότε, όταν οι περισσότεροι από τους καταδικα-
σµένους για τη «17η Νοέµβρη» αλλά και για άλλες αντίστοιχες
υποθέσεις, πήραν τις πρώτες άδειες ή αποφυλακίστηκαν, σύµ-
φωνα πάντα µε τον νόµο. Υπουργός της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας ήσασταν, επίσης, τότε. Πάλι αφωνία όµως.

Ούτε, φυσικά, πάλι επί των ηµερών σας όταν βαρυποινίτες
δραπέτευαν µε ελικόπτερα από τις φυλακές, ερχόντουσαν τα ελι-
κόπτερα και τους παίρνανε από τις φυλακές και φεύγανε ούτε
τότε µιλάγατε. Επί Νέας Δηµοκρατίας και επί ΠΑΣΟΚ έγιναν
αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτή, λοιπόν, η υποκρισία πρέπει να σταµατήσει, διότι αποδει-

κνύεται για άλλη µια φορά ότι το µόνο που σας ενδιαφέρει, είναι
να εντάξετε ένα θέµα που αφορά µόνο τη δικαιοσύνη -θέλω να
το επισηµάνω αυτό- στην αντιπολιτευτική σας φαρέτρα.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ θέλω να σας διαβεβαιώσω
ότι αυτή θα είναι η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας από εδώ και
µέχρι τις ευρωπαϊκές εκλογές και από τις ευρωπαϊκές εκλογές
µέχρι και τις εθνικές εκλογές που θα γίνουν στην ώρα τους. Όσο,
όµως, εσείς θα ασχολείστε µε την παραπλάνηση των πολλών,
εµείς θα µιλάµε, θα εργαζόµαστε και θα αγωνιούµε, για να δί-
νουµε απαντήσεις στα πραγµατικά προβλήµατα και στις ανάγκες
των πολλών.

Αυτά τα χρόνια παρά τις αντίθετες ανάποδες προβλέψεις και
τις προσδοκίες σας πετύχαµε πάρα πολλά πράγµατα, πετύχαµε
να ξανασταθεί στα πόδια της η ελληνική οικονοµία, να βγει από
το χάος του δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού, να πετύχει λύση για
το ζήτηµα του δηµόσιου χρέους, να αντιµετωπίσει τις µεγάλες -
όχι όλες ακόµα- συνέπειες για τους αδύναµους. 

Πετύχαµε µετά από πολύ κόπο και τεράστιες θυσίες να βγει η
χώρα από αυτήν τη µέγγενη στην οποία ήταν για οκτώ ολόκληρα
χρόνια από τα µνηµόνια. Από τον Αύγουστο του ’18 αυτή η Βουλή
συνέρχεται για να ψηφίσει µέτρα σταδιακής αποκατάστασης των
αδικιών και υλοποιούµε µια νέα οικονοµική πολιτική µε ασφάλεια,
χωρίς να διακινδυνεύουµε την πορεία της χώρας αλλά µε ιεραρ-
χήσεις για τις επόµενες γενιές και για τους αδύναµους. 

Ξεκινήσαµε µε την αποκατάσταση της εργασιακής κανονικό-
τητας, τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις, την αύξηση του κατώ-
τατου µισθού, την κατάργηση του ντροπιαστικού υποκατώτατου
µισθού για τους νέους που εσείς τον φέρατε, µε το πλαίσιο προ-
στασίας για την πρώτη κατοικία, µε τις ευνοϊκές ρυθµίσεις για
τις οφειλές των πολιτών σε ταµεία και εφορία και φυσικά υλο-
ποιήσαµε ένα προς ένα τα µέτρα για τα οποία δεσµεύτηκα το Σε-
πτέµβρη του ’18 στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Υλοποιήσαµε την ακύρωση της περικοπής των συντάξεων, τη

µείωση του ΕΝΦΙΑ κατά 30%, µεσοσταθµικά 30% ξεκίνησε ήδη
το µέτρο που είναι 30% µεσοσταθµικά 10% δηλαδή για τους αδύ-
ναµους, του χρόνου είναι το επόµενο βήµα.

Τον Σεπτέµβρη που µας έρχεται θα γίνουν τεσσέρισηµισι χι-
λιάδες προσλήψεις στην ειδική αγωγή.

Υλοποιήσαµε το επίδοµα στέγασης, που αφορά ως επί το πλεί-
στον νέους ανθρώπους που θέλουν να φτιάξουν οικογένεια και
στα τριάντα τους ζουν στο παιδικό τους δωµάτιο. Ξέρετε, αυτή
τη στιγµή, διακόσιες σαράντα χιλιάδες νοικοκυριά έχουν ήδη
επωφεληθεί από αυτό το µέτρο.

Την προηγούµενη Τρίτη δεσµευτήκαµε ενώπιον του ελληνικού
λαού και προχωράµε στην υλοποίηση ενός ακόµα πιο σηµαντι-
κού και πολύ πιο διευρυµένου πακέτου µέτρων στήριξης όχι µόνο
της κοινωνικής πλειοψηφίας αλλά όλων, µε µέτρα που θα εφαρ-
µοστούν άµεσα και θα ψηφιστούν την άλλη εβδοµάδα, όπως η
µείωση του ΦΠΑ από 24% στο 13% στην εστίαση, η µετάταξη του
ΦΠΑ των τροφίµων από το 24% στο 13%, η µείωση του ΦΠΑ στην
ενέργεια, στον ηλεκτρισµό, στη ΔΕΗ και στο φυσικό αέριο από
το 13% στο 6% και η κατανοµή της δέκατης τρίτης σύνταξης συ-
νολικού κόστους περίπου 820 εκατοµµυρίων ευρώ.

Ξέρω ότι σας ενοχλεί να τα ακούτε, αλλά εγώ θα τα επαναλαµ-
βάνω για να τα συνηθίσετε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Από την επόµενη χρονιά θα εφαρµοστεί η κατάργηση της ει-

σφοράς αλληλεγγύης για εισοδήµατα έως 20.000 ευρώ και η µεί-
ωση της εισφοράς αλληλεγγύης από το 5% στο 2% για
εισοδήµατα έως 30.000 και για τα ανώτερα εισοδήµατα, επίσης,
µείωση.

Ένα ισχυρά αναπτυξιακό µέτρο που αφορά τους επενδυτές,
είναι η αύξηση κατά 50% του συντελεστή αποσβέσεων επενδύ-
σεων, η επιδότηση ασφαλιστικών εισφορών για νέους έως είκοσι
πέντε ετών στο 80% και έως είκοσι εννέα ετών στο 25%, η µείωση
του µεσαίου συντελεστή ΦΠΑ από το 13% στο 11%, οι φορολο-
γικές µειώσεις για τους κατοίκους των νησιών, η µείωση του
ΕΝΦΙΑ για τα νησιά έως χίλιους κατοίκους, η µείωση του φόρου
συνεταιρισµών, η απαλλαγή τόκων στεγαστικών δανείων για τους
δανειολήπτες. 

Μας λέτε ότι όλα αυτά που εξαγγείλαµε είναι κόλπα, είναι
δώρα, είναι προεκλογικές παροχές. Τα ίδια λέγατε και τον προ-
ηγούµενο Σεπτέµβρη, όταν εξήγγειλα αυτά που εξήγγειλα στη

Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης. Τα ίδια λέτε και τώρα. Να σας θυ-
µίσω, όµως, -όχι για να τα ακούτε εσείς, αλλά όσοι µας παρακο-
λουθούν- ότι τα µέτρα στήριξης που φέρνουµε και ψηφίζουµε,
είναι µόνιµα µέτρα στήριξης, µόνιµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και είναι η απόδοση δικαιοσύνης για τους πολλούς. Είναι η αν-

ταµοιβή των θυσιών. Και θα έλεγα ότι είναι και η αυγή µιας επό-
µενης µέρας, καλύτερης µέρας για την πατρίδα µας. Και το
κυριότερο προέκυψαν από συγκεκριµένο σχεδιασµό και ιεραρ-
χήσεις.

Δεν είναι µέτρα, δηλαδή, που αυξάνουν το δηµόσιο χρέος. Δεν
είναι µέτρα που παράγουν ελλείµµατα αλλά είναι από το αποτέ-
λεσµα των πλεονασµάτων που ήδη έχουµε παράξει, από το απο-
τέλεσµα των θυσιών και των κόπων που τώρα καρπωνόµαστε, το
αποτέλεσµα δηλαδή µιας σοβαρής, µεθοδικής δουλειάς, αλλά
και το αποτέλεσµα της στρατηγικής µας να στηρίξουµε τους πιο
αδύναµους.

Εµείς πετύχαµε να µειώνουµε βάρη και να µειώνουµε και πλε-
ονάσµατα στην πράξη. Εσείς υπόσχεστε ότι θα το κάνετε και, βε-
βαίως, υπόσχεστε ότι θα το κάνετε µε αντάλλαγµα µέτρα τύπου
Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, κοινωνικής φρίκης.

Εµείς προχωρούµε σε αυτή την ελάφρυνση, χωρίς να ανταλ-
λάξουµε ούτε απολύσεις ούτε περικοπές. Σας άκουσα που ρω-
τήσατε τον κ. Τσακαλώτο. Κοιτάξτε, ίσως αυτό να φανερώνει και
τον τρόπο που σκεφτόµαστε. Είναι προτεραιότητά µας ο τοµέας
των συντάξεων. Ξέρετε κάτι; Εκεί βασίστηκε ο πυρήνας της τι-
µωρητικής λιτότητας τα χρόνια των µνηµονίων. Να, λοιπόν, που
όσο κι αν θέλετε να κρύψετε τις προγραµµατικές διαφορές, δεν
είναι εύκολο να το πράξετε. Να, λοιπόν, πού συµφωνούµε και
πού διαφωνούµε.

Εσείς, κύριε Μητσοτάκη, κατά βάθος διαφωνείτε µε αυτά τα
µέτρα, κατά βάθος συµφωνείτε µε τις περικοπές και το φανερώ-
σατε µε την ερώτηση που κάνατε προφανώς εκτός κειµένου.
Όταν είστε µέσα σε κείµενο σας προστατεύουν, εκτός κειµένου
σας ξεφεύγουν πράγµατα. Εσείς διαφωνείτε µε αυτή την λογική,
γι’ αυτό και είπατε στη συνέντευξή σας σε τηλεοπτικό σταθµό
ότι δεν γίνεται να επανέλθει η δέκατη τρίτη σύνταξη. Αυτό δεν
σας ξέφυγε, αυτό ήταν η αλήθεια σας. Αυτό πιστεύετε. Ότι είναι
λαϊκισµός, ότι είναι πελατειακή παροχή και ότι δεν γίνεται, είναι
ανέφικτο.

Τώρα τι θα κάνετε; Θα έρθετε να την ψηφίσετε; Θα έρθετε ή
δεν θα έρθετε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Είναι δέκατη τρίτη;
ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Είναι δέκατη τρίτη;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αυτό είναι

το πρόβληµά σας; Κυρία Μπακογιάννη, αυτό είναι το πρόβληµά
σας ότι δεν είναι δέκατη τρίτη; Αλήθεια; 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Ναι.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Α, αυτό

είναι το πρόβληµά σας, γιατί µέχρι χθες ήταν λαϊκισµός και πα-
ροχή πελατειακού κράτους. Τώρα προβληµατίζεστε που είναι
µισή η παροχή, µισός ο λαϊκισµός και µισό το πελατειακό κρά-
τος;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτό είναι το πρόβληµά σας; Αλήθεια; Μπράβο σας! Δεν κρα-

τάτε ούτε τα προσχήµατα. Είστε σε τόσο µεγάλη αµηχανία, που
δεν κρατάτε ούτε τα προσχήµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Για τη µεγάλη πλειοψηφία των συνταξιούχων θα είναι µια ολό-

κληρη σύνταξη. Για ένα πολύ µεγάλο µέρος θα είναι το 70%, για
ένα µέρος το 50% και για ένα µέρος των υψηλότερων συντάξεων
θα είναι το 30%. Δεν είναι αυτή µια ενίσχυση, µια ανάσα; Αυτό
είναι το πρόβληµα, λοιπόν; 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Το πρόβληµά σας είναι ότι δεν πιστεύετε σε αυτό. Το πρό-
βληµά σας, επαναλαµβάνω, δεν είναι ότι είστε µέρος της ελίτ,
αλλά ότι µε τις πολιτικές σας και µε τις ιδέες σας υποστηρίζετε
πολλές φορές µε ξεδιάντροπο τρόπο τα συµφέροντα της ελίτ.
Αυτό είναι το πρόβληµά σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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Αλλά εν πάση περιπτώσει αν θεωρείτε ότι είναι παροχολογία,
πηγαίνετε µια βόλτα τις µέρες που θα εισπράττουν στα ATM οι
συνταξιούχοι τη δέκατη τρίτη σύνταξη, να τους πείτε ότι είναι πε-
λατειακό µέτρο, ότι είναι λαϊκισµός και ότι είναι ντροπή µας που
δεν την δώσαµε όλη σε αυτούς που δεν θα τη δώσουµε όλη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θέλω, όµως, να επιµείνω και πιστεύω ότι αυτός είναι ο βασικός

κορµός της οµιλίας µου σήµερα και θέλω λίγο να σας το δώσω
να το καταλάβετε, κύριε Μητσοτάκη και κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι της Αντιπολίτευσης. Αυτό που προσπαθώ να εξηγήσω
από την αρχή, είναι ότι το πρόβληµα είναι το πρόγραµµα και πο-
λιτικές σας θέσεις, που δεν έχει χώρο για σπατάλες υπέρ των
πολλών. 

Και θα ήθελα να πάρουµε ένα παράδειγµα όχι µόνο για το
θέµα των συντάξεων αλλά ας πάρουµε κι ένα παράδειγµα σε
σχέση µε το ασφαλιστικό. Μου είπατε προχθές, κύριε Μητσο-
τάκη, ότι η δική σας κοινωνική πολιτική προβλέπει την κατάργηση
του εκτρώµατος Κατρούγκαλου και την εγκατάσταση ενός ασφα-
λιστικού συστήµατος τριών πυλώνων. Και είπατε ότι εµείς παρα-
γνωρίζουµε το γεγονός ότι ένα ασφαλιστικό σύστηµα τριών
πυλώνων, εφαρµόζεται σήµερα σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. 

Με δυο λόγια θέλατε να µου πείτε ότι το σχέδιο Πινοσέτ, το
οποίο έχετε ετοιµάσει -και δεν το είπα εγώ, ο κ. Καραγκούνης το
είπε, ο Βουλευτής σας- εφαρµόζεται σε όλες τις ευρωπαϊκές
χώρες. Γιατί; Διότι το σύστηµα τριών πυλώνων εφαρµόζεται,
λέτε, σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, αλλά δεν εφαρµόζεται στη
χώρα µας. 

Επειδή, κύριε Μητσοτάκη, εσείς δεν γνωρίζετε πολύ καλά τι
συµβαίνει στη χώρα µας και στο ασφαλιστικό της, µάθετε, λοι-
πόν, ότι στη χώρα µας υπάρχει ήδη από το 2002 σύστηµα τριών
πυλώνων: Κύρια και επικουρική, επαγγελµατικά ταµεία και ιδιω-
τική ασφάλιση. Όµως οι πολίτες δεν επιλέγουν τους δύο πυλώ-
νες, τους δεύτερους, την ιδιωτική ασφάλιση και τα
επαγγελµατικά ταµεία. Επιλέγουν τον βασικό πυλώνα, την κύρια
και επικουρική σύνταξη λόγω µειωµένου εισοδήµατος.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Δεν επιλέγουν. Είναι υποχρεω-
τικό.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Η διαφορά
µας βρίσκεται στο ότι εσείς θέλετε να µετατρέψετε τµήµα του
πρώτου πυλώνα που είναι υποχρεωτικός…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

Σωστά το λέτε. Η διαφορά µας είναι ότι δεν επιλέγουν τον ιδιω-
τικό τοµέα, την ιδιωτική ασφάλιση, κύριε Γιακουµάτο. Μην κάνετε
ότι δεν καταλαβαίνετε. Αυτός είναι ο καηµός σας, να πηγαίνουν
όλοι στα ιδιωτικά. Αυτός είναι ο καηµός σας. Αφήστε µε να ολο-
κληρώσω τη σκέψη µου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Η διαφορά σας είναι ότι εσείς θέλετε να µετατρέψετε τµήµα

του πρώτου πυλώνα, που είναι υποχρεωτικός, σε εθελοντικής
συµµετοχής, προκειµένου να κατευθύνετε πόρους προς την ιδιω-
τική ασφάλιση.

Τι θα κοστίσει αυτό στην ελληνική οικονοµία; Αυτό θα κοστίσει
στην ελληνική οικονοµία ένα δυσβάστακτο βάρος, που σωρευ-
τικά µπορεί να φτάσει και τα 55 δισεκατοµµύρια ευρώ, όπως
έχουµε καταγγείλει δηµόσια. Και αυτό, αργά η γρήγορα, θα κλη-
θούν να το πληρώσουν οι συνταξιούχοι µε ραγδαίες µειώσεις
στις συντάξεις τους ή το ελληνικό δηµόσιο µε άγνωστη κατά-
ληξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μάλλον δεν είναι και τόσο άγνωστη, κατευθείαν στην αγκαλιά

του ΔΝΤ θα µας πάτε, γιατί αυτός είναι ο στόχος σας, η κοινωνική
λεηλασία και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, προκειµένου να
ωφεληθεί η ιδιωτική ασφάλιση. Δηλαδή ποιοι τελικά; Κάποιοι
λίγοι.

Αυτή είναι η αλήθεια του σχεδίου σας και πρέπει να την εκθέ-
τετε ολόκληρη στο ελληνικό λαό όταν µιλάτε.

Και επαναλαµβάνω, τον χαρακτηρισµό Πινοσέτ δεν τον βγά-
λαµε εµείς. Ο Βουλευτής τον είπε, γιατί ακριβώς αυτό είναι.
Απλώς ο Βουλευτής σας ήταν ειλικρινής. Εσείς λέτε ψέµατα και
είστε υποκριτής. 

Πάµε τώρα σας εξηγήσω, κύριε Μητσοτάκη, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γιατί εµείς είµαστε µε τους πολλούς αλλά εσείς εί-
σαστε µε τα συµφέροντα της ελίτ. Τη δική µας πολιτική πρόταση,
το δικό µας όραµα το ονοµάζουµε «Όραµα και σχέδιο για την Ελ-
λάδα των πολλών». Δεν είναι λόγια του αέρα αυτά. Εµείς το
έχουµε αποδείξει και συνεχίζουµε να δίνουµε τη µάχη για τη βελ-
τίωση των συνθηκών ζωής των ανθρώπων αυτής της χώρας. 

Εµείς στηρίξαµε τους αδύναµους ακόµα και στις πιο δύσκολες
στιγµές για την ελληνική οικονοµία, όταν παραλάβαµε άδεια τα-
µεία. Εµείς αυξήσαµε από 780 εκατοµµύρια τις δαπάνες για την
πρόνοια στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ που είναι σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εµείς στηρίξαµε τις πολιτικές για το παιδί. Εµείς στηρίξαµε και

φτιάξαµε το κοινωνικό εισόδηµα αλληλεγγύης για πάνω από
εφτακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας. Δεν υπήρχε. Εµείς θεσπί-
σαµε τα προγράµµατα για την ανάσχεση της ανθρωπιστικής κρί-
σης, το επίδοµα ενοικίου, που είπα πιο πριν. Εµείς στηρίξαµε τη
δηµόσια υγεία, γιατί είχαµε πολιτική αλλά και ηθική υποχρέωση. 

Εµείς µε συστηµατική δουλειά καταφέραµε, πράγµα που κι
εσείς τότε λέγατε ότι ήταν ανέφικτο, δυόµισι εκατοµµύρια συµ-
πολίτες µας να έχουν πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας.
Για εσάς δεν είχαν πρόσβαση, επειδή ήταν ανασφάλιστοι. Εµείς
στηρίξαµε τα δηµόσια νοσοκοµεία µε δεκαεννιά χιλιάδες προσ-
λήψεις. Εµείς προχωρήσαµε στις τοπικές µονάδες υγείας σε όλη
τη χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εµείς αντιµετωπίσαµε, προσπαθήσαµε και προσπαθούµε, δί-

νουµε µάχη για να αντιµετωπίσουµε και τις συνθήκες εργασίας.
Αυτό αφορά, κυρίως, τη νέα γενιά. Αλλά και µειώσαµε την ανερ-
γία κατά 9%. Δηµιουργήθηκαν πάνω από τριακόσιες ογδόντα χι-
λιάδες νέες θέσεις εργασίας επί των ηµερών µας. Εµείς
στηρίξαµε τη νέα γενιά, αυξάνοντας τον κατώτατο µισθό και κα-
ταργώντας τον υποκατώτατο. 

Εµείς προχωρήσαµε στην επιδότηση των ασφαλιστικών εισφο-
ρών κατά 50% για νέες προσλήψεις εργαζοµένων µέχρι είκοσι
πέντε ετών. Και, βεβαίως, εµείς είµαστε αυτοί οι οποίοι επενδύ-
σαµε στο επιστηµονικό δυναµικό της χώρας, σε αυτούς τους αν-
θρώπους, σε αυτό που ονοµάσαµε brain drain, στους νέους
ανθρώπους, στους ερευνητές, στους υψηλά εξειδικευµένους,
στους µορφωµένους µε δύο και τρία πτυχία που φεύγουν στο
εξωτερικό, όταν αυξήσαµε, σε συνθήκες δηµοσιονοµικής κρίσης,
τους πόρους για την έρευνα και σήµερα έχουµε πάει πάνω από
το 1% του ΑΕΠ, δηλαδή πάνω από 2 δισεκατοµµύρια. 

Στηρίξαµε, επίσης, τον αγροτικό κόσµο. Αυτοί είναι οι πολλοί.
Ελαφρύναµε το φορολογικό βάρος από το 90% των αγροτών
που έχει εισόδηµα ως 20.000 ευρώ τον χρόνο. Υλοποιήσαµε τη
µείωση των ασφαλιστικών εισφορών για την κύρια σύνταξη των
αγροτών από το 18% στο 12%. Καταργήσαµε τον φόρο επιτη-
δεύµατος για τους συνεταιρισµένους αγρότες, και από του χρό-
νου µειώνουµε τον φόρο για τους συνεταιρισµούς. 

Ελαφρύναµε τα βάρη στους ελευθέρους επαγγελµατίες που
σήκωσαν µεγάλο φορτίο. Μειώσαµε τις ασφαλιστικές εισφορές
των ελεύθερων επαγγελµατιών. Και προβλέψαµε την υπαγωγή
και επιχειρήσεων στη ρύθµιση για την πρώτη κατοικία.

Αλλά µας λέτε διαρκώς για την υγιή επιχειρηµατικότητα, για
την επιχειρηµατικότητα αλλά όχι την υγιή. Μας λέτε ότι εµείς δεν
έχουµε αναπτυξιακό σχέδιο, όταν επί των ηµερών σας υπήρξε η
µεγαλύτερη αποανάπτυξη που έχει δει ποτέ ο τόπος. Εµείς ενι-
σχύσαµε την υγιή επιχειρηµατικότητα, όχι γιατί θεωρούµε ότι
είναι ελίτ αλλά ακριβώς γιατί θεωρούµε ότι εκεί επίσης δηµιουρ-
γούνται συνθήκες για τη στήριξη των πολλών. Δηµιουργούνται
συνθήκες για νέες θέσεις εργασίας. Δώσαµε, λοιπόν, κίνητρα
στις επενδύσεις και την επιχειρηµατικότητα. 

Οι άµεσες ξένες επενδύσεις σηµειώνουν ιστορικά ρεκόρ 3,6
δισεκατοµµύρια το 2018 και ακόµα πιο ψηλά θα φτάσουν το
2019, ενώ τους φορολογικούς συντελεστές, γιατί µας κατηγο-
ρείτε και γι’ αυτό, εµείς τους ρίχνουµε. Πέντε µονάδες πέφτουν
οι φορολογικοί συντελεστές µέχρι το 2022.

Στηρίξαµε, επίσης, τους νησιώτες µας. Βρήκαµε τους φορο-
λογικούς συντελεστές στο 29% και µέχρι το 2021 οι φορολογικοί
συντελεστές θα είναι στο 25%. 
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Στηρίξαµε, επίσης, τους νησιώτες µας, µε πρόσφατα µέτρα
που ανακοινώσαµε για φοροαπαλλαγές, για µείωση του ΕΝΦΙΑ
και φυσικά µε τη µεγάλη καινοτοµία του φορολογικού ισοδυνά-
µου.

Πάνω σε αυτά, λοιπόν, τα πεπραγµένα θα κληθούµε όλοι να
κτίσουµε εµπιστοσύνη στους συµπολίτες µας, πάνω σε αυτά τα
πεπραγµένα αλλά και στις προθέσεις µας. 

Θέλω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να κλείσω λέγον-
τας το εξής: Η Ελλάδα των πολλών µε την Ελλάδα των ελίτ είναι
δύο κόσµοι ανειρήνευτοι. Είναι δύο κόσµοι που δεν συµβιβάζον-
ται. Γι’ αυτό σας λέω, όταν σας αποδίδω ότι είστε εκπρόσωπος
των ελίτ ότι δεν µέµφοµαι ούτε την καταγωγή σας ούτε πώς µε-
γαλώσατε ούτε πώς ανατραφήκατε µέσα στις τάξεις των ελίτ,
αλλά κρίνω τις θέσεις, τις ιδέες σας και το πρόγραµµά σας. Τις
θέσεις σας που εκφράζουν τα συµφέροντα µιας ισχυρής µειοψη-
φίας την ολιγαρχία του τόπου. 

Γιατί όταν εσείς βάζατε 5 ευρώ για πρόσβαση στα νοσοκοµεία
και καταργήσατε την πρόσβαση των ανασφάλιστων, ενώ την ίδια
στιγµή χαρίζατε 241 εκατοµµύρια από τις επιστροφές των φαρ-
µακευτικών εταιρειών για το rebate και τα κρατούσατε κλειδω-
µένα στα συρτάρια σας, τι κάνατε; Ελαφρύνατε τους λίγους και
βαρύνατε τους πολλούς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ. Υπο-
µονή, κύριε Βορίδη.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εµείς κά-
ναµε το ακριβώς αντίθετο. Επαναφέραµε την ελεύθερη πρό-
σβαση, καταργήσαµε τα 5 ευρώ. Και καλούµε τώρα στο ταµείο
αυτούς που δεν πλήρωναν.

Επίσης, κύριε Μητσοτάκη, εσείς λέτε για οριζόντια µείωση
30% του ΕΝΦΙΑ, δηλαδή και για τις µεγάλες περιουσίες. Αυτό
λέτε, ενώ εµείς ψηφίσαµε µείωση 30% µεσοσταθµικά αλλά όχι
οριζόντια για όλους. Είναι 50% για τις λαϊκές συνοικίες, κατοικίες
και τις µικρές ιδιοκτησίες, για τους πολλούς δηλαδή, και 10% -
είναι µικρότερη- µείωση για τις βίλες στην Εκάλη και το Ψυχικό.
Όταν εσείς λέτε αυτό και εµείς λέµε το άλλο, εσείς ευνοείτε τις
ελίτ και θέλετε να βαρύνετε τους πολλούς. Όταν εσείς µιλάτε για
ξεπερασµένο θεσµό του οχτάωρου και λέτε ιδεοληψία τις συλ-
λογικές συµβάσεις στη γραµµή του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµη-
χάνων, το λέτε για να ελαφρύνετε τις ελίτ και να βαρύνετε τους
πολλούς.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία! Τι έχετε

πάθει;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ενώ όταν

εµείς µε το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας τιµωρούµε τους πα-
ραβάτες της εργατικής νοµοθεσίας, όταν εµείς επαναφέρουµε
τις συλλογικές συµβάσεις, που συνεπάγονται αύξηση µισθών για
εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενους και όταν εµείς αυξάνουµε
τον κατώτατο και καταργούµε τον υποκατώτατο, τότε αυτό το
κάνουµε για να στηρίξουµε τους πολλούς, παραγνωρίζοντας τα
συµφέροντα των ελίτ. 

Και είναι τουλάχιστον αστείο, κύριε Μητσοτάκη, το γεγονός
ότι ξεκινήσατε την οµιλίας σας λέγοντας ότι «δεν χαρίζουµε την
µάχη κατά των ανισοτήτων στην Αριστερά». Μα εσείς, κύριε Μη-
τσοτάκη, δεν ήσασταν αυτός που δηλώσατε ότι οι ανισότητες
αποτελούν φυσική νοµοτέλεια, που δεν µπορεί να αλλάξει ποτέ;
Εσείς ήσασταν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Προσπάθησα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µε απλά

παραδείγµατα να εξηγήσω τόσο στο Σώµα, κυρίως όµως στον
ελληνικό λαό που µας ακούει, ποια είναι η διαφορά της δικής µας
πολιτικής και της πολιτικής της Νέας Δηµοκρατίας. Προσπάθησα
να εξηγήσω γιατί το βασικό πρόβληµα που έχει ο κ. Μητσοτάκης
και η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να το αποφύγει, όσο και αν
προσχωρήσει στον «κιτρινισµό», στη λάσπη και στον πόλεµο
πέρα και έξω από αρχές. Προσπάθησα να εξηγήσω, γιατί το βα-
σικό σας πρόβληµα είναι πολιτικό, προγραµµατικό και ιδεολο-
γικό. Προσπάθησα, λοιπόν, να κάνω αυτό το οποίο εσείς θέλετε
να αποφύγετε, δηλαδή προγραµµατικό και πολιτικό διάλογο. Και

προσπάθησα να σας δώσω και απλά παραδείγµατα.
Ξέρω ότι η επιλογή σας είναι να µην απαντήσετε σε όλα αυτά.

Ξέρω ότι η επιλογή σας θα είναι το επόµενο διάστηµα, να συνε-
χίζετε να δηλητηριάζετε την πολιτική ζωή του τόπου. Το µόνο
που θα καταφέρετε, είναι να κάνετε τον εαυτό σας και το κόµµα
σας τοξικό.

Κύριε Μητσοτάκη, έκανα την επιλογή να ζητήσω από την
Βουλή, για άλλη µια φορά να απαντήσει σε κρίσιµα διλήµµατα.
Να απαντήσει, εάν θέλει να συνεχιστεί η προσπάθεια για την
ανοικοδόµηση της χώρας και την ανασυγκρότηση της οικονοµίας
ή εάν θέλει να επιστρέψουµε στο πιο σκοτεινό µνηµονιακό πα-
ρελθόν.

Να απαντήσει, εάν στηρίζει τα µέτρα κοινωνικής στήριξης και
ελάφρυνσης ή εάν θέλει την ακύρωσή τους, εάν θέλει την στή-
ριξη του κοινωνικού κράτους ή εάν θέλει την κατεδάφισή του,
εάν θέλει προσλήψεις ή εάν θέλει να γυρίσουµε στο 1 προς 5 και
ενδεχοµένως και σε απολύσεις, εάν θέλει εργασία µε αξιοπρέ-
πεια ή εάν θέλει να επιστρέψουµε στην εργασιακή ζούγκλα, εάν
θέλει αλληλεγγύη ή κοινωνικό κανιβαλισµό, εάν θέλει δικαιοσύνη
ή εάν θέλει εγκατάλειψη, εάν θέλει διαφάνεια ή την διαφθορά
του παλιού καθεστώτος, εάν θέλει ένα µέλλον ευηµερίας ή ένα
µέλλον κοινωνικής δυστοπίας, εάν εµπιστεύεται τα µέτρα και το
σχέδιο στήριξης για τους πολλούς που αγωνίζονται ή ένα σχέδιο
υποστήριξης των λίγων. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Είµαι βέβαιος ότι για άλλη µια φορά η Εθνική Αντιπροσωπεία,
σήµερα, θα απαντήσει θετικά ότι είναι µε τους πολλούς. Το πιο
κρίσιµο, όµως, είναι το τι θα απαντήσει ο ελληνικός λαός. Και ο
ελληνικός λαός στις 26 του Μάη θα στείλει ένα µήνυµα ηχηρό
και ισχυρό και στις ελίτ αλλά και στους αλαζόνες, που νοµίζουν
ότι η επιθυµία της εξουσίας αρκεί για να δικαιώσει τα πάντα,
κάθε ατόπηµα, κάθε ακρότητα, κάθε ψεύδος, κάθε συκοφαντία,
κάθε προσβολή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, θα συ-

νεχίσουµε να δουλεύουµε µε αξιοπρέπεια, µε ταπεινότητα, µε
προσήλωση στο έργο µας, µε επιχειρήµατα, µε σκληρή δουλειά
και µε σκληρή προσπάθεια. Θα συνεχίσουµε να δουλεύουµε, για
να δώσουµε την τελική µας αναφορά στην κοινωνία και µόνο
στην κοινωνία, στον ελληνικό λαό. Για να δώσουµε την τελική µας
αναφορά στους πολλούς και µόνο στους πολλούς!

Σας ευχαριστώ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα τρεις µαθή-
τριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµο-
τικό Σχολείο Μανιάκων και το Δηµοτικό Σχολείο Κωσταραζίου
Καστοριάς. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Φτάσαµε στο τέλος της συζήτησης για παροχή ψήφου εµπι-
στοσύνης στην Κυβέρνηση. Η συζήτηση αυτή διήρκησε τρεις
µέρες, 8 Μαΐου, 9 Μαΐου και 10 Μαΐου. Μίλησαν εβδοµήντα επτά
Βουλευτές, επτά Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων, δεκαο-
χτώ Υπουργοί, επτά Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, τρεις πρώην
Πρόεδροι Κοινοβουλευτικών Οµάδων, δηλαδή συνολικά εκατόν
δώδεκα οµιλητές. Ο συνολικός χρόνος ήταν περίπου είκοσι
εννέα ώρες. 

Η προηγούµενη συζήτηση για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης
διήρκησε είκοσι τέσσερις ώρες και τριάντα λεπτά. Η µέση διάρ-
κεια των εννέα συζητήσεων παροχής ψήφου εµπιστοσύνης που
διεξήχθησαν µεταπολιτευτικά και εκτυλίχθηκαν εντός τριών ηµε-
ρών ήταν περίπου είκοσι πέντε ώρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της προτάσεως του Πρωθυπουργού για παροχή
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ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, σύµφωνα µε τα άρθρα
84 του Συντάγµατος και 141 του Κανονισµού της Βουλής. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, ησυχία.
Θα ακολουθήσει ονοµαστική ψηφοφορία µε κλήση δι’ εκφω-

νήσεως, που θα διεξαχθεί σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων
72 και 72Α του Κανονισµού της Βουλής. 

Οι αποδεχόµενοι την πρόταση για παροχή ψήφου εµπιστοσύ-
νης λέγουν «ΝΑΙ».

Οι µη αποδεχόµενοι την πρόταση για παροχή ψήφου εµπιστο-
σύνης λέγουν «ΟΧΙ».

Οι αρνούµενοι ψήφο λέγουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου η Γραµµατέας της Βουλής και

Βουλευτής Έβρου κ. Αναστασία Γκαρά από τον ΣΥΡΙΖΑ και ο
Βουλευτής Ηµαθίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Απόστολος Βεσυ-
ρόπουλος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ενηµερώνω ότι έχουν πε-
ριέλθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλφων Βουλευτών ευρι-
σκοµένων σε αποστολή της Βουλής στο εξωτερικό, σύµφωνα µε
το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις οποίες γνω-
στοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα συνυπολογιστούν
στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει. 

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Υπάρχει συνάδελ-

φος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, θα καταχωριστούν στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:



7182 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7184 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7186 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχουν έλθει
στο Προεδρείο επιστολές των συναδέλφων κ. Όλγας Κεφαλο-
γιάννη, κ. Χαρούλας (Χαράς) Κεφαλίδου, κ. Ιωάννη Λαγού και κ.
Κωνσταντίνου Κατσίκη, οι οποίοι µας γνωρίζουν πως δεν θα πα-
ρευρεθούν στη σηµερινή ονοµαστική ψηφοφορία επί της προτά-
σεως του Πρωθυπουργού για ψήφο εµπιστοσύνης και ότι αν

ήταν παρόντες θα ψήφιζαν «ΟΧΙ».
Οι επιστολές αυτές, οι οποίες εκφράζουν πρόθεση ψήφου, θα

καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρίασης, αλλά
δεν συνυπολογίζονται στην καταµέτρηση των ψήφων.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές καταχωρίζονται στα Πρακτικά
και έχουν ως εξής:
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7188 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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7190 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µέχρι να ολοκληρωθεί η ψηφοφορία έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, Εσωτερικών, Εθνικής Άµυνας,
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Οικονοµικών, Υποδοµών και Με-
ταφορών, Μεταναστευτικής Πολιτικής, ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Οικονοµικών, καθώς και η Υφυπουργός Οικονοµικών
κατέθεσαν σήµερα 10-5-2019 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας Έδρας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και του Ευρωπαϊκού Οργανισµού Ασφάλειας Δικτύων και
Πληροφοριών (ENISA), “Ευρωπαϊκού Οργανισµού Κυβερνοα-
σφάλειας (ENISA)”».

Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Οικονοµι-
κών, Υποδοµών και Μεταφορών, καθώς και η Αναπληρώτρια
Υπουργός Εξωτερικών κατέθεσαν σήµερα 10-5-2019 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Δηµοκρατίας της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε
την εγκατάσταση νέου συνοριακού σηµείου διέλευσης ανάµεσα
στις δύο χώρες, το οποίο θα συνδέει τους Προµάχους, στην Ελ-
ληνική Δηµοκρατία και το Μάιντεν (Majden) στη Δηµοκρατία της
Βόρειας Μακεδονίας».

Επίσης, οι Υπουργοί Εξωτερικών, Προστασίας του Πολίτη, Οι-
κονοµικών, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Υποδοµών και Μετα-
φορών, καθώς και η Αναπληρώτρια Υπουργός Εξωτερικών
κατέθεσαν σήµερα 10-5-2019 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµ-
φωνίας µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατίας
της Βόρειας Μακεδονίας σχετικά µε την εγκατάσταση συνορια-
κού σηµείου διέλευσης στην περιοχή της Λίµνης Πρέσπας και
άλλες διατάξεις».

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η ψη-

φοφορία και παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να προβούν
στην καταµέτρηση των ψήφων και την εξαγωγή του αποτελέσµα-
τος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά 289 Βουλευτές.
Στην Κυβέρνηση έδωσαν ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή ψήφι-

σαν «ΝΑΙ», 153 Βουλευτές.
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
Αρνήθηκαν να παρέχουν ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή ψήφι-

σαν «ΟΧΙ», 136 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς η Κυβέρνηση έτυχε της ψήφου εµπιστοσύνης της

Βουλής, όπως προβλέπουν τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και
141 του Κανονισµού της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιο-
δοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των
Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 21.35’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 13 Μαΐου 2019 και ώρα 12.00’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


